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CHRONOMASTER SPORT

Την κάνουλα για επενδύσεις ανοίγει αργά,
αλλά αποφασιστικά η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, με τη νέα μείωση των επιτοκίων.

Μαζί με τον επενδυτικό «αέρα», δίνει και μικρό
«αέρα» σε δανειολήπτες που θα δουν τις δόσεις
τους να μειώνονται. Οικονομική, σελ. 5

ΜΕΙΩΣΗ ΕΠΙΤΟΚΙΩΝ

Επενδυτικός αέρας από την ΕΚΤ

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο Νίκος Κουρούσιης
μιλάει στην «Κ»

Ο εικαστικός Νίκος Κουρούσιης με την ευ-
καιρία της έκθεσής του «Ύλη, Χώρος, Χρόνος»
στην Alpha C.K ART GALLERY μιλάει για τη
νέα σειρά έργων του που είναι εμπνευσμένη
από την αρχαία φιλοσοφία. Τέχνες, σελ. 4

ΜITSIKOURI

Το πρώτο φεστιβάλ 
για παιδιά και νέους
Ο Σταύρος Σταύρου μιλάει για το Φεστιβάλ
Παραστατικών Τεχνών για Παιδιά και Νεαρά
Άτομα Mitsikouri, που διοργανώνεται από
το Κέντρο Θεάτρου για Παιδιά και Νεαρά
Άτομα-ASSITEJ Κύπρου. Τέχνες, σελ. 11

Τα επόμενα 
βήματα

Μετά το δείπνο των δύο ηγε-
τών, Νίκου Χριστοδουλίδη και
Ερσίν Τατάρ στη Νέα Υόρκη,
την περασμένη Τρίτη, φαίνεται
πως τα πράγματα στο Κυπριακό
αρχίζουν και διαμορφώνονται
διαφορετικά από το πλαίσιο
των έως σήμερα συζητήσεων.
Είναι βεβαίως σημαντικό ότι
το βράδυ της Τρίτης ο γενικός
γραμματέας δεν τους έδειξε
κίτρινη κάρτα και γι’ αυτό θα
πρέπει ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας να επιδείξει οξυδέρκεια
και αντανακλαστικά, προκει-
μένου να κρατηθούν οι κόκκι-
νες γραμμές της πλευράς μας,
αλλά και να προχωρήσουν οι
διαδικασίες για επανέναρξη
των συνομιλιών όσο το δυνα-
τόν συντομότερα. Χρειάζεται
επίσης και τα πολιτικά κόμματα
να δείξουν την απαιτούμενη
σοβαρότητα.  

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών, θέτει πλέον την
προοπτική λύσης σε νέες συντεταγμένες, οι
οποίες δεν ταυτίζονται ούτε με τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία αλλά, ούτε και με τη
θέση για δύο χωριστά κράτη. Στην πραγματι-
κότητα, ο γενικός γραμματέας φωτογραφίζει

κάτι «ενδιάμεσο», όπως προκύπτει μέσα από
την «ενθάρρυνση» των δύο ηγετών, Χριστο-
δουλίδη και Τατάρ να εξετάσουν πώς να γε-
φυρώσουν το χάσμα στις θέσεις τους. Την ίδια
στιγμή ερώτημα είναι ο ρόλος και οι επιδιώξεις
του Ερσίν Τατάρ. Σελ. 4, 5

ΤΕΡΜΑΤΙΚΟ ΒΑΣΙΛΙΚΟΥ

Ψάχνουν 
ειδικούς για
ολοκλήρωση 
των εργασιών
Η ΕΤΥΦΑ αναζητεί το πλαίσιο για
τη διάδοχο κατάσταση που θα ολο-
κληρώσει το υπόλοιπο 40% των
χερσαίων υποδομών του τερματι-
κού στο Βασιλικό. Επίσης, πρώτη
και βασική προτεραιότητα της Κ.Δ.
παραμένει η παράδοση του «Προ-
μηθέα». Σελ. 7

ΟΕΔΑ ΠΕΝΤΑΚΩΜΟΥ

Το πόρισμα 
εκθέτει την

υπουργία Καδή
Η «Κ» αποκαλύπτει επίμαχα σημεία
από την Έκθεση για το σκάνδαλο
της μονάδας ΟΕΔΑ Πεντακώμου,
ενόψει των εξηγήσεων που θα κλη-
θεί να δώσει ο υποψήφιος Επίτρο-
πος Κώστας Καδής ενώπιον των
ευρωβουλευτών. Σελ. 10

Σε νέο κάδρο βάζει
το Κυπριακό ο ΟΗΕ

Ενδιάμεσο της θέσης για ΔΔΟ και λύσης δύο κρατών φωτογραφίζει ο Γκουτέρες

Η παράδοση της σκυτάλης από τον Τζο Μπάιντεν στην αντιπρόεδρό του Κάμαλα Χάρις άλλαξε μεμιάς το σκηνικό, καθώς οι ρόλοι αντιστρά-
φηκαν. Ο 78χρονος Τραμπ πλέον είχε να ανταγωνιστεί μια πολύ νεότερή του πολιτικό.

ΜΑΚΗΣ ΚΕΡΑΥΝΟΣ

Η ΑΤΑ δεν μπορεί 
να δίνεται 

όπως έως τώρα
Η ΑΤΑ δεν μπορεί να συνεχίσει να δί-
νεται με τον τρόπο που δίνεται μέχρι
σήμερα, δηλώνει στην «Κ» ο υπ. Οι-
κονομικών Μάκης Κεραυνός. Αναφέ-
ρεται στις πιέσεις που δέχεται για νέες
παροχές και τονίζει ότι δεν θα κάνει
υποχωρήσεις που να έχουν επιπτώσεις
στην οικονομία. Κοιμάμαι με ήσυχη
τη συνείδησή μου, αναφέρει. Σελ. 8

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Στο τραπέζι 
όλες οι διαφορές

Το μήνυμα ότι στο τραπέζι της δια-
πραγμάτευσης πρέπει να τεθούν «όλες
οι διαφορές» Ελλάδας-Τουρκίας. Ικα-
νοποίηση από την Αγκυρα για το απο-
τέλεσμα των άτυπων συνομιλιών για
την Κύπρο. Σελ. 9

ΕΧΟΥΝΤ ΟΛΜΕΡΤ

Οι υπολογισμοί
Νετανιάχου

Ο πρώην πρωθυπουργός του Ισραήλ
ασκεί σκληρή κριτική στη σημερινή
ηγεσία της χώρας. Τι λέει για τις πι-
θανότητες κατάπαυσης του πυρός και
ειρηνικής διεξόδου. Σελ. 23

ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2024

Οι αδυναμίες των δύο υποψήφιων
Ιδιάζον στοιχείο των φετινών αμερικα-
νικών εκλογών είναι η διεύρυνση του
φυλετικού χάσματος μεταξύ των ψηφο-
φόρων. Σύμφωνα με την πιο πρόσφατη

έρευνα της Wall Street Journal, το πλε-
ονέκτημα του Τραμπ στον ανδρικό πλη-
θυσμό θα διογκωθεί από τις 5 μονάδες
του 2020 στις 10 μονάδες φέτος. Το προ-

βάδισμα που είχε η Κάμαλα Χάρις στις
αμφίρροπες πολιτείες μετά το ντιμπέιτ
της 10ης Σεπτεμβρίου τείνει να εξανε-
μιστεί. Σελ. 20, 21

AΤΥΠΟ ΔΕΙΠΝΟ

Το κρίσμο 24ωρο 
της Νέας Υόρκης 

Σελ. 6
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΜΠΙΣΤΟΣΥΝΗ: Η ψή-
φος της Εθνοσυνελεύ-
σεως ανενέωσε χθες
διά μίαν έτι πενταετίαν
την εμπιστοσύνην και
την εκτίμησιν του
Εθνους προς τον κ. Αλέ-
ξανδρον Ζαΐμην διά το
Υπατον της Δημοκρα-
τίας αξίωμα. Χαίρομεν,
όχι μόνον διότι επί κε-
φαλής του Κράτους πα-
ραμένει ανήρ χρηστός,
βαθείαν έχων των καθη-
κόντων του επίγνωσιν
απέναντι της χώρας και
δικαιούμενος ως εκ των
μακροτάτων υπέρ του
τόπου υπηρεσιών να
προΐσταται της πολιτεί-
ας, αλλά και διότι διά

της εκλογής του κ. Ζαΐμη τίθεται έστω και προς ώραν τέρμα εις την
κομματικήν διαμάχην η οποία ηπείλει να ρίψη τον τόπον εις τας δει-
νάς περιπετείας του εμφυλίου πολέμου.

ΑΠΕΙΛΗ: Τηλεγραφούν εκ Μαδρίτης ότι δεν ήρθη εισέτι η διαφωνία
μεταξύ του Προέδρου και της Κυβερνήσεως διά την μη εκτέλεσιν
της ποινής των εις θάνατον καταδικασθέντων επαναστατών. Ο κ. Θα-
μόρρα έχει κηρυχθή υπέρ της μετατροπής της ποινής εις ισόβια δε-
σμά, απειλών εν εναντία περιπτώσει να παραιτηθή ή να παύση την
Κυβέρνησιν.

ΕΡΓΑ: Εντός του τρέχοντος μηνός, κατά τας γενομένας σχετικάς
ανακοινώσεις, θα πραγματοποιηθή η έναρξις των αποξηραντικών
έργων της πεδιάδος Λαρίσης και του Βοιωτικού Κηφισού. Πρόκει-
ται περί εργασίας της οποίας τα αποτελέσματα θα καταστούν συν-
τόμως έκδηλα.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
20.10.1934
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Αγαπημένο μου ημερολόγιο, εμπο-
ρία ναρκωτικών και πορνεία ανηλί-
κων κατήγγειλε ο Φαίδωνας Φαίδω-
νος αλλά εμείς, όπως πάντα, γι’ άλ-
λα μιλάμε. Όμως και στο Παγκύπριο
Γυμνάσιο, όπου με έναν τοίχο επι-
χείρησαν να απομονώσουν τρεις
παραβατικούς μαθητές από το υπό-
λοιπο σχολείο, έγινε μεγάλη φασα-
ρία. Αλλά εμείς όπως πάντα, προ-
τού καν κοπάσει ο κουρνιαχτός, γι’
άλλα μιλούσαμε. Πράγμα διόλου
περίεργο αν αναλογιστούμε πως
στο δείπνο στη Νέα Υόρκη παιζόταν
το μέλλον του τόπου κι εμείς, όπως
πάντα αδιόρθωτοι, γι’ άλλα συνεχί-
σαμε να μιλάμε.

« Ένας ρόκολος δουλέφκι ένα λαό,
ένα κράτος μέρα μεσημέρι…». Η
δήλωση (όπως και η ορθογραφία)
ανήκει στον Χριστόφορο Τορναρί-
τη, άλλως Τόρνο, άλλως Νεβερσα-
ρέντερ, ο οποίος τεκμηρίωσε την
καταγγελία για τον Φειδία λέγον-
τας ότι: « Ένας κοινωνιοπαθής, ψυ-
χικά άρρωστος νεαρός κατάφερε
να με ξεγελάσει. Παρίστανε σε
όλους τον επιτυχημένο εκατομμυ-
ριούχο, αλλά στην πράξη ήταν ένας
απένταρος. Στο γραφείο μου το
οποίο μετάτρεψε σε στούντιο και
εκλογικό του επιτελείο έμεναν
πέντε μέλη της οικογένειάς του και
φίλοι του για τέσσερις μήνες, ενώ
ο ίδιος κοιμόταν σε διαμέρισμά
μου το οποίο χρησιμοποιούσε για
να γυρίζει τα podcast και τα βιντε-
ούθκια του βγάζοντας πολλές φο-
ρές τις βρομερές κάλτσες του πά-
νω στους καναπέδες μου».

Ο Πανούσης, πριν από σαράντα
σχεδόν χρόνια, είχε τραγουδήσει
για τα «κάγκελα παντού και τα μυα-
λά στα κάγκελα του αόρατου εχ-
θρού». Η δε Κύπρος, καταδικασμέ-
νη να ακολουθεί τα χειρότερα της
Ελλάδας με χρονοκαθυστέρηση, δι-
καίωσε τη δυσοίωνη προφητεία: «…
όλο το έθνος προσκυνάει σώβρακα
και φανέλες». Ενίοτε αθάνατε Τζι-
μάκο και βρομερές κάλτσες. Γεγο-

νός που επιβεβαιώθηκε κατά τον
πλέον γκροτέσκ τρόπο στον καβγά
ανάμεσα στους Φειδία και Τόρνο με
διαιτητή την TikToker Νανά.

Επίπεδο δάπεδο. Μια διαδικτυακή
αθλιότητα που παρακολούθησαν
10.000 άνθρωποι! Κάποιοι δε απ’
αυτούς, που κατά τ’ άλλα λογίζονται
και σοβαροί, πλατσούρισαν πρόθυ-
μα στα απόνερα χειροκροτώντας
τον θρίαμβο του εκκωφαντικού τί-
ποτα. Υποθέτω με την ίδια ευκολία
θα χαριεντίστηκαν και με τη Σού-
περ Κική η οποία ξέρασε την τοξι-
κότητά της για τον Μάστορα, σχο-
λιάζοντας το εγκεφαλικό της Μαρι-
νέλας: «Την έφαγε το μαγιολίκι του
Μάστορα. Αλβανός δεν είναι ο Μά-

στορας; Ξέρουν αυτοί από μάγια».
Γιατί ίδια φάρα είναι οι νέας κοπής
influencers. Και γιατί, όχι, η απάντη-
ση στη «χρεοκοπία» των κομμάτων
δεν είναι το σκουπιδαριό.

All that trash! Αφιερωμένο στους
όψιμους οπαδούς του νέου «αντι-
συστημικού» σκουπιδαριού. Ως
μπόνους καταθέτω και το ακανθώ-
δες ερώτημα: Μας κόφτει που ο
επίδοξος κομματάρχης Τόρνος
έδωσε συνέχεια στο ξεκατίνιασμα
με ένα αυτοκριτικό (sic) post; Εδώ
που φτάσαμε όλα παίζουν, αγαπη-
μένο μου ημερολόγιο. Οπότε ιδού η
σπαραξικάρδια παραδοχή του φιλο-
σόφου (που μας αξίζει) Νεβερσα-
ρέντερ: «Ζητώ συγνώμη γιατί χθες

δεν ήμουν πρότυπο αλλά “ένας
πελλός που τη πόρτα”». Έπος!

Έχει πάτο η κατηφόρα; Αυτό το
υπαρξιακό ερώτημα θα απαντήσει
μόνο ο ιστορικός του μέλλοντος,
όταν βρεθεί αντιμέτωπος με το
podcast του Φειδία και με το ρηξι-
κέλευθο ερώτημα που ο ευρωβου-
λευτής έθεσε: «Πόσα λεφτά βγάζει
η Gigi από το OnlyFans;». Δεν έχω
πρόθεση να εμπλακώ στον απόπα-
το των new media, απλώς θα ση-
μειώσω μια παράπλευρη απώλεια.
Την αδελφή της Gigi (κατά κόσμον
Γεωργίας Γιόκκα) Παντελίτσα, η
οποία πολιτεύτηκε με την Αλληλεγ-
γύη και την ΕΔΕΚ. «Σε καμία περί-
πτωση αυτοί οι δύο δεν πρέπει να

αποτελούν πρότυπο για κανέναν»
δήλωσε. Τον τελευταίο λόγο πάν-
τως είχε η Gigi, αδειάζοντας την
αδελφή της: « Ένιωσε μέσα της μια
ακατάπαυστη επιθυμία να με κά-
ψει στον βωμό των views», είπε. Τι
ζούμε, Θεέ μου!

Σε άλλα νέα, το σίριαλ της Μονής
Αββακούμ συνεχίζεται με αντεπί-
θεση των μοναχών που καθαιρέθη-
καν, οι οποίοι, σύμφωνα με το ελλα-
δικό κανάλι STAR, κατέχουν «καυ-
τούς» διαλόγους που θα κάψουν
άλλους μοναχούς της επιρροής
Ησαΐα. Ιδού δείγμα (χριστιανικής)
γραφής: «Σε θέλω τρελά. Τι ζώδιο
είσαι;» φέρεται να ρώτησε αρχι-
μανδρίτης νεαρό πιστό, για να δια-

πιστώσει αν... ταιριάζουν. Και κά-
πως έτσι, καίγονται τα εγκεφαλικά
κύτταρα πιστών και απίστων, αγα-
πημένο μου ημερολόγιο. Ο δεύτε-
ρος κύκλος του εκκλησιαστικού σί-
ριαλ θα μπορούσε κάλλιστα να λέ-
γεται «Σπέρμα, δάκρυα και ιδρώ-
τας». Άσχετο, αλλά η Gigi τι λέει
άραγε γι’ αυτό;

Εν όψει όλων αυτών των σατανι-
κών που συμβαίνουν δεν είναι ν’
απορεί κανείς για τη διαβεβαίωση
του ΕλΑΜ ότι «θα είναι ανάχωμα σε
όσους προσπαθούν να διαβρώ-
σουν τα Ελληνοχριστιανικά ιδεώ-
δη». Αφορμή για την ανανέωση
των όρκων «Πατρίς – Θρησκεία –
Οικογένεια» έδωσε η «πορεία
υπέρ της οικογένειας» που διοργά-
νωσε το κόμμα και οι κατηγορίες
της Accept για ρητορική μίσους. Τε-
λευταία πινελιά στο ακροδεξιό κά-
δρο, η εξαγγελία του Ανδρέα Θεμι-
στοκλέους για τη δημιουργία Κινή-
ματος, γεγονός που μπορεί να
εκληφθεί και ως απειλή για όσα
μας επιφυλάσσει το 2026.

Η αποδελτίωση των κίτρινων ειδή-
σεων της επικαιρότητας δεν θα
μπορούσε να παραβλέψει τη δήλω-
ση της Μαρίας Ιωαννίδου ότι είχε
ερωτική σχέση με τον Γιώργο Ντα-
λάρα, όταν εκείνος ήταν ζευγάρι με
τη Βέρα Κρούσκα. Το πικάντικο θέ-
μα, αν και συνέβη προ αμνημονεύ-
των χρόνων, μπήκε σφήνα στα ξε-
φτιλίκια Φειδία – Τόρνου. Ως γυναί-
κα πάντως, ως άνθρωπος και ως
συγγραφέας αυτού του ημερολογί-
ου, δεν έχω καταλήξει τι στ’ αλή-
θεια είναι χειρότερο: το καταγέλα-
στο τάχα μου ροζ σκάνδαλο από το
παρελθόν ή η γελοία διαπίστωση
του Μάκη Κεραυνού ότι για το πρό-
βλημα στέγασης στην Κύπρο φταίει
η τουρκική εισβολή; Μετά από ώρι-
μη σκέψη, καταλήγω στο δεύτερο.

Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον

All that trash

stavros.christodoulou@gmail.com

« Όλο το έθνος προσκυνάει σώβρακα και φανέλες» τραγούδησε κάποτε ο Τζίμης Πανούσης. Ενίοτε και «βρομερές κάλτσες» θα προσθέταμε
εμείς.

Το Κυπριακό, το νέο Κόμμα και η σφαγή των ινφλουένσερς
Σύντομα θα έχουμε σημαντική ανα-
κοίνωση από την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το Κυπριακό, δηλώνει με περίσσια
χαρά και αυτοπεποίθηση ο Χριστο-
δουλίδης. Λέτε να δέχθηκε τελικά η
Μέρκελ να μεσολαβήσει για το Κυ-
πριακό; ΟΚ, όχι σε κακίες και ξύσιμο
πληγών. Ας ελπίσουμε μόνο πως αυτή
τη φορά οι πληροφορίες του νεαρού
Νίκου είναι πιο αξιόπιστες από εκεί-
νες του μυστηριώδους τηλεφωνήμα-
τος που του δημιούργησε κάποτε τό-
ση αδικαιολόγητη αισιοδοξία. 

Η απορία μου, όμως, παραμένει:
αφού αυτή η περιβόητη ανακοίνωση
θα γίνει σύντομα, γιατί προτρέχει ο
Πρόεδρος να το ξεφουρνίσει, κινδυ-
νεύοντας να μετατραπεί στον «εθνικό
μας σπουρτόλοο»; Δεν γνωρίζει άρα-
γε πως ο καλύτερος τρόπος να ακυ-
ρώσεις κάτι είναι με το να το ανακοι-
νώσεις πρόωρα; Εκτός και αν αυτή εί-
ναι η πρόθεσή μας, οπότε πάω πάσο. 

Για να μιλήσουμε πάντως λίγο πιο
σοβαρά, φαίνεται πως η Ευρωπαϊκή
Ένωση, παρά τις αρχικές αντιρρή-
σεις τής άλλης πλευράς, αναλαμβά-
νει όλο και πιο ενεργό ρόλο στο Κυ-
πριακό –αφού τα Ηνωμένα Έθνη με-
τά από μισό αιώνα κάπου μας βαρέ-
θηκαν– και αυτό πρέπει να πιστωθεί
σαν μια επιτυχία του Προέδρου.

Πριν από τα Χριστούγεννα θα έχει
δημιουργήσει –σαν δώρο προς τον
εαυτό του και τον εθνικό αξύριστο–
το δικό του Κίνημα (ή Κόμμα ή Τε-
λεία ή Απόστροφο ή αποστροφή,

όπως θέλετε πείτε το) ο Ανδρέας
Θεμιστοκλέους. Οι θέσεις του Κινή-
ματος θα βρίσκονται στο ενδιάμεσο
της λαϊκής δεξιάς του ΔΗΣΥ και του
πιο hardcore ΕΛΑΜ, προσδοκώντας
να προσελκύσει κόσμο από τις δύο
αυτές ομάδες ψηφοφόρων. 

Κάποιοι ισχυρίζονται πως αυτό θα
είναι ένα άτυπο Κίνημα στήριξης του
Νίκου Χριστοδουλίδη, αν και ο ίδιος
ποτέ δεν θα παραδεχθεί δημόσια κά-
τι τέτοιο αφού –και είναι λογικό– δεν
θέλει να συσχετιστεί με τις ακραίες
θέσεις του Θεμιστοκλέους και θα
προτιμούσε κάτι πιο Κεντροδεξιό.
Βέβαια, «απ’ το ολότελα καλή και η
Παναγιώταινα», λέει η παροιμία.

Ο Τορναρίτης θύμωσε διότι ήθελε

να διορίσω δικούς του συμβούλους
και εμένα δεν μου αρέσει να κάνω
ρουσφέτι, δήλωσε ο Φειδίας, προ-
ξενώντας επιφωνήματα θαυμασμού
στο πλήθος που τον άκουε, αλλά και
μια έκφραση έκπληκτου αυτοθαυ-
μασμού –σε στυλ «θα δώσω συγχα-
ρητήρια στον εαυτό μου»– αφού ού-
τε και ο ίδιος δεν περίμενε να βρει
μια τόσο ευφυή ατάκα για να κατα-
τροπώσει τον αντίπαλό του. 

Δυστυχώς, ο Φειδίας είχε ξεχάσει
κάτι σημαντικό που αναιρούσε όσα
είχε πει προηγουμένως περί ρου-
σφετιού, αφού οι πρώτοι σύμβουλοι
που διόρισε ήταν ο κολλητός του και
η αδερφή του! Ταρατατάμ. Και διε-
ρωτώμαι αν είναι δίκαιο να κατηγο-
ρούμε τον Πρόεδρο για νεποτισμό

και για διορισμούς ημετέρων, τη
στιγμή που το βόλεμα των δικών μας
βρίσκεται τόσο βαθιά ριζωμένο στο
DNA του λαού μας. 

Από την άλλη η Φιλίππα η πρώτη,
πιστή στη στρατηγική των likes που
χάραξε ο σύζυγός της, λάνσαρε στα
σόσιαλ τον «ανεξάρτητο φορέα κοι-
νωνικής στήριξης» σε μια διαφήμι-
ση που, μιλώντας με αριστερά κλι-
σέ, έμοιαζε περισσότερο με διαφή-
μιση του φεστιβάλ της ΕΔΟΝ. Λέτε; 

Την ίδια ώρα όλοι μας περιμένουμε
τις ανάλογες διαφημίσεις της προ-
εδρικής οικογένειας για τα έργα
υποδομών που βρίσκονται σε εξέλι-
ξη σε όλη τη χώρα. Το μόνο που κα-
νένα δεν φαίνεται να προχωρεί με
βάση τα χρονοδιαγράμματα. Τώρα
που άλλαξε ο ελεγκτής ελπίζουμε
πως επιτέλους κάποιος θα βάλει χέ-
ρι στους εθνικούς εργολάβους. 

Την ίδια ώρα, βέβαια, σε μια επανά-
ληψη της γνωστής αποφασιστικότη-
τας και ταχύτητας που χαρακτηρίζει
τον Πρόεδρο ως πρώην υπάλληλο
του Δημοσίου, ενώ γνώριζε εδώ και
ένα χρόνο πως τα έργα στον δρόμο
Πάφου – Πόλης δεν προχωρούν, δεν
αποφάσιζε να δώσει τα έξτρα εκα-
τομμυριάκια στους καλαμαράδες
αδερφούς της ΙΝΤΡΑΚΑΤ για να τον
τελειώσουν. Τώρα η ζημιά θα είναι
πολύ μεγαλύτερη, και θα μας κοστί-
σει ο κούκος αηδόνι, γράψτε το. Δώ-
στε τον στη Cyfield – Iakovou να τε-
λειώνουμε, σιόρ. 

Θα το λύσουμε σε podcast με τη Νανά. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Εάν κάποιος μπορεί να οδηγηθεί
σε κάποιο βασικό συμπέρασμα, με-
τά το άτυπο δείπνο της περασμένης
Τρίτης, Γκουτέρες-Χριστοδουλίδη-
Τατάρ στη Νέα Υόρκη, είναι ότι ο
γενικός γραμματέας των Ηνωμένων
Εθνών τοποθετεί το Κυπριακό σε
ένα νέο κάδρο. Ο Αντόνιο Γκουτέρες
θέτει την προοπτική λύσης σε νέες
συντεταγμένες, οι οποίες δεν ταυ-
τίζονται ούτε με τη διζωνική, δι-
κοινοτική ομοσπονδία και την επα-
νέναρξη της διαδικασίας «από εκεί
που μείναμε» στο Κραν Μοντανά,
όπως είναι το αφήγημα της ελλη-
νοκυπριακής πλευράςκαι στο οποίο
επέμεινε ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης. Αλλά, ούτε και με τη θέση
της τουρκικής πλευράς, για δύο
χωριστά κράτη, την οποία ανέλυσε
ο Ερσίν Τατάρ.

Στην πραγματικότητα, ο γενικός
γραμματέας φωτογραφίζει κάτι «εν-
διάμεσο», όπως προκύπτει ευθέως
μέσα από την «ενθάρρυνση» των
δύο ηγετών, Χριστοδουλίδη και
Τατάρ, «να εξετάσουν πώς να γε-
φυρώσουν το χάσμα στις θέσεις
τους και να αποκαταστήσουν την
εμπιστοσύνη ώστε να επιτρέψουν
μια κινητικότητα που θα οδηγήσει
σε μια διευθέτηση». Η θέση του
γενικού γραμματέα κινείται προ-
φανώς στη λογική του «τετραγω-
νισμού του κύκλου», η οποία –για
να είμαστε δίκαιοι, δεν είναι και-
νούργια, καθώς ο κ. Γκουτέρες μάς
είχε προϊδεάσει, από το 2021. Φω-
τογραφίζοντας και τότε, όπως και
τώρα, μια λύση που θα κινείται στη
«μέση τιμή» των διακηρυγμένων
θέσεων των δύο πλευρών και η
οποία, αν μετρήσει κάποιος τις απο-
στάσεις, θα διαπιστώσει ότι δεν
μπορεί παρά να προσεγγίζει τις πα-
ρυφές της συνομοσπονδίας, με βα-
σικό χαρακτηριστικό τη βρετανική
συνταγή της «εποικοδομητικής
ασάφειας». Προκειμένου, η όποια
λύση να μπορεί να «πωληθεί» στην
ελληνοκυπριακή πλευρά ως μια
«χαλαρής μορφής ομοσπονδία» και
στην τουρκοκυπριακή πλευρά ως
ένα πλαίσιο που εγκαθιδρύει κυ-
ριαρχική ισότητα, με ό,τι αυτά συ-
νεπάγονται. 

Εάν δε θεωρήσουμε ως δεδομένο
ότι ο Αντόνιο Γκουτέρες εκ της θέ-
σεώς του, θα έπρεπε να υπερασπι-
στεί μέχρι εσχάτων το συμφωνη-
μένο πλαίσιο διζωνικής, δικοινο-
τικής ομοσπονδίας, ως οι όροι εν-
τολής του από το Συμβούλιο Ασφα-
λείας, τότε θα πρέπει να καταλή-
ξουμε και σε ένα δεύτερο συμπέ-
ρασμα, σύμφωνα με το οποίο η
Λευκωσία είναι χαμένη στα σημεία
και η Άγκυρα είναι αντίθετα κερ-
δισμένη. Κι αυτό γιατί ο κ.Γκουτέρες
εμφανίζεται έτοιμος να αποκλίνει
από τους δικούς του όρους εντολής,
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας, τα οποία δεν απουσιά-
ζουν απλώς από τη δήλωση του
ΟΗΕ για το πρόσφατο τριμερές
άτυπο δείπνο, αλλά είναι εξαφανι-
σμένα εδώ και αρκετά χρόνια, κα-
θώς δεν «μνημονεύονται» καν στις
εκθέσεις του γενικού γραμματέα
του διεθνούς οργανισμού. 

Άλλωστε, ο γενικός γραμματέας
του ΟΗΕ, διά της δήλωσής του μετά
το τριμερές δείπνο, υπό το φως και
του χάσματος των θέσεων μεταξύ
των δύο πλευρών, οδηγεί τις εξε-
λίξεις σε μια νέα άτυπη διευρυμένη
συνάντηση, η οποία εκ του άτυπου
χαρακτήρα της, προσφέρεται για
συζήτηση ιδεών «εκτός πλαισίου
/ κουτιού», out of the box. Εάν μά-
λιστα ανατρέξουμε στην προηγού-
μενη άτυπη πενταμερή συνάντηση,
προ τριετίας, εύκολα μπορούμε να
φέρουμε στη μνήμη μας ότι απο-
τέλεσε το όχημα υποβολής της πρό-
τασης Τατάρ για λύση δύο χωρι-
στών κρατών, πρόταση την οποία
δέχθηκε να παραλάβει ο γενικός
γραμματέας, αν και θα μπορούσε,
εάν το επιθυμούσε, να την επιστρέ-
ψει ως απαράδεκτη. Δεν το έκανε.

Στη νέα λοιπόν «διευρυμένη»
συνάντηση, η οποία σύμφωνα με

πηγές στη Λευκωσία αναμένεται
να πραγματοποιηθεί σύντομα, πριν
από το τέλος του έτους, δεν προσ-
διορίζεται από τον ΟΗΕ ποια μέρη
θα κληθούν να συμμετάσχουν. Σε
κάθε περίπτωση, ο άτυπός της χα-
ρακτήρας δεν ευνοεί απλώς τη δυ-
νατότητα υποβολής και συζήτησης
προτάσεων εκτός πλαισίου ΟΗΕ,
out of the box, αλλά καλύπτει και
σημειολογικά τη θέση της Άγκυρας,
η οποία δεν επιθυμεί μια επίσημη
συνάντηση με τη συμμετοχή οποι-
ουδήποτε θα μπορούσε να εκληφθεί
ότι συμμετέχει ως απόρροια της
ύπαρξης της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Περιλαμβανομένης της Βρε-
τανίας, η οποία έχει την ιδιότητα
της εγγυήτριας δύναμης του επί-

σημου κυπριακού κράτους, ήτοι
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Πόσο
μάλλον της Ε.Ε., η οποία όχι μόνο
δεν έχει εμπλακεί «ενεργότερα»,
αλλά είναι κυριολεκτικά εξαφανι-
σμένη. Η αποαναγνώριση λοιπόν
της Κυπριακής Δημοκρατίας και η
προσπάθεια υποβάθμισής της σε
ρόλο κοινότητας είναι ακόμη ένας
λόγος για τον οποίο η τουρκική
πλευρά εξυπηρετείται καλύτερα
με άτυπες συναντήσεις, διευρυμέ-
νες και μη. 

Άλλωστε, η Άγκυρα έχει απο-
δείξει ότι είναι ικανή να επιβάλει
και ατζέντες και αποκλεισμούς.
Κάτι που βίωσε και η Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ, η οποία, όπως
πληροφορούμαστε, θεωρούσε βέ-
βαιη τη χρονική επέκταση των
όρων εντολής της και ετοιμαζόταν
να έρθει για νέο γύρο διαβουλεύ-
σεων στην Κύπρο. Η κα Ολγκίν
εκτός συγκλονιστικού απροόπτου
τίθεται πλέον εκτός εικόνας, κάτι
που φαινόταν από τον περασμένο
Ιούνιο, όταν η Άγκυρα την έβαλε
ουσιαστικά στον πάγο, διά του Ερ-
σίν Τατάρ, που για μια τουλάχιστον
εβδομάδα όχι μόνο δεν απαντούσε
τις κλήσεις της, αλλά τις «πετούσε»,
στέλνοντάς τις στο φωνοκιβώτιό
του. Τότε, η «Κ» είχε γράψει ότι η
Ρόζμαρι Ντι Κάρλο θα αναλάμβανε
τα ηνία των προσπαθειών των Ηνω-

μένων Εθνών, αλλά κανείς δεν μπο-
ρούσε να εικάσει ότι η Μαρία Άν-
χελα Ολγκίν Κουεγιάρ, ήταν ορι-
στικά «τελειωμένη» και δεν θα είχε
καν μια δεύτερη ευκαιρία. 

Όπως μας λέχθηκε, η τουρκική
πλευρά είχε θεωρήσει υπαίτια την
κα Ολγκίν για την προσπάθεια σύγ-
κλησης Τριμερούς το περασμένο
καλοκαίρι, «χωρίς να διασφαλιστούν
τα αιτήματα» της Άγκυρας. Και η
διπλωματική της συμπεριφορά «κρί-
θηκε ακατάλληλη» (inappropriate)
όπως έλεγαν τουρκικοί κύκλοι στις
Βρυξέλλες, κάτι που όπως αφέθηκε
να διαρρεύσει, δεν αφορά μόνο την
αδυναμία της να αντιληφθεί ότι τα
τουρκικά αιτήματα αποτελούσαν
«προϋποθέσεις» για μια νέα προ-
σπάθεια στο Κυπριακό. Αλλά, αφορά
και το concept paper που είχε ετοι-
μάσει και του οποίου η τύχη φέρεται
να είναι συνυφασμένη με αυτήν
την κας Ολγκίν. Εκτός, εάν παράλ-
ληλα με το εν λόγω άτυπο έγγραφο,
παρασχεθούν διασφαλίσεις εν είδει
διεθνών εγγυήσεων προς την τουρ-
κική πλευρά, για απευθείας πτήσεις,
απευθείας εμπόριο και απευθείας
σχέσεις της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας με τη διεθνή κοινότητα,
ως προϋπόθεση για μια νέα δια-
πραγματευτική διαδικασία. Ανε-
ξαρτήτως αποτελέσματος. 

Τα ΜΟΕ και ο Τατάρ
Μέσα σε όλα αυτά, η ελληνοκυ-

πριακή πλευρά και η τουρκοκυ-
πριακή πλευρά, έχουν δεσμευθεί
να συζητήσουν το άνοιγμα νέων
οδοφραγμάτων, κάτι που για τον
Ερσίν Τατάρ μεταφράζεται στο
άνοιγμα της Μιας Μηλιάς και που
για τον Νίκο Χριστοδουλίδη συν-
δέεται είτε με το άνοιγμα οδοφράγ-
ματος στην περιοχή των Κοκκίνων,
είτε στο Πυρόι. Στην άτυπη συνάν-
τηση της περασμένης Τρίτης, ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης φέρεται
να ζήτησε από τον κ. Τατάρ να ανα-
κοινώσουν άμεσα συμφωνία για
δύο οδοφράγματα, αυτό της Μιας
Μηλιάς για τους Τουρκοκύπριους
και ένα από τα άλλα δύο, για την
ελληνοκυπριακή πλευρά, Κόκκινα
ή Πυρόι. Όμως, ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης είπε ότι το ζήτημα εμπίπτει
στον τουρκικό στρατό, κλωτσώντας
την μπάλα στην εξέδρα. 

Το ζήτημα των οδοφραγμάτων
δεν θα λύσει βεβαίως το Κυπριακό.
Εκτιμάται και εκλαμβάνεται ως ένα
μέσο συντήρησης μιας προοπτικής
που όπως όλα δείχνουν, δεν θα
πάει μακριά, «εάν δεν υπάρξουν
αμοιβαίες υποχωρήσεις», οι οποίες
στον μεγάλο τους όγκο επιδιώκεται
να γίνουν από την ελληνοκυπριακή
πλευρά, αποκλίνοντας από το συμ-
φωνημένο πλαίσιο, της ΔΔΟ, το
οποίο δεν έχει καν τη στήριξη του
ΟΗΕ, όπως φαίνεται τόσο από την
πρόσφατη δήλωση Γκουτέρες, όσο
και από τις εκθέσεις του. 

Την ίδια ώρα, δεν πρέπει να πα-
ραβλεφθεί το γεγονός ότι η Άγκυρα,
για λόγους τακτικής ή/και ουσίας,
δεν εμφανίζεται διατεθειμένη να
δεσμευτεί στο Κυπριακό πριν από
τις «εκλογές» του φθινοπώρου του
2025, στο ψευδοκράτος. Αυτό σε
συνδυασμό με την εσωτερική κα-
τάσταση στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα και «το ερωτηματικό κα-
τά πόσον ο Τατάρ θα αντέξει για
άλλον ένα χρόνο». Όχι λόγω δια-
φωνιών στο Κυπριακό, που δεν
φαίνονται να υπάρχουν μεταξύ Άγ-
κυρας-ψευδοκράτους, καθώς ο Τα-
τάρ δεν έχει άποψη, αλλά απλώς
ακολουθεί καρμπόν τις οδηγίες της
Τουρκίας. Αλλά, γιατί το καθεστώς
Ερντογάν θεωρεί ότι «γενικότερα»,
ο Τουρκοκύπριος ηγέτης, δεν μπο-
ρεί να διαδραματίσει με επάρκεια
τον ρόλο που του έχει ανατεθεί. 

Το Κυπριακό
σε νέες συντεταγμένες

Ούτε Κραν Μοντανά και ΔΔΟ, ούτε δύο κράτη - Τι φωτογραφίζει ο Αντόνιο Γκουτέρες 

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
δήλωσε μετά το τριμερές δείπνο
ότι «για πολύ καιρό δενυπήρχε
κινητικότητα στο Κυπριακό»,
προσθέτοντας ότι «χαίρομαι
για την πρωτοβουλία του γε-
νικού γραμματέα. Είμαστε εδώ.
Ξέρουμε πούαποσκοπούμε και
ας ελπίσουμε ότι θα υπάρξουν
θετικές εξελίξεις προς την κα-
τεύθυνση επανέναρξης των
συνομιλιών», ανέφερε ο Πρό-
εδρος, ο οποίος επέμεινε στη
ΔΔΟ και στην επανέναρξη της
διαδικασίας «από εκεί που μεί-
ναμε στο Κραν Μοντανά». 

Από τις δηλώσεις του κ. Χρι-
στοδουλίδη είναι προφανές ότι
επιλέγει να παραβλέπει τόσο
την απουσία αναφοράς στο
συμφωνημένο πλαίσιο ΔΔΟ

από τον Αντόνιο Γκουτέρες,
όσο και την υπόδειξή του προς
τους δύο ηγέτες «να εξετάσουν
πώς να γεφυρώσουν το χάσμα
στις θέσεις τους». Υπόδειξη, η
οποία σε κάθε περίπτωση και
εκ των πραγμάτων, δεν βάζει
πλάτη στη λύση ΔΔΟ,αλλά κα-
λεί την ελληνοκυπριακή πλευ-
ρά να μετακινηθεί προς τις θέ-
σεις της τουρκοκυπριακής
πλευράς, στη λογική της «γε-
φύρωσης». Αυτή η σαφής «απο-
κόλληση» του ίδιου του ΟΗΕ,
διάτου γενικού του γραμματέα,
από το συμφωνημένο πλαίσιο
στο Κυπριακό, εξυπηρετεί προ-
φανώς την τουρκική πλευρά,
η οποία στην επόμενη άτυπη
διευρυμένη συνάντηση, θα
έχει τη δυνατότητα να παίξει

το χαρτί της «κυριαρχικής ισό-
τητας». Όχι διάτης λύσης «δύο
κρατών», αλλά στο πλαίσιο μιας
«μέσης τιμής», η οποία όλως
τυχαίως συμπίπτει με ένα συ-
νομοσπονδιακό μοντέλο/μόρ-
φωμα.

Σε αυτά όλα που είναι εμ-
φανή διά γυμνού οφθαλμού, ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης εμ-
φανίζεται «χαρούμενος» και
δηλώνει ότι «ξέρουμε πούαπο-
σκοπούμε». Πού; Διότι το ζή-
τημα δεν είναι μόνο πού απο-
σκοπούμε εμείς (για το οποίο
σε κάθε περίπτωση βεβαιότητα
δεν υπάρχει), αλλά κυρίως πού
αποσκοπεί η διεθνής κοινότη-
τα, η οποία μας έχει προϊδεάσει
εδώ και αρκετά χρόνια, ευθέως
και χωρίς υπαινικτική διάθεση. 

Άνευ πλάνου η Λευκωσία

Το ζήτημα των οδο-
φραγμάτων δεν θα

λύσει βεβαίως το Κυ-
πριακό. Εκτιμάται και
εκλαμβάνεται ως ένα

μέσο συντήρησης
μιας προοπτικής που
όπως όλα δείχνουν,
δεν θα πάει μακριά,
«εάν δεν υπάρξουν

αμοιβαίες υποχωρή-
σεις», οι οποίες στον

μεγάλο τους όγκο
επιδιώκεται να γίνουν

από την ελληνοκυ-
πριακή πλευρά, απο-

κλίνοντας από το
συμφωνημένο πλαί-

σιο της ΔΔΟ.

Εάν μάλιστα ανατρέ-
ξουμε στην προηγού-
μενη άτυπη πενταμε-
ρή συνάντηση, προ

τριετίας, εύκολα μπο-
ρούμε να φέρουμε
στη μνήμη μας ότι

αποτέλεσε το όχημα
υποβολής της πρότα-
σης Τατάρ για λύση
δύο χωριστών κρα-
τών, πρόταση την

οποία δέχθηκε να πα-
ραλάβει ο γενικός

γραμματέας, αν και
θα μπορούσε, εάν το
επιθυμούσε, να την
επιστρέψει ως απα-

ράδεκτη. 

<<<<<<

Δεν πρέπει να παραβλε-
φθεί το γεγονός ότι η Άγ-
κυρα, για λόγους τακτι-
κής ή / και ουσίας, δεν
εμφανίζεται διατεθειμένη
να δεσμευτεί στο Κυπρια-
κό πριν από τις «εκλογές»
του φθινοπώρου του
2025, στο ψευδοκράτος.

Στη νέα λοιπόν «διευρυμένη» συνάντηση, η οποία σύμφωνα με πηγές στη Λευκωσία αναμένεται να πραγματοποιηθεί σύντομα, πριν από το
τέλος του έτους, δεν προσδιορίζεται από τον ΟΗΕ ποια μέρη θα κληθούν να συμμετάσχουν.

ΚΥ
Π

Ε
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ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ
«Νέος Ρεαλισμός,
Το Κυπριακό 50 χρόνια
από την τουρκική εισβολή»
εκδ. Παπαζήση, σελ. 200

Τ ο 2021, όταν ο τέως αναπλη-
ρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Χάρης Γεωργιάδης πρωτομί-

λησε για «νέο ρεαλισμό» στο Κυ-
πριακό, προκλήθηκε σάλος. Αιωρεί-
το ακόμη ο ισχυρισμός τού αρχιε-
πισκόπου Κύπρου Χρυσοστόμου
Β΄ ότι, ο τότε πρόεδρος Αναστα-
σιάδης τον είχε βολιδοσκοπήσει
για λύση δύο κρατών. Οι αντιδρά-
σεις δεν περιορίστηκαν στην αν-
τιπολίτευση. Ο αείμνηστος Σωκρά-
της Χάσικος, συνάδελφος του Γε-
ωργιάδη στην κυβέρνηση Αναστα-
σιάδη, τον προκάλεσε να ξεκαθα-
ρίσει τι εννοούσε. 

Το περασμένο καλοκαίρι ο Γε-
ωργιάδης επανήλθε με ένα βιβλίο
200 σελίδων υπό τον τίτλο «Νέος
Ρεαλισμός, Το Κυπριακό 50 χρόνια
από την τουρκική εισβολή», εκδό-
σεις Παπαζήση. Χάρηκα όταν το
έλαβα. Ήταν μια «ανωμαλία» στο
πολιτικό σκηνικό μετά τις ευρωε-
κλογές, τον θρίαμβο Φειδία, τον
κουραστικό ανταγωνισμό του πο-
λιτικού προσωπικού στο Instagram
και την ελαφρότητα του πολιτικού

λόγου. Στο πολύχρωμο αυτό τοπίο,
ένα βιβλίο γραμμένο από πολιτικό,
για το Κυπριακό, έμοιαζε σχεδόν
ανατρεπτικό.

Ο Γεωργιάδης βάζει το ψαχνό
που έλειπε από το κόκαλο που είχε
ρίξει το 2021. Είτε συμφωνείς είτε
διαφωνείς με την πρότασή του, πα-
ρουσιάζει μια ολοκληρωμένη στρα-
τηγική για την επόμενη μέρα, η
οποία στηρίζεται στη διάγνωση
ότι, «η προοπτική μιας συμφωνη-
μένης λύσης έχει απομακρυνθεί
και η διχοτόμηση της Κύπρου έχει
εδραιωθεί». Αυτή η κατάσταση
πραγμάτων, προσθέτει, «συνιστά
ευθεία απειλή για την ασφάλεια
του κυπριακού ελληνισμού». Ο νέος
ρεαλισμός στοχεύει στην ενίσχυση
της ασφάλειας των «Ελλήνων Κυ-
πρίων» (αντιστοίχως η άλλη πλευρά
αποκαλείται «Τούρκοι Κύπριοι»),
επιδιώκοντας ταυτόχρονα επιμέ-
ρους συμφωνίες που βελτιώνουν
το statusquoπρος αμοιβαίο όφελος. 

Η ασφάλεια θα προέλθει από
την ανάσχεση της Τουρκίας. Πώς;
«Η ισχυρή οικονομία, η ισχυρή
άμυνα, ο ξεκάθαρος δυτικός προ-
σανατολισμός κι ο απόλυτος συν-
τονισμός Αθηνών – Λευκωσίας
είναι τα μέσα που θα επιτρέψουν
σε Ελλάδα και Κύπρο να συγκρα-
τήσουν τις πιέσεις της Τουρκίας,

να αποφύγουν την περαιτέρω υπο-
νόμευση της κυριαρχίας και δια-
τηρήσουν την ειρήνη», υποστηρίζει
ο συγγραφέας, καταθέτοντας συγ-
κεκριμένες ρεαλιστικές εισηγήσεις. 

Η δεύτερη, αμφιλεγόμενη, πτυχή
είναι η βήμα προς βήμα διαπραγ-
μάτευση, όχι για συνολική λύση,
αλλά «για κάποιες σημαντικές επι-
μέρους συμφωνίες», σε θέματα
όπως «η Αμμόχωστος, το εδαφικό,
οι ενεργειακοί σχεδιασμοί, οι σχέ-
σεις Ε.Ε.-Τουρκίας, το άνοιγμα
[τουρκικών] λιμανιών, αεροδρομίων
και εναέριου χώρου, το εμπόριο
και η ασφάλεια». Το αμφιλεγόμενο
έγκειται στην επισήμανση του συγ-
γραφέα ότι «τα επίμαχα ζητήματα
κυριαρχίας για την ώρα θα έμεναν
στην άκρη». Οι Τούρκοι, δηλαδή,
δεν θα απαιτούσαν αναγνώριση
ξεχωριστής κυριαρχίας και η πλευρά
μας, «χωρίς να εγκαταλείπει τις
διαχρονικές της θέσεις – θα κατα-
νοούσε ότι αυτή τη στιγμή δεν θα
υπήρχε αποδοχή της ομοσπονδίας
από την Άγκυρα και την τουρκική
κυπριακή ηγεσία».

Ο νέος ρεαλισμός αναπτύσσεται
στις τελευταίες σελίδες του βιβλίου,
το μεγαλύτερο μέρος του οποίου
αποτελεί μια κριτική σύνοψη της
ιστορίας της Κύπρου από το 1960.
Προκύπτει αβίαστα ότι μέντορας

του Γεωργιάδη στο Κυπριακό είναι
ο πατέρας του πολιτικού ρεαλισμού
Γλαύκος Κληρίδης, ο οποίος κα-
τόρθωσε να συστεγάσει για χρόνια
στο ΔΗΣΥ αυτό που σήμερα ο Γε-
ωργιάδης αποκαλεί τα δύο άκρα
στο Κυπριακό: στη μια πλευρά η
«σχολή σκέψης που προκρίνει πε-
ραιτέρω ευελιξία εκ μέρους της ελ-
ληνικής πλευράς και προσπάθεια
εξευμενισμού της Τουρκίας» και η
άλλη, «σε ακόμη μεγαλύτερη διά-
σταση από την πραγματικότητα»,
όπου συναντάται το εθνικιστικό
ΕΛΑΜ και η σοσιαλιστική ΕΔΕΚ,
«που απορρίπτουν πλήρως την ομο-
σπονδιακή επιλογή».

Ο συγγραφέας γίνεται ιδιαίτερα
αιχμηρός προς όσους υιοθετούν
το αφήγημα περί δήθεν εγκλήματος
στο Κραν Μοντανά. Ούτε η ίδια η
Τουρκία, σημειώνει δεικτικά, δεν
υιοθετεί το αφήγημα μερίδας Ελ-
λήνων Κυπρίων ότι «ήταν πανέ-
τοιμη να αποσύρει τον κατοχικό
στρατό, να αποδεχθεί τον τερμα-
τισμό των εγγυήσεων ασφαλείας
και να δώσει τη συναίνεσή της
στην επίλυση του Κυπριακού». Επ’
αυτού επικρίνει ήπια τον Νίκο Ανα-
στασιάδη διότι δεν ανέδειξε στον
βαθμό που έπρεπε τις τουρκικές
προθέσεις. Κριτική ασκεί και στον
Νίκο Χριστοδουλίδη, όχι ως Προ-

έδρου, αλλά ως συγγραφέα. Πριν
μπλέξει με την πολιτική, ο Χριστο-
δουλίδης είχε γράψει δύο βιβλία
για το Κυπριακό. Στο πρώτο, «Τα
σχέδια λύσης του Κυπριακού 1948-
1978» (Εκδόσεις Καστανιώτη) ανα-
φέρεται στο σχέδιο που υπέβαλαν
το 1978 οι ΗΠΑ, Καναδάς και Βρε-
τανία που προέβλεπε την επιστρο-
φή των κατοίκων της Αμμοχώστου
για ν’ αρχίσουν συνομιλίες. Ο τότε
πρόεδρος Σπύρος Κυπριανού το
απέρριψε. Ο Χριστοδουλίδης, ενώ
επικρίνει τον άγαρμπο τρόπο απόρ-
ριψης του σχεδίου, μη περιμένοντας
την τοποθέτηση της τουρκικής
πλευράς, βρίσκει ελαφρυντικά στον
Κυπριανού. Εδώ εντοπίζεται η δια-
φωνία του Γεωργιάδη: Ο ρόλος «μιας
υπεύθυνης ηγεσίας», γράφει, «είναι
ακριβώς να λαμβάνει ψύχραιμες,
δύσκολες και σωστές αποφάσεις
[…] και να μη διστάζει να σταθεί
απέναντι στο λαϊκό αίσθημα, όταν
αυτό επιβάλλεται, προκειμένου να
υπηρετήσει το εθνικό συμφέρον».

Το βιβλίο αποφεύγει την ξύλινη,
δήθεν επιστημονική, γλώσσα του
Κυπριακού με τις παραπομπές σε
ψηφίσματα, ιδέες, πλαίσια και νο-
μικούς όρους. Γραμμένο απλά, πα-
ρουσιάζει μια συγκροτημένη και
μελετημένη προσέγγιση που αξίζει
να συζητηθεί με σοβαρότητα.  

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Λίγο πριν από την πραγματοποίηση
του άτυπου δείπνου της περασμέ-
νης Τετάρτης, η μοναδική ανησυχία
που εξέταζε η ελληνοκυπριακή
πλευρά ήταν αυτή του να προσέλθει
ενώπιον του γενικού γραμματέα
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών,
και ο Αντόνιο Γκουτέρες, λίγο πολύ,
να αναφέρει πως «το Κυπριακό τε-
λείωσε, θα πάω στο Συμβούλιο
Ασφάλειας για τα περαιτέρω». Τε-
λικά η Τριμερής, η πρώτη σημαν-
τική εξέλιξη στο Κυπριακό μετά
από μια επταετία στασιμότητας,
της Νέας Υόρκης, δεν αίρει το αδιέ-
ξοδο των συνομιλιών, ωστόσο δια-
σώζει τη διαδικασία τους με τον
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών να πα-
ραπέμπει σε συνέχιση της διαδι-
κασίας, άτυπα, σε επίπεδο διαβου-
λεύσεων με το τελικό ζητούμενο,
σε αυτό το επίπεδο, να υπάρξει κά-
ποια στιγμή μια διεθνής διάσκεψη
για το Κυπριακό. Όπως αναφέρουν
στην «Κ» έμπειροι παρατηρητές
του Κυπριακού, το κλειδί –που δια-
μορφώνει το πώς θα κινηθεί κάθε
πλευρά, πώς οι επιμέρους εξελίξεις
στο εσωτερικό κάθε κοινότητας
θα επηρεάσουν τις δυναμικές και
πώς μεθοδολογικά τα Η.Ε. θα κι-
νηθούν από εδώ και στο εξής– πα-
ραμένει στο «κάποια στιγμή», με
όλα τα εμπλεκόμενα μέρη του Κυ-
πριακού να αντιλαμβάνονται πλέον
τον χρόνο μεταξύ του άτυπου δεί-
πνου και του χρόνου δυνητικής
πραγματοποίησης μιας διεθνούς

διάσκεψης ως «διαπραγματευτικά
σημαντικό». 

Πού ακριβώς πάμε;
Oι δύο ειδήσεις που προέκυψαν

από τη Νέα Υόρκη είναι πως η Μα-
ρία Άνχελα Ολγκίν, εκτός απρο-
όπτου, θα αντικατασταθεί από τη
βοηθό γ.γ. του ΟΗΕ, Ρόζμαρι ντι
Κάρλο. Μια εξέλιξη που ανεξαρτή-
τως της στάσης της τουρκοκυπρια-
κής πλευράς που θεωρούσε, πολύ
νωρίτερα, πως η θητεία της κας
Ολγκίν τελείωσε, ευνοεί την ελλη-
νοκυπριακή πλευρά δεδομένου
πως στο Κυπριακό εισέρχεται μια
υψηλόβαθμη αξιωματούχος του
Οργανισμού. Η δεύτερη, ακόμη πιο
ενδιαφέρουσα, προσέγγιση είναι
πως μεθοδολογικά ο γ.γ. δείχνει να
προσανατολίζεται σε μια διττή προ-
σέγγιση: Από τη μία ξαναδίνει έμ-
φαση στα Μέτρα Οικοδόμησης Εμ-

πιστοσύνης (ΜΟΕ) με κατεξοχήν
αντικείμενο το να καλυφθεί χώρος
σε αυτό το επίπεδο που θα συν-
δράμει θετικά στη διαδικασία, όπως
η διάνοιξη νέων σημείων διέλευσης
(οδοφράγματα), αλλά παράλληλα
δείχνει να προσανατολίζεται και
στο να αρχίσει, σταδιακά, μια δια-
δικασία διαμόρφωσης της διαπραγ-
μάτευσης, συνεπώς τα «δύσκολα
ζητήματα» κάθε πλευράς (Ασφάλεια
και Εγγυήσεις για τους Ε/κ και τα
περί κυριαρχικής ισότητας για τους
Τ/κ) θα τεθούν ως «διαπραγματεύ-
σεις εντός διαπραγμάτευσης». Φυ-
σικά, ο παράγοντας της συνέχισης
της διαδικασίας «για χάριν αυτής»
υπόκειται και στην πρακτική του
ΟΗΕ που στην παρούσα φάση αν-
τιμετωπίζει πολύ σημαντικότερα
ζητήματα από το Κυπριακό, αλλά
και στις πραγματικότητες που απορ-
ρέουν από τη δεύτερη θητεία του

κ. Γκουτέρες, προς το τέλος της
οποίας (λήγει το 2027) ο ίδιος δεν
θα ήθελε να συνδέσει το όνομά
του με μια αποτυχία στο Κυπριακό.
Σε κάθε περίπτωση το ζητούμενο
παραμένει να υπάρξει ένα «μομέν-
τουμ» όπου κινήσεις καλής θέλησης
από την κάθε πλευρά (ΜΟΕ), η προ-
ετοιμασία για τα δύσκολα διαπραγ-
ματευτικά κεφάλαια και ο χρονισμός
θα δώσουν την ευκαιρία εντός 2025
να υπάρξει κινητικότητα προς την
κατεύθυνση οργάνωσης μιας διε-
θνούς διάσκεψης, με προοπτικές
κορύφωσης της διαδικασίας των
συνομιλιών του Κυπριακού. 

Ο γρίφος Τατάρ
Η στάση του Τουρκοκύπριου

ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, παραμένει
κλειδί για τις εξελίξεις στη συνέχεια.
Η σεναριολογία πρόωρων «εκλο-
γών» εντός του 2025 στα Κατεχό-

μενα αποτελεί σε αυτό το επίπεδο
το κατεξοχήν πεδίο ανάλυσης, χω-
ρίς ωστόσο το σενάριο απομάκρυν-
σης Τατάρ από την ηγεσία της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας σε σχέση
με τις εξελίξεις στο Κυπριακό να
αποτελεί πανάκεια. Στο άτυπο γεύ-
μα της Νέας Υόρκης η στάση Τατάρ
κατέδειξε πως:

• Είχε περιορισμούς ως προς το
«μέχρι ποιου σημείου πάει», δεδο-
μένου ότι ναι μεν παραβρέθηκε
στο δείπνο με την έγκριση της Άγ-
κυρας, αλλά δεν είχε εξουσιοδότηση
να συζητήσει οτιδήποτε άλλο, π.χ.
την ανακοίνωση κάποιου ΜΟΕ ως
δείγμα καλής θέλησης αμέσως μετά
το πέρας της, με αποτέλεσμα, τρι-
μερούς.

• Είχε καλλιεργήσει προσδοκίες
σε σχέση με την κάθοδο Ολγκίν
ως προς τη διάσταση της ένταξης,
στη διαπραγμάτευση των «3Α»,

πτυχή που ωστόσο δείχνει εν μέρει
και το σκεπτικό του ΟΗΕ να θέσει
τις αξιώσεις των απευθείας πτήσε-
ων, εμπορίου και σχέσεων ως υπό
έγκριση ζητήματα προς διαπραγ-
μάτευση, και τέλος 

• Παραμένει μαξιμαλιστής στις
θέσεις του, μιας και ζήτησε την άρ-
ση δίωξης των καταχραστών ελ-
ληνοκυπριακών περιουσιών στα
Κατεχόμενα. 

Ανεξαρτήτως αν ο Ερσίν Τατάρ
παραμείνει στην ηγεσία της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας, η Τουρκία
το επόμενο διάστημα, με εξαίρεση
το μομέντουμστα ελληνοτουρκικά,
στο Κυπριακό θα μπορούσε να τη-
ρήσει μια παρελκυστική στάση, η
οποία σε συνδυασμό με τη«ρευστή
χρονικά» συνέχιση της διαδικασίας
που εγκαινιάζει, μετά τηΝέα Υόρκη,
ο γ.γ., εμπεριέχει το ρίσκο το Κυ-
πριακό είτε να βρεθεί σε ένα οργα-

νικό τέλος είτε η τουρκοκυπριακή
με την τουρκική πλευρά να κατορ-
θώσουν, διαπραγματευτικά, να πε-
ράσουν σημεία που συνδέονται με
το αφήγημα της κυριαρχικής ισό-
τητας στηδιαδικασία που ακολουθεί. 

Η θέα από τη Λευκωσία
Η θέα από τη Λευκωσία τείνει

προς την κατεύθυνση της ικανο-
ποίησης ως προς τα αποτελέσματα
του δείπνου, με τον πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη να απολαμβάνει, προς
το παρόν, οριζόντια σχεδόν πολι-
τική στήριξη, να προαναγγέλλει
ξανά ενεργότερη ευρωπαϊκή εμ-
πλοκή για τις προσπάθειες άρσης
του αδιεξόδου στο Κυπριακό και
να συγκαλεί Εθνικό Συμβούλιο για
μεθαύριο Τρίτη. Η Λευκωσία απο-
τιμά επίσης ως θετική την εμπλοκή
της κας Ντι Κάρλο θεωρώντας την
προσέγγιση ως αναβάθμιση των
προσπαθειών διαμεσολάβησης εκ
μέρους του ΟΗΕ. Για τον πρόεδρο
Χριστοδουλίδη η διαχείριση των
διαβουλεύσεων του Κυπριακού
αποτελεί, ταυτόχρονα, πεδίο εσω-
τερικού πολιτικού τεσταρίσματος
(σε σχέση με τη στήριξή του από
τα κόμματα του Ενδιάμεσου και
την αντιπολίτευση ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ)
αλλά και «δοκιμασία» σε σχέση με
τα ίδια τα Ηνωμένα Έθνη και τη
διεθνή κοινότητα για ζητήματα
αξιοπιστίας και καλής διαπραγμα-
τευτικής θέλησης, δεδομένων και
των κόκκινων γραμμών που η Λευ-
κωσία θέτει ως προς το πλαίσιο λύ-
σης του Κυπριακού.

Και η επόμενη μέρα
Το άτυπο δείπνο της Νέας Υόρ-

κης καταγράφεται, πλέον, ως ιστο-
ρικό γεγονός. Από τούδε και στο
εξής διαμορφώνεται μια –απροσ-
διόριστη χρονικά αλλά ουσιαστική
ως προς τα επιμέρους της χαρα-
κτηριστικά– περίοδος προκειμένου
να διαφανεί επί του πεδίου, αν
υπάρχει πραγματικό περιθώριο κο-
ρύφωσης του Κυπριακού. Το πιο
ενδιαφέρον κληροδότημα της άτυ-
πης αυτής τριμερούς συνάντησης
είναι πως ουσιαστικά η αποστολή
της κας Κουεγιάρ απέτυχε επί της
ουσίας, μιας και δεν κατόρθωσε να
δώσει τα αποτελέσματα που σινιά-
λαρε ο γ.γ. για τη συνέχιση της δια-
δικασίας στο άτυπο δείπνο. Επι-
πλέον, ο κ. Γκουτέρες έχοντας ενώ-
πιόν του τη μία πλευρά να βγαίνει,
τελείως, εκτός πλαισίου λύσης, δια-
τηρεί μεν ανοικτή τη διαδικασία
αλλά παράλληλα λαμβάνει μια στά-
ση τήρησης ίσων αποστάσεων με
απώτερο στόχο να βρει εκείνον
τον κοινό τόπο για άρση του αδιε-
ξόδου. Σε αυτό ακριβώς το επίπεδο
διαφαίνεται και το μεγάλο ρίσκο
που θα κληθεί να διαχειριστεί, κα-
τεξοχήν, η ελληνοκυπριακή πλευρά,
μιας και μετά το 2017 η τουρκική
και τουρκοκυπριακή πλευρά κινεί-
ται για περισσότερα του ενός απο-
τελέσματα ως προς την έκβαση
του Κυπριακού. 

<<<<<<<

Προκύπτει αβίαστα ότι
μέντορας του Γεωργιάδη
στο Κυπριακό είναι
ο πατέρας του πολιτικού
ρεαλισμού Γλαύκος
Κληρίδης, ο οποίος
κατόρθωσε να συστεγάσει
για χρόνια στο ΔΗΣΥ
αυτό που σήμερα ο Γεωρ-
γιάδης αποκαλεί τα δύο
άκρα στο Κυπριακό.

<<<<<<<

Στο άτυπο δείπνο
της Νέας Υόρκης
ο Αντόνιο Γκουτέρες
σηματοδότησε τη συνέ-
χιση της διαδικασίας
για άρση του αδιεξόδου
των συνομιλιών. 

«Νέος ρεαλισμός», βιβλίο ή πολιτικό μανιφέστο;

Το Κυπριακό μετά
την άτυπη Νέα Υόρκη
Πώς κινήθηκε ο ΟΗΕ, η επόμενη μέρα και ο γρίφος Ερσίν Τατάρ

Η Λευκωσία αποτιμά επίσης ως θετική την εμπλοκή της βοηθού γ.γ. του ΟΗΕ, Ρόζμαρι ντι Κάρλο, θεωρώντας την προσέγγιση ως αναβάθμιση
των προσπαθειών διαμεσολάβησης εκ μέρους του ΟΗΕ.

ΚΥ
Π

Ε
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Το κτήριο των Ηνωμένων Εθνών
ήταν άδειο αργά το απόγευμα, όταν
οι ηγέτες των δύο κοινοτήτων έφτα-
σαν για το κρίσιμο μεν, άτυπο δε,
δείπνο με τον γενικό γραμματέα
του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες. Η διά-
θεση της κάθε πλευράς ήταν προ-
φανής από τη στιγμή της άφιξης,
με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη
ευδιάθετο και τον Τ/κηγέτη Ερσίν
Τατάρ κάπως πιο αγχωμένο, αν
και χαμογελώντας στην ομάδα
των δημοσιογράφων που περι-
μέναμε στην είσοδο. Η διαφορά
αυτή ήταν αναμενόμενη από
τη στιγμή που ο κ. Χριστοδου-
λίδης έφτασε στη Νέα Υόρκη
με ανοιχτή στήριξη από ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ (αν και από ορισμένους
στο Προεδρικό δεν κρύβεται
κάποια ενόχληση για τις παρεμ-
βάσεις Αβέρωφ Νεοφύτου), ενώ
ο κ. Τατάρ αντιμετώπιζε μια συ-
νεχή πολιτική κρίση στα Κατε-
χόμενα με τη χαοτική διαδικασία
ανάδειξης προέδρου της τ/κ
«βουλής» λόγω της αδυναμίας
του δικού του Κόμματος Εθνικής
Ενότητας (UBP) να συντονιστεί,
τις επικρίσεις που δέχεται από
την τ/κ αντιπολίτευση αλλά και
την κοινή γνώμη βάσει δημο-
σκοπήσεων, καθώς και την ενό-
χληση όπως μεταδίδεται από
πλευράς Τουρκίας λόγω άτσαλων
χειρισμών.

Η διάθεση για ενημέρωση από
τις δύο πλευρές επίσης διέφερε, δε-
δομένου πως η τ/κ πλευρά δεν δι-
ευθέτησε να υπάρξει αποστολή δη-
μοσιογράφων και περιορίστηκε σε
μια διαδικαστική δήλωση στην αν-
ταποκρίτρια του πρακτορείου Ana-
dolu στη Νέα Υόρκη μετά το δείπνο,
αφήνοντας την ενημέρωση για τη
συνέντευξη Τύπου στην Κύπρο αμέ-
σως μετά την επιστροφή του. Κι
ενώ η ε/κ πλευρά φρόντισε να πραγ-
ματοποιήσει ενημερώσεις και πριν
και μετά το δείπνο, τ/κ πηγές απέ-
φευγαν επιμελώς να μιλήσουν στα
ε/κ ΜΜΕ ενόψει της συνάντησης,
κάτι που διαχρονικά συμβαίνει όταν
υπάρχουν διαπραγματεύσεις ή
απλώς επαφές των πλευρών. Από
τις λίγες ευχάριστες δημόσιες στιγ-
μές για τον Τ/κ ηγέτη ήταν ανάρ-
τησή του στο Twitter από τα γρα-
φεία της «ΤΔΒΚ» στον 13ο όροφο
της Τουρκικής Μόνιμης Αντιπρο-
σωπείας στον ΟΗΕ. Όμως και εδώ
οι συμβολισμοί δεν βοήθησαν τον
κ. Τατάρ: το μέγαρο Turkish House,
απέναντι από τα γραφεία του ΟΗΕ,
βρίσκεται στο επίκεντρο σκανδάλου
διαφθοράς που εμπλέκει τον ίδιο
τον δήμαρχο της Νέας Υόρκης.

Η συνάντηση της Νέας Υόρκης
δεν είχε, τουλάχιστον για τους δη-
μοσιογράφους, τη δυναμική και
τον χαρακτήρα που είχαν οι σύνοδοι
στη Γενεύη και το Κραν Μοντανά
το 2017, όταν το ενδιαφέρον κυ-
πριακών και διεθνών ΜΜΕ ήταν
έντονο και στους διαδρόμους υπήρ-
χε μεγάλος αριθμός αξιωματούχων
από όλα τα μέρη, που είχαν πάντα
κάτι να πουν στους διαδρόμους ή
σε… καφέ της περιοχής. Και δεν
θύμιζε ούτε καν τη διοργάνωση
της άτυπης πενταμερούς στη Γε-
νεύη τον Απρίλιο του 2021.

Οι ηγέτες έφτασαν λίγα λεπτά

πριν από τις 7 το απόγευμα, και τα-
χέως προχώρησαν στο δείπνο με
την άβολη φωτογράφιση και χωρίς
χειραψίες, όπως είδαμε στα πλάνα
των φωτογράφων που ανέβηκαν
στον 38ο όροφο. Τον κ. Χριστοδου-
λίδη συνόδευε ο Ε/κ διαπραγμα-
τευτής, ο ΥΠΕΞ, ο διευθυντής του
διπλωματικού γραφείου και ο κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος, ενώ ο κ.
Τατάρ συνοδευόταν από τον Τ/κ
διαπραγματευτή και επιχειρησια-
κούς παράγοντες.

Από εκεί και πέρα, κατά τη μιά-
μιση ώρα της συνάντησης οι δη-
μοσιογράφοι αναμέναμε στην άδεια
αίθουσα υποδοχής των γραφείων
του ΟΗΕ, από την οποία αναχω-
ρούσαν περιστασιακά υπάλληλοι
του διεθνούς οργανισμοί οι οποίοι
σχολούσαν, και προσωπικό που κα-
θάριζε το σημείο. Ο Τ/κ ηγέτης δεν
είχε μαζί του δημοσιογραφική απο-
στολή, με αποτέλεσμα η μόνη επαφή
με την άλλη πλευρά έξω από την
αίθουσα να γίνεται με υπηρεσιακούς
της αποστολής Τατάρ και του γρα-
φείου των Τ/κ στην τουρκική αν-
τιπροσωπεία, που έφτασαν κάποια
λεπτά πριν από το τέλος της συ-
νάντησης για να προετοιμαστούν
για την αναχώρηση του κ. Τατάρ.

Καλλιέργησαν προσδοκίες
Η ε/κ πλευρά φάνηκε έτοιμη –

αν μη τι άλλο– να δημιουργήσει

κάποιες προσδοκίες για ένα μικρό
αλλά σημαντικό βήμα, όπως ανέ-
φεραν σε δημοσιογράφους πριν
από το δείπνο. Τα στοιχεία τα οποία
επέλεξαν να τονίσουν άτυπα στις
ενημερώσεις τους ε/κ πηγές αντα-
νακλούν και ποια ζητήματα ήθελε
να προωθήσει στη συζήτηση, με
τις προσδοκίες να καλλιεργούνται,
ακόμα και αν παρουσιάζονταν μέσα
σε ένα μικρό καλάθι (κάτι που δεν
συνηθίζει η κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη).

Το ένα ζήτημα που αναδείχθηκε
ήταν η επιθυμία της ε/κ πλευράς
για παρουσία της Βρετανίας σε μελ-

λοντικές άτυπες συναντήσεις, προ-
βάλλοντας και ότι το ίδιο το Λονδίνο
το επιθυμούσε, παραπέμποντας σε
απόρριψη από τον διεθνή παρά-
γοντα της θέσης της Τουρκίας και
των Τ/κ για συνάντηση 4+1 (δη-
λαδή των δύο κοινοτήτων, της Ελ-
λάδας και της Τουρκίας). Το άλλο
ήταν το ενδιαφέρον της Μαρία Άγ-
κελα Ολγκίν να συνεχίσει την απο-
στολή της, και οι πληροφορίες περί
επικοινωνίας που είχε με τον ΠτΔ
πριν από το δείπνο. Παράλληλα,
όμως, επισημαινόταν και πως τυχόν
αποχώρηση Ολγκίν και ανάθεση
του ρόλου στον αντιπρόσωπο των
Η.Ε. στην Κύπρο, Κόλιν Στιούαρτ,
θα αποτελούσε υποβάθμιση, ερ-
μηνεία που συνάδει με τις αρνητικές
κατά καιρούς σχέσεις της ε/κ πλευ-
ράς με τον αξιωματούχο.

Το κύριο αφήγημα που διαχεό-
ταν από την ε/κ πλευρά μέρες πριν
και τονιζόταν και στη Νέα Υόρκη,
ήταν πως ο γ.γ. του ΟΗΕ είχε στόχο
στο άτυπο δείπνο να πει κάτι συγ-
κεκριμένο καθώς δεν θα συγκα-
λούσε μια τέτοια συνάντηση εν μέ-
σω διεθνών κρίσεων μόνο για να
διαπιστώσει αδιέξοδο. Σε αυτό το
πλαίσιο, τόνιζαν πως δεν γνώριζαν
τι πρότεινε η κα Ολγκίν στον κ.
Γκουτέρες. Η τ/κ πλευρά προσήλθε
στο δείπνο με δυσκολία και απο-
χώρησε με αμηχανία, καθώς ο Ερσίν
Τατάρ μπορεί να μην άλλαξε επί

της ουσίας τη θέση του για την κυ-
ριαρχική ισότητα, όμως προσήλθε
σε μια τριμερή συνάντηση –έστω
και άτυπη– ενώ συναίνεσε σε μια
πιο δομημένη, μάλλον πενταμερή,
σειρά επαφών για διερεύνηση των
προοπτικών επανέναρξης.

Η τακτική Τατάρ μπορεί να είναι
προβληματική για τη διαδικασία,
καθώς διέπεται από ασάφεια για
το τι ακριβώς επιδιώκεται (δύο κρά-
τη, συνομοσπονδία, ανάλωση χρό-
νου;) δημιουργώντας ανησυχία σε
ορισμένους κύκλους στην ε/κ πλευ-
ρά που άρχισαν ήδη να βλέπουν
υποχωρήσεις. Είναι όμως περισ-
σότερο προβληματική για την
ίδια την τ/κ πλευρά, η οποία αδυ-
νατεί πλήρως να θέσει ζητήματα
ουσίας που την αφορούν.

Μετά το δείπνο
Με την ολοκλήρωση του

δείπνου, ο κ. Τατάρ έφυγε πρώ-
τος, επιλέγοντας να υπερτο-
νίσει πως χωρίς αποδοχή της
κυριαρχικής ισότητας δεν θα
συναινέσει σε διαπραγμάτευ-
ση, λέγοντας πως η αποστολή
Ολγκίν δεν πέτυχε επειδή δεν
ήταν δυνατόν να βρει λύση για
το αίτημά του για απευθείας
πτήσεις, επαφές και εμπόριο.
Μιλώντας για τα αποτελέσματα,
αρχικά άφησε να εννοηθεί πως
θα πρόκειται για διευρυμένες
επαφές με Ελλάδα και Τουρκία
πριν επιβεβαιώσει πως ο γ.γ.

του ΟΗΕ μιλάει και με τη Βρε-
τανία, ενώ ανέφερε πως ήγειρε

το θέμα της Μιας Μηλιάς και πως
θα συζητηθεί το άνοιγμα οδοφραγ-
μάτων. Η συζήτηση για τα ΜΟΕ
ήταν κάτι που είχε κάθε λόγο να
αναμένει η ε/κ πλευρά, δεδομένου
πως είχε απορρίψει την πρόταση
για μονομερή βήματα για άνοιγμα
του οδοφράγματος της Μιας Μη-
λιάς.

Και δεν είναι ενδεχομένως τυχαίο
ότι ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης με-
τέφερε κατά τη συζήτηση ακόμα
δύο ιδέες για ΜΟΕ, αυτή της δημι-
ουργίας Επιτροπής Αλήθειας ή μιας
δικοινοτικής τεχνικής επιτροπής
για θέματα νεολαίας, πληροφόρηση
που μεταφέρθηκε από ε/κ πηγές
στους δημοσιογράφους αμέσως
μετά το δείπνο, και την οποία ο κ.
Τατάρ επιβεβαίωσε δημόσια την
Πέμπτη.

Η ενημέρωση που έγινε στους
Ε/κδημοσιογράφους μετά το δείπνο
θύμιζε αρκετά το επικοινωνιακό
στυλ του κ. Χριστοδουλίδη ως
υπουργού Εξωτερικών, χτίζοντας
αφήγημα για τον τρόπο με τον
οποίο ο κ. Τατάρ απέρριψε προτά-
σεις για ΜΟΕ, αλλά και για την επι-
μονή του να θέσει το θέμα της δίω-
ξης στην Κ.Δ. κατά επιχειρηματία
που εμπλέκεται σε παράνομη εκ-
μετάλλευση ε/κ περιουσιών.

Ο κ. Τατάρ αποφάσισε να επα-
ναφέρει το θέμα στην επικαιρότητα
σε δηλώσεις του σε τουρκικά ΜΜΕ
την Πέμπτη, υποστηρίζοντας πως
ήταν ο γ.γ. του ΟΗΕ που έθεσε θέμα
αμνηστίας από τον ΠτΔ στον Σιμόν
Αϊκούτ. Η αναφορά αυτή διαψεύ-
σθηκε από κυβερνητικές πηγές,
που πήραν την ευκαιρία να επα-
ναλάβουν πως ο Τ/κ ηγέτης ανά-
λωσε τον μισό χρόνο που είχε με
τον γ.γ. του ΟΗΕ γι’ αυτό το θέμα.

Δείπνο σε άδεια γραφεία
Η άνεση του Χριστοδουλίδη και το άβολο χαμόγελο Τατάρ στη Νέα Υόρκη,

δείγμα του πώς ασκούν την επικοινωνιακή τους πολιτική

<<<<<<<

Η συνάντηση της Νέας
Υόρκης δεν είχε τη δυνα-
μική και τον χαρακτήρα

που είχαν οι σύνοδοι
στη Γενεύη και το Κραν

Μοντανά το 2017.

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης έφτασε στη Νέα Υόρκη με ανοιχτή στήριξη από ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, ενώ ο
Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ αντιμετώπιζε μια συνεχή πολιτική κρίση στα Κατεχόμενα με τη χαοτική διαδι-
κασία ανάδειξης προέδρου της τ/κ «βουλής».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τέσσερις μήνες μετά το ναυάγιο
των έργων κατασκευής του τερμα-
τικού Φ.Α. στο Βασιλικό και σε αρ-
χικό στάδιο βρίσκονται οι διαδι-
κασίες αναπλήρωσης του κενού
που προκάλεσε η φυγή της κινεζι-
κής κοινοπραξίας. Η ΕΤΥΦΑ, θυ-
γατρική εταιρεία της ΔΕΦΑ και ιδιο-
κτήτης του έργου, αναζητεί το πλαί-
σιο για τη διάδοχο κατάσταση που
θα ολοκληρώσει το υπόλοιπο 40%
των χερσαίων υποδομών του τερ-
ματικού στο Βασιλικό. Με βάση τις
υπάρχουσες πληροφορίες, η ΕΤΥΦΑ
ψάχνει για συμβούλους, ειδικούς
σε ημιτελή ενεργειακά έργα, οι
οποίοι θα τρέξουν τις σχετικές δια-
δικασίες προκήρυξης και ολοκλή-
ρωσης των κατασκευών. Στην πρό-
σκληση που απηύθυνε ο ιδιοκτήτης
του τερματικού ανταποκρίθηκαν
δέκα διεθνείς οίκοι, από τους οποί-
ους μετά από αξιολόγηση του φα-
κέλου τους απορρίφθηκαν οι επτά.
Με βάση την ιεράρχηση που έχει
γίνει στη Λευκωσία η παράδοση
του πλοίου (FSRU) «Προμηθέας»
παραμένει η πρώτη και βασική προ-
τεραιότητα της κυπριακής πλευράς,
χωρίς το οποίο ακόμα και τα υπό-
λοιπα έργα να ολοκληρωθούν δεν
θα μπορεί να λειτουργήσει το τερ-
ματικό στο Βασιλικό και ως εκ τού-
του να γίνει πραγματικότητα η ει-
σαγωγή Φ.Α. Στα σημαντικά των
σχεδιασμών που υπάρχουν είναι
και τα εναλλακτικά σενάρια στην
περίπτωση που ναυαγήσουν οι δια-
βουλεύσεις με τους Κινέζους και η
επίλυση της διαφοράς καταστεί
μέρος της διαιτησίας στο Λονδίνο,
μια διαδικασία που δεν αναμένεται
να ολοκληρωθεί πριν από το 2026.
Στο κυβερνητικό στρατόπεδο φαί-
νεται να έχει ωριμάσει η ιδέα να
εμπλακούν στην εισαγωγή Φ.Α. οι
ιδιώτες, διαφοροποιώντας το σφικτό
πλαίσιο που υπάρχει σήμερα.

Ο «Προμηθέας»
Στην παρούσα φάση το βάρος

των προσπαθειών για άρση του
αδιεξόδου που έχει προκληθεί βρί-
σκεται στη Σαγκάη όπου είναι αγ-

κυροβολημένο το πλοίο FSRU της
ΕΤΥΦΑ. Με βάση το ρεπορτάζ της
«Κ», η μετατροπή του πλοίου σε
FSRU έχει ολοκληρωθεί εδώ και
αρκετό χρονικό διάστημα. Αυτό
που απομένει για να σηκώσει άγ-
κυρες για το Βασιλικό είναι δύο πι-
στοποιήσεις του νηογνώμονα. Η
πρώτη αφορά στη μεταφορά υγρο-
ποιημένου Φ.Α. (LNG carrier) και
η δεύτερη στην επαναεριοποίηση
του Φ.Α. Για την πρώτη πιστοποί-
ηση ο νηογνώμονας αποδέχεται
να επιτρέψει τον απόπλου του πλοί-
ου υπό προϋποθέσεις, κάτι που δεν
μπορεί να γίνει και για τη δεύτερη
καθώς το πλοίο θα πρέπει να μπει
σε τερματικό εισαγωγής, όπως είναι
αυτό που κατασκευάζεται στο Βα-
σιλικό, για να ελεγχθεί κατά πόσο
λειτουργεί μέσα στα πλαίσια των
προδιαγραφών. Ωστόσο, οι Κινέζοι
φαίνεται να μπλοκάρουν τον από-

πλου του «Προμηθέα», διεκδικών-
τας από την ΕΤΥΦΑ επιπρόσθετα
€30 εκατ. Εδώ πρέπει να υπενθυ-
μίσουμε πως η μετατροπή του πλοί-
ου έχει στοιχίσει στην Κυπριακή
Δημοκρατία €190 εκατ. τα οποία
έχουν καταβληθεί. Στην προσπά-
θεια να υπάρξει μια λύση και οι
δύο πλευρές επιδιώκουν να μει-
ώσουν τις ζημιές που θα υποστούν.
Η κυπριακή πλευρά χρησιμοποιεί
ως διαπραγματευτικά χαρτιά τις
οικονομικές υποχρεώσεις που προ-
κύπτουν για την κοινοπραξία CPP-
METRON Consortium Ltd (CMC
Ltd) από τη μη ολοκλήρωση του
έργου προκειμένου η όλη ιστορία
να λήξει με φιλικό διακανονισμό
και να μην οδηγηθεί στο διαιτητικό
δικαστήριο του Λονδίνου. Στη Λευ-
κωσία αφήνεται να αιωρείται πως
οι διαπραγματεύσεις είναι σε κομ-
βικό σημείο και ενδεχομένως να

υπάρξει αποτέλεσμα μέχρι τέλος
του χρόνου.

Το τερματικό
Με βάση επίσημες τοποθετήσεις

του υπουργού Ενέργειας Γιώργου
Παπαναστασίου η κινεζική πλευρά
χρησιμοποιεί το πλοίο «Προμηθέας»
«με τις υπόλοιπες λύσεις, οι οποίες
προδιαγράφεται να δοθούν για τα
υπόλοιπα δύο μέρη του τερματικού».
Τα δύο μέρη του έργου στα οποία
αναφέρθηκε ο κ. Παπαναστασίου
αφορούν στην προβλήτα στο Βα-
σιλικό και τις χερσαίες υποδομές
του τερματικού. Σύμφωνα με την
αξιολόγηση της ΕΤΥΦΑ το πιο δύ-
σκολο και πολύπλοκο κομμάτι του
έργου είναι η πλωτή μονάδα, η οποία
αποτελεί το 75% του έργου στο Βα-
σιλικό. Τα άλλα δύο μέρη θεωρούνται
ευκολότερα να ολοκληρωθούν μιας
και έχει κατασκευαστεί το 60%. Για

τα έργα που υπολείπονται η ΕΤΥΦΑ
έχει επιλέξει τρεις από τους δέκα
διεθνείς οίκους που επέδειξαν εν-
διαφέρον να ολοκληρώσουν το τερ-
ματικό στο Βασιλικό. Η διαδικασία
επιλογής γίνεται με τη μέθοδο του
«Ανταγωνιστικού Διαλόγου». Ο οίκος
που θα επιλεγεί θα ετοιμάσει τις
προσφορές προς ολοκλήρωση των
κατασκευαστικών έργων. 

Τρία σενάρια για Φ.Α.
Ο χρόνος εισαγωγής Φ.Α. αποτελεί

στοίχημα για την κυβέρνηση. Κυ-
βερνητικές πηγές έλεγαν στην «Κ»
πως στην παρούσα φάση υπάρχουν
τρία σενάρια τα οποία σχετίζονται
άμεσα με τις εξελίξεις των διαβου-
λεύσεων για το πλοίο. Το πρώτο σε-
νάριο, το απαισιόδοξο, αφορά μη
θετική κατάληξη με το πλοίο «Προ-
μηθέας» και την ΕΤΥΦΑ που θα αναγ-
κασθεί να ενοικιάσει πλωτή μονάδα,
εξέλιξη που παραπέμπει σε νέα έργο
από την αρχή. Σε αυτή την περί-
πτωση οι κυβερνητικοί υπολογισμοί
τοποθετούν την εισαγωγή Φ.Α. μετά
το 2026. Το δεύτερο σενάριο, το ρε-
αλιστικό, είναι να υπάρχει λειτουρ-
γικό τερματικό στο Βασιλικό μετά
το 2025 και αυτό που θα απομένει
θα είναι η προετοιμασία για παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας με Φ.Α.
Το τρίτο σενάριο αφορά ολική απο-
τυχία των προσπαθειών που κατα-
βάλλονται στην παρούσα φάση. Σε
αυτή την περίπτωση το υπουργείο
Ενέργειας θα στραφεί προς τον ιδιω-
τικό τομέα για να γίνει μια νέα προ-
σπάθεια εισαγωγής Φ.Α. Εδώ πρέπει
να υπενθυμίσουμε πως με βάση την
απόφαση του Υπουργικού Συμβου-
λίου ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2008
(Αρ. Απόφασης 67.366) η καθολική
εισαγωγή και διάθεση του Φυσικού
Αερίου εντός της Κυπριακής Δημο-
κρατίας ανατίθεται στη ΔΕΦΑ. Πλη-
ροφορίες της «Κ» αναφέρουν πως
η κυβέρνηση θα καλέσει ιδιώτες, με
διαγωνισμό, να εκφράσουν ενδια-
φέρον για εισαγωγή Φ.Α. χωρίς να
γίνεται υπόδειξη των τεχνολογιών
εισαγωγής Φ.Α. Ο διαγωνισμός που
θα προκηρυχθεί θα αφορά στο ση-
μείο παράδοσης του Φ.Α. και την
τιμή του.

Εισαγωγή Φ.Α. σε Κύπρο
από ιδιώτες το plan B

Η πορεία ολοκλήρωσης των έργων στο Βασιλικό και τα τρία σενάρια
για φθηνό καύσιμο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας

Η συμφωνία των δύο πλευρών στο
οικονομικό σκέλος της διαφοράς
θεωρείται βέβαιο πως θα διευκολύνει
τις εκκρεμότητες που υπάρχουν με
το τερματικό στο Βασιλικό. Όπως
λέχθηκε στην «Κ» και οι δύο πλευρές
προσπαθούν να μειώσουν τις ζημιές
που θα έχουν από την αποχώρηση
της κινεζικής κοινοπραξίας από το
Βασιλικό. Η CPP-METRON Consor-
tium Ltd (CMC Ltd) έχει προσφύγει

σε διαιτητικό δικαστήριο στο Λον-
δίνο, απαιτώντας από την ΕΤΥΦΑ
επιπλέον €200 εκατ. Όπως έχει
διαρρεύσει από κυπριακής πλευράς
η κινεζική κοινοπραξία μέσα στα
ζητήματα που έβαλε μετά την απο-
χώρησή της ήταν και ο τερματισμός
της δικαστικής διαδικασίας, κάτι
που δεν έγινε αποδεκτό από την
κυπριακή πλευρά, θεωρώντας προ-
φανώς πως υπάρχουν αυξημένες

πιθανότητες να δικαιωθεί. Σε εκ-
κρεμότητα παραμένει η ρευστο-
ποίηση εγγυητικών επιστολών
ύψους €69 εκατ. Για τις εγγυητικές
επιστολές η ΕΤΥΦΑ έχει ζητήσει
τη ρευστοποίησή τους, ωστόσο το
διαιτητικό δικαστήριο παίρνει τεκ-
μηρίωση και από τις δύο πλευρές
προκειμένου να αποφασίσει αν θα
ρευστοποιηθούν ή θα καταστούν
μέρος της δικαστικής διαδικασίας. 

Οι οικονομικές απαιτήσεις της ΕΤΥΦΑ

Από τη Λευκωσία αφήνεται να βγαίνει προς τα έξω πως οι διαπραγματεύσεις για το πλοίο «Προμηθέας» βρίσκονται σε κομβικό σημείο και ότι οι κινήσεις της ΕΤΥΦΑ αποσκοπούν στην παράδοσή του
μέχρι τέλος του χρόνου.

Για τα έργα που υπολείπονται στο Βασιλικό η ΕΤΥΦΑ έχει επιλέξει τρεις από τους δέκα διεθνείς οί-
κους που επέδειξαν ενδιαφέρον να ολοκληρώσουν το τερματικό.

<<<<<<<

Στην περίπτωση
οριστικού ναυαγίου
των διαβουλεύσεων
με τους Κινέζους, η
κυβέρνηση προσα-
νατολίζεται να προ-
κηρύξει διαγωνι-
σμό για εισαγωγή
Φ.Α. από ιδιώτες,

αίροντας το σφικτό
πλαίσιο που υπάρ-

χει σήμερα. 

<<<<<<<

Όπως έχει διαρρεύ-
σει από κυπριακής
πλευράς η κινεζική
κοινοπραξία μέσα
στα ζητήματα που

έβαλε μετά την απο-
χώρησή της ήταν
και ο τερματισμός

της δικαστικής δια-
δικασίας, κάτι που
δεν έγινε αποδεκτό
από την κυπριακή

πλευρά.

ΚΥ
Π

Ε

ΚΥ
Π

Ε
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

« Έχω τραβήξει την κόκκινη γραμμή
μου και δεν πρόκειται να κάνω υπο-
χωρήσεις που να έχουν επιπτώσεις
στην οικονομική σταθερότητα του
τόπου», δηλώνει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο υπουργός Οικονομικών
Μάκης Κεραυνός. Αναφέρει ότι οι
πιέσεις για χαλάρωση της δημο-
σιονομικής πειθαρχίας είναι πολλές
και καθημερινές καθώς υπάρχουν
αιτήματα από όλες τις κατευθύνσεις.
Επισημαίνει ότι ο τρόπος αντιμε-
τώπισής τους είναι με παράθεση
επιχειρημάτων που δεν μπορούν
να αμφισβητηθούν. Ερωτηθείς ποια
είναι η στάση του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη σε αυτό το θέμα, ο κ.
Κεραυνός απάντησε ότι ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας ακούει τα αιτή-
ματα όπως και τα επιχειρήματα και
υπάρχει μεταξύ τους συνεργασία. 
–Έρχεται νέο πακέτο μέτρων για
την ακρίβεια; 

–Η κυβέρνηση μέσω των αρμό-
διων υπηρεσιών παρακολουθεί συ-
νεχώς τις εξελίξεις, ειδικά σε αυτήν
την αρνητική συγκυρία. Επεξερ-
γαζόμαστε κάποια μέτρα και ανα-
λόγως των εξελίξεων η κυβέρνηση
θα πάρει μέτρα όπως έκανε μέχρι
τώρα. 
–Θα συνεχιστεί και η επιδότηση
του ηλεκτρικού ρεύματος; 

–Είναι ένα θέμα που επίσης με-
λετούμε. Ελπίζω πριν από τη λήξη
του μέτρου τέλος Οκτωβρίου, να
υπάρχει τοποθέτηση της κυβέρ-
νησης. 
–Τι μεσολάβησε και επανήλθε ο
μηδενικός συντελεστής ΦΠΑ σε
κάποια προϊόντα; 

–Δεν επανήλθε. Το προηγούμενο
πακέτο περιλάμβανε περισσότερα
προϊόντα και ήταν προσωρινό.
Όταν έληξε, παρατηρήθηκαν με-
γάλες αυξήσεις στις τιμές κάποιων
προϊόντων που απευθύνονται σε
συγκεκριμένες ομάδες του πληθυ-
σμού. Γι’ αυτό επαναφέραμε τον
μηδενικό συντελεστή ΦΠΑ σε μό-
νιμη βάση αυτή τη φορά, σε ελά-
χιστο αριθμό προϊόντων για στήριξη
ευάλωτων ομάδων και της μεσαίας
τάξης. 
–Ασκήθηκε κριτική ότι πρόκειται
για οριζόντιο και όχι στοχευμένο
μέτρο. 

–Είναι και στοχευμένο διότι αφο-
ρά συγκεκριμένες ομάδες του πλη-
θυσμού. Πώς να το κάνεις πιο στο-
χευμένο; Ένας ηλικιωμένος, όταν
πάει στην υπεραγορά να αγοράσει
πάνες, πρέπει να δείχνει τη φορο-
λογική του δήλωση; 
–Άρα εσείς δεν αισθάνεστε εκτε-
θειμένος όπως εξελίχθηκε η κα-
τάσταση; Διότι το μέτρο ολοκλη-
ρώθηκε, επιχειρηματολογήσατε
γιατί δεν ανανεώθηκε αμέσως και
ακολούθως συναντηθήκατε με τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας και το
μέτρο επανήλθε. 

–Δεν μπορεί ένας υπουργός Οι-
κονομικών να αισθάνεται «εκτε-
θειμένος» επειδή εφάρμοσε ένα
κοινωνικό μέτρο που βοηθά ευά-
λωτες ομάδες του πληθυσμού.
Υπήρχε έντονη κριτική όταν εφαρ-
μόσαμε τα μέτρα, ότι ήταν απλώς
ασπιρίνη. Όταν σταματήσαμε τα
μέτρα υπήρξε έντονη κριτική ότι
εγκαταλείψαμε ευάλωτους συμπο-
λίτες μας, με επικριτικά σχόλια για
την αύξηση της τιμής στο παιδικό
γάλα και τις πάνες. Όταν ανακοι-
νώσαμε το νέο μέτρο πάλι έγινε
κριτική γιατί να το κάνουμε, αφού
πριν από λίγες μέρες έληξαν τα μέ-
τρα. 
–Αν λαμβάνεις μια απόφαση τεκ-
μηριωμένα τότε δεν την αναιρείς
λόγω κριτικής.

–Αν ακολουθούσαμε την όχι
πάντοτε τεκμηριωμένη και όχι πάν-
τοτε καλόπιστη κριτική τότε θα
έπρεπε να φέρουμε πολύ μεγάλα
πακέτα χωρίς στάθμιση του δημο-
σιονομικού αντικτύπου και να οδη-
γήσουμε σε κατάρρευση την οικο-
νομία, όπως έγινε σε άλλες εποχές
όπου αυξάνονταν ραγδαία οι δα-
πάνες, χωρίς την υπεύθυνη προ-
σέγγιση που πρέπει να χαρακτηρίζει
μια κυβέρνηση. 
–Είναι και θέση των κομμάτων
που στηρίζουν την κυβέρνηση ότι
πρέπει να έρθει κι άλλο πακέτο
μέτρων, ενώ την ίδια στιγμή υπάρ-
χουν παράπονα ότι δεν ενημερώ-
θηκαν για την επαναφορά του μη-
δενικού ΦΠΑ. 

–Υπάρχει κατανόηση από τα
κόμματα που στηρίζουν την κυ-
βέρνηση ότι τα μέτρα που λαμβά-
νονται πρέπει να είναι εντός των

οικονομικών δυνατοτήτων του κρά-
τους. Έχουμε συχνές επαφές και
θα έχουμε συνάντηση για το θέμα
μέσα στη βδομάδα. 
–Είστε αισιόδοξος για ψήφιση του
κρατικού προϋπολογισμού από τη
Βουλή; 

–Ο προϋπολογισμός είναι ισορ-
ροπημένος, αναπτυξιακός, πλεο-
νασματικός και με αυξημένες τις
κοινωνικές παροχές. Αναμένω ότι
τα κόμματα θα δείξουν ακόμη μία
φορά υπεύθυνη στάση και θα τον
ψηφίσουν.
–Κάνατε επαφές με τον ΔΗΣΥ και
λάβατε σχετική διαβεβαίωση; 

–Δεν έκανα ιδιαίτερες επαφές
με τον ΔΗΣΥ αλλά ως κόμμα έχει
αποδείξει ότι λειτουργεί υπεύθυνα
σχετικά με την οικονομική σταθε-
ρότητα του τόπου. 
–Δέχεστε κριτική πάντως για την
αύξηση ανελαστικών δαπανών και
ότι θα έπρεπε να υπάρξει συγκρά-
τηση του κρατικού μισθολογίου. 

–Δεν υπάρχει αύξηση στο κρα-
τικό μισθολόγιο μεταξύ 2024 και
2025. Αυτό φανερώνει την προσπά-
θεια να το συγκρατήσουμε. Δυστυ-
χώς, στην πολιτική ζωή του τόπου
επικρατεί μια τάση λαϊκισμού και
αντιπολιτευτικής διάθεσης. Κανείς
δεν βλέπει τίποτα θετικό σε κανένα. 
–Άρα δεν θεωρείτε ότι προκύπτει
οποιοσδήποτε δημοσιονομικός
κίνδυνος;

–Το ΔΝΤ έχει ετοιμάσει μια σχε-
τική μελέτη και εργαζόμαστε πάνω
σε αυτή για να μπούμε σε μια δια-
δικασία αλλαγής της αρχιτεκτονικής
του κρατικού μισθολογίου, ώστε
μεσοπρόθεσμα και σταδιακά να
συγκρατηθεί ο ρυθμός αύξησής του. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος; 

–Μπορεί για παράδειγμα να αλ-
λάξει ο τρόπος ένταξης σε κλίμακες,
μπορεί να δούμε και το θέμα των
προσαυξήσεων. 
–Η αύξηση 1,5% στους μισθούς

των δημοσίων υπαλλήλων συνάδει
με την προσπάθεια συγκράτησης
του κρατικού μισθολογίου; 

–Ήταν μια συλλογική σύμβαση
2022-2024 που έληξε και είχαν υπο-
βληθεί ένα σωρό αιτήματα. Έγινε
μια διαπραγμάτευση και η κατάληξη
ήταν ότι δεν μπορεί να δοθούν ανα-
δρομικά εκτός από κάποιους μήνες
του 2024 και δέσμευση ότι δεν θα
τεθούν αλλά αιτήματα εντός του
2025. Επομένως, το 1,5% δεν δη-
μιουργεί κανένα πρόβλημα στην
προσπάθεια συγκράτησης του κρα-
τικού μισθολογίου και έχει απορ-
ροφηθεί το κόστος του 2024 από
εξοικονομήσεις και για το 2025 έχει
προϋπολογισθεί. 
–Ασκήθηκε πάντως κριτική ότι εί-
ναι οριζόντια αύξηση και ότι ευνοεί
τους υψηλόμισθους. 

–Αντίθετα, περιλαμβάνει και το
στοιχείο της στόχευσης διότι για
τους χαμηλόμισθους έχουμε βάλει
ένα μίνιμουμ ποσό που αντιστοιχεί
σε περίπου 2,5% αύξηση. Ο λόγος
που προβλέπεται αύξηση του 1,5%
και για τους υψηλόμισθους είναι
γιατί δίνεται στο πλαίσιο συμφω-
νίας που αφορά τους δημόσιους
υπαλλήλους και ο νόμος καθορίζει
ποιοι είναι δημόσιοι υπάλληλοι,
επομένως δεν μπορούσαμε να τους
αποκλείσουμε από μια συλλογική
σύμβαση.
–Στη συζήτηση περί αύξησης ανε-
λαστικών δαπανών μπαίνει και το
θέμα της ΑΤΑ και υπάρχουν ειση-
γήσεις για κλιμακωτή κι όχι ορι-
ζόντια απόδοσή της, ώστε να βοη-
θηθούν περισσότερο οι χαμηλό-
μισθοι. Συμφωνείτε με αυτή την
προσέγγιση; 

–Η ΑΤΑ είναι ένας θεσμός που
θα συζητηθεί την επόμενη περίοδο
πάρα πολύ. Άποψή μου είναι ότι
πρέπει να δίδεται με έναν διαφο-
ρετικό τρόπο και να υπάρχει δια-
σύνδεση με τον ρυθμό ανάπτυξης
τής οικονομίας και την παραγωγι-
κότητα, ώστε να συμβάλλει και στη
δικαιότερη κατανομή του παραγό-
μενου πλούτου, πέραν της αποκα-
τάστασης του διαβρωμένου διαθέ-
σιμου εισοδήματος. 
–Κάτι που αιωρείται είναι αν κατά
την προηγούμενη συμφωνία για
την ΑΤΑ ο υπουργός Εργασίας είχε
και τη συγκατάθεσή σας να προ-
χωρήσει ή όχι; 

–Δεν έχει ουσιαστική αξία να
σχολιάσουμε γεγονότα που έγιναν
και έληξαν. Νομίζω ότι πλέον οι
περισσότεροι έχουν αντιληφθεί
ότι η ΑΤΑ δεν μπορεί να συνεχίσει
να δίνεται με τον ίδιο τρόπο που
δίνεται μέχρι σήμερα. 
–Κάνατε αναφορά στο πλεόνασμα,
όμως κι εδώ υπάρχει συζήτηση
για το γεγονός ότι μέρος του προ-
έρχεται από το Ταμείο Κοινωνικών
Ασφαλίσεων. 

–Όποτε υπήρχαν πλεονάσματα
ή δεν υπήρχαν σε αυτό τον τόπο
με οποιαδήποτε κυβέρνηση και με
οποιονδήποτε υπουργό Οικονομι-
κών υπολογίζονταν και τα διαθέ-
σιμα του ΤΚΑ, διότι εντάσσονται
στα ρευστά διαθέσιμα του κράτους. 
–Έχει αξιολογηθεί αν αυτή η πρα-
κτική δημιουργεί οποιαδήποτε
στρέβλωση; 

–Η κυβέρνηση πληρώνει 4,5%
επιτόκιο στα λεφτά που παίρνει
από το ΤΚΑ. Ένας πολίτης θα ένιω-
θε καλύτερα αν τα χρήματα τού
ΤΚΑ δίνονταν σε έναν ιδιώτη να
τα επενδύει; Ή αν πήγαιναν στις
τράπεζες με 1% επιτόκιο; Παρόλα
αυτά έχουμε ετοιμάσει πλάνο, ώστε
το κράτος μακροπρόθεσμα να μην
αξιοποιεί λεφτά του ΤΚΑ και όταν
το δημόσιο χρέος μειωθεί τέλος
του 2026 κάτω από το 60%, η κυ-
βέρνηση να αρχίσει τη σταδιακή
αποπληρωμή του χρέους προς το
ΤΚΑ. 
–Ένα μέτρο που εξαγγέλθηκε πριν
από αρκετό καιρό και αναμένει ο
κόσμος είναι το σχέδιο επιδότησης
επιτοκίου. Πότε θα τεθεί σε εφαρ-
μογή; 

–Μετά από κάποιες πρόσφατες
δημόσιες δηλώσεις μου υπάρχει
πιο στενή συνεργασία των τραπε-
ζών με το υπουργείο Οικονομικών
και το θέμα μπαίνει σε τροχιά υλο-
ποίησης και σύντομα το σχέδιο θα
τεθεί σε εφαρμογή και αφορά οι-
κιστικά δάνεια που εγκρίθηκαν το
2022 και το 2023. 
–Οι τράπεζες τελικά θα καλύψουν
και μέρος της επιδότησης του επι-
τοκίου; 

–Θέλαμε τη συνεισφορά των
τραπεζών στη διαδικασία. Η επι-
δότηση θα καλυφθεί εξ ολοκλήρου
από το κράτος.

ΜΑΚΗΣ ΚΕΡΑΥΝΟΣ, υπουργός Οικονομικών 

Εχω τραβήξει την κόκκινη γραμμή μου
Δεν θα κάνω υποχωρήσεις που να έχουν επιπτώσεις στην οικονομία. Κοιμάμαι ήσυχα τα βράδια, με ήσυχη τη συνείδησή μου 

–Προεκλογικά ο κ. Χριστοδουλίδης
δεσμεύτηκε για αύξηση του αφο-
ρολόγητου εισοδήματος και ενώ
έλεγε ότι θα ήταν από τις πρώτες
του ενέργειες, τελικά μπήκε στο
πακέτο της ευρύτερης φορολογικής
μεταρρύθμισης. Πότε θα εφαρμο-
στεί και σε ποιο ύψος; 

–Η Κύπρος έχει το πιο υψηλό
αφορολόγητο εισόδημα στην Ε.Ε.
και περίπου το 45% των εργαζομέ-
νων δεν φορολογείται. Συνεπώς,
θα εξεταστεί στο πλαίσιο της συ-
νολικής φορολογικής μεταρρύθμι-
σης αφού δούμε συνολικά τις διά-
φορες επί μέρους πτυχές της. Η φο-
ρολογική μεταρρύθμιση πρέπει να
είναι ουδέτερη και αναμένεται να
ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του
πρώτου εξαμήνου του 2026. 
–Άλλη επαναλαμβανόμενη δέσμευ-
ση του Προέδρου είναι οι δαπάνες
για εξοπλιστικά προγράμματα της
Ε.Φ. να φτάσουν τουλάχιστον το
2%. Μέχρι στιγμής δεν φαίνεται
να είμαστε κοντά. Είναι εφικτός
αυτός ο στόχος; 

–Ως μια χώρα υπό συνεχή απειλή
και στρατιωτική κατοχή, θεωρώ ότι
πρέπει να έχουμε κάποιους στόχους
για τα εξοπλιστικά προγράμματα
έστω και φιλόδοξους και πρέπει συ-
νεχώς να προσπαθούμε να τους
φτάσουμε. 
–Πόσα τελικά θα στοιχίσει στο
κράτος το ναυάγιο στο Βασιλικό; 

–Για το ναυάγιο στο Βασιλικό
έχουμε σταθμίσει τους οικονομικούς
κινδύνους που μπορεί να υπάρξουν.
Προχωρούμε σε διαδικασίες για
ολοκλήρωση του έργου, διότι χωρίς
αυτό δεν μπορούμε να φέρουμε φυ-
σικό αέριο για μείωση των τιμών
στην ενέργεια. Σε επαφές με ΕτΕΠ,
ΕΤΑΑ και Κομισιόν είχαμε θετική
ανταπόκριση ότι αν προχωρήσουμε
για την ολοκλήρωση του έργου,
τότε δεν θα υπάρξει απαίτηση για
άμεση επιστροφή χρημάτων. 
–Έχουν καμφθεί οι ανησυχίες που
εκφράσατε για το έργο της ηλε-
κτρικής διασύνδεσης; 

–Ανησυχίες είναι λογικό να
υπάρχουν, αφού δεν έχουν ληφθεί

ακόμα απαντήσεις σε κρίσιμα ερω-
τήματα και γιατί οι μελέτες που
αναμένουμε δεν έχουν ακόμη ολο-
κληρωθεί. Μιλάμε για ένα έργο

δύο δισεκατομμυρίων μέχρι στιγ-
μής, είναι δηλαδή περίπου το 20%
του κρατικού προϋπολογισμού. Το
υπ. Οικονομικών θέλει να έχει ενώ-
πιόν του όλα τα αναγκαία στοιχεία
για να μπορεί να τοποθετηθεί υπεύ-
θυνα για συμμετοχή του κράτους
στο έργο.  
–Γιατί λέτε μέχρι στιγμής; 

–Παρακολουθώντας άλλα έργα
διασυνδέσεων, παρατηρούμε ότι
το κόστος αυξάνεται σημαντικά,
επομένως δεν μπορώ να αποκλείσω
το ενδεχόμενο και εδώ να αυξηθεί
το κόστος του έργου. Σχετικά με
τη διασύνδεση Ιρλανδίας – Γαλλίας,
που είναι μισή απόσταση σε σχέση
με τη διασύνδεση Κύπρου – Κρήτης
και όχι σε βάθος 3 χιλιομέτρων, το
κόστος αρχικά ήταν στα 930 εκα-
τομμύρια και τώρα έχει αυξηθεί
κατά 72% και βρίσκεται στα 1,6 δισ.
και θα ολοκληρωθεί το 2026. 
–Πότε θα ολοκληρωθούν οι μελέτες; 

–Δεν γνωρίζουμε, αλλά χρειάζε-
ται κάποιος χρόνος.  
–Γιατί τότε ο Πρόεδρος ανέλαβε

πολιτική δέσμευση για συμμετοχή
στο μετοχικό κεφάλαιο του έργου; 

–Θεωρώ ότι η δέσμευση του Προ-
έδρου είναι πρόθεση να μπούμε σε
ένα σημαντικό ευρωπαϊκό έργο, αν
πληρούνται όλα τα κριτήρια. 
–Η εντύπωση όμως που έχει δη-
μιουργηθεί είναι διαφορετική, ότι
οι ανησυχίες ξεπεράστηκαν και οι
διαδικασίες προχωρούν. 

–Δεν υπάρχει τελική συμφωνία.
Συζητούν οι κυβερνήσεις για διά-
φορα ενδιάμεσα θέματα. Δεν υπάρ-
χει τελική απόφαση για να μπούμε
στο μετοχικό κεφάλαιο του έργου.
Αυτό θα γίνει όταν έχουμε όλα τα
στοιχεία ενώπιόν μας. 
–Όταν είστε με τον Πρόεδρο και
τον υπουργό Ενέργειας, τι τους
λέτε; 

–Τους λέω αυτά που είπα και σε
εσάς και υπάρχει σύγκλιση απόψε-
ων. 
–Αισθάνεστε ότι ανταποκρίνεστε
στο βάρος της ευθύνης που πηγάζει
έναντι του τόπου από τη θέση που
αναλάβατε; 

–Ως υπουργός Οικονομικών κοι-
μάμαι ήσυχα τα βράδια με ήσυχη
τη συνείδησή μου. Έχω τραβήξει
την κόκκινη γραμμή μου και δεν
πρόκειται να κάνω υποχωρήσεις
που να έχουν επιπτώσεις στην οι-
κονομική σταθερότητα του τόπου.
Δεν είναι τυχαίο ότι έχουμε λάβει
7 αναβαθμίσεις σε αυτά τα δύο
χρόνια. 
–Υπήρξαν πιέσεις να κάνετε τέτοιες
υποχωρήσεις; 

–Οι πιέσεις για χαλάρωση της
δημοσιονομικής πειθαρχίας είναι
πολλές και καθημερινές. Ο βασικός
τρόπος αντιμετώπισής τους είναι
η ανάλυση με επιχειρήματα που
δεν μπορούν να αμφισβητηθούν
και να πείθουν. 
–Από πού προέρχονται; 

–Από όλες τις κατευθύνσεις,
υπάρχουν συνεχώς αιτήματα. 
–Η στάση του Προέδρου ποια είναι
έναντι των διαφόρων αιτημάτων; 

–Ο Πρόεδρος ακούει τα αιτήματα
όπως και τα επιχειρήματα και υπάρ-
χει μεταξύ μας συνεργασία.

Δεν μπορώ να αποκλείσω ενδεχόμενη αύξηση του κόστους για GSI 

<<<<<<<

Πώς να κάνεις πιο 
στοχευμένο το μέτρο 
του μηδενικού ΦΠΑ; 

Eνας ηλικιωμένος, όταν
πάει να αγοράσει πάνες,
πρέπει να δείχνει τη φο-
ρολογική του δήλωση;

<<<<<<<

Η αύξηση 1,5% στους 
μισθούς των δημοσίων
υπαλλήλων δεν δημι-

ουργεί κανένα πρόβλημα
στην προσπάθεια 
συγκράτησης του 

κρατικού μισθολογίου.

Οι περισσότεροι έχουν αντιληφθεί
πλέον ότι η ΑΤΑ δεν μπορεί να συνε-
χίσει να δίνεται με τον ίδιο τρόπο
που δίνεται μέχρι σήμερα, λέει ο 
υπ. Οικονομικών Μάκης Κεραυνός.

Δυστυχώς, στην πολιτική ζωή του τόπου επικρατεί μια τάση λαϊκισμού και αντιπολιτευτικής διάθεσης. Κανείς δεν βλέπει τίποτα θετικό σε κανέ-
να, αναφέρει σε συνέντευξη στην «Κ» ο υπουργός Οικονομικών Μάκης Κεραυνός.
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Με τις λιγότερες πιθανές αναταρά-
ξεις επιθυμεί να φτάσει η Αθήνα 
έως το Ανώτατο Συμβούλιο Συνερ-
γασίας (ΑΣΣ) Ελλάδας και Τουρκί-
ας υπό τους δύο ηγέτες Κυριάκο 
Μητσοτάκη και Ρετζέπ Ταγίπ Ερ-
ντογάν, που εκτιμάται ότι θα πραγ-
ματοποιηθεί περί τα τέλη Ιανουα-
ρίου 2025. Με βάση τις έως τώρα 
τοποθετήσεις, οι δύο ηγέτες θα 
καθορίσουν τότε αν είναι δυνατή 
η διαπραγμάτευση για την οριοθέ-
τηση θαλασσίων ζωνών και υφα-
λοκρηπίδας ή η παραπομπή τους 
στη διεθνή δικαιοδοσία. 

Οπως είναι γνωστό, οι δύο 
υπουργοί Εξωτερικών Γιώργος 
Γεραπετρίτης και Χακάν Φιντάν, 
οι οποίοι πρόκειται να συναντη-
θούν στις 8 Νοεμβρίου στην Αθή-
να, έχουν αναλάβει την πολιτική 
διεύθυνση των συζητήσεων και, 
κυρίως, να διερευνήσουν τις δυνα-
τότητες που υπάρχουν. Θα είναι η 
15η συνάντηση σε 17 μήνες των 
κ. Γεραπετρίτη και Φιντάν (περι-
λαμβανομένων εκείνων που έγι-
ναν στο πλευρό των δύο ηγετών) 
και είναι ενδιαφέρον ότι οι περισ-
σότερες από αυτές γίνονται δίχως 
την παρουσία τρίτων. 

Εργο για δύο

Το μοντέλο αυτό των συνομι-
λιών ανταποκρίνεται στις οδηγί-
ες που έχουν δώσει οι δύο ηγέτες 
στους υπουργούς και έχει στόχο 
τον εγκιβωτισμό των συνομιλιών 
σε απόλυτα ελεγχόμενη ροή. Σε 
γενικές γραμμές αυτή η επιλογή 
πολιτικής διαχείρισης των ελλη-
νοτουρκικών συνομιλιών γίνεται 
αντιληπτή από τους εμπειρότε-
ρους διπλωματικούς παρατηρη-
τές ως ένδειξη σοβαρής δέσμευ-
σης για αποτελέσματα και από τις 
δύο πλευρές.

Τις τελευταίες δύο εβδομάδες, 
ωστόσο, η Τουρκία σε πολλές δια-
φορετικές περιπτώσεις είτε ανοι-
χτά (μέσω του Συμβουλίου Εθνι-
κής Ασφαλείας και του ίδιου του 
κ. Ερντογάν) είτε μέσω διαρροών 
στον Τύπο, ουσιαστικά απορρίπτει 
τη θέση της Αθήνας περί διαπραγ-
μάτευσης για τη διαφορά ΑΟΖ και 
υφαλοκρηπίδας. Και αντιτείνει ότι 
η διαπραγμάτευση για αυτά τα 
θέματα αφήνει «εκκρεμότητες», 
όπως είναι η αποστρατιωτικοποίη-
ση των νησιών του Ανατολικού Αι-
γαίου, η «ακαθόριστη» κυριαρχία 
κάποιων νησίδων, το εύρος του 
FIR, του εθνικού εναέριου χώρου 
και των εθνικών χωρικών υδάτων 
(αιγιαλίτιδα ζώνη).

Είναι πασιφανές ότι από οποια-
δήποτε άποψη, πολιτική ή διπλω-

ματική, δεν υφίσταται καμία πε-
ρίπτωση η Ελλάδα να συζητήσει 
οτιδήποτε αγγίζει την εθνική κυ-
ριαρχία ή κυριαρχικά δικαιώματα. 
Είναι, ωστόσο, απολύτως σαφές 
ότι οριοθέτηση ΑΟΖ και υφαλο-
κρηπίδας είναι πρακτικά αδύνα-
τον να υπάρξει δίχως προηγου-
μένως να έχει με κάποιον τρόπο 
συμφωνηθεί ποιο θα είναι το εύ-
ρος των χωρικών υδάτων. Η κυ-
βέρνηση, βεβαίως, αρνείται ότι 
υπάρχει τέτοια συζήτηση, παρα-
πέμποντας στην πάγια θέση περί 
εθνικού δικαιώματος επέκτασης 
από τα 6 στα 12 ναυτικά μίλια σε 
στιγμή επιλογής της. Εκτός αν στις 
συζητήσεις βρίσκεται και το θέ-
μα της απόφασης για καθορισμό 
των χωρικών υδάτων από τη διε-
θνή δικαιοδοσία, που θα αναλάβει 
να γνωμοδοτήσει και για υφαλο-
κρηπίδα και ΑΟΖ. Ολες αυτές οι 
υποθέσεις μένει, βέβαια, να δο-
κιμαστούν και στην πραγματικό-

τητα. Σε κάθε περίπτωση και οι 
δύο πλευρές, Αθήνα και Αγκυρα, 
έχουν συμφωνήσει ότι οι διερευ-
νητικές επαφές εξάντλησαν τον 
σκοπό τους και δεν έχουν να προ-
σφέρουν τίποτε άλλο στον ελλη-
νοτουρκικό διάλογο.

Αυτό, βέβαια, δεν σημαίνει ότι 
οι υπόλοιποι τρεις πυλώνες του 
ελληνοτουρκικού διαλόγου είναι 
εκτός σχεδιασμού. Από τη συνά-
ντηση Γεραπετρίτη - Φιντάν της 
8ης Νοεμβρίου στην Αθήνα μέχρι 
και το επόμενο ΑΣΣ της Αγκυρας 
θα μεσολαβήσουν περίπου τρεις 
μήνες και καμία πλευρά δεν επι-
θυμεί να φανεί ότι υπάρχουν ση-
μάδια αποπροσανατολισμού. Ως 
εκ τούτου σε αυτή την περίοδο 
δεν αποκλείεται να επαναληφθεί 
μια συνάντηση στο επίπεδο του 
πολιτικού διαλόγου ανάμεσα σε 
αντιπροσωπείες, με επικεφαλής  
υφυπουργούς Εξωτερικών (Αλε-
ξάνδρα Παπαδοπούλου και Με-

μέτ Κεμάλ Μποζάι). Αναλόγως, 
δεν εγκαταλείπεται ούτε ο δεύτε-
ρος πυλώνας, αυτός της θετικής 
ατζέντας. Ενώ συνεχίζονται κανο-
νικά και τα Μέτρα Οικοδόμησης 
Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ) σε επίπεδο 
υπουργείων Εθνικής Αμυνας. Ηδη 
οι ανταλλαγές επισκέψεων σε επί-
πεδο διοικητών αλλά και αρχηγών 
σχηματισμών έχουν πληθύνει και 
θα ακολουθήσουν κι άλλες.

Ως προς το συμμαχικό επίπε-
δο η Αθήνα βρίσκεται, βεβαίως, 
σε επικοινωνία με τους βασικούς 
εταίρους, όπως οι ΗΠΑ και η Γερ-
μανία, που όμως αυτή την περί-
οδο ταλανίζονται από δικά τους 
εσωτερικά προβλήματα και εκ-
κρεμότητες.

Η νατοϊκή εμπλοκή

∆εν λείπουν, πάντως, οι παρε-
ξηγήσεις, οι οποίες μάλιστα κατα-
γράφηκαν και σε συμμαχικό επί-
πεδο. Οπως η πρόσφατη απόφαση 
της Τουρκίας να μη συμμετάσχει 
τελικά στην υψηλού κύρους νατοϊ-
κή αεροπορική άσκηση «Ramstein 
Flag» με έδρα την αεροπορική βά-
ση της Ανδραβίδας. Ο πραγματι-
κός λόγος για τον οποίο η Αγκυρα 
αποφάσισε τελικά να μη στείλει τα 
τέσσερα αεροσκάφη της, ήταν το 
γεγονός ότι στον Λακωνικό Κόλ-
πο, όπου η Ελλάδα δεν έχει επε-
κτείνει τα χωρικά ύδατά της στα 
12 ναυτικά μίλια, όπως έχει γίνει 
στον Μεσσηνιακό Κόλπο, αλλά και 
το σύνολο των ακτών της ∆υτικής 
Ελλάδας (δηλαδή στο γεωγραφικό 
πεδίο της άσκησης), το εύρος της 
άσκησης έφτανε τα 8,3 ναυτικά 
μίλια, δηλαδή 2 περισσότερα από 
τα 6 ν.μ. που είναι επισήμως. Ολα 
αυτά, ενώ είχε ξεπεραστεί το πρό-
βλημα της άδειας σχεδίου πτήσης 
(θα πετούσαν σε εναέριο χώρο του 
ΝΑΤΟ - «NATO Airspace») και, με 
την ενθάρρυνση των Αμερικανών, 
συζητείτο μάλιστα η συμμετοχή 
της ελληνικής Πολεμικής Αεροπο-
ρίας στη μεγάλη τουρκική αερο-
πορική άσκηση «Anatolian Eagle» 
τον επόμενο χρόνο. Πρόκειται για 
ένα παράδειγμα που αναδεικνύει 
τη δυσκολία που υπάρχει να βρε-
θεί κοινός τόπος ακόμη και για 
ζητήματα για τα οποία υπάρχει 
ένας συμμαχικός «μπούσουλας», 
που σε κάποιες περιπτώσεις χρη-
σιμοποιείται για λόγους λειτουρ-
γικότητας του ΝΑΤΟ.  

Σημειώνεται, τέλος, ότι τόσο η 
Αθήνα όσο και η Αγκυρα κρατούν 
τη συζήτηση για τα ελληνοτουρ-
κικά σε απόσταση από τις εξελί-
ξεις για το Κυπριακό, οι οποίες 
«τρέχουν» παράλληλα, αλλά σε 
εντελώς διαφορετικό ρυθμό και 
πλαίσιο. 

«Οταν πας να χτίσεις ένα κτίριο 
πρέπει να ξέρεις ποιο είναι το οι-
κόπεδο». Με τη φράση αυτή σχο-
λίαζε στην «Κ» ανώτερη τουρκική 
διπλωματική πηγή το διαφορε-
τικό μήκος κύματος στο οποίο 
φαίνεται να εκπέμπουν Αθήνα 
και Αγκυρα, ενόψει της έναρξης 
των συζητήσεων για τις θαλάσ-
σιες ζώνες, κατά τη συνάντηση 
Γεραπετρίτη - Φιντάν στις 8 Νο-
εμβρίου στην Αθήνα. 

Η Αγκυρα εκφράζει μεν την 
ικανοποίησή της για τις επαφές 
με την Ελλάδα, όμως επισημαίνει 
πως δεν μπορεί η υφαλοκρηπίδα 
και η ΑΟΖ να είναι η μόνη δια-
φορά, χωρίς να συζητηθεί προ-
ηγουμένως τουλάχιστον το θέμα 
των χωρικών υδάτων. Αυτός εί-
ναι και ο υπαινιγμός του Τούρ-
κου αξιωματούχου που μίλησε 
στην «Κ»: «Εδώ όταν πας να χτί-
σεις ένα κτίριο πρέπει να ξέρεις 
ποιο είναι το οικόπεδο, σε ποιο 
σημείο βρίσκεται, ποια είναι τα 
όριά του, τα όρια δόμησής του, 

αν είναι κοντά σε ύψωμα ή κοντά 
σε θάλασσα», επεσήμανε χαρα-
κτηριστικά.

«Ολιστική προσέγγιση»

Αυτό το μήνυμα, ότι οι διαφο-
ρές είναι περισσότερες και πρέ-
πει να μπουν στο τραπέζι όλες 
ταυτόχρονα, επιχειρούν να στεί-
λουν με διαδοχικές δηλώσεις ο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν –o οποί-
ος μίλησε για «oλιστική προσέγ-
γιση στο Αιγαίο»–, όπως και ο 
Χακάν Φιντάν, ο οποίος δήλωσε 
ότι «υπάρχει ένα σύνολο προ-
βλημάτων μεταξύ μας: θαλάσ-
σιες περιοχές, εναέριος χώρος, 
υφαλοκρηπίδα, το πρόβλημα της 
μειονότητας, το πρόβλημα της 
θρησκείας εκεί, ο διορισμός του 
μουφτή, το πρόβλημα της εκπαί-
δευσης, οι θέσεις που πήραν και 
οι δύο χώρες στην Κύπρο, τα θέ-
ματα που σχετίζονται με τη Με-
σόγειο, τα θέματα που σχετίζο-
νται με το Αιγαίο».

Υπήρξαν και δηλώσεις τουρκι-
κών πηγών στο κρατικό πρακτο-
ρείο «Ανατολή», που έκαναν λόγο 
για «αρμόζουσα, μόνιμη και περι-
εκτική διευθέτηση όλων των δι-

αφορών, συμπεριλαμβανομένων 
του εύρους των χωρικών υδάτων 
και του εναέριου χώρου, των γε-
ωγραφικών σχηματισμών αβέβαι-
ης ιδιοκτησίας, του εξοπλισμού 
των νησιών και της γραμμής FIR, 

σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο».
Στο ερώτημα αν –ύστερα από 

μια συμφωνία με την Τουρκία 
στην οριοθέτηση της υφαλοκρη-
πίδας– η Ελλάδα θα μπορούσε να 
επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα 

μέχρι και τα 12 μίλια, όπως υπο-
στηρίζουν κάποιοι αναλυτές στην 
Ελλάδα, οι πηγές με τις οποίες μί-
λησε η «Κ» απάντησαν ότι «δεν 
μπορεί να συμβεί αυτό. Τότε θα 
είναι μια περίπτωση, που αφού 
τα έχεις καθορίσει όλα, χτίζεις 
το κτίριο και μετά επιχειρείς να 
γκρεμίσεις μέρος αυτού για να 
το κάνεις δικό σου».

Μας τόνισαν επίσης πως οι 
επαφές μεταξύ των δύο πλευ-
ρών «είναι απαραίτητες, αλλά 
όχι επαρκείς», αλλά εξήγησαν 
πως υπάρχουν θετικά αποτελέ-
σματα των συχνών επαφών. Ως 
παράδειγμα επικαλέστηκαν το 
σκάφος του ελληνικού Λιμενικού, 
το οποίο πριν από λίγες εβδο-
μάδες βρέθηκε εντός τουρκικών 
χωρικών υδάτων μπροστά στις 
τουρκικές ακτές. «Αν δεν υπήρχε 
αυτή η περίοδος ομαλοποίησης, 
τότε η αντιμετώπιση του γεγονό-
τος από την τουρκική πλευρά θα 
ήταν εντελώς διαφορετική και 
πιο σκληρή», ανέφεραν χαρα-
κτηριστικά. 

Στην Αγκυρα υπάρχει και μια 
ικανοποίηση από το αποτέλεσμα 
των άτυπων συνομιλιών για την 

Κύπρο, καθώς, όπως υποστηρί-
ζουν, ο ΟΗΕ διαπιστώνει πως 
δεν υπάρχει κοινή βάση για μια 
ομοσπονδιακή λύση και θεωρούν 
πως δεν υπάρχουν συνομιλίες με 
βάση την ομοσπονδία. Τονίζουν 
όμως πως αυτό δεν σημαίνει απα-
ραίτητα δύο κράτη, αλλά μια δι-
αφορετική συζήτηση σε διαφο-
ρετική βάση. 

Με το βλέμμα στις ΗΠΑ

∆ημοσιογράφοι με τους οποί-
ους συζήτησε η «Κ» στην τουρ-
κική πρωτεύουσα ανέφεραν την 
εκτίμησή τους πως η τουρκική 
κυβέρνηση έχει τη βούληση για 
επίλυση των ελληνοτουρκικών 
ζητημάτων και κινείται προς αυ-
τή την κατεύθυνση για να κλείσει 
μέτωπα. Καθώς, όπως μας αναφέ-
ρουν, «την περίοδο αυτή βασικό 
μέλημα της Αγκυρας είναι η δια-
χείριση των σχέσεων με τις ΗΠΑ, 
που τις θεωρούν ανταγωνιστικές 
και όχι ιδιαίτερα καλές και όλη 
η προσοχή στην τουρκική κυ-
βέρνηση έχει επικεντρωθεί στην 
ημερομηνία της 5ης Νοεμβρίου 
που θα διεξαχθούν οι προεδρικές 
εκλογές στις ΗΠΑ».

Χαμηλή πτήση μέχρι το ραντεβού

«Πρώτα πρέπει να μετρήσουμε το οικόπεδο...»

Ο στόχος της αποφυγής αναταράξεων έως το τέλος Ιανουαρίου και οι προσδοκίες από τα τετ α τετ των υπουργών

Το μήνυμα της συνολικής «συζήτησης όλων των διαφορών» στέλνουν πηγές στην Αγκυρα μέσω της «Κ»

Δεν αποκλείεται μετά 
τη συνάντηση των 
ΥΠΕΞ στην Αθήνα 
στις 8 Νοεμβρίου 
να επαναληφθεί 

μια συνάντηση στο 
επίπεδο του πολιτικού 

διαλόγου ανάμεσα 
σε αντιπροσωπείες, 

με επικεφαλής 
υφυπουργούς 
Εξωτερικών.

«Θα είναι σαν να χτίζεις 
το κτίριο και μετά να επι-
χειρείς να γκρεμίσεις μέ-
ρος αυτού για να το κά-
νεις δικό σου», λένε για 
την πιθανότητα επέκτα-

σης των χωρικών υδάτων 
της Ελλάδας στα 12 ν.μ., 
ύστερα από μια συμφω-
νία με την Τουρκία για 

την υφαλοκρηπίδα.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στιγμιότυπο από τη νατοϊκή αεροπορική άσκηση «Ramstein Flag» με έδρα την αεροπορική βάση της 
Ανδραβίδας. Η Τουρκία ακύρωσε την προγραμματισμένη συμμετοχή της, επειδή το εύρος της άσκη-
σης έφτανε τα 8,3 ναυτικά μίλια, δηλαδή 2 περισσότερα από τα 6 ν.μ.
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στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ



Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Για την τέταρτή του «υπουργική θη-
τεία», με τη διαφορά ότι αυτή τη
φορά προορίζεται για το ανώτερο
επίπεδο της Κομισιόν, όπου, ως
εκτελεστικό όργανο το «Σώμα των
Επιτρόπων» είναι το «Υπουργικό
Συμβούλιο» της Ε.Ε., προετοιμάζεται
αυτό το διάστημα ο υποψήφιος επί-
τροπος για θέματα Αλιείας και Ωκεα-
νών, Κώστας Καδής. Μετά από την
πρόσφατη στοχοποίησή του από
τον σημαντικό σε απήχηση στις
Βρυξέλλες ειδησεογραφικό οργα-
νισμό Politico, ο οποίος, σε σχέση
με την πολύκροτη υπόθεση της
ΟΕΔΑ Πεντακώμου, τον επικρίνει
ότι ως υπουργός Περιβάλλοντος
δεν σταμάτησε την απόρριψη των
λυμάτων, δημιουργώντας ερωτη-
ματικά για την καταλληλότητά του
στη θέση Επιτρόπου, αναμένεται,
εκτός από θέματα του χαρτοφυλα-
κίου του, να κληθεί να αποδείξει
στην ακρόαση ενώπιον της Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Αλιείας
στις 6 Νοεμβρίου, ότι η θητεία του
ως υπουργός ήταν ανέφελη.

Για το κατά πόσο ο κ. Καδής
συνδέεται με την εικόνα της ΟΕΔΑ
Πεντακώμου, όπου για χρόνια έχει
γίνει παράνομη απόρριψη απο-
βλήτων μέσω ενός έργου, το οποίο
έχει χρηματοδοτηθεί από την Ε.Ε.
με πάνω από 46 εκατομμύρια ευρώ
με τον όρο ότι αυτά θα αξιοποι-
ούνταν για δημιουργία καυσίμων,
ρίχνει φως η 200 περίπου σελίδων
διοικητική έρευνα για την ΟΕΔΑ
Πεντακώμου, την οποία έχει στα
χέρια της η «Κ». Η μονάδα άρχισε
να λειτουργεί τον Νοέμβριο του
2017. Μετά από αίτημα από τον
ίδιο τον κ. Καδή, ο οποίος ανέλαβε
καθήκοντα υπουργού Περιβάλλον-
τος τον Μάρτιο του 2018, η έρευνα
τριμελούς επιτροπής άρχισε τον
Νοέμβριο του 2019 και παραδόθηκε
στον κ. Καδή στις 7 Φεβρουαρίου
του 2023, στο ενδιάμεσο δηλαδή
των δύο αναμετρήσεων των προ-
εδρικών εκλογών. Το πόρισμα της
έρευνας βρίσκεται ενώπιον της
Νομικής Υπηρεσίας από τον Νο-
έμβριο του 2023, όταν στάλθηκε
από τον τέως υπουργό, Πέτρο Ξε-
νοφώντος. 

Ο κ. Καδής δεν είχε εμπλοκή με
το έργο κατά την έναρξή του, καθώς
από το 2013 που προκηρύχθηκε ο
διαγωνισμός μέχρι και τα μέσα του
2017 η αρμοδιότητα ήταν στο
υπουργείο Εσωτερικών, ενώ ο ίδιος
ανέλαβε καθήκοντα υπουργού Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος, που πλέον ήταν η
νέα Αναθέτουσα Αρχή, την 1 Μαρ-
τίου 2018, ωστόσο ο ενταφιασμός
του μεγαλύτερου μέρους των απο-
βλήτων συνεχίστηκε επί υπουργίας
του για πέντε χρόνια. Πρέπει να
διευκρινιστεί ότι το πόρισμα δεν
κατονομάζει τον κ. Καδή, ωστόσο
επικρίνει τη στάση του Υπουργείου
στο οποίο προΐστατο.

«Κρατική αδιαφορία»
«Η νέα Αναθέτουσα Αρχή, όμως,

η οποία δεν δεσμευόταν από τα
πλάνα και τις ελπίδες του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, φέρει εξίσου
ευθύνη καθώς δεν έχει καμία δι-
καιολογία να συνεχίζει να εντα-
φιάζει το υλικό. Ακόμη και μέχρι
σήμερα, πέντε χρόνια μετά τη λει-
τουργία της ΟΕΔΑ το δευτερογενές
καύσιμο θάβεται καθημερινώς. Εί-
ναι η θέση της Ερευνητικής Επι-
τροπής ότι η εν λόγω κρατική αδια-
φορία είναι αδικαιολόγητη μέχρι
και απαράδεκτη», αναφέρουν τα
μέλη της Επιτροπής, συνεχίζοντας
στο ίδιο καταγγελτικό ύφος: «Η δι-
καιολογία ότι έγινε έρευνα αγοράς
πριν από πέντε χρόνια (από το ΤΑΥ)
και αποδείχθηκε η διάθεση του
καυσίμου ακριβή επιλογή, δεν μπο-
ρεί να ευσταθεί ούτε και μπορεί να
δικαιολογήσει την απουσία προ-

σπάθειας προκήρυξης διαγωνισμού
αντί για τον ενταφιασμό του ως
εναλλακτικό σενάριο. Είτε η αρχική
είτε η μετέπειτα Αναθέτουσα Αρχή
όφειλε να προβεί σε διαγωνισμό
για τη διάθεσή του. Σημειώνεται
ότι το κράτος καταβάλλει σήμερα
35 ευρώ/τόνο για τη διάθεση μέρους
του δευτερογενούς καυσίμου στο
Τσιμεντοποιείο και θάβει το μεγα-
λύτερο ποσοστό, με αποτέλεσμα
να χρειαστεί και δεύτερο ΧΥΤ σε
λιγότερο από τη μισή περίοδο ζωής
που προγραμματίστηκε για το πρώ-
το». Σύμφωνα με το πόρισμα της
διοικητικής έρευνας, η ευθύνη της
μη προκήρυξης ενός τέτοιου δια-
γωνισμού βαραίνει και τις δύο Ανα-
θέτουσες Αρχές, ωστόσο, όπως το-
νίζεται, βαραίνει περισσότερο την
υφιστάμενη που δεν έχει ενεργήσει
ακόμη επί του θέματος.  

«Η μονάδα διαλύεται»
Σε άλλο σημείο του Πορίσματος

η Ερευνητική Επιτροπή αναφέρεται
στα φυσικοχημικά χαρακτηριστικά
του εισερχόμενου αποβλήτου και
στην παρατεταμένη διαφωνία Ανα-

δόχου – Εργοδότη (σ.σ. το Υπουρ-
γείο Γεωργίας, Αγροτικής, Ανάπτυ-
ξης και Περιβάλλοντος) για το αν
ο δεύτερος θα πρέπει να αλλάξει
τις απαιτήσεις του, ώστε να δοθεί
λύση στις καταστροφές στον εξο-
πλισμό της μονάδας. Όπως απορ-
ρέει από το πόρισμα, τα μέλη της
Επιτροπής διερωτούνται γιατί το
Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής

Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος επέ-
δειξε απραξία στο να ξεκαθαρίσει
ένα σημαντικό θέμα που συνδέεται
με την καθημερινή καταστροφή
της μονάδας. Συγκεκριμένα, η Ερευ-
νητική Επιτροπή αναφέρει τα εξής:

«Ο Ανάδοχος επικαλείται εδώ
και τόσο καιρό ότι όλες οι κατα-
στροφές στον εξοπλισμό της μο-
νάδας είναι εξαιτίας του εισερχό-
μενου αποβλήτου που είναι διαφο-
ρετικό από αυτό που προβλέπεται
στη Μελέτη Εφαρμογής και επικα-
λέστηκε την πρόνοια 6.12 (μέρος
Β) για να αλλάξουν οι απαιτήσεις
του Εργοδότη. Ο Εργοδότης αρνή-
θηκε – κατά την άποψη της Ερευ-
νητικής Επιτροπής αβάσιμα. Γιατί
ο Εργοδότης τόσο καιρό δεν ζήτησε
νομική συμβουλή για ένα τόσο ση-
μαντικό θέμα στη διαμάχη του με
τον Ανάδοχο ώστε να ξεκαθαρίσει
τι πραγματικά ισχύει συμβατικά;
Έχει ο Ανάδοχος δίκαιο ή έχει ο
Εργοδότης δίκαιο που κρύβεται
συνεχώς πίσω από την πιο πάνω
πρόνοια και η μονάδα διαλύεται
καθημερινά (όπως φαίνεται από
τα πεπραγμένα αφού συνεχώς κά-

ποιο μηχάνημα δεν δουλεύει για
μέρες/βδομάδες ή και μήνες)».   

Η σημερινή εικόνα
Σύμφωνα με τα γεγονότα που

ακολούθησαν της παράδοσης της
Έκθεσης στο Υπουργείο Γεωργίας,
η κυβέρνηση προχώρησε στη δια-
κοπή του συμβολαίου με την ανά-
δοχο εταιρεία και από τον Δεκέμ-
βριο του 2023 ανέλαβε τη διαχείριση
της Μονάδας το Τμήμα Αναπτύξεως
Υδάτων. Σήμερα, η Κυπριακή Δη-
μοκρατία και η εταιρεία βρίσκονται
σε δικαστική διαδικασία. Όπως
προαναφέρθηκε, σήμερα η Έκθεση
βρίσκεται ενώπιον της Νομικής
Υπηρεσίας από τον Νοέμβριο του
2023 όταν στάλθηκε από τον τέως
υπουργό, Πέτρο Ξενοφώντος, προ-
κειμένου να διαφανεί εάν πρέπει
να ασκηθούν ποινικές διώξεις. Την
ίδια ώρα εκκρεμούν και οι αποφά-
σεις του Υπουργείου Γεωργίας για
το αν πρέπει να υπάρξουν διοικη-
τικές κυρώσεις.

Την άσχημη κατάσταση στην
οποία βρίσκονται σήμερα τα μη-
χανήματα της Μονάδας επιβεβαί-

ωσε σε δημόσιες δηλώσεις της στης
22 Ιουλίου 2024 η σημερινή υπουρ-
γός Γεωργίας, Μαρία Παναγιώτου.
«Το ΤΑΥ παρέλαβε γενικώς μια
πολύ δυσάρεστη κατάσταση, αναγ-
καζόμενο ουσιαστικά να παραλάβει
μια μονάδα που θέλει πάρα πολλή
βελτίωση. Πολλά μηχανήματα βρί-
σκονταν και βρίσκονται σε κακή
κατάσταση. Εργαζόμαστε με το
ΤΑΥ με αφοσίωση η ομάδα εκεί,
για να μπορέσει με το προσωπικό
που βρίσκεται εκεί να διορθώσει
αυτή την πολύ άσχημη κατάσταση,
την οποία έχουμε παραλάβει αλλά
δεν τίθεται θέμα αδιαφορίας», είπε
στην τηλεοπτική ενημερωτική εκ-
πομπή «Άλφα Ενημέρωση».

Την ίδια ώρα, περιβαλλοντικές
οργανώσεις καταγγέλλουν την
απόρριψη χιλιάδων τόνων ανεπε-
ξέργαστων αστικών, ιατρικών, μέχρι
και επικίνδυνων αποβλήτων, το-
νίζοντας ότι οι κοινότητες που ζουν
γύρω από τη Μονάδα στο Πεντά-
κωμο βρίσκουν την κατάσταση
αφόρητη, προσθέτοντας ότι οι τόνοι
αποβλήτων παραμένουν κάτω από
τον καυτό ήλιο, με αποτέλεσμα να
μυρίζουν αφόρητα. Εξηγούν ότι τα
σκουπίδια ρίχνονται έξω από την
υποδοχή της μονάδας από τα απορ-
ριματοφόρα των Δήμων και Συμ-
πλεγμάτων Κοινοτήτων της επαρ-
χίας Λεμεσού, φορτώνονται ακο-
λούθως σε άλλα οχήματα και μετά
στην πλειονότητά τους θάβονται
στο ΧΥΤΥ, κατά παράβαση των νό-
μων του κράτους και της Ε.Ε. 

Απαντήσεις από Καδή
Επιστρέφοντας στις επικρίσεις

που δέχεται αυτό το διάστημα ο κ.
Καδής για τον τρόπο που χειρίστηκε
το θέμα της ΟΕΔΑ Πεντακώμου και
ενόψει του ελέγχου του από την
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Αλιείας
στις 6 Νοεμβρίου, αξίζει να σημει-
ωθεί ότι ο ίδιος επιλέγει να μην το-
ποθετείται σε Μέσα Ενημέρωσης
που τον προσεγγίζουν για να δώσει
απαντήσεις, καθώς, όπως ανέφεραν
κοινοτικές πηγές σε προηγούμενο
ρεπορτάζ του ανταποκριτή της «Κ»
στις Βρυξέλλες Γιώργου Κακούρη,
η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν,
έχει συστήσει στους υποψήφιους
να είναι φειδωλοί με τα ΜΜΕ ενόψει
ακροάσεων. Ο κ. Καδής αναμένεται,
σύμφωνα με πληροφορίες του ίδιου
ρεπορτάζ, να υποδείξει στην ακρό-
αση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής Αλιείας, ότι η έκθεση
της Ερευνητικής Επιτροπής παρα-
δόθηκε έναν μήνα πριν από την
αποχώρηση της κυβέρνησης, και
ότι εκκρεμούσε επεξεργασία της,
ώστε να ολοκληρωθεί. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι η ακρό-
αση του κ. Καδή ενώπιον της Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής Αλιείας
θα γίνει με προσκεκλημένη την
επιτροπή Περιβάλλοντος, Δημόσιας
Υγείας και Ασφαλείας Τροφίμων
(ENVI). Οι προσκεκλημένες επι-
τροπές μπορούν να θέσουν ερω-
τήσεις, αλλά δεν ψηφίζουν για έγ-
κριση ή απόρριψη του υποψηφίου.
Εφόσον όλοι οι υποψήφιοι λάβουν
θετική αξιολόγηση από τις αρμόδιες
επιτροπές, η πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου θα μπορεί να
προχωρήσει στο επόμενο στάδιο
της διαδικασίας, με την ψηφοφορία
στην Ολομέλεια της 25 - 28 Νοεμ-
βρίου. Η νέα Επιτροπή θα πρέπει
να εγκριθεί στο σύνολό της με απλή
πλειοψηφία.

Από την πλευρά της κυπριακής
κυβέρνησης, για το θέμα της ΟΕΔΑ
Πεντακώμου, η απάντηση συνο-
ψίζεται στην ανακοίνωση του
υπουργείου Γεωργίας μετά από το
δημοσίευμα του Politico, σημει-
ώνοντας ότι εκκρεμεί υπόθεση ενώ-
πιον της Δικαιοσύνης και τα πραγ-
ματικά γεγονότα και οι θέσεις του
κράτους θα τεθούν ενώπιον του
δικαστηρίου.
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<<<<<<<

Σύμφωνα με το πόρισμα,
η ευθύνη της μη προκή-

ρυξης διαγωνισμού 
διάθεσης του καυσίμου

βαραίνει και τις δύο 
Αναθέτουσες Αρχές,

ωστόσο, όπως τονίζεται,
βαραίνει περισσότερο
την υφιστάμενη που 
δεν έχει ενεργήσει 

ακόμη επί του θέματος.  

Με βαρίδια προχωρά 
στην ακρόαση ο Καδής 

Εκτεθειμένη η υπουργία του για την ΟΕΔΑ Πεντακώμου – Η «Κ» 
αποκαλύπτει επίμαχα σημεία από το πόρισμα της Ερευνητικής Επιτροπής

«Ακόμη και μέχρι σήμερα, πέντε χρόνια μετά τη λειτουργία της ΟΕΔΑ, το δευτερογενές καύσιμο θάβεται καθημερινώς. Είναι η θέ-
ση της Ερευνητικής Επιτροπής ότι η εν λόγω κρατική αδιαφορία είναι αδικαιολόγητη μέχρι και απαράδεκτη», τονίζει το πόρισμα.
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Εκτός από θέματα του χαρτοφυλακίου του, ο υποψήφιος επίτροπος για θέματα Αλιείας και Ωκεανών, Κώστας Καδής, θα κληθεί να αποδείξει
στην ακρόαση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Αλιείας στις 6 Νοεμβρίου, ότι η θητεία του ως υπουργός ήταν ανέφελη.
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Σ ε συνέντευξή της στο GBNews
(και σε τουίτ την ίδια μέρα,
9/10/23), η πρέσβης του Ισ-

ραήλ στο Ηνωμένο Βασίλειο ήταν
κατηγορηματική (και εκουσίως αυ-
ταπατώμενη): «στις 6 Οκτωβρίου
2023, επικρατούσε ειρήνη», είπε.
«Στις 7 Οκτωβρίου, τρομοκράτες
της Χαμάς εισέβαλαν στα σπίτια
μας, δολοφόνησαν οικογένειες και
έκαψαν ζωντανά μωρά». Προσέξτε
την κυρίαρχη αντίληψη της ισραη-
λινής πολιτικής ελίτ: ζούσαμε ει-
ρηνικά μέχρι την αποφράδα ημέρα
της 7ης Οκτωβρίου. Ότι η κτηνωδία
της Χαμάς μπορεί να εξηγηθεί (όχι
να δικαιολογηθεί), τους είναι απω-
θητική ιδέα. Ότι η ειρήνη των μεν
ερείδεται στην καταπίεση των δε,
δεν τους περνά από το μυαλό. Έχουν
μάθει να σκέπτονται διχοτομικά-
μανιχαϊκά, όχι κυκλικά-διαδραστικά. 

Αυτό που αρνείται να αντιληφθεί
η πολιτική-διπλωματική ελίτ του
Ισραήλ, βλέπει με εντυπωσιακή δι-
αύγεια ο πρώην διοικητής της δια-
βόητης μυστικής υπηρεσίας Σιν
Μπετ και πρώην αρχηγός του Ναυ-
τικού, Αμικάι Αγιαλόν. Με συγκλο-
νιστική ειλικρίνεια, ο κ. Αγιαλόν
είπε πολλά ανορθόδοξα σε συνέν-
τευξή του στην ισραηλινή εφημε-
ρίδα Maariv (13/9/24) (και, αντι-
στοίχως, σε τηλεοπτικές συνεν-
τεύξεις του). 

«Οι Παλαιστίνιοι έχασαν τη γη
τους, γι’ αυτό όταν με ρωτούν “τι
θα έκανες αν ήσουν Παλαιστίνιος”,
λέω: αν ερχόταν κάποιος και έκλεβε
τη γη μου, τη γη του Ισραήλ, θα
τον πολεμούσα χωρίς όρια». «Οι
Παλαιστίνιοι», συνέχισε ο κ. Αγια-
λόν, «βλέπουν τον εαυτό τους ως
έθνος. Μία από τις τραγωδίες μας
είναι ότι τους βλέπουμε ως άτομα.
[…] Νομίζουμε ότι αν φέρνουν φα-
γητό στα παιδιά τους, τότε το πρό-

βλημα θα λυθεί. Όχι. Οι Παλαιστίνιοι
σήμερα –παρεμπιπτόντως, όχι μόνο
η Χαμάς, όλοι οι Παλαιστίνιοι– είναι
έτοιμοι να σκοτώσουν και να σκο-
τωθούν Όχι μόνο για φαγητό. [Θέ-
λουν] το τέλος της κατοχής. Από
τη στιγμή που βλέπουν τον εαυτό
τους ως λαό, ο πόλεμος είναι τελείως
διαφορετικός».

Ο Αγιαλόν ανήκει σε μια μικρή
αλλά ευδιάκριτη παράδοση Ισραη-
λινών και, ευρύτερα, Εβραίων ηγε-
τών, οι οποίοι είχαν οξεία αίσθηση
της πραγματικότητας, ικανότητα
στρατηγικής σκέψης, και αξιοση-
μείωτη ευθύτητα γνώμης (χωρίς
αυτά να συνοδεύονται απαραίτητα
με διευρυμένη ηθική συνείδηση).
«Αν ήμουν Άραβας ηγέτης», είχε

πει σε συνομιλητή του ο πρώτος
πρωθυπουργός του Ισραήλ Νταβίντ
Μπεν Γκουριόν, «δεν θα έκανα ποτέ
συμβιβασμούς με το Ισραήλ. […]
Ήρθαμε και κλέψαμε τη χώρα τους.
Γιατί να το δεχτούν;». 

Με στρατηγική ενσυναίσθηση,
ο θρυλικός υπουργός Άμυνας του
Ισραήλ, Μοσέ Νταγιάν, είπε σε επι-
κήδεια ομιλία του, μετά τη δολο-
φονία Ισραηλινού αξιωματικού από
Παλαιστίνιους, το 1956: «Ας μην
ρίχνουμε την ευθύνη στους δολο-
φόνους. Εδώ και οκτώ χρόνια κά-

θονται στους προσφυγικούς κα-
ταυλισμούς τους στη Γάζα, και,
μπροστά στα μάτια τους, μετατρέ-
πουμε σε πατρίδα μας τη γη και τα
χωριά στα οποία είχαν ζήσει αυτοί
και οι προπάτορές τους […]».

Όλοι αυτοί οι ηγέτες κατανοού-
σαν μια απλή αλήθεια και προετοι-
μάζονταν για τις συνέπειές της:
μην αναμένεις ειρηνική συμπερι-
φορά από αυτόν που του παίρνεις
τη γη. Το είχε ωμά προβλέψει, πριν
από έναν αιώνα, ένας από τους
πρωτεργάτες του εβραϊκού εθνικι-

σμού, ο Ζέεβ Τζιαμποτίνσκι. Κα-
λώντας για τον εβραϊκό «αποικισμό»
της Παλαιστίνης, ο Τζιαμποτίνσκι
προειδοποιούσε τους «ειρηνοκά-
πηλους» (!) ότι αυτή η διαδικασία
ήταν αδύνατον να είναι ειρηνική.
«Δεν μπορεί να υπάρξει εθελοντική
συμφωνία μεταξύ μας και των Αρά-
βων της Παλαιστίνης», έγραψε στο
περίφημο δοκίμιό του «Ο σιδηρούς
τοίχος» (1923). «Κάθε γηγενής πλη-
θυσμός στον κόσμο αντιστέκεται
στους αποίκους […]. Ο σιωνιστικός
αποικισμός πρέπει είτε να σταμα-
τήσει, είτε να προχωρήσει ανεξάρ-

τητα από τον γηγενή πληθυσμό». 

Ο Τζιαμποτίνσκι αντιλαμβανόταν
ότι ο βίαιος αποικισμός εγείρει
ηθικά ερωτήματα. Ωστόσο, «ο σιω-
νιστικός αποικισμός είναι ηθικός
και δίκαιος», γράφει. Γιατί; Διότι η
γη δεν ανήκει μόνο στους τωρινούς
κατοίκους της (Άραβες) αλλά και
σε αυτούς που την κατοικούσαν
στο απώτερο παρελθόν αλλά, στη
συνέχεια, «βιαίως εκδιώχθηκαν»
(Εβραίους). 

Η ειρωνεία της ιστορίας, βεβαίως,

είναι ότι τη «βίαιη εκδίωξή» τους
θρηνούν εδώ και δεκαετίες, μετά
την Καταστροφή του 1948, οι Πα-
λαιστίνιοι. Τη φρασεολογία του
«αποικισμού», που μετέρχονται
σήμερα οι επικριτές του Ισραήλ,
χρησιμοποιούσαν οι πρωτεργάτες
του σιωνιστικού προτάγματος. Κα-
τηγορίες περί τρομοκρατίας δέ-
χονταν και οι σιωνιστές που αγω-
νίζονταν ενόπλως για την ίδρυση
του κράτους του Ισραήλ. «Εμείς
χρησιμοποιήσαμε την τρομοκρατία
για να δημιουργήσουμε το κράτος
μας. Γιατί να περιμένουμε ότι οι
Παλαιστίνιοι θα είναι διαφορετι-
κοί;», είπε το 1997 η Λία Ράμπιν,
χήρα του δολοφονηθέντος πρωθυ-
πουργού του Ισραήλ Γιτζάκ Ράμπιν
και μαχήτρια στον αντιβρετανικό
αγώνα για την ίδρυση του κράτους
του Ισραήλ. 

Σε έναν φαύλο κύκλο, οι ρόλοι
εναλλάσσονται. Η βαρβαρότητα,
το μίσος, και η κτηνωδία δεν έχουν
αποκλειστικούς ιδιοκτήτες, ούτε
όρια. Το βίωμα του πόνου, μπροστά
στην απώλεια, είναι κοινό. Είμαστε
μάρτυρες μιας ανθρωπολογικής
σταθεράς στην ιστορία: η εναλλα-
κτική στην πολιτική συν-εννόηση
είναι η βαρβαρότητα. «Αν αρνη-
θούμε την ειρήνη, αυτό που μας
περιμένει θα είναι ακόμα πιο βίαιο
από την 7η Οκτωβρίου», δήλωσε
στη Monde ο κ. Αγιαλόν (24/1/24). 

Όταν έρθει η επόμενη 7η Οκτω-
βρίου, θα αναλογιστούν οι μελλον-
τικοί ιθύνοντες του Ισραήλ τις ευ-
θύνες των προκατόχων τους για
τη νέα κτηνωδία που θα έχει προ-
κύψει;

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

«Αν έκλεβαν τη γη μου, θα πολεμούσα»
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

<<<<<<

Τη φρασεολογία
του «αποικισμού», που
μετέρχονται σήμερα
οι επικριτές του Ισραήλ,
χρησιμοποιούσαν
οι πρωτεργάτες του σιω-
νιστικού προτάγματος.

Υπήρξαν ηγέτες στο Ισραήλ που κατανοούσαν μια απλή αλήθεια και προετοιμάζονταν για τις συνέ-
πειές της: μην αναμένεις ειρηνική συμπεριφορά από αυτόν που του παίρνεις τη γη.

ΚΥ
Π

Ε
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Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
ξέρει πού αποσκοπεί στο
Κυπριακό και άρα δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος ανησυ-
χίας! Το είπε μετά το άτυπο
τριμερές δείπνο με τον γε-

νικό γραμματέα του ΟΗΕ Αντόνιο Γκου-
τέρες και τον Ερσίν Τατάρ, στη Νέα Υόρκη,
διαμηνύοντας ότι «ξέρουμε πού αποσκο-
πούμε και ας ελπίσουμε ότι θα υπάρξουν
θετικές εξελίξεις προς την κατεύθυνση
επανέναρξης των συνομιλιών». Στη Νέα
Υόρκη, ο πρόεδρός μας, ζήτησε επανέναρξη
των συνομιλιών στη βάση του συμφωνη-
μένου πλαισίου διζωνικής δικοινοτικής
ομοσπονδίας, «από εκεί που μείναμε στο
Κραν Μοντανά». Και ο Ερσίν Τατάρ επα-
νέλαβε και ανέλυσε το τουρκικό αφήγημα
για δύο χωριστά κράτη, αλλά αυτό δεν
μας εξέπληξε, όπως είπε ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης.  

Η αλήθεια είναι ότι κανείς δεν μας εξέ-
πληξε. Ούτε ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης

ούτε ο Ερσίν Τατάρ, αλλά ούτε ο γενικός
γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών. Ο Αν-
τόνιο Γκουτέρες ήταν όμως ο μόνος από
τους τρεις που μας έδειξε στην πραγμα-
τικότητα σε τι μπορούμε να αποσκοπούμε
και σε τι μπορούμε να ελπίζουμε. Είπε λοι-
πόν ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ, προς
τους άλλους δύο, αυτό που αναφέρει και
στην ανακοίνωσή του, για να ακούσουμε
κι εμείς οι υπόλοιποι, καλώντας Χριστο-
δουλίδη και Τατάρ «να εξετάσουν πώς να
γεφυρώσουν το χάσμα στις θέσεις τους
και να αποκαταστήσουν την εμπιστοσύνη
ώστε να επιτρέψουν μια κινητικότητα που
θα οδηγήσει σε μια διευθέτηση». Δηλαδή,
τους είπε να βάλουν νερό στο κρασί τους
και οι δύο και να «γεφυρώσουν» το χάσμα,
μεταξύ διζωνικής δικοινοτικής ομοσπον-
δίας στο οποίο (σ.σ. ορθώς) εμμένει ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης και τη λύση δύο
κρατών, που δηλώνει ότι επιδιώκει ο εγ-
κάθετος της Τουρκίας στα κατεχόμενα.
Δεν τους είπε πού να συναντηθούν. Το

υπαινίχθηκε. Και όσοι ξέρουν τρία πράγ-
ματα για το Κυπριακό, δεν χρειάζονται
μεζούρα. Μπορούν να αντιληφθούν εύκολα
ποια είναι η «μέση τιμή» μεταξύ των θέσεων
των δύο πλευρών. 

Η συνομοσπονδία, λοιπόν, φαίνεται να
θεωρείται η «γέφυρα» που θα ενώσει τις
θέσεις των δύο μερών. Κάτι που εδώ και
μερικά χρόνια, φωτογραφίζει ευκρινέστατα
το Φόρεϊν Όφις, καθώς θεωρείται ότι εύ-
κολα μπορεί να περαστεί ως επιτυχία και
στις δύο πλευρές, διά της εποικοδομητικής
ασάφειας. Με τη μια πλευρά να μπορεί να
ισχυρίζεται ότι εξασφαλίζει ομοσπονδία,
έστω και χαλαρή και την άλλη να υποστη-
ρίζει ότι διασφαλίζει τον στόχο της κυ-
ριαρχικής ισότητας.

Όσοι θεωρήσουν ότι μέσα από τη «γε-
φυροποιητική» τοποθέτησή του, ο γενικός
γραμματέας ΟΗΕ έχει διολισθήσει από
τους δικούς του όρους εντολής, το συμ-
φωνημένο πλαίσιο, τα ψηφίσματα του Σ.Α.
και τη διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία

και ότι παραπέμπει σε λύση «εκτός πλαι-
σίου», έχουν προφανέστατα δίκαιο. Και
ναι, η θέση που υιοθετεί ο Αντόνιο Γκου-
τέρες, είναι απαράδεκτη. Ασυζητητί. Ωστό-
σο, δεν μπορεί να μην του αναγνωριστεί
ότι είναι ο μόνος εκ των τριών του άτυπου
δείπνου, που μας έχει δώσει την πραγμα-
τική εικόνα των προθέσεων της διεθνούς
κοινότητας, για το πού θα μπορούσε να
«αποσκοπεί» μια νέα ενδεχόμενη προ-
σπάθεια για λύση του Κυπριακού. Ειλι-
κρινώς και χωρίς περιστροφές. 

Κατά συνέπεια, η δήλωση του προέδρου
Χριστοδουλίδη μετά το τριμερές άτυπο
δείπνο, ότι «ξέρουμε πού αποσκοπούμε»,
είναι αν μη τι άλλο, παραπλανητική. Διότι,
και ο σκοπός και η σκόπευση αποκτούν
νόημα μόνο εάν συνοδεύονται από μια
ανάλυση των πραγματικών δεδομένων,
για το «πού μπορούμε να φτάσουμε και
σε τι μπορούμε να ελπίζουμε». 

Όσοι, λοιπόν, μπήκαμε στον κόπο να
διαβάσουμε τη δήλωση του Αντόνιο Γκου-

τέρες, όσο κι αν διαφωνούμε με το περιε-
χόμενό της, δεν είναι δυνατόν να παρα-
βλέψουμε ότι φωτογραφίζει τις παραμέ-
τρους μέσα από τις οποίες κάποιος θα μπο-
ρούσε σήμερα να προσβλέπει σε λύση του
Κυπριακού. Παράμετροι, οι οποίες δεν
μπορούν να προκαλέσουν χαμόγελα, καθώς
αφίστανται και των ψηφισμάτων του Σ.Α.
και των όρων εντολής του ίδιου του γενικού
γραμματέα και ενός πλαισίου λύσης (ΔΔΟ)
που είχε χαρακτηριστεί ως η ύστατη υπο-
χώρηση της ελληνοκυπριακής πλευράς.

Όλα αυτά πάντως δεν εμπόδισαν τον
πρόεδρό μας να δηλώσει «χαρούμενος»
(!), και να εκφράσει την ελπίδα για θετικές
εξελίξεις, διότι όπως είπε, «ξέρουμε πού
αποσκοπούμε». Κι έτσι λοιπόν, μπορούμε
πλέον να είμαστε ήσυχοι! Διότι όλα τα
χειρίζεται ο πρόεδρός μας, ο οποίος λέει
ότι ξέρει πού αποσκοπεί. Αν και αποφεύγει
να μας πει, πού τελικά μας πηγαίνει. 

Να είμαστε όλοι ήσυχοι! 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δεν έχει νόημα ν’ ανακυκλώσω όσα λέχ-
θηκαν μεταξύ του Φειδία και του Χρι-
στόφορου Τορναρίτη στο περιβόητο pod-
cast. Θα μείνω στο γεγονός ότι ο «καβγάς»
τους ήταν ό,τι πιο χυδαίο και φτηνιάρικο
καταγράφηκε στη δημόσια σφαίρα με

πρωταγωνιστές πολιτικά εκτεθειμένα πρόσωπα. Καθώς,
είτε το θέλουμε είτε όχι, ο ένας είναι εκλεγμένος ευ-
ρωβουλευτής και ο άλλος προαλείφεται για κομματάρχης.
Όσοι πάντως απόλαυσαν το «επεισόδιο», ιδιαιτέρως
αυτοί που δεν ανήκουν στο κοινό των Παρατράγουδων
της Αννίτας Πάνια, θα πρέπει να αναρωτηθούν τόσο
για το γούστο τους όσο και για το πολιτικό τους κριτήριο.
Γιατί αν μέχρι χθες το θέμα ήταν ο θρίαμβος του τίποτα,
τώρα πια έχουμε περάσει στο επόμενο στάδιο: πιάσαμε
κανονικά πάτο. 

Η δικαιολογία ότι ανάλογες χαμηλού επιπέδου πο-
λιτικές συμπεριφορές έχουμε ζήσει και στο παρελθόν,
δεν μπορεί να αποτελεί άλλοθι για κανένα. Όχι γιατί
δεν υπήρξαν φαιδροί πολιτικοί ή δεν εκλέγονται λαϊ-
κιστές. Η διαφορά βρίσκεται στην εμβέλεια. Τα μα-
σκαραλίκια π.χ. του Ματσάκη ή οι γραφικότητες του
Κουλία χαρακτηρίζουν τους ίδιους και δεν απηχούν
την κοινωνία ευρύτερα. Ακριβώς το αντίθετο δηλαδή
με τον Φειδία, του οποίου η εκλογή (και το υψηλό πο-
σοστό που έλαβε) σηματοδοτεί ένα μαζικό ρεύμα, μια
νέα τάση στην κοινωνία. Ένα ρεύμα που εκφράζει την
απαξίωση στα κόμματα και εκτονώνει τον θυμό των
πολιτών για την πραγματικότητα της ζωής τους. 

Σε αυτό το σημείο αξίζει τον κόπο να βάλουμε μια
άνω τελεία και να αναρωτηθούμε: μπορεί η απάντηση
στη «χρεοκοπία» των κομμάτων να είναι η σαβούρα
του διαδικτύου; Εν ολίγοις, είμαστε έτοιμοι να εκχω-
ρήσουμε σε αμόρφωτους, λαϊκιστές και αμφιβόλου ποι-
ότητας τύπους την τύχη μας; Γιατί τώρα ίσως να έχει
πλάκα, σύμφωνα με κάποιους, το τσίρκο που παρακο-
λουθούμε, όμως τι θα γίνει όταν αυτοί κληθούν να νο-
μοθετήσουν; Τι θα συμβεί όταν κραυγαλέα ακατάλληλες
«ιδιοσυγκρασιακές» περιπτώσεις εκλεγούν απλώς και
μόνο επειδή είναι δημοφιλείς γενικώς και αορίστως;
Αυτοί που χειροκροτούν τον κάθε Φειδία, τον κάθε
Τορναρίτη και την κάθε Νανά, έχουν άραγε επίγνωση
τι είδους (και πόσα) νούμερα κυκλοφορούν εκεί έξω; 

Δεν έχει καθόλου πλάκα λοιπόν αυτή η θλιβερή
ιστορία. Και δεν μπορεί να αποτελεί απάντηση στην
ξύλινη γλώσσα ή στη βαρεμάρα των κομμάτων. Όποιος
επιλέγει να πορευτεί σε αυτό τον δρόμο θα πρέπει να
έχει το θάρρος –αν μη τι άλλο– να αποδεχτεί την αν-
τανάκλαση αυτής της νέας χυδαιότητας στον καθρέφτη
του. Γιατί ο τόπος δεν θα πάει μπροστά «τιμωρώντας»
τα κόμματα με τη στήριξη προσώπων που δεν θα τους
εμπιστευόσουν την πιο χαμηλόβαθμη θέση στη δουλειά
σου. Πρόκειται για ανευθυνότητα και για επιπολαιότητα
την οποία θα πληρώσουμε όλοι.

Ας μην ξεχνάμε εξάλλου ότι η «Φειδιοποίηση» της
δημόσιας ζωής δεν αφορά μόνο την πολιτική. Πρόκειται
για φαινόμενο που απειλεί να πάρει παραμάζωμα
πολλά άλλα, ανάμεσά τους και τη δημοσιογραφία όπως
τη γνωρίζαμε ώς τώρα. Γιατί να γράφουμε στήλες στις
εφημερίδες ή στα websites επί παραδείγματι; Ποιος
ο λόγος να μη χρησιμοποιούμε μονάχα τις 300 βασικές
λέξεις ή ακόμα καλύτερα να υιοθετήσουμε τα κυπριακά
του καφενέ που είναι και του συρμού; Γιατί να κάνουμε
δημοσιογραφικές συνεντεύξεις ή ενημερωτικές εκ-
πομπές αφού με ένα podcast (όπως τόσα και τόσα
«παιθκιά» γύρω μας) μπορούμε να έχουμε ακόμα με-
γαλύτερη επιτυχία; Η «κατεστημένη» δημοσιογραφία
άλλωστε ευθύνεται για πολλά, ας δώσουμε λοιπόν
χώρο στους ινφλουένσερς που βγάζουν με τόση ευκολία
τη γλώσσα στο σύστημα.

Αν δεν το καταλάβαμε παίζουμε με τη φωτιά. Το
γεγονός δε ότι πιάσαμε πάτο και κάποιοι αρνούνται
να το αποδεχτούν, κάνει τα πράγματα πολύ πιο ανη-
συχητικά. Ο καθένας ας αναλάβει την ευθύνη των πρά-
ξεών του, γνωρίζοντας ότι και αυτός κρίνεται. Γιατί
ακόμα και στο χαοτικό περιβάλλον των social media
τα «αποτυπώματα» μένουν και μας ακολουθούν. Δεν
γίνεται π.χ. να υποστηρίζουμε στα σοβαρά ότι η νεολαία
(και όχι μόνο) θα μάθει τη σύγχρονή μας ιστορία με
βιντεάκια του τύπου «ιστορίες του παππού προς τον
εγγονό». Λυπάμαι, αλλά ακόμα και η αφέλεια έχει
κάποια όρια.

Ο πάτος
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ο Μίκης Θεοδωράκης ήταν μια μουσική μεγαλοφυΐα.
Πέτυχε κάτι σχεδόν αδιανόητο: μέσα σε τέσσερα
μόνο χρόνια (1960-1964), κατάφερε να εφεύρει ένα

νέο είδος τραγουδιού, το «έντεχνο» ελληνικό τραγούδι,
που απέκτησε τεράστια απήχηση και διάρκεια. Με κα-
ταιγιστικό ρυθμό, από τον «Επιτάφιο» στο «Αξιον Εστί»,
το έργο του μάγεψε τους Ελληνες και συνέβαλε στη δια-
μόρφωση της σύγχρονης ταυτότητάς μας. Παράλληλα,
υπήρξε ένας συνειδητά στρατευμένος καλλιτέχνης: δεν
έκρυψε πως έβλεπε την τέχνη και ως εργαλείο πολιτικής
διαμόρφωσης και κινητοποίησης των μαζών. Μέσα από
το έργο του έγινε εκφραστής των αιτημάτων της Αριστεράς
και συνέβαλε στη μετεμφυλιακή της αναγέννηση. Αργότερα,
με τις διεθνείς περιοδείες του και τη μεγάλη ακτινοβολία
που απέκτησε, ενσάρκωσε την αντίσταση εναντίον της
χούντας. Η πολιτική στράτευση υπήρξε κομβικό στοιχείο
για τον Θεοδωράκη, αλλά η αξία του έργου του δεν οφείλεται
σε αυτήν. Η στρατευμένη τέχνη είναι σχεδόν πάντα
χαμηλής ποιότητας. Δεν υπάρχει χειρότερη δημιουργική
συνταγή από την τέχνη που κατασκευάζεται για να κα-
τευθύνει και να προπαγανδίσει. Η διαχρονικότητα και
απήχηση του Θεοδωράκη όχι μόνο δεν οφείλεται στην
πολιτική του στράτευση, αλλά το έργο του ανήκει στις
ελάχιστες περιπτώσεις που δεν υπονομεύτηκαν από τη
στράτευση. Γιατί λοιπόν να αναδεικνύεται σήμερα κυρίως
η πολιτική του πορεία (ή έστω μια εκδοχή της –ας μην
ξεχνάμε πως υπήρξε βουλευτής Επικρατείας και υπουργός
με τη Ν.Δ.); Αντιγράφω από το μανιφέστο που συνόδευε
πρόσφατη συναυλία-αφιέρωμα στο έργο του, στο Ηρώδειο
(«Τι είναι για εμάς ο Μίκης;»): «Είναι το ντουφέκι του Βε-
λουχιώτη, η μάντρα της Καισαριανής, το πείσμα της
Μάγδας Φύσσα, η Μακρόνησος, ο Ανδρέας στην ταράτσα.
Είναι ο αγώνας για καθημερινό μεροκάματο, το δάκρυ
της Καρυστιανού, η υψωμένη γροθιά στον ουρανό, η ουρά
στο ταμείο ανεργίας, η βάρκα του πρόσφυγα, ο ξεριζωμός
του μετανάστη, ο απλήρωτος λογαριασμός, το γαρίφαλο
του Μπελογιάννη».

Η σημασία αυτής της παρατήρησης είναι διπλή: πολιτική
και πολιτιστική. Αν ξαναδεί κανείς σήμερα τη συναυλία
που οργανώθηκε στο Σύνταγμα μετά την ομιλία του Αλέξη
Τσίπρα για το δημοψήφισμα του 2015, θα αντιληφθεί μια
μέθοδο που επανέρχεται: συνεχείς αναφορές στην Αντί-
σταση, στον Εμφύλιο και στην «ένδοξη ιστορία» της Αρι-
στεράς, αυθαίρετες συνδέσεις του παρελθόντος με το
παρόν, έντονα καταγγελτικός λόγος, εχθροπάθεια, προ-
παγανδιστική ροπή. Σε μια αντίστοιχη λογική κινήθηκε
η πρόσφατη συναυλία για το δυστύχημα των Τεμπών,
αφού ορισμένοι καλλιτέχνες επιχείρησαν να εργαλειοποι-
ήσουν πολιτικά ένα κοινωνικό ρεύμα πένθους και δια-
μαρτυρίας.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι πολιτιστική και αφορά
την πλούσια και γόνιμη μουσική παράδοση που εγκαινίασε
ο Θεοδωράκης το 1960. Καθώς υποχωρεί εμπορικά, το έν-
τεχνο ελληνικό τραγούδι τείνει να χρησιμοποιείται ως
μέσο πολιτικής κινητοποίησης για θέματα που ενδιαφέρουν
την Αριστερά. Παράλληλα, η συρραφή των πολιτικών
κλισέ που παρέθεσα παραπάνω χρησιμοποιείται μαρκε-
τίστικα, για να προσελκύσει ένα κοινό που σταδιακά απο-
μακρύνεται και από την Αριστερά και από το έντεχνο τρα-
γούδι. Αυτό όμως ευτελίζει μια σπουδαία και ακόμη ζωντανή
μουσική παράδοση, ενώ ταυτόχρονα λειτουργεί αναπό-
φευκτα ως υποκατάστατο έμπνευσης και ταλέντου. Γι’
αυτό η συναυλία του 2015 δεν είναι, τελικά, παρά μια πα-
ρωδία των μεγάλων συναυλιών του Θεοδωράκη το 1974,
γι’ αυτό δεν άφησε κανένα ίχνος.

Το πρόβλημα είναι αντίστοιχα διπλό. Πολιτικά, όπως
ακριβώς απέδειξε το δημοψήφισμα του 2015, η εργαλει-
οποίηση της τέχνης και η απόπειρα συναισθηματικής χει-
ραγώγησης ενός κοινού που για διάφορους λόγους παραμένει
επιρρεπές σε τέτοιου είδους εγχειρήματα μπορούν να
αποβούν βραχυπρόθεσμα αποτελεσματικά πολιτικά ερ-
γαλεία, όμως πολύ γρήγορα διαψεύδονται και, επομένως,
απογοητεύουν απομακρύνοντας το ίδιο αυτό κοινό, δίχως
παράλληλα να συμβάλλουν σε κάποιου είδους λύση ή βελ-
τίωση. Πολιτιστικά, είναι αδιέξοδες και εντέλει στείρες
επιλογές, καθώς λειτουργούν ως άλλοθι για τη συνεχιζόμενη
αφυδάτωση μιας σπουδαίας κληρονομιάς, που έχει τεράστια
ανάγκη για ανανέωση και εξέλιξη.

O κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης, κάτο-
χος της έδρας Gladstone στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης.

Του ΣΤΑΘΗ Ν. ΚΑΛΥΒΑ

Στειρότητα
και χειραγώγηση

Η Εθνική Πινακοθήκη του Λονδίνου στην πλατεία Τραφάλγκαρ απαγόρευσε τα υγρά μετά από μια
σειρά επιθέσεων σε πίνακες ζωγραφικής στις γκαλερί της. Το μέτρο τέθηκε σε ισχύ από τις 18/10. 

Λίγο μετά το τέλος του δείπνου
που παρέθεσε στη Νέα Υόρκη ο
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών Αν-
τόνιο Γκουτέρες στον πρόεδρο
της Δημοκρατίας και τον Τ/κ ηγέ-
τη και προτού να γίνει στην ουσία

αντιληπτό το αποτέλεσμα και η σημασία του,
την πρώτη ξεκάθαρη θέση για το θέμα, όχι
μόνο την είχε, αλλά την εξέφρασε κιόλας ο
πρώην πρωθυπουργός της Ελλάδας, Αντώνης
Σαμαράς. Ο κ. Σαμαράς, που παραδόξως πα-
ρευρέθη στην εκδήλωση των 19ων βραβείων
Madame Figaro Γυναίκες της Χρονιάς του
συγκροτήματος ΔΙΑΣ, παρέδωσε το βραβείο
και εξέφρασε παράλληλα την ανησυχία πως
μαγειρεύονται καταστροφικές λύσεις για Αι-
γαίο και Κυπριακό. 

Για να διασφαλιστεί η εθνική αξιοπρέπεια
σύμφωνα με τον Αντώνη Σαμαρά, που όπως
είπε, είναι θέμα επιβίωσης και συνείδησης,
θα πρέπει να δοθεί ένα τέρμα «στις ουτοπίες
και στους εμπαιγμούς σε βάρος του ελληνι-
σμού». Γιατί όπως εξήγησε, «σώζοντας την
Κύπρο μας, σώζουμε την Ελλάδα μας».

Το τι μεσολάβησε που ξύπνησε τη συνεί-
δηση του Αντώνη Σαμαρά έχει τη δική του
σημασία. Γιατί το Κυπριακό ήταν διαχρονικά
ένα θέμα στου οποίου την πλάτη κτίζονταν
καριέρες και που αποτελούσε αντικείμενο
εκμετάλλευσης, όχι μόνο στο εσωτερικό,
αλλά όπως διαφάνηκε αρκετές φορές και
στην Ελλάδα. Η συναισθηματική έξαρση του
Αντώνη Σαμαρά «για την Κύπρο μας», προ-
φανώς συνδέεται με την προσπάθειά του να
αμφισβητήσει τον Έλληνα πρωθυπουργό και
επεκτείνεται στις εύθραυστες ισορροπίες
που επικρατούν στη Νέα Δημοκρατία. Αυτές
οι εύθραυστες ισορροπίες μπορεί εύκολα να
διασαλευτούν σε ό,τι αφορά τις διαπραγμα-
τεύσεις που γίνονται με την Τουρκία στο Αι-
γαίο, επηρεάζοντας κατ’ επέκταση και το Κυ-
πριακό. Η ευαισθησία Σαμαρά, όμως, απο-
δεικνύει και πόσο σύνθετα είναι τα πράγματα
στο Κυπριακό. Όχι μόνο σε ό,τι αφορά τις
μικροπολιτικές επιδιώξεις και προσωπικές
ατζέντες, αλλά και για λόγους ουσίας. Είναι
πολλοί και οι καλόπιστοι που ανησυχούν για
το πώς εξελίσσεται ο ελληνοτουρκικός διά-
λογος και οι επιπτώσεις του. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας ξέρει πολύ
καλά τις δυναμικές στο εσωτερικό της Ελλάδας.
Και ίσως γι’ αυτό να μην είναι τυχαίο ότι σε
κάθε επίσκεψή του στην Αθήνα φροντίζει
να ξεκαθαρίσει πως υπάρχουν διαφωνίες και
πως οι σχέσεις των δύο χωρών ήταν διαχρο-
νικά δύσκολες. Σε αυτό το σύνθετο περιβάλλον,

με τα Ηνωμένα Έθνη να επενδύουν στις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις για την ανακίνηση
των εξελίξεων στο Κυπριακό, σε αυτό το πε-
ριβάλλον που η κυβέρνηση Μητσοτάκη δέ-
χεται πιέσεις και η τουρκική πλευρά μέσω
Ερσίν Τατάρ παρουσιάζεται αδιάλλακτη, ο
Νίκος Χριστοδουλίδης διαβεβαιώνει πως ξέρει
πολύ καλά πού θέλει να πάει.

Ξέρει όμως πού πάει; Γιατί όσο κι αν υπήρξε
ανακούφιση από το γεγονός ότι δεν κηρύχθηκε
ναυάγιο, πόσο αισιόδοξη μπορεί να είναι η
πλευρά μας για κατάληξη σε λύση; Ο γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών έχει μιλήσει για την ανάγκη
γεφύρωσης του χάσματος. Με λίγα λόγια μία
συμβιβαστική λύση μεταξύ της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας και λύσης δύο
κρατών. Αν κάποιος αμφισβητεί ακόμη τη
ζημιά που έκανε το πέρασμα του χρόνου, ας
μελετήσει το Κοινό Ανακοινωθέν του 2014
με τον ομοίως σκληρό Ντερβίς Έρογλου. Ας
μελετήσει και το τι προνοούσε το Πλαίσιο
Γκουτέρες του οποίου ο Νίκος Χριστοδουλίδης
θέλει να διαπραγματευθεί τρία σημεία. Και
ας δει τη σημερινή λυτή ανακοίνωση του Αν-
τόνιο Γκουτέρες, στην οποία ούτε η διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία αναφέρεται, ούτε
βεβαίως τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας. 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα πρέπει να
κάνει το δικό του πολιτικό ταμείο. Πλέον κρί-
νεται όχι μόνο τη δική του διακυβέρνηση,
αλλά κυρίως το μέλλον του τόπου. Και ελπί-
ζουμε πως η βεβαιότητα την οποία εκφράζει
πως ξέρει πού θέλει να πάει, να ισχύει. Να
μη βασίζεται στην αδιαλλαξία της τουρκικής
πλευράς, καθώς η ιστορία είναι εκεί να μας
θυμίζει πως αυτή μπορεί να αλλάξει ανά πάσα
στιγμή. Η προϊστορία του για τον ρόλο που
διαδραμάτισε στο Κραν Μοντανά, οι τακτι-
κισμοί του με τον περιβόητο απεσταλμένο
της Ε.Ε. και σίγουρα η σκληρή γραμμή που
ακολουθούν τα κόμματα με τα οποία συγκυ-
βερνά δεν πείθουν δυστυχώς για την ετοι-
μότητα της πλευράς μας. Το έχουμε πει πολλές
φορές πως η κλεψύδρα αδειάζει επικίνδυνα
σε ό,τι αφορά το Κυπριακό. Ο Πρόεδρος δεν
έχει την πολυτέλεια τακτικισμών, γιατί ίσως
να αποδειχθεί ως το μοιραίο πρόσωπο της
ιστορίας. Αυτός που θα κληθεί να λάβει επώ-
δυνες αποφάσεις. Και που θα διαπιστωθεί αν
θα πληρώσει τον λαϊκισμό πολλών δεκαετιών
προηγούμενων ηγετών, επιλύοντας με προ-
σωπικό πολιτικό κόστος το Κυπριακό, ή αν
θα χρεωθεί τη διχοτόμηση.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το ταμείο του Ν. Χριστοδουλίδη

economidoum@kathimerini.com.cy

EP
A/

AN
DY

 Β
ΡΟ

ΧΗ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     13

«Α κροδεξιός», «ρατσιστής»,
«φασίστας». Πολύ θα ήθε-
λα να ακούσω έναν ορισμό

αυτών των λέξεων. Ειλικρινά το
λέω. Τι θα πει «φασίστας» και ποιος
είναι «φασίστας». Για τις συμμορίες
των «Αντιφά», και όχι μόνον, όποιος
δεν σκέφτεται σαν κι αυτούς. Η Ελ-
ληνική Αστυνομία για παράδειγμα.
Επειδή δεν τους αφήνει ήσυχους
στις καταλήψεις τους και κυνηγάει
τους παράνομους μετανάστες. Ποιος
είναι «ρατσιστής»; Οποιος θεωρεί
ότι η ανεξέλεγκτη μετανάστευση
υπονομεύει την κοινωνική συνοχή;
Οχι μόνον. Αν, ας πούμε, δηλώσεις
ισλαμόφοβος, αν τολμήσεις να πεις
ότι φοβάσαι την ισλαμική τρομο-
κρατία, τότε χαρακτηρίζεσαι ρα-
τσιστής χωρίς δικαίωμα έφεσης.
«Ακροδεξιός»; Θα μιλήσω στη συ-
νέχεια γι’ αυτό. Προς το παρόν να
υπενθυμίσω ότι μέχρι πριν από με-
ρικά χρόνια, όταν ακόμη υπήρχε ο
ΣΥΡΙΖΑ, αποκαλούσαν την κυβέρ-
νηση της Ν.Δ. ακροδεξιά. Αυτοί που
είχαν συγκυβερνήσει με τον Πάνο
Καμμένο.

Υπάρχει η ανάγκη επαναπροσ-
διορισμού της σημασίας των λέξεων
που χρησιμοποιούμε, ιδιαιτέρως δε
όταν έχουν, ή νομίζουμε ότι έχουν,
πολιτική αξία. Αφήνω κατά μέρος

τον «φασισμό». Μια εύκολη και ιδι-
αιτέρως φθαρμένη έκφραση που
δεν σημαίνει τίποτε παραπάνω από
την αγανάκτηση όσων την χρησι-
μοποιούν. Τι θα πει «φασισμός» σή-
μερα; Πάντως δεν έχει κρατήσει τί-
ποτε από την ιστορική σημασία της
λέξης. Οι νεοναζί της Χρυσής Αυγής
δεν ήσαν φασίστες. Συγκρότησαν
μια εγκληματική οργάνωση, μια
συμμορία της νύχτας, με στόχο να
τρομοκρατήσουν τη δημοκρατία.
Απέτυχαν. Και σίγουρα δεν πέτυχαν
τον βασικό στόχο του φασισμού:
τη λαϊκή κινητοποίηση. «Ρατσι-
σμός»; Είναι ρατσιστικές οι κοινωνίες
μας; Ο ρατσισμός, ιστορικά, έχει
δύο εκδοχές. Η πρώτη είναι η εκδοχή
της εκμετάλλευσης. Εκμεταλλεύεσαι
τους υποτελείς σου επειδή έχεις
την πολιτισμική ανωτερότητα. Η
δεύτερη, η πιο απάνθρωπη, είναι
η εκδοχή της γενοκτονίας. Αυτήν
έζησε η Ευρώπη με τη Σοά.

Ας πάμε τώρα στην Ακροδεξιά.
Τι σημαίνει σήμερα Ακροδεξιά;
Κάτω από την ομπρέλα της ομαδο-
ποιούμε ετερόκλητες δυνάμεις. Από
τον Τραμπ, τη Λεπέν, τον Ορμπαν,
τη Μελόνι, έως τους δικούς μας.
Ποιους αποκαλούμε «ακροδεξιούς»
παρ’ ημίν; Για τη γενιά μου η δια-
χωριστική γραμμή ήταν καθαρή:

ήσαν οι κληρονόμοι του «Ελλάς, Ελ-
λήνων, Χριστιανών» που άφησε η
δικτατορία και τα παρελκόμενα, η
αφοσίωση στη Δύση, κληροδότημα
του Εμφυλίου. Η Αριστερά την υπο-
νόμευε. Η σημερινή «Ακροδεξιά»
συμπλέει με την Αριστερά. Αντιμε-
τωπίζει με την ίδια δυσπιστία τη
Δύση. Το φιλορωσικό κόμμα είναι
πάντα ζωντανό. Εξ ου και η ιδεο-
λογική ασυλία την οποία απολαμ-
βάνει το ΚΚΕ.

Υπάρχει μια διαχωριστική γραμ-
μή ανάμεσα στον πατριωτισμό και
τον Εθνικισμό. Τον γράφω με κε-
φαλαίο το έψιλον διότι ο Εθνικισμός
είναι ιδεολογία. Είναι η άποψη ότι
το Εθνος σου είναι ανώτερο από
όλα τα άλλα έθνη. Ο πατριωτισμός
είναι η αγάπη για την πατρίδα. Από
τον μικρό υπέροχο κόλπο στην Πε-
λοπόννησο έως τη γλώσσα και τους
ήρωες των οποίων τις προτομές
βλέπω κάθε μέρα στο Πεδίον του
Αρεως. Η Ακροδεξιά τοποθετείται
πάντα στην πλευρά του Εθνικισμού.
Επί χούντας ο εθνικισμός όριζε την
προσήλωση στις δυτικές αξίες και
επιταγές. Σήμερα ο ελληνικός εθνι-
κισμός είναι αντιδυτικός. Οπως και
ο ευρωπαϊκός. Ακροδεξιά και Ακρο-
αριστερά συγκλίνουν στην απόρ-
ριψη της ευρωπαϊκής πολιτικής –

ο Θεός να την κάνει πολιτική– απέ-
ναντι στην εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία και τον πόλεμο του Ισραήλ
κατά της ισλαμικής τρομοκρατίας.

Μιλάμε για τη δεξιά της δεξιάς.
Ευπρεπέστερο από την Ακροδεξιά.
Τι έχει να προτείνει στη χώρα, όποιος
κι αν την εκπροσωπεί; Αναρωτιέμαι.
Μεταρρυθμίσεις στη δημόσια διοί-
κηση; Ελάτε τώρα. Αλλαγή της εξω-
τερικής πολιτικής; Προς ποια κα-
τεύθυνση; Επιθετική πολιτική απέ-
ναντι στην Τουρκία; Είδαμε και πά-
θαμε να την ηρεμήσουμε στο Αιγαίο.
Αλλαγή της μεταναστευτικής πο-
λιτικής; Χρειάζονται διορθώσεις,
δεν έχω αντίρρηση. Αλλαγή στην
πολιτική της δημόσιας ασφάλειας;
Παρομοίως. Για την οικονομία δεν
έχω τίποτε να πω διότι πιστεύω ότι
ούτε αυτοί έχουν κάτι να πουν. Ε
ναι, η κυβέρνηση αν δεν θέλει να
αφήσει χώρο στα δεξιά της οφείλει
να ρίξει το βάρος της στη δημόσια
ασφάλεια.

Η Ακροδεξιά είναι ο νέος μύθος
της δυτικής δημοκρατίας. Δεν είναι
παραμύθι. Εχει την ισχύ του μύθου.
Μια αφήγηση που μπορεί να επη-
ρεάσει την πραγματικότητα. Δεν
αντιμετωπίζεται με εξορκισμούς.
Απαιτείται, πριν απ’ όλα, η περι-
γραφή της σημερινής μορφής της.

Είναι μύθος η Ακροδεξιά;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Τ ις τελευταίες εβδομάδες η
«Καθημερινή» μάς δίνει κάθε
Κυριακή έναν μικρό τόμο

αφιερωμένο στην εποχή ενός από
τους βασιλείς της Ελλάδος. Ιδέα
εξαιρετική, που αποκαλύπτει συγ-
χρόνως και το πόσο πολλή και πο-
λύπλευρη δουλειά απομένει να κά-
νουμε σ’ αυτό το θέμα. Μας λείπουν
ακόμη πολλές μελέτες και μεταξύ
τους σημαντικότατες οι καλές βιο-
γραφίες. Μπορεί κανείς να κατα-
λάβει τι συνέβη αν δεν πλησιάσει
κάπως τους πρωταγωνιστάς των
γεγονότων ως ανθρώπους; Τον χα-
ρακτήρα τους, τον τρόπο σκέπτε-
σθαι, τις κλίσεις και τα πιστεύω
τους – άρα και πώς οδηγήθηκαν
στις πράξεις των; Πολλά στοιχεία
έχουν ήδη χαθεί και πάρα πολλές
πηγές είναι ακόμη ανεξερεύνητες.
Οσον αφορά τον βασιλιά Κωνσταν-
τίνο Α΄ (1868-1913), χρήσιμες πλη-
ροφορίες μας δίνει το «Dusty Me-
asure», βιβλίο που πρόσφατα έπεσε
στα χέρια μου. Συγγραφέας του ο
σερ Τόμας Μοντγκόμερι Κανινγ-
κέιμ, διακεκριμένος Αγγλος αξιω-
ματικός σταλμένος στην Αθήνα το
1915 ως στρατιωτικός σύμβουλος,
με την εντολή «να βοηθήσει τον
πρέσβη να βγάλει την Ελλάδα στον
πόλεμο στο πλευρό των Συμμάχων».
Η αποστολή του απέτυχε, αλλά
γιατί απέτυχε: αυτό είναι το απροσ-
δόκητο που αποκαλύπτει ο Αγγλος
συγγραφέας.

Διάσπαρτα σ’ αυτό το βιβλίο
βρίσκουμε μικρά πορτρέτα – του
«Γιαννάκη» Μεταξά, του Δούσμανη,
του Βενιζέλου και φυσικά του βα-
σιλιά, που μας τον περιγράφει πάλι
και πάλι, από διάφορες πλευρές.

«Δεν τον παρέσυραν συναισθη-
ματικοί ενθουσιασμοί. (...) Ηταν
επί πλέον εκπαιδευμένος στρατιω-
τικός και σκεφτόταν με όρους στρα-
τηγικής και τακτικής και των απο-
τελεσμάτων που φέρουν οι επιτυ-
χείς ή ανεπιτυχείς κινήσεις στον
πόλεμο. (...) Τον τζόγο τον φοβόταν

όταν επρόκειτο για ζητήματα πο-
λέμου και –δικαίως ή αδίκως– θε-
ωρούσε καθήκον του να προλα-
βαίνει κάθε απόπειρα τέτοιου είδους
τζόγου από πολιτικούς, που δεν
καταλάβαιναν τη χρήση των στρα-
τιωτικών εργαλείων. (...) Πίστευε
πως στον πόλεμο τη βαρύνουσα
γνώμη πρέπει να την έχουν οι στρα-
τιωτικοί. (...)».

Πώς ανέπτυσσε στον συνομι-
λητή του τη σκέψη του:

«Πουθενά και ποτέ δεν έχω συ-
ναντήσει άνθρωπο ικανό να εκ-
φράσει τις ιδέες του πιο απερίφρα-
στα, δίχως καθόλου επιρρήματα,
με λιγοστά επίθετα –με μοναχά τα
ουσιώδη–, αλλά σαφέστατα. Δεδο-
μένου ότι τα αγγλικά δεν ήταν η
μητρική του γλώσσα, αυτό ήταν
ένα αξιοσημείωτο επίτευγμα. Συγ-
χρόνως ίσως να ήταν και δίκοπο

μαχαίρι, όταν είχε απέναντί του
άτομα που προτιμούν τους ευφη-
μισμούς (...) Το χιούμορ του ήταν
αστραφτερό λεπίδι· και πάντοτε
έβλεπε τη θερμή και ηλιόλουστη
πλευρά των πραγμάτων (...) αλλά
πρώτα απ’ όλα ήταν στρατιώτης –
από ένστικτο και από την εκπαί-
δευσή του. (...) Από τη στιγμή που
θα κατέληγε στο τι ήταν το ουσιώδες
σε μία κατάσταση, έβλεπε πια αυτό
μόνο, και αυτό ακολουθούσε, αδια-
φορώντας για το κόστος. Η σταθε-
ρότητά του ή το πείσμα του –όπως
είχε την ευκαιρία να διαπιστώσει
η Αντάντ– ήταν παροιμιώδη».

Πώς κυβερνούσε;
«...Δεν επηρεάζω εγώ», μου είπε,

«τις πράξεις της κυβερνήσεώς μου
παρά μόνον όταν προτείνεται κάτι
που αφορά σε πόλεμο ή ειρήνη.
Τότε, σύμφωνα με τους όρους του
Συντάγματος της Ελλάδος, επεμ-
βαίνω για να κρίνω εάν το σχέδιο
πολέμου είναι υπερβολικά ριψοκίν-
δυνο. Βοηθούς στην απόφασή μου
έχω τους στρατιωτικούς μου συμ-
βούλους. Ο λόγος που έχουμε αυτό
το σύστημα είναι προφανής. Φυσικά,
αρμόζει περισσότερο σε μια μικρή
χώρα παρά σε μια μεγάλη, γιατί εάν
μια μικρή χώρα χάσει τον στρατό
της, χάνει το μοναδικό της όπλο...».

Και ένα από τα πολλά στιγμιότυπα
που βρίσκουμε σ’ αυτό το χρήσιμο
και διασκεδαστικό βιβλίο. Νωρίτερα
ο Κανινγκέιμ μάς έχει πει ότι το επι-
τελείο, κατ’ εντολήν του βασιλιά,
του περνούσε ανελλιπώς κάθε πλη-
ροφορία που θα μπορούσε να έχει
ενδιαφέρον για τους Αγγλους:

«(...) παίζαμε μπριτζ στο σπίτι
του πρίγκηπος Νικολάου. Μοίραζα

εγώ. Είχα αριστερά μου τον βασιλιά
Κωνσταντίνο, που διάβαζε μια πο-
λυσέλιδη δακτυλογραφημένη ανα-
φορά. (Και θύμωνε όλο και περισ-
σότερο.)

«Τι γυρεύει τώρα ο Κάμπτον
Μακένζι με τις καμπαρετζούδες;»,
ρώτησε ξαφνικά.

«Δεν ξέρω, Μεγαλειότατε», είπα
εγώ. «(...) Κατά το δικό μας σύστημα
οι στρατιωτικοί ακόλουθοι δεν υπο-
χρεούνται να έχουν επαφές με άτο-
μα που κάνουν τέτοιου είδους ερ-
γασία».*

«Εδώ», είπε ο βασιλιάς, «η αστυ-
νομία μού αναφέρει πως έχει κι-
νητοποιήσει τα κορίτσια των καμ-
παρέ. Οπότε στο εξής θα λαβαίνετε
όλες τις πληροφορίες σας από αυτές.
Μάλιστα!», και έβαλε τα γέλια. «Τώ-
ρα προκόψατε!».

Φαίνεται πως ο θυμός του Κων-
σταντίνου έπεφτε αμέσως. Το γέλιο
του επανέρχεται στο βιβλίο του
Εγγλέζου και ακόμη συχνότερα –
ως επωδός πλέον– στο ανέκδοτο
«ημερολόγιο» του Γεωργίου Μελά,
που υπηρέτησε το 1915 ως γραμ-
ματέας του. Ισως αυτό εννοεί ο Κα-
νινγκέιμ λέγοντας πως «ο Κων-
σταντίνος έβλεπε πάντα την ηλιό-
λουστη πλευρά των πραγμάτων».

* Εννοεί προπαγάνδα και κατασκο-
πεία. Ο Κόμπτον Μακένζι, μάς έχει
αφήσει δύο βιβλία όπου περιγράφει
τη δράση του «ως κατασκόπου» στην
Αθήνα μεταξύ 1915 και 1917. Είναι
και τα δύο διασκεδαστικότατα τεκ-
μήρια της μυθοπλαστικής ικανότητος
του συγγραφέως των.

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Μια εγγλέζικη ματιά στον βασιλιά Κωνσταντίνο Α΄
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Τρεις λύσεις
στα ελληνοτουρκικά

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι διαφορές μας με
την Τουρκία μπορεί
να λυθούν με τρεις
τρόπους: με μια δι-
μερή διαπραγμάτευ-
ση και συμφωνία, με

μια απόφαση κάποιου διεθνούς
δικαστηρίου ή στο πεδίο μιας στρα-
τιωτικής σύγκρουσης. Αλλος τρό-
πος δεν υπάρχει. Κάθε ένα από αυ-
τά τα τρία σενάρια εμπεριέχει πολύ
μεγάλα ρίσκα. Πολιτικά και εθνικά
ρίσκα. Ενα διεθνές δικαστήριο
αποκλείεται να δώσει δίκιο μόνο
στην Ελλάδα, όχι γιατί δεν έχει το
δίκιο με το μέρος της αλλά γιατί

θα ψάξει να βρει μια συμβιβαστική
φόρμουλα. Οπως κάνουν πάντοτε
αυτά τα δικαστήρια.

Η διμερής διαπραγμάτευση εί-
ναι απίθανο να καταλήξει σε συμ-
φωνία εάν η Αγκυρα επιμείνει εξαρ-
χής σε ζητήματα όπως είναι το
«ιδιοκτησιακό», αν δηλαδή επιμεί-
νει στην αμφισβήτηση της ελλη-
νικής κυριαρχίας σε νησιά και βρα-
χονησίδες, την οποία έβαλε στο
τραπέζι μόνο μετά τα Ιμια. Το ίδιο
ισχύει αν επιμείνει στην αποστρα-
τιωτικοποίηση των ελληνικών νη-
σιών.

Αλλά και η προσφυγή σε δικα-
στήριο είναι πολύ δύσκολη γιατί
προϋποθέτει ότι οι δύο χώρες θα
πρέπει να συμφωνήσουν ποια είναι
τα ζητήματα επί των οποίων θα
εκδοθεί η όποια απόφαση. Τα δύο
βασικά αγκάθια, γκρίζες ζώνες και
αποστρατιωτικοποίηση, θα εμπο-
δίσουν την επίτευξη συμφωνίας
σε ένα συνυποσχετικό.

Η κυβέρνηση έχει επιλέξει τον
διάλογο και θέλει να «μπει στο ψη-
τό». Το γιατί σήκωσε τόση «σκόνη»
πριν να αποσαφηνιστεί τι είναι
εφικτό και αν υπάρχει προοπτική
συμφωνίας, είναι ανεξήγητο. Από
την άλλη, ο δημόσιος διάλογος έχει
γίνει αφόρητα τοξικός και δεν επι-
τρέπει καμία ορθολογική συζήτηση
από την ώρα που διεξάγεται με
όρους ποδοσφαιρικής αντιπαρά-
θεσης μεταξύ προδοτών και πα-
τριωτών. Οποτε συνέβη αυτό στο
παρελθόν το πληρώσαμε ακριβά,
όπως στην εποχή των μνημονίων
στην πρόσφατη Ιστορία μας. Αλλά
και παλαιότερα στην Ιστορία μας
όταν κυριάρχησε το συναίσθημα
και ο ακραίος εθνολαϊκισμός. Οσο
για την άγνοια βασικών παραμέ-
τρων των ελληνοτουρκικών σχέ-
σεων, είναι απλά απελπιστική.

Αυτή τη στιγμή, πάντως, το κυ-
βερνών κόμμα κινδυνεύει να μπει
σε μια τροχιά εσωστρέφειας με
επίκεντρο μια υποτιθέμενη συμ-
φωνία, που ουδείς γνωρίζει. Το χει-
ρότερο που μπορεί να συμβεί είναι
η κυβέρνηση να πέσει σε παγίδα
από μόνη της. Να εγκαταλείψει
πιεζόμενη την πολυδιαφημισμένη
προσπάθεια διαπραγμάτευσης. Θα
έχει επωμιστεί όλο το πολιτικό κό-
στος χωρίς να έχει πετύχει τίποτα.
Δίνοντας ταυτόχρονα οξυγόνο
στον χώρο στα δεξιά της.

Εξαψη έχει προκα-
λέσει το τηλεγράφη-
μα του πρακτορείου
ειδήσεων «Αναντο-
λού», με τις τοποθε-
τήσεις Τούρκων

αξιωματούχων πως κατά τις συνο-
μιλίες των υπουργών Εξωτερικών
Ελλάδος και Τουρκίας, στην Αθήνα,
στις 8 Νοεμβρίου, ο κ. Χακάν Φιντάν
θα θέσει όλο το φάσμα των ελλη-
νοτουρκικών διαφορών στο Αιγαίο.

Δεν θα ήταν δυνατόν να έχει
συμβεί αλλιώς. Οι συνομιλίες περί
θεμάτων της «ήπιας ατζέντας» δεν
θα μπορούσαν να συνεχισθούν επ’
άπειρον. Εφθασε η στιγμή να αρ-
χίσει η συζήτηση επί των κρίσιμων

ζητημάτων των ελληνοτουρκικών
διαφορών.

Και εάν η Ελλάς έχει χαράξει
την «κόκκινη γραμμή» της, αρνού-
μενη να διαπραγματευθεί οτιδήποτε
εκτός από τον καθορισμό της υφα-
λοκρηπίδος και οριοθετήσεως της
ΑΟΖ, έχει και η Τουρκία δικές της
«κόκκινες γραμμές», που διαμορ-
φώθηκαν στη διάρκεια δεκαετιών.
Διότι εάν δεν το πράξει, θα είναι
ανακόλουθη με όσα δημοσίως ισχυ-
ρίζεται επί έτη.

Το ερώτημα που τίθεται, κατά
συνέπειαν, είναι ο βαθμός εντάσεως
του κλίματος των συζητήσεων γύρω
από μία σειρά επίμαχων ζητημάτων.
Η ελληνική πλευρά είναι σαφές ότι
δεν θα διακινδυνεύσει ρήξη. Αλλά
ούτε και η Τουρκία, που ως δύναμη
περιφερειακή έχει πλείστα όσα θέ-
ματα να διαχειρισθεί, σε μία περίοδο
ιδιαίτερης ρευστότητος στην ευ-

ρύτερη περιοχή μας. Με δεδομένο
ότι η εξωτερική πολιτική δεν είναι
άσκηση ταχυδακτυλουργικών δε-
ξιοτήτων, αλλά η προβολή της
ισχύος μιας χώρας στην περιφέρειά
της και ευρύτερα, καθίσταται μάλ-
λον σαφές –κατά την άποψη ορι-
σμένων– ότι ως προς το ζήτημα
αυτό η Αγκυρα υπερτερεί έναντι
της Ελλάδος. Ασφαλώς και η χώρα
μας δεν στερείται ειδικού βάρους,
το οποίο, όμως, εν πολλοίς αντλείται
από τη συμμετοχή της στην Ε.Ε.
αλλά αντιμετωπίζεται από τους μη
μετέχοντες στην Ενωση ως «δά-
νειο» πολιτικό έρμα, όχι αμέσου
εφαρμογής ή αποτελεσματικότητος.
Πέραν τούτου υπάρχουν και ίδια
συμφέροντα μεγάλων ευρωπαϊκών
δυνάμεων, που αναθεωρούν πα-
λαιότερες αποφάσεις τους, συμ-
φώνως προς τις ανάγκες της εκά-
στοτε συγκυρίας. Πριν από λίγες
μόνον ημέρες, η Γερμανία αποφά-
σισε την άρση του άτυπου εμπάργ-
κο που είχε επιβάλει το 2016 και
το 2019 στις πωλήσεις όπλων προς
την Αγκυρα, διότι χρησιμοποιούν-
ταν σε τουρκικές επιχειρήσεις εναν-
τίον της βόρειας Συρίας.

Ελεγε ο λόρδος Πάλμερστον,
που είχε χρηματίσει πρωθυπουργός
της Βρετανίας στα μέσα του 19ου
αιώνα, ότι «δεν έχουμε αιώνιους
συμμάχους και μόνιμους εχθρούς.
Αιώνια και μόνιμα είναι τα πάγια
συμφέροντά μας». Η διατύπωση
είναι αποφθευγματική βεβαίως,
αλλά εξακολουθεί να ισχύει, του-
λάχιστον εν μέρει.

Ουδέποτε έλλειψαν οι αντιπα-
ραθέσεις γύρω από θέματα εξωτε-
ρικής πολιτικής σε αυτή τη χώρα,
πρωτίστως μεταξύ πολιτικών σχη-
ματισμών, που είναι ή αυτοπροσ-
διορίζονται ως «κόμματα εξουσίας».
Η πλέον ολέθρια εξ αυτών οδήγησε
στον Μεγάλο Διχασμό ως αποτέ-
λεσμα της συγκρούσεως του Ελευ-
θερίου Βενιζέλου με το Στέμμα.

Δεν φτάσαμε στο σημείο αυτό,
βεβαίως. Ως προς την επικείμενη
συνάντηση των Αθηνών, η ελλη-
νική κυβέρνηση φρονεί πως τίποτε
το ουσιώδες δεν πρόκειται να προ-
κύψει τελικώς. Ενδεχομένως και
οι εκτιμήσεις της Τουρκίας να συμ-
πίπτουν.

«Δάνειο» έρμα
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ, apetroulakis@kathimerini.gr

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 20 Οκτωβρίου 2024

<<<<<<

Το γιατί η κυβέρνηση
σήκωσε τόση «σκόνη»
πριν να αποσαφηνιστεί
τι είναι εφικτό στον επι-
κείμενο διάλογο και αν
υπάρχει προοπτική
συμφωνίας, είναι ανε-
ξήγητο.

<<<<<<

Οι συνομιλίες περί θε-
μάτων της «ήπιας
ατζέντας» δεν θα μπο-
ρούσαν να συνεχι-
σθούν επ’ άπειρον.
Εφθασε η στιγμή να αρ-
χίσει η συζήτηση επί
των κρίσιμων ζητημά-
των των ελληνοτουρκι-
κών διαφορών.

<<<<<<

«Το χιούμορ του ήταν
αστραφτερό λεπίδι· και
πάντοτε έβλεπε τη θερ-
μή και ηλιόλουστη
πλευρά των πραγμάτων
(...), αλλά πρώτα απ’ όλα
ήταν στρατιώτης».
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Μισοάδειο ή μισογεμάτο
το ποτήρι στη Νέα Υόρ-
κη; Εδώ που είναι τα
πράγματα, η κατάληξη
στα ελάχιστα, στην ανα-
ζήτηση ενός μελλοντι-

κού κοινού παρονομαστή έχει σημασία.
Η είδηση: «Οι ηγέτες συμφώνησαν να
έχουν μια άτυπη συνάντηση σε ευ-
ρύτερη μορφή στο εγγύς μέλλον, υπό
την αιγίδα του γ.γ., για να συζητήσουν
την πορεία προς τα εμπρός. Ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης συμπλήρωσε: “Θα είναι
διευρυμένες όπως στο παρελθόν με
τη συμμετοχή και των τριών εγγυη-
τριών δυνάμεων”. Συμφώνησαν επίσης
να συναντηθούν στην Κύπρο για να
διερευνήσουν το ενδεχόμενο να ανοί-
ξουν νέες διελεύσεις».  

Συνάντηση σε ευρύτερη μορφή (με
Η.Ε. αλλά και με Ελλάδα, Τουρκία,
Μ.Β.) «για να συζητήσουν την πορεία
προς τα εμπρός». Τα Η.Ε. θεωρούν ότι
οι προσθήκες των τριών (Ελλάδα, Τουρ-
κία, Μ.Β.) ίσως παίξουν έναν προωθη-
τικό ρόλο στην υπόθεση και προφανώς
για να καταγραφεί αυτό στην ανακοί-
νωση, σημαίνει ότι ο γ.γ.  ήδη έχει
λάβει τη θετική ανταπόκρισή τους.
Είναι μια πιθανή εξήγηση: η κα Ολγκίν
θεωρεί ότι οι συναντήσεις των δύο
ηγετών στο νησί δεν είναι σε θέση να
οδηγήσουν κάπου. Ίσως η ίδια να ερ-
γάστηκε για να προστεθούν στην εξί-
σωση Γεραπετρίτης και Φιντάν. 

Συμφωνήθηκε επίσης «να συναν-
τηθούν στην Κύπρο για να διερευνή-
σουν το ενδεχόμενο να ανοίξουν νέες
διελεύσεις», κάτι το οποίο συζητείται

δημόσια εδώ και καιρό (προτείνονται
διάφορα ανοίγματα όπως αυτό της
Μιας Μηλιάς, αλλά τίποτε δεν γίνεται).
Βέβαια, αυτό θα μπορούσε να το διε-
ξέλθουν οι διαπραγματευτές των δύο
πλευρών και αν ένα τέτοιο θέμα με-
τατρέπεται σε θέμα για τον γ.γ. και
στη Νέα Υόρκη, σημαίνει η διαδικασία
βρίσκεται σε πλήρη στασιμότητα.  

Από εκεί και πέρα ο γ.γ. είπε τα
αληθή, ότι «παρά τις προσπάθειες και
τη δέσμευση της προσωπικής απε-
σταλμένης του κας Ολγκίν δεν βρέθηκε
κοινό έδαφος μεταξύ των ηγετών στην
πορεία προς το κυπριακό ζήτημα» γι’
αυτό και «ενθάρρυνε τους ηγέτες να
εξετάσουν πώς να γεφυρώσουν το
χάσμα στις θέσεις τους και να οικο-
δομήσουν ξανά την εμπιστοσύνη για
να επιτρέψουν την κίνηση που οδηγεί
σε διευθέτηση». 

Μέσα στην ίδια συγκυρία, το Κέν-
τρο Μελετών για τη Μετανάστευση,
την Ταυτότητα και τα Δικαιώματα
(CMIRS) οργανώνει κάθε τρεις μήνες
«εδώ και χρόνια» έρευνες κοινής γνώ-
μης «με δείγμα 500 ατόμων» ανάμεσα
στην τ/κ κοινότητα. Η διευθύντρια
του Κέντρου Μινέ Γιουτζέλ επιμένει
στα δύσκολα. Οι αριθμοί στην έρευνα
του Σεπτέμβρη: 

Το 59% δήλωσε ότι «επιθυμεί δι-
ευθέτηση του Κυπριακού», ενώ το
40,9% δήλωσε ότι «δεν επιθυμεί συμ-
φωνία». Παράγοντες που έχουν επη-
ρεάσει αρνητικά την αισιοδοξία των
Τ/κ: μακρά διακοπή των συνομιλιών
μετά το Κραν Μοντανά, οι παρεμβάσεις
(της Άγκυρας) και η αλλαγή ηγεσίας

στην τ/κ κοινότητα το 2020 και το
ατελέσφορο αποτέλεσμα των προ-
σπαθειών του ΟΗΕ. Οι Τ/κ διατηρούν
τα ίδια ποσοστά με την περίοδο του
σχεδίου Ανάν ως προς την επιθυμία
τους για λύση και συμφωνία στο Κυ-
πριακό. 

Οι αριθμοί: «Πώς θα ψήφιζαν εάν
από τις διαπραγματεύσεις των δύο
ηγετών προκύψει ένα σχέδιο το οποίο
θα υποβληθεί σε δημοψήφισμα, το
31,17% είπε πως θα ψήφιζε σίγουρα
όχι, το 8,30% μάλλον όχι, το 24,29%
μάλλον ναι, το 30,16% δήλωσε ότι θα
ψήφιζε σίγουρα ναι, ενώ το 6,07%
είπε ότι δεν είναι βέβαιο» (Πηγή, ΚΥΠΕ,
15/10).

Στην ε/κ κοινή γνώμη αυτοί οι αριθ-
μοί ηχούν παράξενα, αλλά είναι, εδώ,
ακέραιοι.  Ελάχιστη εργασία γίνεται
στην ε/κ κοινωνία (κόμματα, πανεπι-
στήμια, δεξαμενές σκέψης κ.λπ.) στο
να μελετηθούν τάσεις, αλλαγές, επι-
λογές της τ/κ κοινότητας. Η συνήθης
αδιαφορία, παρά το γεγονός ότι όλα
αυτά αφορούν στο σύνολο των Κυ-
πρίων, καθώς οι τάσεις σε μια κοινό-
τητα επηρεάζουν την άλλη και ανά-
ποδα. Οι δημοσκοπήσεις είναι καθο-
δηγητικός μπούσουλας για σοβαρούς
πολιτικούς, μπορούν να αναλύσουν
τις ανησυχίες της κοινής γνώμης,
ώστε να κατευθύνουν την πολιτική
τους στις λύσεις. Αυτό έκαναν Ιρλανδοί
πολιτικοί με γκάλοπ-εργαλεία (τι θέλει
η κοινή γνώμη, τι φοβάται, τι πρώτο,
τι δεύτερο κ.λπ.)  ώστε να ωριμάσει
και να έρθει η «Συμφωνία της Μεγάλης
Παρασκευής».

Παρά την ηγεσία Τατάρ και τις
γνωστές καθημερινές του δηλώσεις,
«οι Τ/κ διατηρούν τα ίδια ποσοστά με
την περίοδο του σχεδίου Ανάν ως
προς την επιθυμία τους για λύση». Η
εξήγηση αφορά κάτι βαθύτερο, πολύ
πέραν από τον ένα ή τον άλλο γ.γ.:
είναι η επιθυμία της πλειοψηφίας των
Τ/κ να γυρίσει σελίδα, να βγει στον
σύγχρονο κόσμο. Να αποκτήσει τα
πλεονεκτήματα που προσφέρει η ιδιό-
τητα του Ευρωπαίου πολίτη (ταξίδια,
σπουδές, προγράμματα). Να μην απο-
τελεί «παράρτημα» της Άγκυρας. Να
κατοχυρώσει την κοινοτική της ταυ-
τότητα στο πλαίσιο μιας λύσης ΔΔΟ
με πολιτική ισότητα, όπως διαλαμβά-
νεται στα κείμενα των Η.Ε. Η πλει-
οψηφία των Τ/κ παραμένει στον στόχο
της λύσης, η παρούσα κατάσταση
πραγμάτων δεν τους ικανοποιεί. Οι
ζυμώσεις, οι αναζητήσεις δεν μπαίνουν
στο ψυγείο. Ο Ε. Τατάρ κέρδισε τις
εκλογές με τους γνωστούς τρόπους
το 2020, αλλά σήμερα είναι ο ηγέτης
του προοδευτικού ΡΤΚ Τ. Ερχιουρμάν
που βρίσκεται πρώτος στις έρευνες
κοινής γνώμης. Το ΡΤΚ με 36,79%
προηγείται του ΚΕΕ με 35,16% (γκάλοπ,
16/10). Ο δήμαρχος του τ/κ δήμου
Λευκωσίας Μ. Χαρματζί έχει μέλλον:
«Βουλιάζουμε ολοένα και περισσότερο
μέσα σε μια κινούμενη άμμο. Σε αυτή
τη φάση, παίζουμε σκουός, ενώ πρέπει
να παίξουμε τένις. Τώρα ρίχνουμε την
μπάλα στον τοίχο» (πηγή: Πολίτης,
13/10).

Το ποτήρι της Νέας Υόρκης
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Κάτοικοι του Limony, στο διαμέρισμα Ardeche της Γαλλίας, φεύγουν από τα σπίτια τους, μετά τις πλημμύρες που προκάλεσε η έντονη βροχό-
πτωση της 17ης Οκτωβρίου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το δείπνο στη Νέα Υόρκη υπενθύμισε
πως στον κυνικό κόσμο των διεθνών δια-
πραγματεύσεων η συνέχιση της διαδι-
κασίας για χάριν αυτής παραμένει όχι
μόνο, μεθοδολογικά, ο τρόπος για να
αποφεύγεις την κήρυξη ενός αδιεξόδου,

αλλά και μια προσέγγιση… προσέγγισης του λεγόμενου
«τέλους στο τέλος του δρόμου». Ο γ.γ. κήρυξε την ένταξη
του Κυπριακού σε μια, απροσδιόριστη χρονικά, διαδικασία
άτυπων, διευρυμένων διαβουλεύσεων, προφανώς γιατί
επτά χρόνια μετά το Κραν Μοντανά αντιλαμβάνεται
πως Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι δεν μπορούν
να καθίσουν στο τραπέζι των συνομιλιών. Ο Τατάρ λέει
τα δικά του, η Τουρκία κινείται παρελκυστικά και εμείς
απλώς επαναλαμβάνουμε τη θέση μας, η οποία δεν ξε-
κλειδώνει, επίσης, τη διαδικασία, παρά τη δημιουργική
μας στάση. Τι θα συμβεί τους επόμενους μήνες; Δύο
εξελίξεις και ένα ρίσκο. Ουσιαστικά με αργούς ρυθμούς
στο Κυπριακό θα γίνεται ένα πάρε-δώσε μεταξύ του
ΟΗΕ και των δύο κοινοτήτων προκειμένου, κι εδώ εδρά-
ζεται η δεύτερη εξέλιξη, αν ο Τατάρ απομακρυνθεί από

την ηγεσία της τουρ-
κοκυπριακής κοινότη-
τας να καταστεί πραγ-
ματοποιήσιμη μια διε-
θνής διάσκεψη για το
Κυπριακό. Είναι η μόνη
οδός. Το ρίσκο ελλο-
χεύει ενδιάμεσα και δη
στον πραγματικό, δια-
πραγματευτικά, χρόνο
μεταξύ του δείπνου και
της δυνητικής ημερο-
μηνίας μιας διεθνούς
διάσκεψης προκειμέ-
νου εντός αυτού του

χρόνου η τουρκοκυπριακή πλευρά –και η Άγκυρα– να
κερδίσουν διαπραγματευτικά οφέλη εγγύτερα στις δικές
τους αφετηριακές θέσεις. Κι αυτό μπορεί να συμβεί αν
η δική μας πλευρά δεν δείξει σοβαρότητα, αξιοπιστία
και εισέλθει στη μικροπολιτική χρήση του Κυπριακού
για σκοπούς εσωτερικής κατανάλωσης. 

Το 2024 σχεδόν εκπνέει. Το 2025 θα είναι το, τελικά,
διαμορφωτικό έτος στο Κυπριακό μια σχεδόν δεκαετία
μετά το 2017 και τις συνομιλίες που ολοκληρώθηκαν
στο Κραν Μοντανά. Κι εδώ ακριβώς υπάρχει το «τέλος
στο τέλος του δρόμου» του Κυπριακού, όπως το γνω-
ρίσαμε ως ιστορία διαπραγματεύσεων μετά το 1977.
Ολοκληρώνεται μια διαδρομή και ή θα ορίσουμε αυτό
το τέλος, ή πριν την κρίσιμη στροφή θα υπάρξει όραμα
και ηγεσία για να ανατρέψουμε τα δεδομένα ή, σε ένα
χειρότερο σενάριο, θα είμαστε απλά οι παρατηρητές
ενός τέλους στο οποίο δεν υπήρξαμε συνδιαμορφωτές.
Δεν υπάρχει τέταρτη, διαθέσιμη, επιλογή. 

Το «τέλος στο τέλος του δρόμου» δεν είναι μόνο πε-
ριοδολόγηση ή κριτική ανάλυση των επιλογών και
στρατηγικών μας στο Κυπριακό – για τα επόμενα βήματά
του. Είναι, πολύ φοβούμαι, μια υπαρξιακή αναζήτηση
που στην εποχή των TikTok και του Φειδία δεν είμαστε
σε θέση να εκτιμήσουμε τη σημασία της και να την
κάνουμε με πραγματικά όρους επιβίωσης ως προς την
έκβαση, είτε διαλέξουμε το στάτους κβο, είτε τη συνέχιση
της Κ.Δ. με κάθε μέσο, είτε κάποιας μορφής συνεταιρισμό
με τους Τουρκοκύπριους (με την ιδανικότερη αυτήν
που απορρέει από τους όρους του Σ.Α. του ΟΗΕ). Στο
«τέλος στο τέλος του δρόμου» εξάλλου δεν βλέπεις μόνο
το τέλος μιας διαδρομής –γραμμικής– αλλά και το
μέγιστο σημείο στο οποίο μπορεί να φτάσεις σε αυτή,
ακόμη κι αν το τέλος της διαδρομής σηματοδοτεί τη
χαρτογράφηση της επόμενης. 

Το Κυπριακό εισέρχεται μετά το δείπνο της Νέας
Υόρκης στην τελική του ευθεία. Και αναπόφευκτα,
αυτήν τη φορά, θα δούμε το τέλος της διαδρομής του.
Τα πράγματα δεν θυμάμαι να έχουν υπάρξει δυσκολότερα
στο πρόσφατο παρελθόν και καλό θα ήταν να δείξουμε
όλοι τη δέουσα σοβαρότητα. 

To τέλος στο τέλος
του δρόμου

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ο Φειδίας Παναγιώ-
του παράγει περιεχό-
μενο το οποίο μετα-
τρέπει σε ευρώ μέσω
της θετικής ή αρνη-
τικής διάδρασης που

έχουν με αυτό άλλοι χρήστες στα
ΜΚΔ και διαδικτυακές πλατφόρμες.
Ο Γιώργος Λιάγκας παράγει κουρα-
στικές και ανούσιες συζητήσεις που
αναπαράγουν και παρασιτίζουν αν-
θρώπους που είναι διάσημοι είτε
ως πραγματικά ταλαντούχοι είτε ως
σκέτοι διάσημοι, για να το μετατρέ-
ψουν σε νούμερα τηλεθέασης για
τους διαφημιστές.

Οι ημιμαθείς αστειότητες που
είδαμε στον αέρα πριν από μερικές
ημέρες, με αποκορύφωμα την ηθι-
κοπλαστική κραυγή του Μαυρίκιου
Μαυρικίου πως ντρέπεται για τον
κ. Παναγιώτου ως Κύπριος, δεν ση-
κώνουν άλλο σχολιασμό. Είναι ό,τι
έχει μείνει από το Κυπριακό, βούτυρο
στο ψωμί της τάξης που άρχει και

όσων παράγουν συζητήσεις, ιδέες,
απόψεις και μυθοπλασία, μετά που
το αλείψαμε σε ένα ψωμί μήκους
50 χρόνων. Τα όσα συνθέτουν ό,τι
έμεινε από το Κυπριακό απλώνουν
και αποσυντίθενται, χωρίς νόημα
και σκοπό. Αυτή η στήλη δεν αφορά
τον Φειδία, ούτε τον Τ/κ συνάδελφό
του, ο οποίος προκάλεσε και αυτός
παροδικά και επιφανειακά πάθη
στην ε/κ κοινότητα. Αφορά ότι επτά
χρόνια μετά το Κραν Μοντανά δεν
έχει μείνει απολύτως τίποτε για την
πολιτική τάξη να εκμεταλλευτεί στο
Κυπριακό, καμία εξέλιξη πάνω στην
οποία να πουλήσουν πατριωτικό
θυμό ή σώφρονα ρεαλισμό. 

Ο κατατεμαχισμός του Κραν Μον-
τανά έχει στερέψει. Τι άλλο μπορούν
να πουν τα βιβλία του Μακάριου
Δρουσιώτη για το βαθύ κράτος της
διαφθοράς που δεν γνωρίζουμε ήδη,
και που δεν θα γίνουν περαιτέρω
τροφή για την πολιτική αντιπαρά-
θεση και τον αναστοχασμό πάνω

στις ίδιες τις προσεγγίσεις του συγ-
γραφέα; Τι άλλο μπορεί να ειπωθεί
για τη λύση του Κυπριακού και του
τι πρέπει να γίνει όταν όλα έχουν
ειπωθεί σε εξαντλητική λεπτομέρεια;
Η ελληνοκυπριακή άρχουσα τάξη
σκότωσε το Κυπριακό, έφαγε τις
σάρκες του και τώρα γλείφει τα κό-
καλα και ρουφά το μεδούλι. Και δεν
έχει μείνει τίποτε άλλο να αναλύσει.
Η απραξία της δεύτερης πενταετίας

Αναστασιάδη («πείτε μας τι μπο-
ρούσε να είχε κάνει η κυβέρνηση
και δεν το έκανε», Κ. Κούσιος, στην
εκπομπή της Κ. Ηλιάδη στον «Πο-
λίτη») έφερε τον δημόσιο διάλογο
στο σημείο του να λέγεται ανοιχτά
πως το Κυπριακό λύθηκε και να τί-
θεται σοβαρά το ερώτημα μεταξύ
των πολιτών αν είναι η ώρα για τα
δύο κράτη. Το Κυπριακό όμως δεν
έχει τελειώσει γιατί δεν υπάρχει πε-
ριθώριο προόδου ή επειδή η συν-
τεταγμένη και σοβαρή λύση του
είναι εκ του προοιμίου μη βιώσιμη.
Το Κυπριακό έχει τελειώσει γιατί η
ουσιαστική συζήτηση έχει εξαντ-
ληθεί. Πολλά μυαλά παγκοσμίως
έχουν καεί για να καταγράψουν μη-
χανισμούς και λύσεις με βάση τις
δεκαετίες διαίρεσης και την ανά-
πτυξη δύο συγγενών αλλά αποκλι-
νουσών κοινωνιών. Οι επιλογές
υπάρχουν για το πώς διαχειριζόμα-
στε τα πράγματα, αν θέλουμε τις
κυπριακές κοινότητες να αναζητούν

μετά από μια λύση τη μεγαλύτερη
δυνατή αυτονόμηση ή να μπουν σε
μια διαδικασία επανασύνδεσης.

Αυτό που έχει απομείνει είναι η
εφαρμογή, η επίδειξη δημιουργικής
γενναιότητας από την ε/κ πλευρά
που κρατά ψυχαναγκαστικά τα ερ-
γαλεία της διεθνούς αναγνώρισης
γιατί φοβάται, και η επίδειξη σοβα-
ρότητας από την Τουρκία αν θέλει
να είναι πλήρως, εκτός από το να
λέει πως είναι, σοβαρό κράτος με
περιφερειακό αποτύπωμα.

Σημείωση: Οι γραμμές αυτές γρά-
φονταν πριν από το δείπνο στη Νέα
Υόρκη το οποίο η ε/κ πλευρά επέμε-
νε πως θα ήταν κρίσιμο αλλά πως εί-
μαστε προετοιμασμένοι, και το
οποίο η τ/κ πλευρά μέσω δηλώσεων
Τατάρ έλεγε πως θα αξιοποιούσε
στο πλαίσιο της Πρόταξης της κυ-
ριαρχίας πριν τη λύση.

Αντί άλλουσχολίου, αφήνω εδώ tweet

της Φιόνα Μάλεν (9/10/2024), οικο-
νομολόγου, αναλύτριας και πολύ
καλύτερης γνώστριας του Κυπριακού
από τον Φειδία Παναγιώτου, τον
Γιώργο Λιάγκα, τον Μαύρικιο Μαυ-
ρικίου, και με πιο καθαρό μυαλό
από πολλούς δημοσιολογούντες και
επαγγελματίες πολιτικούς που τους
πείραξαν τα μπουρνούζια ή συνε-
χίζουν μια προεκλογική που έχασαν:
«Η δυνατότητα της Κύπρου να ενερ-
γεί πέθανε μέσα σε ένα ποτήρι ουίσκι
σε ένα βουνό της Ελβετίας τον Ιούλιο
του 2017. Οι ΗΠΑ και η Ελλάδα απο-
φασίζουν για τους Ε/κ (interconnec-
tor, «Αφροδίτη», άμυνα). Η Τουρκία
αποφασίζει για τους Τ/κ (πολιτική,
ενέργεια, άμυνα). Ευτυχώς που εί-
μαστε γ******ο νησί, γιατί αυτό μας
κάνει (πιο) ασφαλείς».

* Disclaimer: Αυτή η στήλη δεν
αφορά τον ίδιο τον Φειδία.

Καλή νύχτα και καλή τύχη στους Φειδίες* σε βορρά και νότο
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Το Κυπριακό εισέρ-
χεται μετά το δείπνο
της Νέας Υόρκης
στην τελική του ευ-
θεία. Και αναπόφευ-
κτα, αυτήν τη φορά,
θα δούμε το τέλος
της διαδρομής του. 

<<<<<<<

Πολλά μυαλά παγκο-
σμίως έχουν καεί για να
καταγράψουν μηχανι-
σμούς και λύσεις με βά-
ση τις δεκαετίες διαίρε-
σης και την ανάπτυξη
δύο συγγενών αλλά απο-
κλινουσών κοινωνιών.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     15Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 20 Οκτωβρίου 2024

Το τελευταίο διάστη-
μα παρατηρούμε ένα
ιδιαίτερο είδος πολέ-
μου να έχει αναπτυχ-
θεί σταδιακά και να
έχει εδραιωθεί τα τε-

λευταία χρόνια ανάμεσα στο Ιράν
και το Ισραήλ. Οι δυο αυτές χώρες
επιδίδονται σε μια μορφή πάλης,
η οποία μόνο με το έθιμο της μο-
νομαχίας κατά τον 19ο αιώνα μπο-
ρεί να παρομοιαστεί. Στην κλασική
μονομαχία με πιστόλια μεταξύ ευ-
γενών, οι αντίπαλοι στέκονταν σε
σταθερή απόσταση ο ένας από τον
άλλον και πυροβολούσαν εναλλάξ
μέχρι να χυθεί το πρώτο αίμα ή,
εάν ο αγώνας ήταν μέχρι θανάτου,
έως ότου πεθάνει ο ένας από τους
δυο μονομάχους.

Οι κανόνες ήταν απλοί, πρώτα
πυροβολούσε ο ένας, και ο άλλος,
εάν επιζούσε μετά τον πρώτο πυ-
ροβολισμό, είχε την ευκαιρία αμέ-
σως μετά να σκοτώσει ή να τραυ-
ματίσει τον αντίπαλό του. Και αυτό
μπορούσε να συνεχιστεί για πολλή
ώρα, εάν κανένας από τους δύο
δεν έβρισκε τον στόχο. Η μονομαχία
μεταξύ ευγενών αφορούσε ζητή-
ματα τιμής. Όταν ένας ευγενής αι-

σθανόταν ότι κάποιος είχε προ-
σβάλει την τιμή του ή την τιμή της
οικογένειάς του, τον προκαλούσε
σε μονομαχία. Με τον τρόπο αυτό
ξεπλενόταν η ντροπή χωρίς ο πό-
λεμος ανάμεσα στις δύο οικογένειες
να γενικευτεί, με απρόβλεπτες συ-
νέπειες και για τους δύο οίκους.
Κάτι αντίστοιχο παρατηρούμε τα
τελευταία χρόνια ανάμεσα στο Ιράν
και το Ισραήλ. Με ιεροτελεστικό
σχεδόν τρόπο, το κάθε κράτος αν-
ταποδίδει το προηγούμενο χτύπη-
μα, ένα και μοναδικό τη φορά, χωρίς
να προχωρεί σε γενικευμένο πό-
λεμο. Το κάθε κτύπημα προσχε-
διάζεται, οργανώνεται χωρίς βια-
σύνη και εκτελείται όσο πιο απο-
τελεσματικά γίνεται. Ακόμη και αν
ένα χτύπημα αποτύχει, από μόνο
του το γεγονός ότι έγινε δίνει την
αίσθηση στην κάθε χώρα ότι έκανε
το καθήκον της, υπερασπίστηκε
την τιμή και κυριαρχία της και μπο-
ρεί να φύγει από το πεδίο της μάχης
με το κεφάλι ψηλά. Πάντα όμως με
την απειλή ή την υπόσχεση ότι
την επόμενη φορά το χτύπημα θα
είναι ακόμα πιο ισχυρό και οι συ-
νέπειες πιο σημαντικές. 

Ο Κλάουζεβιτς έλεγε ότι αντι-

κειμενικός σκοπός κάθε πολέμου
είναι η εξουδετέρωση της στρα-
τιωτικής ισχύος του αντιπάλου, σε
σημείο που να μην μπορεί πλέον
να βλάψει τα εθνικά συμφέροντα.
Κάτι τέτοιο βέβαια δεν είναι δυνατό
στην παρούσα μορφή που έχει πά-
ρει ο πόλεμος ανάμεσα στο Ισραήλ
και το Ιράν. Με την ιδιότυπη αυτή
μονομαχία κανείς από τους δύο
δεν μπορεί να ελπίζει ότι θα κατα-
φέρει το τελειωτικό χτύπημα. Για
τον Κλάουζεβιτς, όμως, όπως χα-
ρακτηριστικά αναλύει ο Παναγιώ-

της Κονδύλης, ο πόλεμος είναι ένα
μέσον που χρησιμοποιεί η πολιτική
για να κερδίσει μια συμφέρουσα
ειρήνη. Τα πρωτεία της πολιτικής
δεν αμφισβητήθηκαν ποτέ από τον
Κονδύλη. Ο πόλεμος είναι στην υπη-
ρεσία της και όχι το αντίστροφο. Η
πολιτική δεν είναι ένας πόλεμος με
διαφορετικά μέσα. Η πολιτική έχει
έναν μόνο σκοπό, την επίτευξη της
πλέον επικερδούς ειρήνης. Και για
να φτάσει σε αυτό το αποτέλεσμα,
μερικές φορές, πρέπει να χρησιμο-
ποιήσει πολεμικά μέσα. Ο πόλεμος
έχει τη δική του δυναμική. «Ο μο-
νομάχος αποφασίζει στην αρένα»,
έλεγαν οι Ρωμαίοι και είναι κάτι στο
οποίο εστιάζει την προσοχή του ο
Κλάουζεβιτς. Όχι μόνο τα μέσα του
πολέμου αποφασίζονται κατά τη
διάρκεια του πολέμου, όχι μόνο οι
τακτικές κινήσεις και οι στρατηγικές
δεν μπορούν να σχεδιαστούν πριν
από τον πόλεμο, αλλά ο πόλεμος
αποφασίζει ο ίδιος τη μορφή που
θα πάρει. Δεν θα ήταν υπερβολικό
να ισχυριστεί κανείς ότι ο πόλεμος
μεταξύ δύο χωρών είναι ένας τρόπος
επικοινωνίας, μια μορφή συνομιλίας.
Η γραμματική και το συντακτικό
της γλώσσας που χρησιμοποιούν

οι αντίπαλοι μεταξύ τους γράφεται
από τον ίδιο τον πόλεμο τη στιγμή
που διεξάγεται. 

Ο πόλεμος, όμως, όπως προανα-
φέρθηκε, δεν είναι απλώς και μόνο
μια σειρά από στρατιωτικά γεγο-
νότα. Είναι ένα πολύπλοκο πολι-
τικοστρατιωτικό «παιχνίδι», δηλαδή
ένα οργανωμένο σύνολο από τα-
κτικές και στρατηγικές, από κύριους
και δευτερεύοντες σκοπούς, μια
αλληλουχία από πολιτικές και στρα-
τιωτικές πράξεις, κατά τις οποίες
η πολιτική κρατάει πάντα τα ηνία.
Αντικειμενικός σκοπός της πολι-
τικής είναι η επίτευξη της πλέον
επωφελούς ειρήνης. Για τον λόγο
αυτό αντικειμενικός σκοπός του
πολέμου είναι η πλήρης εξουδετέ-
ρωση των δυνάμεων του εχθρού,
ώστε κατά τις διαπραγματεύσεις
για την ειρήνη ο νικητής να μπο-
ρέσει να επιβάλει τους όρους του
στον ηττημένο. Όταν όμως κάτι
τέτοιο δεν είναι εφικτό, τότε η πο-
λιτική θα πρέπει να ικανοποιηθεί
με μια λιγότερο επωφελή ειρήνη
ή ακόμη και με μια ειρήνη με κά-
ποιες απώλειες. Στην παρούσα επί-
δειξη ισχύος ανάμεσα σε Ισραήλ
και Ιράν είναι φανερό ότι τον κύριο

λόγο τον έχει η πολιτική και όχι η
στρατιωτική εξουσία. Στο ματς
αυτό μεταξύ των δυο αντιπάλων,
το επόμενο χτύπημα ανήκει στο
Ισραήλ. Η προέλασή του στα πεδία
των μαχών είναι αδιαμφισβήτητη,
όπως αδιαμφισβήτητες είναι και
οι συμφορές και οι απώλειες που
προκαλεί στον Λίβανο ή τη Γάζα.
Ο πρωθυπουργός του Ισραήλ έχει
προ πολλού εξαντλήσει τους συμ-
μάχους του και πλέον πολλοί από
αυτούς είναι λιγότερο ένθερμοι
στην υποστήριξή του. Η ώρα της
λήξης αυτού του πολέμου έχει ση-
μάνει. Αυτό το οποίο καλείται να
διαπραγματευθεί πλέον η ισραηλινή
πολιτική ηγεσία, έστω και με τα
όπλα, είναι μια ειρήνη με το Ιράν.
Η πλέον επικερδής ειρήνη την
οποία μπορεί το Ισραήλ να δια-
πραγματευθεί αυτή τη στιγμή είναι
ο αφοπλισμός της Χεζμπολάχ και
της Χαμάς. Θα μπορούσε να το πε-
τύχει αν βάλει στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων το επόμενο χτύ-
πημα στο Ιράν.  

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η πολιτική ως pop art θέαμα
Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ

« Άσπρα καράβια τα
όνειρά μας, σε κάποιο
ρόδινο γιαλό…» τρα-
γούδησαν στα ελληνι-
κά, προς τιμή της προ-
έδρου της Βουλής και

της κυπριακής κοινοβουλευτικής αν-
τιπροσωπείας, φοιτητές του Πανεπι-
στημίου Ξένων Σπουδών του Πεκίνου,
ένα από τα κορυφαία πανεπιστήμια
της Κίνας. Το τραγούδι συμβολικό
και αποτυπώνει την πορεία ή καλύτερα
το όνειρο της Κίνας, η οποία σε λίγες
δεκαετίες έκανε άλματα επιστημονι-
κής και τεχνολογικής προόδου. Τώρα
αν αυτή η ξέφρενη πορεία ανάπτυξης,
οδηγήσει σε κάποιο «ρόδινο γιαλό»,
είναι μια άλλη δύσκολη υπόθεση.
Πάντως, αυτοί οι οποίοι μελέτησαν
βαθιά την ιστορία της Κίνας και πα-
ρακολουθούν τις σύγχρονες εξελίξεις,
λένε ότι είναι αδύνατο να καταλάβεις
πώς κινείται το βαθύ κράτος της αχα-
νούς χώρας της Ασίας.

Στο Πανεπιστήμιο του Πεκίνου, η
Αννίτα Δημητρίου μίλησε από καρδιάς
και εκτός κειμένου, για την πάλη με
το αδύνατο, το οποίο καθίσταται δυ-
νατό και για το σύμπαν το οποίο συ-
νωμοτεί για να πραγματοποιηθούν
οι επιθυμίες των νέων. Μίλησε για το
εθνικό πρόβλημα της Κύπρου, υπο-
δεικνύοντας τη ρήση «μία Κίνα και
μία Κύπρος», αφού παρόμοιο πρό-
βλημα με τα Κατεχόμενα αντιμετω-
πίζει και η Κίνα με την Ταιβάν. Βροχή
και οι ερωτήσεις και κυρίαρχη, πώς
μια νέα γυναίκα κατάφερε να ανέλθει
στα ανώτατα δώματα της εξουσίας.
Η πρόεδρος της Βουλής, με τη νεα-
νικής της ορμή και τον λαγαρό της
λόγο, κατάφερε να αγγίξει τις ψυχές
και να ξεσηκώσει τους φοιτητές, πολ-
λοί από τους οποίους μιλούσαν καλά
ελληνικά και αυτό φάνηκε όχι μόνο
στο χειροκρότημα, αλλά και στις ατέ-
λειωτες selfies.  

Η κοινοβουλευτική αποστολή στην
Κίνα ήταν σε ανώτατο επίπεδο και
σε αυτή έλαβαν μέρος ο κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ Νίκος
Τορναρίτης, ο γενικός γραμματέας
του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου και ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπα-
δόπουλος. Σε ανώτατο επίπεδο ήταν
και οι πολλές συναντήσεις με αξιω-
ματούχους της Κίνας. Ξεχώρισε η συ-
νάντηση με τον πρόεδρο του Εθνικού
Λαϊκού Κογκρέσου Zhao Leji, τον ομό-
λογο της προέδρου της Βουλής, στην
οποία έλαβε μέρος και ομάδα υπουρ-
γών. Για να αντιληφθεί κάποιος τη
σημαντικότητα των συναντήσεων,
πρέπει να λάβει υπόψη το γεγονός
ότι η εξουσία στη χώρα είναι στο Κομ-
μουνιστικό Κόμμα Κίνας, ότι η Κίνα
είναι μόνιμο μέλος του Συμβουλίου
Ασφαλείας και ότι ο ρόλος της Κίνας
στο Κυπριακό διαχρονικά ήταν σε
πολλές περιπτώσεις καθοριστικός.

Η σημαντικότητα των συναντή-
σεων ξεχώριζε και από τα πολύ μικρά.
Οι αρχικές δηλώσεις όλων των αξιω-

ματούχων, μπροστά στις κάμερες,
ήταν από γραπτό σημείωμα και όλοι
οι αξιωματούχοι δήλωναν περίπου
τα ίδια. Δηλαδή τίποτα δεν ήταν στο
τυχαίο. 

«Τύχη αγαθή», μέλος της αποστο-
λής στην Κίνα ήταν δημοσιογράφος
του ΡΙΚ, ο γράφων, και κινηματογρα-
φιστής, οι οποίοι κάλυψαν τηλεοπτικά
το γεγονός για όλα τα κυπριακά κα-
νάλια, ένα πρακτικά δύσκολο εγχεί-
ρημα. Η δημόσια ραδιοτηλεόραση,
όπως και διεθνώς όλοι οι εθνικοί ρα-
διοτηλεοπτικοί οργανισμοί, καταγρά-
φουν την ιστορία ενός τόπου και πρω-
ταγωνιστούν στην ενημέρωση των
πολιτών, για σημαντικά και ιστορικά
γεγονότα. Η αποστολή στην Κίνα,
παραμονές άτυπων συνομιλιών για
το Κυπριακό και της ιδιαιτερότητας
των διμερών σχέσεων, ήταν ένα ση-
μαντικό γεγονός. Η κοινοβουλευτική
διπλωματία, στόχο έχει να προετοι-
μάσει ή και να καθορίσει σε πολλές
περιπτώσεις, αποφάσεις οι οποίες
λαμβάνονται σε επίπεδο εκτελεστικής
εξουσίας. Όλα κινούνται σε επίπεδο
αμοιβαίου κέρδους, το λεγόμενο «win
win». Στην προκειμένη περίπτωση
η Κύπρος ζητάει στήριξη για το Κυ-
πριακό στο Συμβούλιο Ασφαλείας και
η Κίνα ζητάει να καταστεί η Λευκωσία
η γέφυρα του Πεκίνου προς τις Βρυ-
ξέλλες, εκεί όπου λαμβάνονται κρί-
σιμες αποφάσεις, σε επίπεδα δισεκα-
τομμυρίων ή και τρισεκατομμυρίων
ευρώ ή γουάν. 

Η Κίνα τού σήμερα ελάχιστη σχέση
έχει με την Κίνα των προηγούμενων
δεκαετιών. Η ανάπτυξη είναι εξωφρε-
νικά αλματώδης, τα τεχνολογικά επι-
τεύγματα είναι φανταστικά και οι ου-
ρανοξύστες ανταγωνίζονται σε ύψος
ο ένας τον άλλο. Ταξιδεύοντας στο
ατέλειωτο Πεκίνο, των περίπου 20
εκατομμυρίων κατοίκων, αντιλαμβά-
νεσαι ότι υπάρχουν παντού κάμερες
και αστυνομικοί και όλα είναι υπό
έλεγχο. Κυκλοφοριακό χάος δεν υπάρ-
χει, λόγω των σύγχρονων δρόμων,
με γέφυρες και σήραγγες, ενώ ελάχι-
στα είναι τα φώτα τροχαίας. Σε κα-
νονικές λωρίδες κυκλοφορούν και
εκατοντάδες χιλιάδες ηλεκτρικές μο-
τοσικλέτες και ποδήλατα. Στους δρό-
μους δεν βλέπεις άστεγους, δεν βλέπεις
αδέσποτα ζώα, δεν βλέπεις σκουπίδια
και όλα κινούνται με αυστηρή τάξη.
Στις μεγαλουπόλεις δεν βλέπεις ούτε
εκκλησίες, ούτε ναούς, ούτε και νε-
κροταφεία.

Μετά τον θάνατο όλοι οδηγούνται
σε κρεματόρια. Τώρα πώς ένα σύγ-
χρονο κομμουνιστικό κράτος μπορεί
να προχωρήσει στο μέλλον χωρίς τη
«θρησκεία, το όπιο του λαού» δηλαδή
το φάρμακο για τις μάζες, όπως έλεγε
ο Μαρξ, είναι ένα δύσκολο στοίχημα.
Η Σοβιετική Ένωση δεν τα κατάφερε,
άραγε θα τα καταφέρει η Κίνα, χωρίς
θρησκεία; Κύριος οίδε…

Με την Αννίτα
στην Κίνα
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η μονομαχία

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Η επικαιρότητα της εβδομάδας, μου θύ-
μισε το θεατρικό έργο La Nonna του
Roberto Cossa, που παρακολούθησα

πριν από χρόνια από το Θέατρο Ένα. Το
έργο αφηγείται την ιστορία μιας φτωχής
οικογένειας που ζει στο Μπουένος Άιρες
και της ηλικιωμένης γιαγιάς τους, η οποία,
παρά την προχωρημένη της ηλικία και τη
φαινομενική αδυναμία της, τρώει ασταμά-
τητα. Η οικογένεια αγωνίζεται να της παρέχει
φαγητό, όμως το οικονομικό βάρος που
προκαλεί η ανεξέλεγκτη όρεξή της γίνεται
δυσβάστακτο με τραγικές και κωμικές συ-
νέπειες. Καθώς η πείνα της γιαγιάς γίνεται
όλο και πιο ακραία, η οικογένεια προσπαθεί
να βρει τρόπους να τη σταματήσει, οδη-
γώντας τους πρωταγωνιστές σε απεγνω-
σμένες καταστάσεις.

Η Nonnaπροσφέρει μια ισχυρή αλληγορία
για την καταστροφική δύναμη της αλόγιστης
κατανάλωσης και με κωμικοτραγικό τρόπο
εμφανίζει τα διλήμματα που μπορεί να έχει
μια οικογένεια που ζει στη φτώχεια αλλά
παραμένει εγκλωβισμένη στον τρόπο ζωής
και στις μανιακές διαθέσεις τής γιαγιάς,
που εν τέλει οδηγούν στην αυτοκαταστροφή.
Είναι όμως και μια εξαιρετική αλληγορία
που μπορεί να συγκριθεί με τη σημερινή
πολιτική κατάσταση στην Κύπρο. Η αστα-
μάτητη γιαγιά, που καταβροχθίζει τα πάντα
χωρίς να συνεισφέρει τίποτα, θυμίζει τη
νέα πολιτική κουλτούρα, όπου η ανάδειξη
πολιτικών προσώπων βασίζεται στην επι-
φανειακή δημοφιλία και τη φήμη που απο-
κομίζουν από τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
ιδιαίτερα το TikTok. Αυτό το φαινόμενο πα-
ραπέμπει σε ένα νέο είδος πολιτικής, που
θα μπορούσε κάποιος να χαρακτηρίσει ως
«πολιτική pop art».

Ο όρος pop art ήταν το καλλιτεχνικό κί-

νημα που ξεκίνησε στις ΗΠΑ τη δεκαετία
του 1950 και που ανέδειξε την επιφανειακή
καταναλωτική κουλτούρα της μαζικής πα-
ραγωγής ως τέχνη. Οι κονσέρβες του Άντυ
Γιούρχολ και τα διάσημα πρόσωπα σε επα-
ναλαμβανόμενα μοτίβα και χρωματισμούς,
προκάλεσαν την κοινωνία και οδήγησαν
την ερώτηση «τι επιτέλους είναι τέχνη»
στα άκρα. Αντίστοιχα, η «πολιτική pop art»,
που στον τόπο μας φαίνεται να θριαμβεύει,
αναδεικνύει πρόσωπα που ως προϊόντα του
διαδικτύου μπορεί να είναι δημοφιλή, αλλά
δεν έχουν απαραίτητα βάθος ή ουσία στην
πολιτική τους σκέψη και δράση. Η κατά-
σταση αυτή αντικατοπτρίζεται στη σύγχρονη
κυπριακή πολιτική σκηνή, όπου άτομα προ-
ωθούνται περισσότερο για την εικόνα και
τη δύναμή τους στα social media παρά για
τις πραγματικές τους ικανότητες ή για το
όραμά τους για τον τόπο. Με μόνο διαβατήριο
τα likes και τους ακολούθους, αυτοί οι pop
art πολιτικοί αστέρες, κατάφεραν να εκτο-
ξευθούν στην πρώτη γραμμή της επικαι-
ρότητας και τα έργα τους να απολαμβάνουν
περισσότερη προσοχή και αξία από τις πρά-
ξεις και τα λόγια ατόμων με πιο αξιόλογο
βιογραφικό ή εμπειρία.  

Όπως η pop art εξιδανίκευσε την καθη-
μερινότητα και τον καταναλωτισμό, έτσι
και οι «TikTokers» πολιτικοί (εκκολαπτόμενοι
ή μη) είναι οι ίδιοι το προϊόν και ανάγουν
την πολιτική σε ένα καταναλωτικό θέαμα,
προωθώντας απλοϊκά μηνύματα και απο-
σπάσματα που ικανοποιούν το κοινό χωρίς
να αγγίζουν βαθιά τα προβλήματα της κοι-
νωνίας. Είναι ένα είδος νέου πολιτικού αφη-
γήματος που επιδιώκει αντί προτάσεων και
λύσεων να παράγει... περιεχόμενο. Και το
περιεχόμενο αυτό για να διατηρήσει το εν-
διαφέρον του θα πρέπει να έχει πλάκα ή

σασπένς. Βλέπετε, όλα τα υπόλοιπα και σο-
βαρά θα λυθούν, βέβαια, κάποια στιγμή και
με κάποιο τρόπο από κάποιους τρίτους «του
κατεστημένου» προφανώς! Η επιφανειακή,
όμως, αυτή πολιτική αφήγηση, αντί να ενι-
σχύει τη δημοκρατία, την καταδικάζει σε
μια «κατανάλωση» όπου η ουσία χάνεται
μέσα στο φαίνεσθαι. Όπως η La Nonna κα-
ταβροχθίζει τους πόρους της οικογένειας,
έτσι και η νέα πολιτική τάξη πραγμάτων
τρώει την αξιοπιστία του πολιτικού συστή-
ματος και τους θεσμούς, οδηγώντας στην
παρακμή της δημόσιας ζωής και στο τέλος
της δημοκρατίας όπως τα ξέραμε.

Το ερώτημα που τίθεται, λοιπόν, είναι
κατά πόσο αυτή η κουλτούρα μπορεί να αλ-
λάξει. Εάν το νέο περιεχόμενο που παρα-
κολουθούμε στο διαδίκτυο από τους pop
art πολιτικούς μπορεί να είναι η λύση στα
προβλήματα και αν υπάρχει χώρος για πο-
λιτική ουσία, σε μια εποχή που και οι πολίτες
δεν έχουν και ιδιαίτερη όρεξη να ασχοληθούν
εις βάθος με όσα τους απασχολούν. 

Αν δεν γίνει κάτι, όμως, κινδυνεύουμε τα
πολιτικά μηνύματα, οι ιδεολογίες και οι επι-
λογές να καταλήξουν όπως τα έργα του Γουόρ-
χολ: ίδιες κονσέρβες, ίδια πρόσωπα και ίδια
μοτίβα. Στις ίδιες επαναλήψεις. Και με μόνη
διαφορά το χρώμα. Τότε, όμως, αφού χορ-
τάσαμε από περιεχόμενο θα έρθει και το
δικό μας τέλος. Όπως ήρθε και το τέλος της
οικογένειας της γιαγιάς στο La Nonna. Στο
έργο ο συγγραφέας εμφανίζει τη γιαγιά να
καταλήγει να τρώει μέχρι και τα γαρύφαλλα.
Στις δημοκρατίες, όμως, τα πράγματα είναι
πιο σοβαρά. Και ακόμη και τα γαρύφαλλα
μπορεί να στοιχίσουν ακριβά.

Ο κ. Μαρίνος Κλεάνθους είναι αντιπρόεδρος της
ΔΗΠΑ.

<<<<<<

Στην παρούσα επίδειξη
ισχύος ανάμεσα σε
Ισραήλ και Ιράν είναι
φανερό ότι τον κύριο
λόγο τον έχει η πολιτική
και όχι η στρατιωτική
εξουσία. Στο ματς αυτό
μεταξύ των δυο αντιπά-
λων, το επόμενο χτύπη-
μα ανήκει στο Ισραήλ.
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Ποιο πολιτικό πρόσωπο πρώτης 
γραμμής κατάγεται από την Αρτα; 
Ποιος ή ποια πολιτικός μεγάλωσε 
σε οικογένεια με πατέρα που ψή-
φιζε ΠΑΣΟΚ; Ποιος ή ποια γρά-
φτηκε στην ΚΝΕ στα μαθητικά 
χρόνια και στη συνέχεια (επειδή 
ζορίστηκε από την κομμουνιστι-
κή αυστηρότητα) μεταπήδησε 
στην ανανεωτική Αριστερά μέσα 
από την οποία έφτασε να κυβερ-
νήσει τη χώρα από το 2015 έως 
το 2019; Τα παραπάνω ερωτήμα-
τα έχουν δύο απαντήσεις εξίσου 
σωστές: ο Αλέξης Τσίπρας και η 
Ολγα Γεροβασίλη. 

Ορισμένοι είρωνες παρακο-
λουθούν τη «σιδηρά» Ολγα με 
την ευθυτενή κορμοστασιά, τις 
σατέν ντουσέζ ντραπέ μπλούζες 
και τα σακάκια συνήθως σε γή-
ινα χρώματα (χακί, μαύρο, αλλά 
και ιβουάρ ή μπλε) και τα χρυσά 
σκουλαρίκια από τον Φανουρά-
κη (που αναδίδουν την αυτοπε-
ποίθηση του λιτού σχεδιασμού) 
και νομίζουν ότι βλέπουν τον 
ίδιο τον Τσίπρα μεταμφιεσμένο. 
Πιστεύουν σώνει και καλά ότι η 
βουλευτής Αρτας και ∆΄ αντιπρό-
εδρος της Βουλής είναι η πολι-
τική μετενσάρκωση του Τσίπρα 
μέσα στις θυελλώδεις συνεδριά-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ. 

 

Το πρώτο
«αίμα»

Η Γεροβασίλη σήκωσε το γάντι 
όταν τον Φεβρουάριο ο Κασσε-
λάκης οργισμένος είπε χαρακτη-
ριστικά: «Βρείτε μου υποψήφιο 
και πάμε» (με τραβηγμένο το «ε» 
πάνω στα νεύρα του έπειτα από 
την επιστολή-βόμβα του Τσίπρα, 
με την οποία τού ζήτησε να ξανα-
πάει σε εκλογές αρχηγού). Σήμε-
ρα η Γεροβασίλη πρωτοστατεί για 
να υψωθεί «υγειονομική ζώνη», 
ώστε να αποτραπεί η επιστροφή 
του ξενιστή που του έχει αφαιρε-
θεί από την Κεντρική Επιτροπή η 
δυνατότητα να θέσει υποψηφιό-
τητα για πρόεδρος, με πρόσχημα 
ότι απείλησε με εξώδικο το κόμμα 
που τον καθαίρεσε από τη θέση 
του προέδρου του. Είναι δυνα-
τόν να τα κάνει όλα αυτά χωρίς 
συνεννόηση με τον πρώην πρω-
θυπουργό; 

Η ίδια επιμένει ότι δρα αυτό-
νομα. Οτι τον Φεβρουάριο βγή-
κε απέναντι στον Κασσελάκη 
μόνη της, επειδή την εξόργισαν 
το ύφος και το περιεχόμενο της 
ομιλίας του, και ότι ο Τσίπρας 
το έμαθε και την υποστήριξε εκ 
των υστέρων. Σίγουρα γνωρί-
ζει ότι ελάχιστοι την πιστεύουν, 
αφού παρά την αξιοπιστία που 
ασφαλώς διαθέτει αποκλείεται 

να αποφάσισε να εκτεθεί χωρίς 
να είχε ενημερωθεί για τους σχε-
διασμούς του Τσίπρα. Θα ήταν 
πολιτικός ερασιτεχνισμός.

Σε εκείνη τη φάση, ο επιστά-
της του κόμματος Νίκος Παππάς 
συναίνεσε στην υποστήριξη της 
Ολγας (σε μια μεταμεσονύχτια 
σύναξη των βρικολάκων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ). Μόλις ξημέρωσε έγινε κυ-
ανόκρανος και ματαίωσε τη σύ-
γκρουση, ρισκάροντας τη μεγάλη 
δυσαρέσκεια του Τσίπρα, γιατί 
εκτίμησε πως ο Κασσελάκης θα 
κέρδιζε ξανά. Σε μια τέτοια αντι-
παράθεση χαμένος θα ήταν και 
ο Κασσελάκης, γιατί δεν θα του 
είχε μείνει κόμμα ικανό να κάνει 
ευρωεκλογές, κάτι που ο Στέφα-
νος κατάλαβε και γι’ αυτό συναί-
νεσε ώστε το τελικό ξεκαθάρισμα 
να μετατεθεί για το φθινόπωρο. 

Οι καταιγιστικές μετεκλογικές 
εξελίξεις (που εν πολλοίς ο ίδιος 
προκάλεσε με την ιερόσυλη δή-
λωση: «Στον δικό μου ΣΥΡΙΖΑ 
δεν υπάρχουν μαύρα ταμεία») 
τον έσπρωξαν μέσα στη μαύρη 
τρύπα της ελληνικής πολιτικής 
και τον οδήγησαν εκτός κόμμα-
τος χωρίς να το πολυκαταλάβει 
(ποιος διαβάζει άλλωστε το έρ-
μο το καταστατικό;). Σήμερα, ο 
στρατός των ατάκτων του εξο-
στρακισμένου αρχηγού ετοιμά-

ζεται να μπουκάρει στο ταλαιπω-
ρημένο μαγαζί. Ποιος θα είναι ο 
ρόλος της μεγαλύτερης «πολιτι-
κής αδελφής» του Τσίπρα στο 
τελικό ξεκαθάρισμα του ΣΥΡΙΖΑ; 

 

Ιατρική και 
«ρεμπετική»

Η Ολγα Γεροβασίλη γεννήθηκε και 
μεγάλωσε στην Αρτα. Ο πατέρας 
της, από τον οποίο πήρε την έφε-
ση στην κομψότητα, ήταν ακτι-
νολόγος και η μητέρα της νοσο-
κόμα. Εργάζονταν και οι δύο στο 
νοσοκομείο της πόλης. ∆υο βή-
ματα από το νοσοκομείο ήταν το 
δημοτικό σχολείο όπου μάθαινε 
γράμματα το κορίτσι τους. Πέρα-
σε στην Ιατρική Αθηνών και πήρε 
πτυχίο σε έξι χρόνια. Εργαζόταν 
παράλληλα στο Ταμείο Υγείας της 
Εθνικής Τράπεζας (στις ακτινο-
γραφίες) κάθε μέρα για ένα τρί-
ωρο (5-8 το απόγευμα). «Εβγαινα 
μόνο τα Σάββατα, αλλά επέστρε-
φα στο σπίτι το πρωί». Εμενε στη 
Νεάπολη Εξαρχείων και είχε αδυ-
ναμία στα μπαρ και στα ρεμπετά-
δικα. Ο Μπάμπης Τσέρτος είναι 
φίλος της μέχρι σήμερα. 

Εχει κάνει δύο γάμους και τρία 
παιδιά, δύο αγόρια και ένα κορί-
τσι. Το ακτινολογικό ιατρείο της 
το άνοιξε στην Αρτα το 1994 και 
σύντομα συνδύασε την επιστη-
μονική απασχόληση με την πο-
λιτική δράση. Από το 1998 και 
μετά, κατέβηκε πολλές φορές 
υποψήφια με τον τότε Συνασπι-
σμό και μετέπειτα με τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ σε αυτοδιοικητικές και εθνι-
κές εκλογές. Γνώρισε τον Τσίπρα 
το 2006. Κουμπάρος της ήταν 
ο Γιάννης Μπανιάς, το ιστορι-
κό στέλεχος της Αριστεράς. Ο 
Μπανιάς την έπεισε να μπει στο 
ψηφοδέλτιο της Αρτας το 2012. 
Τότε εξελέγη βουλευτής για πρώ-
τη φορά. 

Το 2015 τοποθετήθηκε κοι-

νοβουλευτική εκπρόσωπος και 
στη συνέχεια κυβερνητική εκ-
πρόσωπος. Οι τσεκουράτες δη-
λώσεις της σε μια εποχή μεγάλου 
διχασμού θύμωναν πολύ τους 
αντιπάλους της. Εμοιαζε συχνά 
αυστηρή, τετράγωνη και αυταρ-
χική. ∆εν είχαν πολύ άδικο όσοι 
της καταλόγιζαν, επιπλέον, ότι 
είναι συγκεντρωτική. Αλλά από 
κοντά έβγαζε σε όσους την πρω-
τογνώριζαν εκείνη την εποχή μια 
απροσδόκητη γλυκύτητα, ακόμη 
και μια συστολή. 

Ο Αλέξης εκτίμησε πως η 
Ολγα μπορεί να θέτει στόχους 
και να φέρνει αποτελέσματα. 
Το 2016 τής εμπιστεύτηκε το 
υπουργείο ∆ιοικητικής Ανασυ-
γκρότησης και το 2018 το υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη. Στα 
υπουργεία αυτά, ιδίως στο Προ-
στασίας του Πολίτη, ο εκάστο-
τε υπουργός γίνεται κοινωνός 
απόρρητων εθνικών μυστικών. 
Αντιλαμβάνεται ότι το κράτος 
υπάρχει πάνω από τα κόμματα 
και ότι έχει χρέος να διαφυλάττει 
τη γνώση για το καλό της χώρας. 
«Κάθε βράδυ πρέπει να διαβά-
ζεις αρκετές σελίδες με απόρ-
ρητη ενημέρωση». Παραδέχε-
ται ότι όσοι έχουν περάσει από 
την Κατεχάκη αναπτύσσουν ένα 
είδος συναντίληψης. Είναι σαν 
μια ολιγομελής αδελφότητα. Οι 
πολιτικές διαφορές τους ασφα-
λώς δεν αναιρούνται, αλλά όταν 
συναντιούνται «επικοινωνούν με 
τα μάτια». Πάνω απ’ όλα, όμως, 
η κυβερνητική πενταετία σφρά-
γισε τον πολιτικό δεσμό της με 
τον Τσίπρα. Εδώ πλέον δεν μιλά-
με για επικοινωνία με τα μάτια, 
αλλά για πολιτική τηλεπάθεια. 

 

Οργανο 
ομπρελοκτονίας

Οταν εμφανίστηκε ο Κασσελά-
κης, η Ολγα έδειχνε ότι τον υπο-

στηρίζει, αν και επιμένει ότι δεν 
τον ψήφισε ποτέ. Σήμερα δείχνει 
να συμφωνεί με τον Νίκο Φίλη, 
που έλεγε ότι ο Κασσελάκης εί-
ναι «φαινόμενο της παραπολι-
τικής, κάτι σαν Μπέπε Γκρίλο». 
Προφανώς ωραιοποιεί το περυ-
σινό παρασκήνιο όταν εξομολο-
γείται στους συνομιλητές της: 
«Κατάλαβα από την αρχή ότι ο 
Κασσελάκης δεν θα έχει χημεία 
με τον χώρο, αλλά είπα “ας τον 
δούμε”». Η αλήθεια είναι ότι οι 
Τσιπραίοι δεν διάβασαν σωστά 
τον Κασσελάκη. Τον είδαν μό-
νον ως χρήσιμο ανόητο για να 
απαλλαγούν από την Εφη και την 
«Ομπρέλα», που τους εμπόδιζε να 
βλέπουν τον ήλιο του ΠΑΣΟΚ ως 
άστρο καθοδηγητικό. 

Οσοι αντιτείνουν ότι ο Τσί-
πρας δεν έκανε ποτέ δήλωση 
υπέρ του Κασσελάκη απλώς δεν 
γνωρίζουν τον Τσίπρα. Πρώτα 
πρώτα, η σιωπή του ήταν εύ-
γλωττη: Εκανε τον Κασσελάκη 
να φαίνεται αποδεκτή επιλο-
γή. Αν πίστευε ότι δεν έκανε 
για διάδοχος δεν θα βάραγε τις 
καμπάνες για να ξυπνήσει το 
κόμμα από το λήθαργο; Ο Τσί-
πρας δεν θέλει να εγκλωβίζεται. 
Οσα έκανε στο συνέδριο του 
Φεβρουαρίου (δημόσια επιστο-
λή-έκκληση) ήταν μια παραφω-
νία στη συνήθη πρακτική του, 
σύμφωνα με την οποία σπανίως 
εκδηλώνει ευθέως τις επιθυμίες 
του. Απλά τις αφήνει να εννοη-
θούν, τις διακινεί συνωμοτικά 
μέσω αντιπροσώπων και την 
ίδια ώρα διατηρεί ανέπαφο το 
περιθώριο ελιγμών, έτσι ώστε 
να αποφεύγει την ήττα και να 
εμφανίζεται σταθερά στην πλευ-
ρά των νικητών.

Η σταγόνα που ξεχείλισε το 
ποτήρι ήταν η φράση για τα 
«μαύρα ταμεία» που είπε ο Κασ-
σελάκης, όταν τον ζόρισαν για 
να κρατήσει ανοιχτά τα ελλειμ-
ματικά κομματικά μέσα ενημέ-

ρωσης. Απείλησε, μάλιστα, ότι 
θα στείλει μια ελεγκτική εται-
ρεία μέσα στο λογιστήριο του 
κόμματος. Τότε οι θεοί κατάλα-
βαν ότι είναι έτοιμος να πατήσει 
αρχαίους όρκους και να παραβεί 
άγραφους νόμους. Ακολούθη-
σαν η διαγραφή Πολάκη, ο πό-
λεμος του Κρητικού στον Κρη-
τικό, η απαίτηση των «87» για 
νέα εκλογή αρχηγού, το μολών 
λαβέ του Κασσελάκη («κάντε μου 
μομφή»), η μομφή, ο εξοστρακι-
σμός και τώρα η συγκέντρωση 
στρατού ατάκτων που οργανώ-
νει ο Στέφανος ως άλλος Αρης. 

«Καθαιρέσατε τον αρχηγό με 
κοπτάτσια», είπε στη Γεροβασί-
λη γλωσσομαθής δημοσιογρά-
φος. Πρόκειται για ρωσική λέ-
ξη λατινικής προέλευσης, που 
σημαίνει την τοποθέτηση προ-
σώπου σε μια πολιτική θέση με 
διοικητική απόφαση και όχι με 
εκλογική διαδικασία. Στη συγκε-
κριμένη περίπτωση, η κοπτάτσια 
χρησιμοποιείται μεταφορικά για 
την καθαίρεση χωρίς εκλογές. 
«∆εν είναι κοπτάτσια, ακολουθή-
θηκαν οι καταστατικά προβλε-
πόμενες διαδικασίες», απάντησε 
κοφτά. Εσπευσε να προσθέσει 
ότι ο Κασσελάκης έχει σχέδιο 
να διαλύσει τον ΣΥΡΙΖΑ και ότι 
δεν ταιριάζει για αρχηγός του 
κόμματος. «Εχω αγωνιστεί όλη 
μου τη ζωή για τον χώρο και δεν 
μπορώ να τον δω να διαλύεται». 

Παρ’ όλα αυτά, ούτε ο Από-
στολος Γκλέτσος ταιριάζει για 
αρχηγός του κόμματος (παρά 
τη θεατρικότητα που απαιτεί 
ο ρόλος), αλλά δεν έγινε καμία 
κοπτάτσια για να αποτραπεί η 
υποψηφιότητά του αφού δεν 
περιμένουν ότι θα εκλεγεί. Το 
«πρόβλημα» του Κασσελάκη εί-
ναι ότι μπορεί να επανεκλεγεί. 
Φέρνει στον ΣΥΡΙΖΑ έναν κόσμο 
εκτός των τειχών του κόμμα-
τος, έναν κόσμο από το κέντρο, 
τη μεταπολιτική και την αποχή, 
που είναι αρκετός ώστε να μπο-
ρεί να ανατρέψει τις παραδοσι-
ακές εσωκομματικές ισορροπί-
ες. Φαινόμενο μεταπολιτικής ή 
όχι, ο Κασσελάκης έχει ψηφοφό-
ρους (κάποιοι από τους οποίους 
μπορεί να είναι οι ίδιοι με εκεί-
νους που πριν από δέκα χρόνια 
ψήφιζαν ΣΥΡΙΖΑ χωρίς να ήταν 
ποτέ αριστεροί). Οι αμεσοδημο-
κρατικές ορδές απειλούν να συ-
λήσουν το κάστρο. Οι αριστεροί 
πολιορκημένοι σκάβουν κυκλι-
κή τάφρο, για να εμποδίσουν το 
σάλτο των αλλόπιστων. 

Θα γίνει το συνέδριο; Ουδείς 
γνωρίζει με βεβαιότητα. Η Γερο-
βασίλη υποστηρίζει ότι πρέπει 
να γίνει, αλλά δεν αποκλείει ότι 
μπορεί να μη γίνει αν πρόκειται 
να μπουκάρουν οι τραμπούκοι 
του Στέφανου. ∆εν απορρίπτει, 

πάντως, το αντεπιχείρημα ότι 
μια ματαίωση του συνεδρίου θα 
μπορούσε να ερμηνευτεί ως θρί-
αμβος του Κασσελάκη, γιατί θα 
αντιλαμβάνονταν όλοι ότι δεν 
μπορεί να γίνει συνέδριο χωρίς 
αυτόν. Ισως να μην μπορεί να 
πραγματοποιηθεί συνέδριο χω-
ρίς να φωνάξουν τους μαυροπου-
καμισάδες φίλους του Πολάκη 
για να αναλάβουν την περιφρού-
ρηση. Ισως το τέλος του ΣΥΡΙΖΑ 
να έλθει με καρεκλιές υπό τους 
ήχους του Bella Ciao, όπως στις 
φοιτητικές εκλογές.   

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι σήμερα θύμα 
μιας τριπλής τραγικής ειρωνεί-
ας. Ζει την εκδίκηση της άμε-
σης δημοκρατίας, έχει υποστεί 
τις συνέπειες της πολιτικής λα-
θρομετανάστευσης και είναι 
ένα κόμμα με ρίζες στο αντάρ-
τικο που απειλείται από ένα άλ-
λο αντάρτικο, το αντάρτικο του 
Κασσελάκη! Προφανώς, ισχύ-
ει πλέον στο εσωκομματικό πε-
δίο το «ή θα τους τελειώσουμε 
ή θα μας τελειώσουν», που είχε 
εφαρμοστεί ανεπιτυχώς σε εθνι-
κό επίπεδο για τη μάχη κατά της 
διαπλοκής. Στο πλαίσιο αυτό η 
Ολγα, εκφράζοντας εξίσου αυ-
θεντικά τόσο τον Τσίπρα όσο 
και τον εαυτό της, θα πολεμή-
σει μέχρι τέλους.   

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Ποιος θα είναι ο ρόλος της μεγαλύτε-
ρης «πολιτικής αδελφής» του Τσίπρα 
στο τελικό ξεκαθάρισμα με τον στρα-
τό των ατάκτων του εξοστρακισμένου 
από την Κουμουνδούρου αρχηγού;

Για την Ολγα Γεροβασίλη, ο Κασσελά-
κης δεν ταιριάζει για πρόεδρος 
του ΣΥΡΙΖΑ. «Εχω αγωνιστεί όλη μου 
τη ζωή για τον χώρο και δεν μπορώ 
να τον δω να διαλύεται», λέει. 

Σκάβοντας τάφρο
στο κόκκινο κάστρο

Προεξοφλούσε η προσωπική και πολιτική της σχέση με τον 
Τσίπρα τον ρόλο της στην επιχείρηση «εκκαθάρισης» του 

Κασσελάκη; Οχι, λέει η ίδια. Αλλά πολλοί είναι καχύποπτοι

Ολγα Γεροβασίλη
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Μήνες-κλειδιά με πέντε κρίσιμα 
ορόσημα για την κυβέρνηση, τα 
οποία όμως θα καθορίσουν και 
το ευρύτερο πολιτικό σκηνικό, 
θα είναι ο προσεχής Ιανουάριος 
και ο Μάρτιος. Tους δύο αυτούς 
μήνες, και αφού θα έχει προηγη-
θεί στα μέσα ∆εκεμβρίου η ψή-
φιση του προϋπολογισμού που 
ενέχει χαρακτήρα ψήφου εμπι-
στοσύνης στην κυβέρνηση, θα 
«κριθούν»: ο επόμενος Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας, η πορεία του 
ελληνοτουρκικού διαλόγου, η 
κατεύθυνση της συνταγματικής 
αναθεώρησης, η «τύχη» του υφι-
στάμενου εκλογικού νόμου και –
ενδεχομένως– ένας κυβερνητικός 
ανασχηματισμός.

Επί του παρόντος, ο Κυρ. Μη-
τσοτάκης έχει βάλει «απαγορευ-
τικό» στη συζήτηση για την Προ-
εδρία της ∆ημοκρατίας. Ομως, 
εντός του Ιανουαρίου θα πρέπει 
να ανοίξει τα χαρτιά του, καθώς 
τον Μάρτιο λήγει η θητεία της 
Κατερίνας Σακελλαροπούλου. 
Το προηγούμενο διάστημα είχε 
αναπτυχθεί έντονη φημολογία 
σύμφωνα με την οποία ο επόμε-
νος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
θα έχει κεντροδεξιά προέλευση. 
Ομως εσχάτως αναπτύσσονται 
σενάρια σύμφωνα με τα οποία 
αναζητείται πρόσωπο με αναφο-
ρές στην Κεντροαριστερά, προ-
κειμένου να διασφαλιστεί ευ-
ρύτερη συναίνεση. Την τελική 
στάθμιση είναι προφανές πως θα 
την κάνει ο ίδιος ο Κυρ. Μητσο-
τάκης. Πάντως, έμπειρα στελέχη 
σημειώνουν πως εάν η κυβερ-
νητική επιλογή δεν έχει κεντρο-
δεξιά χαρακτηριστικά, θα είναι 
δύσκολο να αιτιολογηθεί γιατί 
δεν προκρίνεται η επανεκλογή 
της Κατερίνας Σακελλαροπού-
λου, η υποψηφιότητα της οποίας 
το 2020 είχε υπερψηφιστεί τό-
σο από τον ΣΥΡΙΖΑ όσο και από 
το ΠΑΣΟΚ. Ο δεύτερος κρίσιμος 
σταθμός του Ιανουαρίου θα είναι 
η συνάντηση των Κυρ. Μητσο-
τάκη και Τ. Ερντογάν, κατά την 
οποία θα αποφασιστεί εάν Αθή-
να και Αγκυρα είναι δυνατόν να 
«κινηθούν» προς το ∆ιεθνές ∆ι-
καστήριο της Χάγης. Η πορεία 
του ελληνοτουρκικού διαλόγου 
θα έχει και κρίσιμη εσωτερική 
διάσταση, λόγω των κόκκινων 
γραμμών που εμμέσως έχουν 
θέσει οι πρώην πρωθυπουργοί 

Κ. Καραμανλής και Αντ. Σαμαράς 
–και οι οποίες πλέον είναι σαφές 
πως δεν θα μένουν αναπάντη-
τες–, αλλά και των πιθανών αντι-
δράσεων μερίδας βουλευτών της 
Ν.∆. Τα επόμενα σημεία καμπής 
για την κυβέρνηση τοποθετού-
νται τον Μάρτιο. Τότε αναμένε-
ται να πραγματοποιηθεί η ψηφο-
φορία για την προεδρική εκλογή 
και να ανοίξει η συζήτηση για τη 
νέα συνταγματική αναθεώρηση. 
Συζήτηση που είναι πιθανόν να 
συνδυαστεί με την αλλαγή του 
εκλογικού νόμου, καθώς εκτιμά-
ται πως έως τότε το πολιτικό σκη-
νικό θα έχει αποκτήσει τη νέα του 
«ισορροπία» μετά την επανεκλο-
γή Ανδρουλάκη στην ηγεσία του 
ΠΑΣΟΚ και την αποσαφήνιση 
του τοπίου στον ΣΥΡΙΖΑ. Πάντως, 
παρότι στο κυβερνητικό στρατό-
πεδο υπάρχουν θιασώτες της αλ-
λαγής του εκλογικού νόμου τους 
επόμενους μήνες, υψηλόβαθμα 
στελέχη επισημαίνουν πως η συ-
γκεκριμένη κίνηση, εάν γίνει στο 
μέσο της κυβερνητικής θητείας, 
μπορεί να αποδειχθεί μπούμε-
ρανγκ. Τέλος, εάν η κυβέρνηση 
περάσει τους παραπάνω κάβους, 
τον Μάρτιο θα έχει ανοίξει ο δρό-
μος και για έναν πιθανό, διορθω-
τικό ή ευρύτερο, ανασχηματισμό 
«επανεκκίνησης». 

 

Ξεκλειδώνοντας
την κάλπη 

στο ΠΑΣΟΚ

Σε «τρεις συν τρεις» βασικούς λό-
γους αποδίδουν έμπειρα στελέχη 
της Χαριλάου Τρικούπη την άνε-
τη επανεκλογή Ανδρουλάκη και 
την ήττα ∆ούκα στη μάχη για την 
ηγεσία του ΠΑΣΟΚ, παρότι εκ των 
πραγμάτων κάθε εκλογικό απο-
τέλεσμα είναι πολυπαραγοντικό.

Συγκεκριμένα, για τον Νίκο Αν-
δρουλάκη εκτιμάται πως λειτούρ-
γησαν θετικά τα εξής:

Πρώτον, δεν επιχείρησε να 
αντισταθεί στο εσωκομματικό 
ρεύμα που έθεσε ζήτημα ηγεσί-
ας. Αντιθέτως, σήκωσε το γάντι 
των αντιπάλων του, προσδιορί-
ζοντας άμεσα τις εκλογές.  

∆εύτερον, παρά το γεγονός ότι 
το ΠΑΣΟΚ πέρασε κάτω από τον 
πήχυ στην ευρωκάλπη του Ιου-
νίου, ο Ν. Ανδρουλάκης πέτυχε 
στον α΄ γύρο των εκλογών για την 
ηγεσία να διατηρήσει τον κύριο 
όγκο των ψηφοφόρων που τον εί-
χαν στηρίξει και στην αναμέτρη-
ση του 2021. Από το 36% έπεσε 

μόλις στο 30%, αποκτώντας «πα-
ράσταση νίκης» ενόψει της δεύ-
τερης Κυριακής.

Τρίτον, οι εσωκομματικοί του 
αντίπαλοι για την ηγεσία αλληλο-
εξουδετερώθηκαν. Εάν οι υποψη-
φιότητες «αμφισβήτησης» του Ν. 
Ανδρουλάκη ήταν λιγότερες, ίσως 
το σκηνικό το βράδυ της πρώτης 
Κυριακής των εκλογών να ήταν 
διαφορετικό. 

Στον αντίποδα, στον Χάρη ∆ού-
κα εκτιμάται πως κόστισαν:

Πρώτον, το γεγονός ότι λίγους 
μήνες νωρίτερα είχε επικρατήσει 
στον ∆ήμο Αθηναίων αποδείχθη-
κε τελικά μειονέκτημα. Οι πρώτες 
δημοσκοπήσεις για τις εσωκομ-
ματικές εκλογές δεν επιβεβαίω-
ναν την εικόνα του «νικηφόρου» 
υποψηφίου. Αντιθέτως, βρέθηκε 
στο στόχαστρο ως «βιαστικός», 
ενώ αμφισβητήθηκε και η διαχει-
ριστική του επάρκεια.

∆εύτερον, από νωρίς στην 
κούρσα για την ηγεσία ήταν σα-
φές πως ο Ν. Ανδρουλάκης θα 
ήταν πρώτος και ότι η μάχη των 
υπολοίπων θα είχε ως «έπαθλο» 
τη δεύτερη θέση. Eτσι, ο Χ. ∆ού-
κας βρέθηκε αντιμέτωπος με μη 
αναμενόμενα, ως προς την έντα-
σή τους, πυρά από τους άλλους 
υποψηφίους. 

Τρίτον, ορισμένα «ελλείμματα» 

του ίδιου του Χ. ∆ούκα. Hταν εμ-
φανές ότι ο δήμαρχος Αθηναίων 
υστερούσε σε εμπειρία, γεγονός 
που αποτυπώθηκε και στο ντιμπέ-
ιτ. Παράλληλα, λέγεται πως «διά-
βασε λάθος» το εκλογικό σώμα του 
ΠΑΣΟΚ, τόσο αναφορικά με τις 
διαθέσεις του έναντι του ΣΥΡΙΖΑ 
όσο και σε σχέση με την ένταση 
της «αριστερόστροφης» ρητορικής 
του κατά την προεκλογική κούρσα. 

 

Το δίλημμα
για την Κίνα

Μια μάλλον δύσκολη απόφαση κλή-
θηκε να λάβει πρόσφατα «κάτω 
από τα ραντάρ» η Αθήνα, καθώς 
στους κόλπους της Ε.Ε. έχει ανοί-
ξει η συζήτηση για την αύξηση 
από το 10% στο 35% των δασμών 
που επιβάλλονται στην κινεζική 
αυτοκινητοβιομηχανία για τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα. Στη συζήτηση 
- ψηφοφορία που πραγματοποι-
ήθηκε σε επίπεδο μονίμων αντι-
προσώπων, δέκα κράτη-μέλη, με-
ταξύ των οποίων η Γαλλία, η ∆ανία 
και η Ιταλία, ψήφισαν υπέρ της 
αύξησης των δασμών, πέντε, με 
πρώτη τη Γερμανία, τάχθηκαν 
κατά, ενώ την αποχή επέλεξαν 
δώδεκα χώρες, συμπεριλαμβα-
νομένης της Ελλάδας. Η ελληνι-
κή απόφαση για «ουδετερότητα» 
υπαγορεύτηκε από το γεγονός ότι 
δεν υπάρχει εγχώρια αυτοκινη-
τοβιομηχανία που να πλήττεται 
από τον κινεζικό ανταγωνισμό, 
ενώ η αύξηση των δασμών είναι 
προφανώς εις βάρος των κατανα-
λωτών. Το κυριότερο, όμως, είναι 
πως και για την Αθήνα αποτελεί 
μη επιθυμητό σενάριο ένας πι-
θανός εμπορικός πόλεμος μετα-
ξύ Ε.Ε. και Κίνας, καθώς μάλιστα 
οι διμερείς σχέσεις με το Πεκίνο 
βρίσκονται σε άριστο επίπεδο, 
ενώ υπάρχει και η κρίσιμη παρά-
μετρος του λιμένος Πειραιά. Πά-
ντως, στην κυβέρνηση εκτιμούν 
πως η θέση που έλαβε το Βερολί-
νο κατά της άμεσης αύξησης των 
δασμών μπορεί να οδηγήσει σε 
συμβιβασμό των δύο πλευρών, 
ώστε μια ενδεχόμενη σύγκρουση 
με ευρύτατες οικονομικές συνέ-
πειες να αποφευχθεί.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Πέντε ορόσημα μέσα σε έξι μήνες

Αν ο κ. Ανδρουλάκης μετά τη μάχη 
των εσωκομματικών εκλογών θέ-
λει να κερδίσει τον πόλεμο των 
επόμενων βουλευτικών, είναι 
υποχρεωμένος να επιλέξει μια 
στρατηγική αμφίπλευρης διεύ-
ρυνσης της πολιτικής επιρροής 
του κόμματός του. Να επιδιώξει 
ασφαλώς να ανακτήσει ψηφοφό-
ρους και (μεσαία) στελέχη από 
τον ΣΥΡΙΖΑ, ειδικά τώρα που 
αυτός βρίσκεται σε περιδίνηση, 
αλλά ταυτόχρονα να επιδιώξει 
τη διεύρυνση της επιρροής του 
προς τα δεξιά, σε ψηφοφόρους 
που ενώ δεν αυτοπροσδιορίζο-
νται ως κεντροδεξιοί, επέλεξαν 
τη Νέα ∆ημοκρατία και προσω-
πικά τον κ. Μητσοτάκη και το 
2019 και το 2023.
 
Η στρατηγική αυτή ιδανικά θα πρέ-
πει να είναι ισορροπημένη. Αλλά 
αν κάπου έπρεπε να δοθεί λίγο με-
γαλύτερη έμφαση, θα έπρεπε να 
είναι προς το Κέντρο παρά προς 
τα αριστερά. Θα πρέπει δηλαδή 
το ΠΑΣΟΚ να κάνει το αντίθετο 
από αυτό που έκανε τα τελευταία 
πέντε χρόνια, όταν αρχικά με την 
αείμνηστη Φώφη Γεννηματά και 
στη συνέχεια με τον κ. Ανδρου-
λάκη επέλεξε να μετακινηθεί συ-
νολικά λίγο πιο αριστερά. 

Πολιτικά και ψυχολογικά η στρα-
τηγική αυτή είχε μια λογική. Το 
ΠΑΣΟΚ ασκούσε αντιπολίτευση 
σε μια κεντροδεξιά κυβέρνηση. 
Η κριτική του αυτονόητα θα εί-
χε αριστερό πρόσημο. Επίσης, η 
αποδυνάμωση αλλά και οι διαψεύ-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ άφηναν περιθώρια 
επαναδιεκδίκησης πρώην ψηφο-
φόρων του ΠΑΣΟΚ. Αλλά και ψυ-
χολογικά ακόμα το ΠΑΣΟΚ ένιωθε 

κάπου την ανάγκη να ξορκίσει τα 
χρόνια της κρίσης και της δικής 
του πολιτικής εξαΰλωσης, με μια 
πιο αριστερή στροφή. 
 
Oλα αυτά ήταν κατανοητά, αλλά 
είναι αμφίβολο αν ήταν και απο-
τελεσματικά. 
 
Η Ν.Δ. κυριάρχησε εκλογικά στον 

χώρο του Κέντρου, οι απώλειές της 
ήταν κυρίως προς τα δεξιά της (ή 
προς την αποχή), τα κόμματα της 
ευρύτερης Αριστεράς έβρασαν στο 
ζουμί τους, το ΠΑΣΟΚ εγκλωβίστη-
κε σε έναν μίζερο ανταγωνισμό με 
τον ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος θα φωνά-
ζει περισσότερο και η συνολική με-
τατόπιση του εκλογικού σώματος 
έγινε προς τα δεξιά. 
 
Το να επιχειρήσει το ΠΑΣΟΚ ένα αμ-
φίπλευρο στρατηγικό άνοιγμα, με 
μια μικρή μάλιστα έμφαση προς το 
Κέντρο, μοιάζει πλέον στρατηγικός 
μονόδρομος, για πολλούς λόγους.
 
Κατ’ αρχάς, γιατί έχει αλλάξει ο πο-
λιτικός του στόχος. Το ΠΑΣΟΚ δεν 
στοχεύει πλέον να πάρει το πάνω 
χέρι από τον ΣΥΡΙΖΑ στον χώρο 
της αντιπολίτευσης, αλλά να απο-
δείξει ότι μπορεί να αμφισβητή-
σει την κυριαρχία της Ν.∆. Εάν το 
ΠΑΣΟΚ εδραιωθεί ως το αντίπα-
λον δέος της Ν.∆., το στοιχείο αυ-
τό θα οδηγήσει ψηφοφόρους από 
διάσπαρτα κόμματα να συσπειρω-
θούν γύρω του, λόγω της κεντρο-
μόλου φύσεως της πολιτικής. Αυτό 
όμως θα το καταφέρει μόνο αν έχει 
απευθείας μετακινήσεις ψηφοφό-
ρων από τη Ν.∆., κάτι που απαιτεί 
αντίστοιχα στρατηγικά ανοίγματα.
 
Η πλειοψηφία των διεκδικούμενων 

ψηφοφόρων αυτοτοποθετείται στο 
Κέντρο. Ο όρος αυτός, το έχουμε 
ξαναπεί, δεν έχει συμπαγές περι-
εχόμενο. Κυρίως υποδηλώνει χα-
μηλό βαθμό ταύτισης με πολιτικά 
και ιδεολογικά σχήματα και μια 
προδιάθεση μετριοπάθειας. Είναι 
ψηφοφόροι που γενικά είναι δια-
τεθειμένοι «να το συζητήσουν». 
Το κοινό αυτό δεν πρόκειται να 
προσελκύεται με αντιπολιτευτικές 
ή αυτοαναφορικές κορώνες, αλλά 
με ρητορική και πρόσωπα που του 
ταιριάζουν. Υπάρχουν φυσικά και 
ψηφοφόροι που αυτοπροσδιορί-
ζονται ως «δεξιοί» ή «αριστεροί» 
ή «απολιτίκ», αλλά προφανώς δεν 
μπορούν να είναι αυτοί το προνο-
μιακό κοινό-στόχος του ΠΑΣΟΚ. 
Η λίμνη εκείνη έχει και άλλους, 
πολλούς, ψαράδες. 
 
Στην ίδια στρατηγική κατεύθυνση, 
όμως, συντείνουν οι αλλαγές στο 
πολιτικό περιβάλλον τα τελευταία 
χρόνια. 
 
Η ελληνική κοινωνία έχει μετατο-
πιστεί κάπως πιο δεξιά σε επίπε-
δο εκλογικών συσχετισμών αλλά 
και κυρίαρχων αντιλήψεων. Ο δε 
χώρος της ευρύτερης Αριστεράς, 
πέραν του κατακερματισμού της, 
μοιάζει να ταλαντεύεται ανάμεσα 
στα εγγενή ριζοσπαστικά χαρα-
κτηριστικά και στην επιθυμία για 

κυβερνησιμότητα. Eνα κυβερνητι-
κό κόμμα όπως το ΠΑΣΟΚ ελάχι-
στα έχει να κερδίσει από τη «συ-
ναναστροφή» με πιο ριζοσπαστικά 
στοιχεία. 
 
Η όποια κοινωνική δυσαρέσκεια 
εξάλλου υπάρχει σήμερα δεν προ-
σομοιάζει με την ανεξέλεγκτη ορ-
γή που κυριάρχησε στις αρχές της 
περασμένης 10ετίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ την 
περίοδο 2019-23 αυτό αρνήθηκε να 
το αντιληφθεί επειδή είχε εγκλωβι-
στεί σε μια ψηφιακή φούσκα φα-
νατικών του ∆ιαδικτύου και κα-
τέρρευσε εκλογικά ακριβώς επειδή 
απέτυχε στη διαδικασία μετεξέλι-
ξής του. Το ΠΑΣΟΚ θα πρέπει να 
αποφύγει το ίδιο λάθος. 
 
Εκτός των παραπάνω, στρατηγικός 
στόχος του ΠΑΣΟΚ και προσωπι-
κά του κ. Ανδρουλάκη θα πρέπει 
να είναι η ενίσχυση της «πρωθυ-
πουργικής» του εικόνας. Αυτό –χω-
ρίς φυσικά να αποτελεί θέσφατο– 
για πολλούς συνεπάγεται λιγότερη 
αντισυμβατικότητα και μεγαλύ-
τερη θεσμικότητα. Λιγότερες κο-
ρώνες, περισσότερες προτάσεις. 
Μετρημένες παρεμβάσεις κύρους 
και όχι οργισμένες κινήσεις. Επι-
κέντρωση κυρίως στους μετριο-
παθείς ψηφοφόρους που είναι δι-
ατεθειμένοι «να το συζητήσουν», 
όχι σε φανατικούς που αναλύουν 

την πολιτική μέσω δογμάτων ή 
αφορισμών. 
 
Η ιστορία έχει δείξει ότι τα κόμ-
ματα που προχώρησαν σε εσω-
τερικές αλλαγές σε μια πιο πραγ-
ματιστική λογική πέτυχαν τον 
στόχο τους. Το παράδειγμα των 
Νέων Εργατικών τη 10ετία του 
’90 (ασχέτως των επιλογών που 
αμαύρωσαν το τέλος της θητείας 
τους), αλλά και η Νέα ∆ημοκρα-
τία την περίοδο του Κυριάκου 
Μητσοτάκη είναι περιπτώσεις 
από τις οποίες αξίζει κάποιος να 
αντλήσει διδάγματα. 
 
Το σε ποια κατεύθυνση θα κινηθεί 
ο κ. Ανδρουλάκης θα το αποφα-
σίσει ο ίδιος και το επιτελείο του. 
Από το πόσο αποτελεσματικά θα 
διαχειριστεί ισορροπίες και πιθα-
νές αντιδράσεις, αλλά και από τις 
πολιτικές, προγραμματικές, επι-
κοινωνιακές, στελεχικές επιλογές 
που θα κάνει θα κριθεί το αν θα 
αξιοποιήσει τη δεύτερη ευκαιρία 
που του δόθηκε. 
 
Η αμφίπλευρη διεύρυνση πάντως 
μοιάζει με στρατηγικό μονόδρο-
μο. Νοηματικά παράδοξο, πολιτι-
κά ωστόσο επιβεβλημένο.
 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος στρατηγικής και επικοινωνίας.

Εάν εδραιωθεί ως το 
αντίπαλον δέος της Ν.Δ., 
το στοιχείο αυτό θα οδη-
γήσει ψηφοφόρους από 
διάσπαρτα κόμματα να 
συσπειρωθούν γύρω του, 
λόγω της κεντρομόλου 
φύσεως της πολιτικής.

Α Π Ο Ψ Η

Το ΠΑΣΟΚ και το Κέντρο
Του EYTYXH ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Ο πρωθυπουργός την περασμένη Πέμπτη στις Βρυξέλλες. Μέχρι τον Μάρτιο θα κληθεί να λάβει 
κρίσιμες αποφάσεις στην εξωτερική πολιτική, αλλά και στα εσωτερικά μέτωπα της προεδρικής εκλο-
γής και της συνταγματικής αναθεώρησης.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η εκλογή του Νίκου Ανδρουλά-
κη στην ηγεσία του ΠΑΣΟΚ την 
περασμένη Κυριακή προκάλεσε 
κρυφή ανακούφιση στο Μαξίμου. 
Ο βασικός αντίπαλος της Ν.∆. πα-
ρέμεινε ο ίδιος. Η διάλυση του 
ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια, ίσως δημιουρ-
γήσει με τη μέθοδο του ντόμινο 
μετατοπίσεις σε όλα τα κόμματα, 
όμως το Μαξίμου μπορεί αυτή τη 
στιγμή να αισθάνεται μία σχετι-
κή ασφάλεια πως η απειλή από 
το κέντρο είναι μικρότερη υπό 
την ηγεσία Ανδρουλάκη, παρά 
αν εκλεγόταν ο κ. Γερουλάνος ή 
η κ. ∆ιαμαντοπούλου. Με βάση 
αυτή την εκτίμηση, το κυβερνη-
τικό επιτελείο θεωρεί ότι μπορεί 
να μείνει απερίσπαστο στην ανα-
χαίτιση της απειλής εκ δεξιών.

Ετσι ερμηνεύεται η επιλογή 
να αντιπαρατεθεί η κυβέρνηση 
για πρώτη φορά δημοσίως με την 
Αφροδίτη Λατινοπούλου, η οποία 
θεωρείται δυνάμει πιο επικίνδυ-
νη από τον Κυριάκο Βελόπουλο. 
«Η Ελληνική Λύση έχει ένα κοινό 
που πλέον έχει αποκοπεί από τη 
Ν.∆. Αντίθετα, η Λατινοπούλου, 
επειδή προέρχεται από την ΟΝ-
ΝΕ∆ και είναι μία νέα γυναίκα, 
μπορεί να απευθυνθεί πιο εύκο-
λα στην εκλογική βάση της Ν.∆.», 
αναφέρει στην «Κ» δημοσκόπος 
που βλέπει τελευταία σε περιο-
χές με έντονο νεοδημοκρατικό 
στοιχείο να τσιμπάει διαρκώς τα 
ποσοστά της η Φωνή Λογικής.

Μεταγραφές και νέα έδρα

Η 33χρονη ευρωβουλευτής 
επιχειρεί το τελευταίο διάστη-
μα μεθοδικά να προσεταιρισθεί 
γαλάζια στελέχη, προωθώντας 
τη ρητορική πως «αυτή είναι η 
πραγματική Ν.∆.» και η σημε-
ρινή είναι «μεταλλαγμένη». Η 
περίπτωση του Κωνσταντίνου 
Κόλλια, πρώην γραμματέα ορ-
γανωτικού της Ν.∆. επί Αντώνη 
Σαμαρά, που πήγε στο κόμμα της 
Λατινοπούλου, είναι ενδεικτική 
των μετακινήσεων σε επίπεδο 
στελεχών μικρής ή μεσαίας εμ-
βέλειας. Ανάλογη είναι η περί-
πτωση του πρώην δημάρχου του 
Αργους ∆ημήτρη Καμπόσου. Τό-
σο ο κ. Κόλλιας όσο και ο κ. Κα-
μπόσος αποτελούσαν κατά το 
πρόσφατο παρελθόν συνομιλη-
τές του Μάκη Βορίδη με στενές 
φιλικές σχέσεις μαζί του. 

Οι πληροφορίες της «Κ» λένε 
πως τέτοιες τάσεις υπάρχουν και 

σε άλλες περιοχές. Στη Θεσσα-
λονίκη, τόπο καταγωγής της, η 
κ. Λατινοπούλου ετοιμάζεται να 
ανοίξει γραφεία, κάτι που δείχνει 
την έμφαση που θέλει να δώσει 
στην πόλη που θεωρείται προ-
πύργιο του κ. Βελόπουλου. Το 
τελευταίο διάστημα άλλωστε και 
στη Βόρεια Ελλάδα υπάρχει κι-
νητικότητα. Φημολογείται για 
παράδειγμα πως ο ∆ημήτρης Πα-
νοζάχος, ένα στέλεχος που θε-
ωρείται πως ανήκει στην καρα-
μανλική πτέρυγα, κινείται προς 
τη Φωνή Λογικής, οργανώνοντας 
μάλιστα και δείπνα «προσηλυ-
τισμού», ενώ η Μαρία Γιαλαμά, 
παλιό στέλεχος της Ν.∆. στον 
Εβρο, παραιτήθηκε πρόσφατα 
από μέλος του κόμματος. Χωρίς 
να έχει μετακινηθεί στην κ. Λα-
τινοπούλου, την έχει υποστηρί-
ξει δημοσίως σε επιθέσεις που 
έχει δεχθεί. Τέτοια περίπτωση εί-
ναι και ο Μανώλης Αγγελάκας. Ο 
πρώην ευρωβουλευτής δεν έχει 
επίσημες επαφές με το νέο κόμ-
μα, αλλά εκτιμάται ότι είναι πιο 

κοντά πλέον στη Φωνή Λογικής 
από ό,τι στη σημερινή Ν.∆. 

Η προσπάθεια της κ. Λατινο-
πούλου να υφαρπάξει μεσαία 
στελέχη της Ν.∆. είναι ορατή και 
στην Πελοπόννησο. Προσφάτως 
έδωσε το «παρών» στην επέτειο 
Αλωσης της Τρίπολης, ενώ πιο 
κάτω, στη Λακωνία, ακούγονται 
ψίθυροι πως έχει προσεγγίσει τη 
Φεβρωνία Πατριανάκου, πρώην 
βουλευτή Επικρατείας της Ν.∆. 
επί Κώστα Καραμανλή. 

Στις αρχές της εβδομάδας, για 
πρώτη φορά υπήρξε συντονισμέ-
νη επίθεση της Ν.∆. στην επικε-
φαλής της Φωνής Λογικής και 
μάλιστα με τον πλέον επίσημο 

τρόπο. Αφού η κ. Λατινοπούλου 
χαρακτήρισε τον πρωθυπουργό 
«αριστερή ψυχούλα», προκάλε-
σε την αντίδραση του κ. Παύ-
λου Μαρινάκη. «Είναι κρίσιμη 
η περίοδος που διανύουμε ως 
προς τη γενικότερη κατάστα-
ση γεωπολιτικά, για να έχουμε 
στη χώρα μας πολιτικούς που η 
ρητορική τους παραπέμπει σε 
ριάλιτι προηγούμενων δεκαε-
τιών», είπε θυμίζοντας πως η κ. 
Λατινοπούλου μετά την εκλογή 
της στην Ευρωβουλή εντάχθηκε 
στην ευρωομάδα του Ορμπαν 
και της Λεπέν, δηλαδή «ανή-
κει επισήμως στην ευρωπαϊκή 
άκρα ∆εξιά». Ο στόχος της κυ-
βέρνησης από αυτή την αναφο-
ρά ήταν τριπλός: α) να καταδείξει 
ότι η κ. Λατινοπούλου δεν ανή-
κει στους σοβαρούς πολιτικούς, 
αλλά έχει μία γραφική πλευρά, 
β) πως κατατάσσεται στην άκρα 
∆εξιά και δεν μπορεί να εμφα-
νίζεται ως «πραγματική νεοδη-
μοκράτισσα» και γ) ότι αποκλεί-
εται οποιαδήποτε συζήτηση για 

πιθανή συνεργασία με το κόμμα 
αυτό, η ψήφος στο οποίο είναι 
μόνο για διαμαρτυρία.

Το τηλεφώνημα 

Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Κ», το τηλέφωνο του Θάνου Πλεύ-
ρη χτύπησε έπειτα από καιρό από 
το Μαξίμου, με το αίτημα να είναι 
σαφές: την αποδόμηση της κ. Λατι-
νοπούλου, καθώς ο Πλεύρης είναι 
από τα στελέχη που διατηρούν δε-
σμούς με το δεξιό κοινό. Ετσι ερμη-
νεύεται και το γεγονός πως ο πρώ-
ην υπουργός Υγείας έκανε μπαράζ 
αρνητικών αναφορών κατά της 
ευρωβουλευτού. Στην ίδια γραμ-
μή θα κινητοποιηθεί και ο μηχα-
νισμός της Πειραιώς. Σχεδιάζονται 
επισκέψεις στελεχών ανά την Ελ-
λάδα, ώστε να υπάρξει απευθείας 
επαφή με δυσαρεστημένα στελέ-
χη που αποτελούν δυνητικές «με-
ταγραφές» της κ. Λατινοπούλου. 

Η κ. Λατινοπούλου έχει επιλέξει 
συνειδητά, πάντως, το τελευταίο 
διάστημα να παίζει το χαρτί των 
κ. Σαμαρά (κυρίως) και Καραμαν-
λή, για τους οποίους είπε πως είναι 
οι καταλληλότεροι για Πρόεδροι 
της ∆ημοκρατίας. Στην τελευταία 
της ανακοίνωση, μάλιστα, έκανε 
ευθεία επίκληση στον Μεσσήνιο 
πρώην πρωθυπουργό λέγοντας 
πως «τα κλειστά κέντρα που είχε 
ο Σαμαράς, η κυβέρνηση τα έκα-
νε κανονικά μοτέλ φιλοξενίας». 
Η συμπάθεια φαίνεται να είναι 
αμοιβαία, αν όχι με τον ίδιο τον 
Σαμαρά, πάντως σίγουρα με ορι-
σμένους Σαμαρικούς. Πολλά στε-
λέχη που ομνύουν στον πρώην 
πρωθυπουργό δεν κρύβουν την 
εκτίμησή τους στην ευρωβουλευ-
τή, ακόμη και με δημόσιες αναρτή-
σεις στα social media. Η ώσμωση, 
λέει πηγή που γνωρίζει, άρχισε να 
εκδηλώνεται την περίοδο της συ-
ζήτησης του νομοσχεδίου για τον 
γάμο των ομόφυλων ζευγαριών, 
που αποτέλεσε και το όχημα ανά-
δειξης της κ. Λατινοπούλου. Μέχρι 
τον Φεβρουάριο του 2023, όταν 
και ψηφίστηκε ο νόμος, η Φωνή 
Λογικής ήταν στα «λοιπά κόμμα-
τα» (δημοσκοπήσεις Pulse) καθώς 
δεν ξεπερνούσε το 1%. Αμέσως 
μετά την ψήφιση αποκτά ορατό-
τητα, καθώς βγαίνει από τα λοιπά 
και μετριέται στο 1,8%. Η ορατό-
τητα τη βάζει σε τροχιά ανόδου. 
Στις ευρωεκλογές η τάση επιβε-
βαιώνεται, καθώς πιάνει το εκλο-
γικό όριο του 3%. Η δημοσιότητα 
που έχει πλέον την έχει φέρει στις 
τελευταίες μετρήσεις στο 4,5%.

Διαφαίνεται πως για τον ΣΥΡΙΖΑ 
οι ευρωεκλογές του 2024 ήταν οι 
πρώτες, αλλά και οι τελευταίες στις 
οποίες έλαβε μέρος με αρχηγό τον 
Στέφανο Κασσελάκη. Ο αποκλει-
σμός του από την κούρσα για την 
ηγεσία σηματοδοτεί μια νέα επο-
χή στο κόμμα, το οποίο φαίνεται 
να έχει βυθιστεί, για την ώρα, σε 
μια μακρά περίοδο κρίσης. Ανα-
πόφευκτα, τα ποσοστά του στις 
δημοσκοπήσεις εμφανίζονται ιδι-
αίτερα χαμηλά και δείχνουν ότι 
έχει χάσει για τα καλά, αυτή τη 
στιγμή, τη μάχη για τη δεύτερη 
θέση. Προκύπτει, επομένως, εδώ 
ένα ερώτημα: ποιες πολιτικές δυ-
νάμεις θα απορροφήσουν τους χα-
μένους ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ;
 
Το ερώτημα είναι ιδιαίτερα δύσκο-
λο, γιατί, αν και βραχεία, η περί-
οδος Κασσελάκη ήταν ιδιαίτερα 
επιδραστική στην εκλογική φυ-
σιογνωμία του ΣΥΡΙΖΑ. Από τη 
μία, έδιωξε αρκετούς από τους 
πιο παραδοσιακούς αριστερούς 
ψηφοφόρους, από την άλλη έφε-
ρε νέους, κυρίως ανάμεσα στις 
χαμηλότερες ηλικιακές ομάδες, 
17-24, όπου ο ΣΥΡΙΖΑ φάνηκε να 
ξαναπαίρνει κεφάλι μετά την πα-
ρένθεση των εκλογών του 2023. 
Αυτό σημαίνει ότι, στην πραγ-

ματικότητα, η εκλογική διαρροή 
που προβλέπεται αυτή τη στιγμή 
σε σχέση με τις εθνικές εκλογές 
του 2023 συμπεριλαμβάνει δύο 
διαφορετικές κατηγορίες: ψηφο-
φόρους που ήρθαν στον ΣΥΡΙΖΑ 
λόγω Κασσελάκη και ψηφοφόρους 
που έφυγαν από τον ΣΥΡΙΖΑ λό-
γω Κασσελάκη. Θα ήταν κάπως 
ειρωνικό αν αυτές οι δύο ομάδες 
βρίσκονταν ξανά μαζί στη μετά 
Κασσελάκη εποχή. Είναι εφικτό 
ένα τέτοιο ενδεχόμενο;
 
Υπό μία έννοια, είναι. Αυτό που 
συνδέει αυτές τις δύο κατηγορί-
ες είναι η κριτική στάση απένα-
ντι στο «σύστημα», ακαθόριστα 
οριζόμενο, και, κατ’ επέκταση, 
στους πολιτικούς σχηματισμούς 
που το συνθέτουν. Υπ’ αυτήν την 
έννοια, δεν είναι απίθανο να ακο-
λουθήσουν στο εξής κοινές πορεί-
ες προς αντισυστημικά κόμματα. 
Και εδώ, φυσικά, το μεγάλο ερώ-
τημα είναι: θα είναι αυτά τα κόμ-
ματα της Αριστεράς ή της ∆εξιάς; 
Και αν για όσους έφυγαν λόγω της 
αποστροφής τους προς το «απο-
λίτικο», ή φιλικό προς την αγορά 
στυλ πολιτικής του Κασσελάκη η 
απάντηση είναι μάλλον εύκολη –
υπάρχουν αρκετά πλέον κόμμα-
τα αριστερότερα του ΣΥΡΙΖΑ για 
να δοκιμάσουν–, για όσους τους 
είλκυσε αυτό το στυλ και αυτή η 

πολιτική στάση, αριστερότερα του 
ΣΥΡΙΖΑ ίσως να είναι μόνον ο τοί-
χος. Οπότε τι απομένει; Συστημι-
κή Κεντροαριστερά, δηλαδή κατά 
βάση το ΠΑΣΟΚ του Ανδρουλά-

κη, ή ένα από τα αντισυστημικά 
κόμματα της άλλης πλευράς; Εδώ 
η απάντηση είναι πιο δύσκολη.
 
Η έμφαση στα ιδεολογικά χαρακτη-
ριστικά της άκρας ∆εξιάς μάς κά-
νει συχνά να υποτιμούμε μια άλλη 
σημαντική διάστασή της: η άκρα 
∆εξιά ήρθε στην πολιτική ζωή της 
μεταπολεμικής Ευρώπης ως απά-
ντηση στη «σιωπηλή» επανάστα-
ση του μεταϋλισμού που διέβλεπαν 
οι πολιτικοί επιστήμονες της δε-

καετίας του 1970. Ας μην ξεχνάμε 
πως οι δεκαετίες του 1960 και του 
1970 είναι και αυτές που, για πρώ-
τη φορά, έβγαλαν τη μεσαία τάξη 
στους δρόμους. Και το διακύβευμα 
δεν ήταν καλύτεροι μισθοί, αλλά 
ελευθερία στην έκφραση και συμ-
μετοχή στις αποφάσεις διακυβέρ-
νησης. Αυτό που κάπως διέφυγε 
την προσοχή είναι πως η νέα αυ-
τή διάσταση δεν έμεινε νέα, αλλά 
εγκολπώθηκε εντός της κλασικής 
διάστασης Αριστεράς-∆εξιάς. Με 
άλλα λόγια, οι μεταϋλιστικές αξί-
ες βρήκαν μεγαλύτερη απήχηση 
στην Αριστερά παρά στη ∆εξιά. 
Oσο, λοιπόν, αυτή η γενιά άρχιζε 
να έχει πρόσβαση στα κέντρα λή-
ψης αποφάσεων, τόσο η Αριστε-
ρά έχανε το μονοπώλιο που είχε 
στην αγορά της αντισυστημικής 
ψήφου. Οσο οι Πράσινοι και άλ-
λοι ευρωπαϊστές αριστεροί περ-
νούσαν από τα συρματοπλέγματα 
στα κοινοβουλευτικά έδρανα, τόσο 
η «αντισυστημική» αγορά έμενε 
χωρίς πολιτική αντιπροσώπευση.
 
Αυτή, λοιπόν, η «σιωπηλή αντε-
πανάσταση» πήρε πολιτική σάρ-
κα μέσα από τα λαϊκιστικά δεξιά 
κόμματα, που σταδιακά έγιναν οι 
κύριοι εκφραστές της αντισυστη-
μικής ψήφου. Ως τέτοια, έχει δεί-
ξει πολλές φορές –με τελευταίο 
παράδειγμα τις κοινοβουλευτικές 

γαλλικές εκλογές– πως μπορεί να 
συλλέγει ψήφους από μια ευρεία 
αντισυστημική γκάμα, που συχνά 
είναι ιδεολογικά ετερόκλητη.
 
Υπάρχει, βέβαια, και ο αντίλογος. 
Αν οι πολιτικές προτιμήσεις είναι 
ευμετάβλητες και, ώς ένα βαθμό, 
εξαρτώμενες από τις κοινωνικο-
οικονομικές συγκυρίες, οι βασι-
κές πολιτικές μας αξίες είναι εμ-
φανώς πιο στέρεες. Μέσα από 
την πολιτική και προσωπική του 
δράση, ο Στέφανος Κασσελάκης 
πάτησε πολύ στις αξίες, στις ακρι-
βώς αυτές μεταϋλιστικές αξίες 
που συζητήσαμε παραπάνω. Αν 
η ανοχή απέναντι στις πολιτικές 
της αγοράς μπορεί, υπό προϋπο-
θέσεις, να βρει συμμάχους στην 
Αριστερά, η ενσάρκωση αυτών 
των μεταϋλιστικών αξιών δείχνει 
πολύ πιο δύσκολη υπόθεση για 
την άκρα ∆εξιά. Αν είναι αυτές οι 
αξίες που έφεραν τους «Κασσελί-
στας» στον ΣΥΡΙΖΑ και όχι απλώς 
το αντισυστημικό προφίλ του έκ-
πτωτου αρχηγού, τότε το πέρα-
σμα από τον ΣΥΡΙΖΑ στην άκρα 
∆εξιά φαίνεται μάλλον απίθανο.

 
O κ. Ηλίας Ντίνας είναι καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης και κάτοχος 
της ελβετικής έδρας στο Ευρωπαϊκό 
Πανεπιστημιακό Ινστιτούτο 
της Φλωρεντίας.

Του ΗΛΙΑ ΝΤΙΝΑ

Η Ευρωβουλευτής 
επιχειρεί να προσεται-
ρισθεί αποξενωμένους 

πολιτευτές της Ν.Δ. 
σε όλη τη χώρα.

Ψηφοφόροι που ήρθαν 
στον ΣΥΡΙΖΑ λόγω 

Κασσελάκη και ψηφο-
φόροι που έφυγαν 

από τον ΣΥΡΙΖΑ λόγω 
Κασσελάκη. Θα ήταν κά-
πως ειρωνικό αν αυτές 
οι δύο ομάδες βρίσκο-

νταν ξανά μαζί στη μετά 
Κασσελάκη εποχή.  

«Βυθίσατε την Αφροδίτη»

Στα ίδια μέρη (δεν) θα ξαναβρεθούμε

Η Λατινοπούλου επιχειρεί να διεισδύσει στη γαλάζια ενδοχώρα. Το Μαξίμου έχει σχέδιο να τη σταματήσει

Α Π Ο Ψ Η



Κ Ο Σ Μ Ο Σ20 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 20 Οκτωβρίου 2024

Τραμπ <1

«Μιλάμε για τους λησμονημένους 
άνδρες και γυναίκες αυτής της 
χώρας. Είναι οι πιο έξυπνοι, εκεί-
νοι που εργάζονται πιο σκληρά 
και πληρώνουν φόρους... Αυτοί 
αποκαλούν την απέναντι πλευ-
ρά “οι ελίτ”... Κι εγώ αντιπροσω-
πεύω αυτούς, τους πιο σπουδαί-
ους, τους πιο έξυπνους, τους πιο 
πιστούς, τους καλύτερους σε αυ-
τή τη γη: τους “αξιοθρήνητους”, 
όπως τους λένε». 

Το απόσπασμα από ομιλία του 
Ντόναλντ Τραμπ σε συγκέντρωση 
των Ρεπουμπλικανών τον Ιούνιο 
του 2018, στο Ντουλούθ της Μινε-
σότας, συμπυκνώνει την πολιτική 
στρατηγική που του χάρισε την 
απροσδόκητη νίκη επί της Χίλαρι 
Κλίντον δύο χρόνια νωρίτερα: ο με-
γαλοεπιχειρηματίας που μεταμορ-
φώνεται σε εκπρόσωπο του κατα-
φρονεμένου λαού απέναντι στην 
εκλεκτή των ελίτ. Σε προεκλογική 
εκδήλωσή της τον Σεπτέμβριο του 
2016, στη Νέα Υόρκη, η πρώτη γυ-
ναίκα που διεκδίκησε την αμερικα-
νική προεδρία είχε χαρακτηρίσει 
οπαδούς του Τραμπ «ένα τσούρμο 
αξιοθρήνητων». Η αλαζονεία της 
τιμωρήθηκε, ιδίως στις διαφιλονι-
κούμενες βιομηχανικές πολιτείες 
των Μεγάλων Λιμνών, που έκριναν 
το αποτέλεσμα. ∆ύο εβδομάδες 
πριν από τις προεδρικές εκλογές, ο 
τέως πρόεδρος φιλοδοξεί να νική-
σει τη δεύτερη γυναίκα υποψήφια 
που βρίσκει στον δρόμο του, την 
Κάμαλα Χάρις, χρησιμοποιώντας 
την ίδια συνταγή. Επέλεξε για τη 
θέση του υποψηφίου αντιπροέ-
δρου τον Τζ. Ντ. Βανς, έναν πολι-
τικό με δύσκολα παιδικά χρόνια, 
συγγραφέα ενός μπεστ σέλερ που 
έγινε και ταινία για τα βάσανα της 
σύγχρονης εργατικής τάξης, και 
έφερε στο συνέδριο των Ρεπου-
μπλικανών τον Σον Ο’ Μπράιεν, 
πρόεδρο του ισχυρού συνδικάτου 
μεταφορών Teamsters. 

Η αντιστροφή

Μέχρι τις 21 Ιουλίου, οι ελπί-
δες του να πάρει θριαμβευτική 
ρεβάνς για την ήττα του 2020 εμ-
φανίζονταν ισχυρές, ύστερα από 
το τραγικό για τον Μπάιντεν ντι-
μπέιτ του Ιουνίου και τα άριστα 
αντανακλαστικά του Ρεπουμπλι-
κανού υποψηφίου στην απόπει-

ρα δολοφονίας του, στο Μπάτλερ 
της Πενσιλβάνια. Το στιγμιότυπο 
ενός αιμόφυρτου Τραμπ να υψώνει 
τη γροθιά και να φωνάζει «Fight! 
Fight! Fight!» εντυπώθηκε ανε-
ξίτηλα σε πάρα πολλούς ψηφο-
φόρους. Ωστόσο η παράδοση της 
σκυτάλης από τον Τζο Μπάιντεν 
στην αντιπρόεδρό του άλλαξε 
μεμιάς το σκηνικό, καθώς οι ρό-
λοι αντιστράφηκαν: από εδώ και 
εμπρός, ήταν ο 78χρονος Τραμπ 
εκείνος που είχε να ανταγωνιστεί 

μια πολύ νεότερή του πολιτικό, με 
τις δημόσιες εμφανίσεις του να 
εκπέμπουν ολοένα και συχνότε-
ρα ανησυχητικά μηνύματα ασυ-
ναρτησίας και σύγχυσης. 

Στην τηλεοπτική αναμέτρησή 
του με τη Χάρις ισχυρίστηκε ότι 
οι μετανάστες από την Αϊτή στο 
Σπρίνγκφιλντ του Οχάιο αποτε-
λούν δημόσιο κίνδυνο γιατί τρώ-
νε τις γάτες και τους σκύλους των 
Αμερικανών νοικοκυραίων. Πιο 
πρόσφατα, στις 12 Οκτωβρίου, 
μιλώντας σε συγκέντρωση ισπα-
νόφωνων ψηφοφόρων στο Λας 
Βέγκας, υποστήριξε πως αν νική-
σουν οι ∆ημοκρατικοί και εφαρμό-
σουν τις ιδέες τους για ένα Πράσι-
νο New Deal, «θα καταστρέψουν 
τις φάρμες μας και τις υπέροχες 
αγελάδες μας». Και συνέχισε: «Αγα-
πώ τις αγελάδες μας. Θέλουν να 
σκοτώσουν τις αγελάδες μας. Αυ-
τό σημαίνει ότι εσείς θα είστε οι 
επόμενοι». 

Πέρα από τη γελοιότητά τους, 
παρόμοιες παραληρηματικές ανα-
φορές έχουν και τη σοβαρή πλευ-
ρά τους, καθώς φανερώνουν ότι 
ο Τραμπ του 2024, εκτός από πιο 
ηλικιωμένος, είναι και ακόμη πε-
ρισσότερο τοξικός από τον Τραμπ 

του 2016. Οταν ρωτήθηκε την πε-
ρασμένη Κυριακή, σε συνέντευ-
ξή του στο Fox News, εάν φοβά-
ται παρατράγουδα στις εκλογές 
της 5ης Νοεμβρίου, απάντησε ότι 
η μόνη απειλή προέρχεται από 
τους «ακροαριστερούς» πολιτικούς 
αντιπάλους του. «Πάντα έλεγα ότι 
έχουμε δύο εχθρούς, τον εξωτε-
ρικό και τον εσωτερικό, ο οποί-
ος, κατά τη γνώμη μου, είναι πιο 
επικίνδυνος από την Κίνα και τη 
Ρωσία», υπογράμμισε χαρακτηρι-
στικά, προσθέτοντας ότι ίσως χρει-
αστεί επέμβαση της Εθνοφρουράς 
για την αντιμετώπισή τους. Την 
Τετάρτη, σε προεκλογική συγκέ-
ντρωση στην Τζόρτζια, επανήλθε 
στα περί εσωτερικού εχθρού λέγο-
ντας: «Είναι πολύ επικίνδυνοι. Εί-
ναι μαρξιστές, κομμουνιστές και 
φασίστες. Αυτοί είναι η πραγμα-
τική απειλή για τη ∆ημοκρατία».

Το παραλήρημα του Τραμπ φτά-
νει στην κορύφωσή του όταν έρ-
χεται στο αγαπημένο του θέμα, το 
μεταναστευτικό. Στις 11 Οκτωβρί-
ου, στη διάρκεια ομιλίας του στο 
Κολοράντο, υποσχέθηκε πως, αν 
εκλεγεί, θα οργανώσει μια τερά-
στια επιχείρηση απέλασης παρά-
τυπων μεταναστών (υπολογίζονται 
σε 11-12 εκατομμύρια) βάσει της 
νομοθεσίας περί εχθρικών ξένων. 
Πρόκειται για νόμο που χρονολο-
γείται στο 1798 και έχει εφαρμο-
στεί μόνο δύο φορές, στον πόλεμο 
του 1812 εναντίον των Αγγλων και 
στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο ενα-
ντίον των Ιαπώνων. 

Τέσσερις ημέρες νωρίτερα, σε 
τηλεοπτική συνέντευξή του, είχε 
δηλώσει ότι χιλιάδες εγκληματίες 
περνούν παράνομα τα σύνορα και 
διαπράττουν εγκλήματα στις ΗΠΑ, 
για να προχωρήσει σε ένα ντελίριο 
κοινωνικού δαρβινισμού. «Ξέρετε, 
ένας εγκληματίας το έχει στα γονί-
διά του, το πιστεύω αυτό. Και αυ-
τή τη στιγμή έχουμε πάρα πολλά 
κακά γονίδια στη χώρα μας», τό-
νισε ο Τραμπ, δίνοντας άλλη μία 
ένδειξη ότι έχει πραγματική εμ-
μονή με την ευγονική. Νωρίτερα 
αυτόν τον χρόνο, σε συγκέντρω-
ση οπαδών του στη Νεβάδα, είχε 
αποδώσει την εξαιρετική, κατά 
τον ίδιο, ευφυΐα του στα γονίδια 
που κληρονόμησε από ένα θείο 
του, καθηγητή του ΜΙΤ. 

Ιδιάζον στοιχείο των φετινών 
αμερικανικών εκλογών είναι η δι-

εύρυνση του φυλετικού χάσματος 
μεταξύ των ψηφοφόρων. Σύμφω-
να με την πιο πρόσφατη έρευνα 
της Wall Street Journal, το πλεο-
νέκτημα του Τραμπ στον ανδρικό 
πληθυσμό θα διογκωθεί από τις 5 
μονάδες του 2020 στις 10 μονάδες 
φέτος. Αντιθέτως, στις γυναίκες, 
το πλεονέκτημα των 12 μονάδων 
που είχε ο Μπάιντεν αυξάνεται 
σε 13 μονάδες με τη Χάρις. Η εξέ-
λιξη αυτή εναρμονίζεται με την 
πολύ σημαντική παγκόσμια αντι-
στροφή, που θέλει τις γυναίκες να 
ψηφίζουν πιο αριστερά από τους 
άνδρες, σε αντίθεση με ό,τι συνέ-
βαινε παλιότερα. Προφανώς, στην 
περίπτωση των ΗΠΑ το ιστορικό 
πισωγύρισμα στο θέμα των αμβλώ-
σεων με την απόφαση του Ανώτα-
του ∆ικαστηρίου, το 2022, έπαιξε 
τον ρόλο του. 

Το αποτύπωμα

Αντιθέτως, το ταξικό ρήγμα που 
τόσο επιδέξια εκμεταλλεύθηκε ο 
Τραμπ το 2016 δεν προσφέρεται 
για ανάλογα κέρδη φέτος. Ηδη ο 
Μπάιντεν τον είχε νικήσει, έστω 
οριακά, στις Μεγάλες Λίμνες, κα-
θώς η προεδρική θητεία του Τραμπ 
διέψευσε σε μεγάλο βαθμό τις 
προσδοκίες των λαϊκών τάξεων, 
ενώ προσέφερε τεράστιες φορο-
απαλλαγές στους μεγαλοεπιχει-
ρηματίες, πολλοί από τους οποί-
ους τον υποστηρίζουν φέτος, με 
πρώτο και χειρότερο τον πλουσιό-
τερο άνθρωπο του πλανήτη, Ελον 
Μασκ. Οι τελευταίες δημοσκοπή-
σεις δείχνουν μια άκρως οριακή 
αναμέτρηση σε μια εξαιρετικά πο-
λωμένη Αμερική. ∆υστυχώς, είναι 
δύσκολο να διαφωνήσει κανείς με 
την κεντρική διαπίστωση του κύ-
ριου άρθρου στο τελευταίο άρθρο 
του Economist. Φέρνοντας ως πα-
ραδείγματα τη μετατόπιση της Χά-
ρις προς συντηρητικότερες θέσεις 
σε καίρια θέματα, όπως οι δασμοί 
στο διεθνές εμπόριο, η αντιμετώ-
πιση της Κίνας, η εκμετάλλευση 
σχιστολιθικού πετρελαίου, η μετα-
νάστευση και η στάση απέναντι 
στο Ισραήλ, το βρετανικό περιο-
δικό υποστήριζε ότι «όποιος και 
να επικρατήσει στις 5 Νοεμβρίου, 
οι ιδέες του κ. Τραμπ θα έχουν νι-
κήσει. Εκείνος και όχι η κ. Χάρις 
έθεσε τους όρους της αναμέτρη-
σης. Η αμερικανική πολιτική έχει 
πλήρως τραμποποιηθεί».

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Οι διαφορές 
στις αμφίρροπες 

πολιτείες

Γάτες, σκύλοι και αγελάδες
μιας ασυνάρτητης περσόνας

«Ξέρετε, ένας εγκληματί-
ας το έχει στα γονίδιά του, 
το πιστεύω αυτό. Και αυ-
τή τη στιγμή έχουμε πάρα 
πολλά κακά γονίδια στη 
χώρα μας», είπε, μεταξύ 
πολλών άλλων, ο Τραμπ, 
δίνοντας άλλη μία ένδειξη 
ότι έχει πραγματική εμ-
μονή με την ευγονική.
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Ο Ντόναλντ Τραμπ ετοιμάζεται να ασπαστεί την αστερόεσσα λίγο πριν από την ομιλία του στο Συνέδριο Συντηρητικής Πολιτικής ∆ράσης. Ο υποψήφιος των Ρεπου-
μπλικανών υποστήριξε πως οι ΗΠΑ απειλούνται από έναν «πολύ επικίνδυνο» εσωτερικό εχθρό, που αποτελείται από «μαρξιστές, κομμουνιστές και φασίστες».

Νεβάδα

Σε μεγιστάνες δωρητές βασίζεται 
η εκστρατεία Τραμπ

Η χρηματοδότηση των Δημοκρατικών εκτοξεύθηκε 
μετά την είσοδο της Χάρις στην κούρσα

Βόρεια Καρολίνα Τζόρτζια Πενσιλβάνια Ουισκόνσιν

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ 2020

Χάρις <1 Τραμπ +1 Χάρις +2 Χάρις +2

Μπάιντεν +2 Μπάιντεν <1 Μπάιντεν <1Μπάιντεν +1Τραμπ +1

Μονομαχία 
στο νήμα, με 
παγίδες και 
για τους δύο

Δεκαέξι ημέρες πριν από τις κάλπες, 
Κάμαλα Χάρις και Ντόναλντ Τραμπ είναι 

περίπου ισόπαλοι στις αμφίρροπες πολιτείες. 
Ποιες αδυναμίες τους μπορεί να κρίνουν 

τελικώς το αποτέλεσμα

Συνολικές δωρεές μέχρι και τον Σεπτέμβριο (σε δολάρια)

Ημερήσιες δωρεές σε PACs* προσκείμενα στη Χάρις και στον Τραμπ, 
μέσα από τις πλατφόρμες μικρών δωρεών ActBlue και WinRed

Προεκλογικές 
οργανώσεις

Χάρις

Συμμαχικά 
Super PACs*

τραμπ

Συνολικά 3ο τρίμηνο

Χάρις

Τραμπ

0 δισ.

1 Ιουλ. 30 Σεπ.

1,68 
δισ.

1,44 
δισ.

0,94 
δισ.

0,68 
δισ.

0 δισ.0,5 δισ. 0,5 δισ.1 δισ. 1 δισ.1,5 δισ. 1,5 δισ.

* Super PACs Επιτροπές πολιτικής δράσης: Χρηματοδοτικά οχήματα ελεγχόμενα από 
υποστηρικτές του υποψηφίου, τα οποία δεν έχουν -διά νόμου- άμεση σχέση με τον ίδιο.
Leadership PACs: Οπως τα παραπάνω, αλλά ελεγχόμενα από τον υποψήφιο.
• Στις προεκλογικές οργανώσεις περιλαμβάνονται προεκλογικές επιτροπές, επιτροπές 
συλλογής κεφαλαίων και Leadership PACs ελεγχόμενα από τον υποψήφιο. Δύο Super 
PACs (το ένα προσκείμενο στον Τραμπ και το δεύτερο στη Χάρις) δεν έχουν δημοσιοποι-
ήσει στοιχεία για τον Σεπτέμβριο.

Καταδίκη για 
κακουργήματα 
στη Νέα Υόρκη

Απόπειρα δο-
λοφονίας στο 
Μπάτλερ της 
Πενσιλβάνια

Ο Μπάιντεν 
αποσύρεται από 

την κούρσα

Ανακοίνωση υπο-
ψηφιότητας Γουόλς 
για αντιπρόεδρος

800 χιλ.

600 χιλ.

400 χιλ.

200 χιλ.

Τελευταία νύχτα συνε-
δρίου ∆ημοκρατικών

Ντιμπέιτ 
Χάρις/Τραμπ

Τα στοιχεία για τις δωρεές προς την πλατφόρμα ActBlue των Δημοκρατικών
δεν κοινοποιήθηκαν τον Σεπτέμβριο.



Κ Ο Σ Μ Ο Σ Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ●  21Κυριακή 20 Οκτωβρίου 2024

Σάββατο απόγευμα, αμερικανι-
κό τηλεοπτικό κανάλι προβάλλει 
στιγμιότυπα από την παρουσία-
ση ανθρωποειδών ρομπότ που 
εκτελούν ανθρώπινες εργασί-
ες, αυτόνομων οχημάτων και 
τεχνητών νευρωνικών δικτύων 
για αποκατάσταση λειτουργιών 
σε άτομα με εγκεφαλικές βλά-
βες. Την ίδια ώρα, άλλο δίκτυο 
δείχνει drones και πυραύλους 
υψηλής τεχνολογίας να παρα-
κάμπτουν αμυντικά συστήμα-
τα και να πλήττουν στόχους σε 
πολεμικά μέτωπα, σκοτώνοντας 
ανθρώπους. Ενα τρίτο κανάλι 
προβάλλει εκδηλώσεις μίσους με 
δύο απόπειρες δολοφονίας κατά 
υποψηφίου προέδρου των ΗΠΑ, 
ενώ οπαδοί του εκφράζουν ξενο-
φοβικές απόψεις και αντίστοι-
χο μίσος για το αντίπαλον δέος. 
Μέσα σε αυτήν την ένταση, οι 
ΗΠΑ πορεύονται στις εκλογές, 
με κρίσιμες εσωτερικές και διε-
θνείς προκλήσεις.
 
Σε αυτή την πορεία, οι πολίτες, 
εκτός από την κοινωνική πόλω-
ση, βιώνουν έναν συνειδησιακό 
διχασμό. Πολλοί εντάσσονται 
ιδεολογικά σε ένα κόμμα, αλλά 
δεν ταυτίζονται με τον υποψήφιό 
του. Ερευνες του Pew Research 
Center της Ουάσιγκτον τον Αύ-
γουστο και τον Οκτώβριο έδει-
ξαν ότι 45% των ψηφοφόρων 
δεν έχουν θετική γνώμη για κα-
νέναν υποψήφιο και πάνω από 
το 50% πιστεύει ότι όποιος και 

αν εκλεγεί, η χώρα θα οδηγη-
θεί σε δυσμενέστερες συνθήκες. 
Επιπλέον, ακόμη και εντός των 
κομματικών ομάδων, 15% των 
∆ημοκρατικών αποδοκιμάζουν 
την Κάμαλα Χάρις και 20% των 
Ρεπουμπλικανών τον Ντόναλντ 
Τραμπ. Η συμπεριφορά αυτών 
των πολιτών εντείνει την αβε-
βαιότητα για το αποτέλεσμα των 
εκλογών.
 
Σε αυτή την κρίσιμη συγκυρία, 
έχει εμφανιστεί μια αξιοσημεί-
ωτη μερίδα μετριοπαθών ψηφο-

φόρων που απορρίπτουν τις πο-
λιτικές ή τους υποψηφίους των 
κομμάτων που παραδοσιακά στή-
ριζαν, λόγω της αυξανόμενης ρι-
ζοσπαστικοποίησης και στα δύο 
στρατόπεδα και της μετατόπιση 
της πολιτικής ατζέντας στα άκρα 
των ιδεολογιών τους. ∆εν είναι 
σπάνιο φαινόμενο πια οι ∆ημο-
κρατικοί που δηλώνουν ότι θα 
ψηφίσουν υπέρ των Ρεπουμπλι-
κανών, αντιδρώντας στην «κουλ-
τούρα της αφύπνισης» (woke 
culture) και στη χαλαρή πολιτική 
για τη μετανάστευση. Αντίστοι-
χα, Ρεπουμπλικανοί δηλώνουν 
ότι θα στραφούν στους ∆ημοκρα-
τικούς για να αντιταχθούν στην 
οπλοκατοχή και στον απομονω-
τισμό στην εξωτερική πολιτική. 
Αυτές οι νέες τάσεις προσθέτουν 
έναν επιπλέον αστάθμητο παρά-
γοντα στις επερχόμενες εκλογές, 
καθιστώντας το αποτέλεσμα ακό-
μη πιο αβέβαιο.
 
Εντονη κοινωνική ανησυχία υπάρ-
χει και για τη διαχείριση του απο-
τελέσματος των εκλογών. Η πρό-
σφατη μελέτη του Pew Research 
Center έδειξε ότι 3/4 των ψηφο-
φόρων ανεξαρτήτως κόμματος 
εκφράζουν την άποψη πως ο 
Ντόναλντ Τραμπ δεν θα απο-
δεχθεί ενδεχόμενο αποτέλεσμα 
ήττας. Αν αυτό επαληθευθεί, ο 
φόβος αντιδράσεων των υποστη-
ρικτών του, σε συνδυασμό με 
την εκτεταμένη οπλοκατοχή στις 
ΗΠΑ, δημιουργεί ένα εκρηκτικό 
περιβάλλον που τροφοδοτεί ανη-
συχίες πολιτικής και κοινωνικής 
αστάθειας. 
 
Σε αντίθεση με την Ευρώπη, στις 
ΗΠΑ λείπει η δυνατότητα ου-
σιαστικής τρίτης πολιτικής επι-
λογής με ρεαλιστική πρόταση 
διακυβέρνησης. Τα τελευταία 
χρόνια, η ανάγκη για έναν με-
τριοπαθή, κεντρώο δρόμο ακού-
γεται όλο και πιο έντονα. Ωστό-
σο, η πολιτική ιστορία των ΗΠΑ 
έχει δείξει ότι η δημιουργία ενός 
ισχυρού τρίτου κόμματος παρα-
μένει εξαιρετικά δύσκολη. Η ελ-
πίδα των μετριοπαθών πολιτών 
στηρίζεται πλέον στην επικρά-
τηση της λογικής, ώστε οι ΗΠΑ 
να διατηρήσουν ισορροπία τόσο 
στο εσωτερικό της χώρας όσο 
και παγκοσμίως. Μόνο τότε η 
προσοχή των πολιτών θα φύγει 
από την πόλωση και θα στραφεί 
στα συναρπαστικά τεχνολογικά 
επιτεύγματα του ανθρώπου, που 
δημιουργούν προϋποθέσεις βελ-
τίωσης της ζωής και της υγείας. 

 
Ο κ. Κωνσταντίνος Γ. Δροσάτος είναι 
καθηγητής Ιατρικής Σχολής στο Πανε-
πιστήμιο του Σινσινάτι των ΗΠΑ.

Ο Τραμπ έχει φα-
νατικούς οπαδούς, 
όπως η εικονιζόμε-

νη κυρία, ωστόσο, το 
20% των Ρεπουμπλι-
κανών δεν προτίθε-
ται να τον ψηφίσει.

Η αμερικανική φράση είναι χαρα-
κτηριστική για την κωμική τρα-
χύτητά της: «bedwetting». Είναι 
σαφώς πιο συχνή η χρήση της με-
ταξύ των ∆ημοκρατικών, οι οποίοι 
τείνουν να χάνουν την ψυχραιμία 
τους και να βλέπουν παντού σημά-
δια της διαφαινόμενης ήττας κάθε 
προεκλογικό Οκτώβριο, σχεδόν 
ανεξαρτήτως του τι προβλέπουν 
οι δημοσκοπήσεις.

Ειδικά η φετινή αναμέτρηση, 
πάντως, δεν ενδείκνυται για καρ-
διακούς. Το μικρό προβάδισμα που 
απέκτησε η Κάμαλα Χάρις στις αμ-
φίρροπες πολιτείες μετά το ντιμπέ-
ιτ της 10ης Σεπτεμβρίου, δείχνει 
να έχει εξανεμιστεί. Εξακολουθεί 
να προηγείται στη λαϊκή ψήφο σε 
εθνικό επίπεδο, αλλά οι ∆ημοκρα-
τικοί θυμούνται με πόνο και τρό-
μο το 2000 (όταν ο Αλ Γκορ έλα-
βε 543.000 περισσότερες ψήφους 
από τον Τζορτζ Μπους τον νεό-
τερο, αλλά έχασε τις εκλογές για 
537 ψήφους στη Φλόριντα) και το 
2016 (όταν η Χίλαρι Κλίντον έλα-
βε σχεδόν 3 εκατ. περισσότερες 
ψήφους αλλά ηττήθηκε εξαιτίας 
της Πενσιλβάνια, του Μίσιγκαν 
και του Ουισκόνσιν). 

Αναλύοντας τα τρωτά σημεία 
της Χάρις, στέκεται κανείς σε 
τέσσερις κρίσιμους παράγοντες: 
η υποχώρηση της επιρροής της 
στους μαύρους άνδρες, η πολιτι-
κή της κυβέρνησης Μπάιντεν στη 
Μέση Ανατολή, η αύρα μη αυθε-
ντικότητας που ενίοτε αποπνέει, 
η γενικότερη δυσαρέσκεια των 
ψηφοφόρων με το status quo και 
τα πεπραγμένα του Τζο Μπάιντεν.

Οι μαύροι άνδρες

Ξεκινώντας από το πρώτο, η εκ-
στρατεία της Χάρις την περασμένη 
∆ευτέρα λάνσαρε το «Opportunity 
Agenda for Black Men», μια δέ-
σμη μέτρων για την οικονομική 
ενίσχυση της συγκεκριμένης κα-
τηγορίας ψηφοφόρων (καλύτερη 
πρόσβαση σε δανεισμό και άλλα 
χρηματοδοτικά εργαλεία κ.ά.). Η 
πρωτοβουλία έρχεται εν μέσω ανη-
συχιών στο στρατόπεδό της για 
την αποξένωση ιδίως των νεότε-
ρων μαύρων ανδρών, που παρα-
τηρείται εδώ και αρκετούς εκλογι-
κούς κύκλους. Σχολιαστές όπως ο 
αντι-Τραμπ Ρεπουμπλικανός Μά-

ικ Μέρφι, πάντως, σημείωσαν ότι 
αυτή η συναλλακτική προσέγγιση 
δεν είναι πιθανό να αποφέρει ιδι-
αίτερους καρπούς.

Η εκστρατεία έχει επίσης επι-
στρατεύσει τον Μπαράκ Ομπάμα 
για να νουθετήσει τους μαύρους 
ψηφοφόρους, που ενδεχομένως 
έλκονται από τον σοβινισμό και 
τις επιδείξεις δύναμης του Τραμπ.

Οι αριθμοί είναι όντως ανησυ-
χητικοί για τους ∆ημοκρατικούς. 
Οπως υπενθύμισε ο εκλογικός 

αναλυτής του CNN, Χάρι Εντεν, 
μεταξύ μαύρων ανδρών ηλικίας 
18-44 ετών, το 2012 ο Ομπάμα 
είχε επικρατήσει του Ρόμνεϊ κα-
τά 81 μονάδες. Τέσσερα χρόνια 
αργότερα, η Χίλαρι Κλίντον είχε 
επικρατήσει του Τραμπ κατά 63 
μονάδες, ενώ η ψαλίδα στη συγκε-
κριμένη κατηγορία στην αναμέ-
τρηση Μπάιντεν - Τραμπ ήταν 52 
μονάδες. Το προβάδισμα της Χά-
ρις, βάσει των πιο πρόσφατων δη-
μοσκοπήσεων, είναι 41 μονάδες. 
Η διαφορά υπέρ των ∆ημοκρα-
τικών μεταξύ μαύρων ψηφοφό-
ρων συνολικά έχει ακολουθήσει 
μια αντίστοιχη πτωτική πορεία: 
από 85 μονάδες υπέρ του Μπα-
ράκ Ομπάμα το 2012 σε 54 μο-
νάδες υπέρ της Χάρις σήμερα. Αν 
αυτοί οι αριθμοί επαληθευτούν 
στην κάλπη, θα είναι η χειρότε-
ρη επίδοση των ∆ημοκρατικών 
μεταξύ μαύρων ψηφοφόρων από 
το 1960 και την αναμέτρηση Κέ-
νεντι - Νίξον.

Οι ενδείξεις πληθαίνουν πως ο 
πόλεμος στη Μέση Ανατολή και η 
υποστήριξη της κυβέρνησης Μπάι-
ντεν στο Ισραήλ, καθώς επιχειρεί 
ένα ξεκαθάρισμα λογαριασμών με 
όλους σχεδόν τους εχθρούς του 
στην περιοχή, βλάπτει σοβαρά την 
υποψηφιότητα της Χάρις.

Τη ∆ευτέρα, το Arab American 
Political Action Committee ανα-
κοίνωσε ότι δεν θα στηρίξει κα-
νέναν από τους δύο υποψηφί-
ους για την προεδρία, εξαιτίας 
της «τυφλής υποστήριξής τους» 
για την «εγκληματική» κυβέρνη-
ση του Ισραήλ. Θα είναι η πρώτη 
φορά που το AAPAC δεν δηλώνει 
προτίμηση στις προεδρικές εκλο-
γές από την ίδρυσή του, το 1998 
(σχεδόν πάντα στήριζε τους ∆η-
μοκρατικούς).

Οι Αραβες και οι μουσουλμά-
νοι Αμερικανοί ψήφισαν συντρι-
πτικά υπέρ του Τζο Μπάιντεν το 
2020, αλλά έχουν εξοργιστεί με 
την αδυναμία του να συγκρατή-
σει τον Μπέντζαμιν Νετανιάχου 
τους τελευταίους 12 μήνες. Ειδι-
κά στην αμφίρροπη πολιτεία του 
Μίσιγκαν με τους 15 εκλέκτορές 
της, το 2% του πληθυσμού είναι 
αραβικής καταγωγής, μουσουλμά-
νοι ή Λιβανέζοι χριστιανοί, πολ-
λοί που έχουν χάσει συγγενείς 
από όπλα που έχει δώσει στο Ισ-
ραήλ η κυβέρνηση Μπάιντεν. Η 
Χάρις εξακολουθεί να διατηρεί 
ένα μηδαμινό προβάδισμα (μία 
μονάδα κατά μέσον όρο) στην 
πολιτεία, ωστόσο, είναι εξαιρετι-
κά επισφαλές.

Οι συνεντεύξεις

Η Χάρις, όπως ανέφεραν σε 
πρόσφατη ανάλυσή τους οι New 
York Times, έχει διακριθεί σε 
πολλά πεδία στους δυόμισι μή-
νες αφότου έγινε η υποψήφια των 
∆ημοκρατικών: μεταξύ άλλων, συ-
νέτριψε τον Τραμπ στο ντιμπέιτ, 
στις προεκλογικές συγκεντρώσεις 
της ξέρει να διεγείρει τον ενθου-
σιασμό των οπαδών της, ενώ έχει 
προσελκύσει περισσότερο από 1 
δισ. δολάρια σε εισφορές από τους 
υποστηρικτές της.

Το πιο ορατό αδύναμο σημείο 
της είναι οι συνεντεύξεις με πα-
ραδοσιακά ΜΜΕ. Εμφανίζεται δι-
στακτική, γενικόλογη, καταφεύγει 
συχνά σε προκάτ διατυπώσεις και 
δίνει την αίσθηση μιας συμβατι-
κής πολιτικού, που έχει κορυφαίο 
μέλημα να μην προσβάλλει κα-
νέναν και που φοβάται να πει τη 
γνώμη της. Ιδιαίτερα με αντίπα-
λο τον Τραμπ, ο οποίος άλωσε το 
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα και έγινε 
πρόεδρος αγνοώντας παντελώς τις 
συμβουλές των επικοινωνιολόγων, 

αυτό είναι ένα πραγματικό μειο-
νέκτημα. Η αίσθηση της μη αυ-
θεντικότητας ενισχύεται από την 
απροθυμία της να συναναστρα-
φεί αυθόρμητα με τους ψηφοφό-
ρους, υπό τον φόβο τού τι μπορεί 
να προκύψει σε ένα μη ελεγχόμε-
νο περιβάλλον.

Μέρος του προβλήματος είναι 
ότι εξακολουθεί να περιστοιχίζεται 
από τα στελέχη της εκστρατείας 
Μπάιντεν, για τα οποία η αποφυ-
γή της έκθεσης του υποψηφίου σε 
μη σκηνοθετημένες στιγμές ήταν 
κορυφαία προτεραιότητα. 

Την Τετάρτη, πάντως, βρέθηκε 
για πρώτη φορά εκτός έδρας, στο 
Fox News. Οι ερωτήσεις που δέ-
χθηκε από τον Μπρετ Μπέιερ (με 
έμφαση στο μεταναστευτικό) ήταν 
πιεστικές και τη διέκοπτε συχνά, 
αλλά κατά γενική ομολογία τα πή-
γε καλά, δείχνοντας ότι μπορεί να 
σταθεί σε εχθρικό έδαφος.

Ισως το μεγαλύτερο βαρίδι για 
την αντιπρόεδρο είναι ότι αποτε-
λεί προβεβλημένο μέλος της τρέ-
χουσας κυβέρνησης. Η δημοτικό-
τητα του Τζο Μπάιντεν κυμαίνεται 
οριακά κάτω από το 40%, ενώ ο 
αριθμός των Αμερικανών που θε-
ωρούν ότι η χώρα κινείται σε λά-
θος πορεία είναι διπλάσιος από 
αυτόν που πιστεύουν το αντίθε-
το (61%-29% σύμφωνα με τα πιο 
πρόσφατα στοιχεία της YouGov). 
Οι Αμερικανοί είναι οργισμένοι για 
το κόστος ζωής, την αθρόα εισροή 
παράτυπων μεταναστών, την ατζέ-
ντα του κινήματος woke και πολλά 
ακόμη, για τα οποία κατηγορούν 
τον σημερινό πρόεδρο.

Η Χάρις έχει επιχειρήσει να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα αυ-
τό διαφοροποιώντας τον εαυ-
τό της τόσο από τον Τραμπ όσο 
και από τον Μπάιντεν, τουλάχι-
στον ρητορικά –το έκανε κατη-
γορηματικά στη συνέντευξη στο 
Fox– και διεκδικώντας παράλλη-
λα τα εύσημα για τα επιτεύγμα-
τα της κυβέρνησής του. Σε πρό-
σφατη δημοσκόπηση των New 
York Times/Siena College (από 
τις πιο έγκυρες στην αγορά), για 
πρώτη φορά περισσότεροι ερω-
τηθέντες έκριναν πως αυτή και 
όχι ο αντίπαλός της εκπροσωπεί 
την αλλαγή (έστω οριακά, 46%-
44%). Η επίδοσή της στο μέτωπο 
αυτό θα είναι απολύτως κρίσιμη 
για την επικράτησή της.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Γ. ΔΡΟΣΑΤΟΥ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Η διακύμανση 
των δημοσκοπήσεων 

από την αρχή 
του 2024

Η κληρονομιά του Μπάιντεν και 
οι παρενέργειες της Μέσης Ανατολής 

Οι εγκλωβισμένοι
στην πόλωση

Το προβάδισμα που είχε 
η Κάμαλα Χάρις στις αμ-
φίρροπες πολιτείες μετά 
το ντιμπέιτ της 10ης Σε-
πτεμβρίου τείνει να εξανε-
μιστεί, παρότι η ίδια προ-
ηγείται στη λαϊκή ψήφο 
σε εθνικό επίπεδο.
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Η Κάμαλα Χάρις ετοιμάζεται να απευθυνθεί σε ψηφοφόρους λατινοαμερικανικής καταγωγής, σε εκδήλωση που διοργανώθηκε από το ισπανόφωνο τηλεοπτικό 
δίκτυο Univision. Η καμπάνια της υποψήφιας των ∆ημοκρατικών για τον Λευκό Οίκο δείχνει να δυσκολεύεται να πείσει μέρος της βάσης του κόμματος.

Κάθε τελεία αντιστοιχεί 
σε ένα γκάλοπ

Μίσιγκαν Αριζόνα Τραμπ
Προηγείται ο Τραμπ

Προηγείται η Χάρις
Χάρις

Χάρις +2

Ιαν. Φεβ. Μαρ. Απρ. Μάιος Ιούν. Ιούλ. Σεπ. Οκτ. 5 Νοε.

+9

+9

+6

+6

+3

+3

0

Χάρις +2 Τραμπ +2

Μπάιντεν <1Μπάιντεν +3

21 Ιουλίου 
Αποχώρηση 

Μπάιντεν

Στις ΗΠΑ, τα τελευταία 
χρόνια η ανάγκη για 
έναν μετριοπαθή, κε-
ντρώο δρόμο είναι με-
γάλη, αλλά δυνατότητα 
τρίτης ουσιαστικής πολι-
τικής επιλογής 
δεν υπάρχει.
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Ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου είχε 
ζητήσει από τους Ισραηλινούς 
στρατιώτες να λάβουν θέση για 
την «αλλαγή της κατάστασης» 
στα σύνορα με τον Λίβανο και 
έδωσε πρόσφατα νέα ονομα-
σία στην επιχείρηση της Γά-
ζας: «Πόλεμος της Αναγέννη-
σης». Ενα χρόνο μετά την 7η 
Οκτωβρίου, ο πόλεμος συνεχί-
ζεται αμείωτος, με κινητήρια 
δύναμη την αποφασιστικότη-
τα του Ισραήλ να «σβήσει» τη 
Χαμάς αλλά και τη Χεζμπολάχ 
από τον αιματοβαμμένο χάρ-
τη της Μέσης Ανατολής. Είναι 
ρεαλιστικός ο διακηρυγμένος 
στόχος; Τι σημαίνει ο θάνατος 
του Γιαχία Σινουάρ;

Η στρατιωτική επιχείρηση 
του Ισραήλ στοχεύει να αφα-
νίσει τη Χαμάς ως τη στρατιω-
τική οντότητα που εξαπέλυσε 
την επίθεση της 7ης Οκτωβρίου 
και ως την de facto κυβέρνηση, 
που εδώ και σχεδόν δύο δεκα-
ετίες ασκεί εξουσία στη Γάζα. 
Μετά τις φρικαλεότητες των 
εξτρεμιστών σε ισραηλινό έδα-
φος και το τραύμα που προκά-
λεσαν στη χώρα –1.200 νεκροί, 
250 όμηροι– η άποψη που κυρι-
άρχησε είναι ότι το Ισραήλ δεν 
θα είναι ποτέ ασφαλές αν δεν 
τελειώσει μια για πάντα με τη 
Χαμάς. Ομως, από την πρώτη 
στιγμή αναλυτές και στις δύο 
όχθες του Ατλαντικού εξέφρα-
σαν τις επιφυλάξεις τους κατά 
πόσον η επιτυχία της αποστο-
λής θα ήταν εφικτή επιχειρησι-
ακά. Χαρακτηριστικές ήταν οι 
αναφορές του πρώην διοικητή 
της CIA, Ντέιβιντ Πετρέους, o 
οποίος με την 37ετή πείρα του 
από τον αμερικανικό στρατό 
προειδοποιούσε για τη δυσκολία 
του εγχειρήματος: «Αν θέλεις να 
καταστρέψεις τη Χαμάς μέσα 
στον πυκνοκατοικημένο ιστό 
της Γάζας, θα πρέπει να πας από 
όροφο σε όροφο, από δωμάτιο 
σε δωμάτιο, αντιμετωπίζοντας 
ενέδρες και σαμποτάζ, ακόμη 
και βομβιστές αυτοκτονίας. Εί-
ναι μια επιχείρηση η οποία μπο-
ρεί να απαιτήσει πολλά χρόνια».

Ενα χρόνο μετά, οι ισραηλι-
νές ένοπλες δυνάμεις έχουν εξο-
ντώσει όλα τα ηγετικά στελέχη 
που κινούσαν τα νήματα τόσο 
στη Χαμάς όσο και στη Χεζμπο-
λάχ. Ωστόσο, παρότι αποδιορ-
γανωμένοι, οι «στρατοί» τους 
παραμένουν. Εξάλλου, περί-
που 100 Ισραηλινοί όμηροι 
εξακολουθούν να βρίσκονται 
στα χέρια των τρομοκρατών. 
Επιπλέον, η θέση ισχύος 
στην οποία βρίσκεται τώ-
ρα το Τελ Αβίβ σε σχέση με 
το αρχικό στάδιο της κρί-
σης ανοίγει την όρεξη για 
ακόμη πιο φιλόδοξους στό-
χους τόσο στη Γάζα όσο και 
στον Λίβανο, με στό-
χο τη δημιουργία 
ζωνών οι οποίες 
θα θωρακίζουν 
το Ισραήλ από 
μελλοντικούς 
κινδύνους. Εξ 
ου και η κυβέρ-

νηση Νετανιάχου διαμηνύει, 
ακόμη και μετά τον θάνατο του 
πρωτεργάτη της 7ης Οκτωβρίου 
Γιαχία Σινουάρ, ότι ο πόλεμος 
δεν τελείωσε.

«Στόχος του Ισραήλ πρέπει 
να είναι η εξάλειψη, στο μέτρο 
του δυνατού και για όσο το δυ-
νατόν περισσότερο, της ικανό-
τητας αυτών των ομάδων να 
προκαλούν βία, μεταξύ άλλων 
μέσω της εκτόξευσης βλημά-
των, στην ισραηλινή κοινωνία. 
Το Ισραήλ φαίνεται να βρίσκε-
ται κοντά στην επίτευξη αυτού 
του στόχου με τη Χαμάς. ∆εν 
είναι ακόμη σαφές αν μπορεί 
να πετύχει το ίδιο σε σχέση με 
τη Χεζμπολάχ, αν και έχει κά-
νει σημαντικά βήματα προς αυ-
τή την κατεύθυνση. Πολιτικά 
ή ως περιστασιακή τρομοκρα-
τική απειλή, προφανώς, είναι 
αδύνατο να εξαλειφθεί οποια-
δήποτε ομάδα», τονίζει στην 
«Κ» ο Αλαν Μακόφσκι, ανώτε-
ρος συνεργάτης στο Center for 
American Progress.

Το κόστος της κατοχής

Βετεράνοι όπως ο Ντέ-
ιβιντ Πετρέους, ο 
οποίος έχει πα-

ρομοιάσει τη Χαμάς με το ISIS, 
θεωρούν ότι ο ισραηλινός στρα-
τός θα πρέπει στον βαθμό του 
εφικτού να διαχωρίζει τους 
αμάχους από τους τρομοκρά-
τες, να παραμένει στις περιο-
χές από τις οποίες περνάει και 
να δεσμεύεται στους απλούς 
κατοίκους τους ότι θα κάνει 
τις ζωές τους καλύτερες, διώ-
χνοντας τους εξτρεμιστές από 
τις γειτονιές τους και παρέχο-
ντας ό,τι χρειάζονται για αξι-
οπρεπή διαβίωση, με άμεση 
αποκατάσταση της ζημιάς που 
έχουν προκαλέσει οι επιχειρή-
σεις του. Σύμφωνα με το ίδιο 
σκεπτικό, το Ισραήλ πρέπει να 
δείξει στους Παλαιστινίους πώς 
θα μπορούσε να είναι η ζωή 
τους χωρίς τη Χαμάς. Οφείλει 
να τους προσφέρει όραμα και 
να μην τους αφήνει πίσω εγκα-
ταλελειμμένους στα ερείπια, 
αποτρέποντας ένα κενό εξουσί-
ας που θα δώσει εκ νέου χώρο 
στη Χαμάς και με μαθηματική 
ακρίβεια θα φέρει ξανά συμφο-

ρές και για τις δύο πλευρές της 
σύγκρουσης. Πάνω σε αυτήν 
τη βάση στηρίζεται η εκτίμη-
ση ότι το Ισραήλ δεν θα πετύ-
χει στον στρατηγικό στόχο του 
αν δεν μετατρέψει σε πολιτικά 
επιτεύγματα τις τακτικές νίκες 
στο πεδίο.

«Το Ισραήλ μπορεί να εξαλεί-
ψει όσο το δυνατόν περισσότε-
ρα συμπτώματα της σύγκρου-
σής του με τους Παλαιστινίους, 
αλλά αυτό είναι απίθανο να του 
προσφέρει ασφάλεια, όσο δεν 
αντιμετωπίζει τη βασική αιτία 
της σύγκρουσης, που είναι η κα-
τοχή. Το Ισραήλ έχει σκοτώσει 
πολλούς ηγέτες ριζοσπαστικών 
ομάδων εδώ και πολλές δεκα-
ετίες. Και όμως ο κύκλος της 
βίας συνεχίζεται», σημειώνει 
στην «Κ» ο Αλί Βαέζ, διευθυ-
ντής του ιρανικού project στο 
International Crisis Group.

Ο αστικός πόλεμος στην 
πυκνοκατοικημένη Γάζα είναι 
εξαιρετικά δύσκολος και αιμα-
τηρός. Ως τέτοιος, έχει οδηγή-
σει σε απώλειες ανθρώπινων 
ζωών και σοβαρές καταστρο-

φές των υποδομών. Η 
Χαμάς έχει επω-

φεληθεί από 

τις υπόγειες σήραγγες –560 
χλμ.– και τα μέλη της χρησι-
μοποιούν αμάχους ως ασπίδες. 
Οι ισραηλινές δυνάμεις φέρεται 
να έχουν διαλύσει την πλειονό-
τητα των οργανωμένων ταξιαρ-
χιών και ταγμάτων της Χαμάς, 
όμως παραμένουν ακόμη ενερ-
γά χιλιάδες μέλη της, μέσα σε 
ένα σύνθετο σκηνικό μάχης, 
το οποίο συμπεριλαμβάνει και 
Ισραηλινούς ομήρους πολίτες. 
Κοινή παρατήρηση ανάμεσα σε 
στρατιωτικούς αναλυτές αποτε-
λεί η αντικειμενική εκτίμηση 
πως το Ισραήλ δεν θα καταφέ-
ρει να εξαλείψει τη Χαμάς αν 
δεν εμποδίζει συγχρόνως την 
ανασύστασή της.

Στον Λίβανο, οι πόλεμοι του 
1982 και του 2006 υπενθυμί-
ζουν ότι μία ακόμη χερσαία επι-
χείρηση δεν θα αντιμετωπίσει 
απαραιτήτως τον πυρήνα της 
σύγκρουσης, παρά τις στρατιω-
τικές επιτυχίες τις οποίες κατα-
γράφει το Ισραήλ μέσα από την 
εξόντωση των ηγετικών στελε-
χών της Χεζμπολάχ. Η εξτρε-
μιστική οργάνωση την οποία 
δημιούργησε και χρηματοδοτεί 
το Ιράν φέρεται να έχει ακό-
μη πολλές δυνατότητες στον 
νότιο Λίβανο. Η περιοχή είναι 
γεμάτη με σήραγγες και στρα-
τιωτικές υποδομές και τα μέλη 
της οργάνωσης γνωρίζουν καλά 
τα εδάφη. Εξ ου και επικρατεί 
η εντύπωση ότι η κυβέρνηση 
Νετανιάχου διακινδυνεύει τις 
ζωές Ισραηλινών στρατιωτών, 
γεγονός που φανερώνει και την 
πρόθεση να καταβάλει υψηλό 
τίμημα για τον αφοπλισμό της 
Χεζμπολάχ και την αποτροπή 
της παρουσίας του Ιράν στα 
σύνορά του.

Χωρίς σχέδιο

Το πρόβλημα όμως για την 
επίτευξη των στόχων του Ισρα-
ήλ φαίνεται να είναι η απουσία 
πρότασης για μια εναλλακτική 
κυβερνητική δομή στη Γάζα, η 
οποία θα προβλέπει μια μορφή 
παλαιστινιακής αυτοδιάθεσης 
και άρα θα έχει πιθανότητες να 
καταστεί αποδεκτή τόσο από 
την παλαιστινιακή όσο και από 
τη διεθνή κοινότητα. Ειδάλ-
λως, κατά κοινή ομολογία, η 
περιοχή θα συνιστά μια διαρκή 
απειλή για το Ισραήλ και τον 
πληθυσμό του.

Τα ηγετικά στελέχη των εξ-
τρεμιστικών οργανώσεων της 
Μέσης Ανατολής βγαίνουν από 
τη μέση το ένα μετά το άλλο. 
Μένει πίσω όμως το μένος των 
Παλαιστινίων και των Λιβανέ-
ζων και μάλιστα ενισχυμένο 
ως απόρροια της καταστρο-
φής που φέρνει ο πόλεμος. Η 
εξόντωση του Γιαχία Σινουάρ 
στη θεωρία προσφέρει παρά-
θυρο ευκαιρίας για κατάπαυ-
ση πυρός, η οποία στην πρά-

ξη και μέχρι στιγμής δεν 
συγκεντρώνει υψηλές 
πιθανότητες, τουλάχι-
στον πριν από το τέ-
λος του έτους, με τα 
φώτα να στρέφονται 
πια στις προεδρικές 
εκλογές των ΗΠΑ.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Στόχος του Ισ-
ραήλ πρέπει να 
είναι η εξουδε-
τέρωση, για όσο 
το δυνατόν πε-
ρισσότερο, της 
ικανότητας αυ-
τών των ομάδων 
να προκαλούν 
βία. Με τη Χα-
μάς φαίνεται να 
βρίσκεται κοντά 
στην επίτευξη 
αυτού του στό-
χου. ∆εν είναι 
ακόμη σαφές αν 
μπορεί να πε-
τύχει το ίδιο σε 
σχέση με τη Χεζ-
μπολάχ. Πολιτικά 
ή ως περιστα-
σιακή τρομο-
κρατική απειλή, 
προφανώς, είναι 
αδύνατο να εξα-
λειφθεί οποιαδή-
ποτε ομάδα.

Αλαν 
Μακόφσκι

Ανώτερος 
συνεργάτης 
στο Center 

for American 
Progress

Το Ισραήλ μπο-
ρεί να εξα-
λείψει όσο το 
δυνατόν πε-
ρισσότερα συ-
μπτώματα της 
σύγκρουσής 
του με τους 
Παλαιστινίους, 
αλλά αυτό εί-
ναι απίθανο να 
του προσφέρει 
ασφάλεια, όσο 
δεν αντιμετω-
πίζει τη βασική 
αιτία της σύ-
γκρουσης, που 
είναι η κατο-
χή. Το Ισραήλ 
έχει σκοτώσει 
πολλούς ηγέτες 
ριζοσπαστικών 
ομάδων εδώ και 
πολλές δεκαετί-
ες. Και όμως, ο 
κύκλος της βίας 
συνεχίζεται.

Αλί Βαέζ

Διευθυντής 
του ιρανικού 
project στο 

International 
Crisis Group

Παλεύοντας
διαρκώς με

τη Λερναία Υδρα
Οι «αποκεφαλισμοί» της Χαμάς και της Χεζμπολάχ 

έχουν πλήξει τις οργανώσεις, αλλά δεν αρκούν 
για να εξουδετερώσει το Ισραήλ την εις βάρος του απειλή

Ο Γιαχία Σινουάρ, τον οποίο εντό-
πισε τυχαία και εξόντωσε ισρα-
ηλινή περίπολος την Τετάρτη 
στη Γάζα, θεωρείτο ο εγκέφαλος 
πίσω από τη σφαγή που προκά-
λεσε η Χαμάς στο Ισραήλ την 
7η Οκτωβρίου 2023, στην οργα-
νωμένη επίθεση με απολογισμό 
1.200 νεκρούς Ισραηλινούς και 
250 ομήρους. Ηταν ένας από 
τους πιο καταζητούμενους τρο-
μοκράτες. Είχε ονομαστεί «χα-
σάπης της Χαν Γιουνίς» για τον 
ρόλο του στην ανάκριση, στον 
βασανισμό και στη δολοφονία 

Παλαιστινίων που φερόταν να 
λειτουργούν ως πληροφοριο-
δότες για το Ισραήλ, αλλά και 
Παλαιστινίων τους οποίους θε-
ωρούσε υπόπτους για παρέκκλι-
ση από τους αυστηρούς κώδι-
κες ισλαμικής συμπεριφοράς, 
όταν ήταν επικεφαλής της υπη-
ρεσίας εσωτερικής ασφάλειας 
της Χαμάς. Ο Σινουάρ είχε πε-
ράσει πάνω από δύο δεκαετίες 
σε ισραηλινή φυλακή για τον 
ρόλο του στη δολοφονία δύο 
Ισραηλινών στρατιωτών. Απε-
λευθερώθηκε το 2011 ως μέρος 

της συμφωνίας «Γκιλάντ Σαλίτ». 
Μετά τη δολοφονία του πολιτι-
κού ηγέτη της Χαμάς, Ισμαήλ 
Χανίγια, στις 31 Ιουλίου στην 
Τεχεράνη, η οποία αποδίδε-
ται στο Ισραήλ, ο Σινουάρ τον 
αντικατέστησε αναλαμβάνο-
ντας εκτός από τον στρατιωτι-
κό και τον πολιτικό βραχίονα 
της οργάνωσης. Η εξέλιξη ερ-
μηνεύτηκε ως πλήρης εναγκα-
λισμός της φιλοϊρανικής προ-
σέγγισης της Χαμάς ως μέρους 
του «άξονα αντίστασης» της Τε-
χεράνης εναντίον του Ισραήλ. 

Ο Γιαχία Σινουάρ είχε γεν-
νηθεί στις 29 Οκτωβρίου 1962 
στον προσφυγικό καταυλισμό 
Χαν Γιουνίς στη Λωρίδα της Γά-
ζας, όταν βρισκόταν υπό αιγυ-
πτιακή κυριαρχία, και ακολού-
θησε αραβικές και ισλαμικές 
σπουδές στο Ισλαμικό Πανε-
πιστήμιο της Γάζας, το οποίο 
αποτελούσε εστία ισλαμικού 
ακτιβισμού. 

Ο Σινουάρ ενεπλάκη στη 
σουνιτική ισλαμιστική οργάνω-
ση Μουσουλμανική Αδελφότη-
τα, γνωστή για τον αντιδυτικι-

σμό και τα δογματικά στοιχεία 
της, που έχουν γεννήσει βίαιους 
εξτρεμιστές-μέλη τρομοκρατι-
κών οργανώσεων. 

Στο τέλος της δεκαετίας του 
1980, ο Σινουάρ ήταν ένα από 
τα ιδρυτικά μέλη της Χαμάς, 
η οποία ιδρύθηκε κατά τη δι-
άρκεια της Πρώτης Ιντιφάντα. 
Εγινε στενός συνεργάτης του 
συνιδρυτή της Χαμάς, σεΐχη 
Γιασίν, του πνευματικού και 
ιδεολογικού ηγέτη της Χαμάς 
μέχρι τη δολοφονία του από 
Ισραηλινούς, το 2004.

Ο εγκέφαλος του τρόμου
ΓΙΑΧΙΑ ΣΙΝΟΥΑΡ
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Η τελευταία φορά που ο πρώην 
πρωθυπουργός του Ισραήλ Εχούντ 
Ολμέρτ μίλησε στην «Καθημερι-
νή» ήταν όταν το Ισραήλ μετρούσε 
ακόμη τις συνέπειες της πυραυ-
λικής επίθεσης του Ιράν στις 13 
Απριλίου. Σήμερα, και ενώ το Ισ-
ραήλ έχει υποστεί τη δεύτερη και 
μεγαλύτερη πυραυλική επίθεση, ο 
Ισραηλινός πρώην πρωθυπουργός 
και επικριτής του σημερινού πρω-
θυπουργού Μπέντζαμιν Νετανιά-
χου, λέει στην «Κ» ότι το Ισραήλ 
έχει επιτύχει τους στρατιωτικούς 
του στόχους στη Γάζα και πρέπει 
να σταματήσει τις μάχες στον πα-
λαιστινιακό θύλακο. 

Ο Ολμέρτ, που δέχεται καθη-
μερινά πυρά από την ισραηλινή 
κυβέρνηση, δεν διστάζει να δη-
λώσει ότι οι ακροδεξιοί εταίροι 
του πρωθυπουργού αμαυρώνουν 
την εικόνα του κράτους στη διε-
θνή κοινότητα, ενώ χαρακτηρί-
ζει «ανώριμες» τις δηλώσεις του 
πρώην πρωθυπουργού Ναφτάλι 
Μπένετ περί αλλαγής του status 
quo στη Μέση Ανατολή.

 
– Καθημερινά γινόμαστε μάρτυ-
ρες της διαφωνίας μεταξύ της 
ισραηλινής κυβέρνησης και της 
κυβέρνησης των ΗΠΑ. Εχετε δει 
ποτέ τις σχέσεις μεταξύ των δύο 
χωρών σε τόσο δύσκολη κατά-
σταση;

– Νομίζω ότι πρέπει να βάλου-
με τα πράγματα στη σωστή προο-
πτική. Από τη μια πλευρά υπάρχει 
μια εντεινόμενη διαφωνία μετα-
ξύ της ισραηλινής κυβέρνησης 
και της κυβέρνησης των ΗΠΑ, η 
οποία έχει εκφραστεί με διάφο-
ρους τρόπους πρόσφατα, αλλά 
από την άλλη πλευρά δεν υπήρ-
ξε ποτέ πιο ενεργή στρατιωτική 
και πολιτική υποστήριξη για το 
κράτος του Ισραήλ.

Θυμάμαι συναντήσεις με τον 
πρόεδρο Ρέιγκαν, τον πρόεδρο 
Τζορτζ Μπους τον πρεσβύτερο, 
τον Μπιλ Κλίντον, τον Τζορτζ 
Μπους τον νεότερο και τον Μπα-
ράκ Ομπάμα. Ολοι τους ήταν πολύ 
καλοί φίλοι του κράτους του Ισ-
ραήλ, αλλά κανείς δεν έκανε αυτό 
που έκανε ο πρόεδρος Μπάιντεν. 
∆ηλαδή, κανείς δεν ήρθε στο Ισ-
ραήλ εν μέσω πολέμου με τον 
ίδιο τρόπο που το έκανε ο Μπάι-
ντεν και, επιπροσθέτως, κανείς 
δεν έστειλε τεράστια αμερικανι-
κή στρατιωτική δύναμη στη Μέ-
ση Ανατολή με σκοπό και πρόθε-
ση να συμμετάσχει στον πόλεμο.

Στην περίπτωση που θα υπάρ-
ξει αντιπαράθεση μεταξύ του Ισ-
ραήλ και ενός τρίτου μέρους, η 
Αμερική θα σταθεί στο πλευρό 
του Ισραήλ και θα συμμετάσχει 
στον πόλεμο. Και στην πραγμα-
τικότητα, η Αμερική ήδη έλαβε 
μέρος τους τελευταίους μήνες σε 
πραγματικές ενεργές στρατιωτι-
κές επιχειρήσεις για την αναχαίτι-
ση των ιρανικών βαλλιστικών πυ-
ραύλων που εκτοξεύτηκαν προς 
το Ισραήλ. 

Eτσι, έχουμε μια αντίφαση: δη-
λαδή, μια πλήρη δυσπιστία της 
αμερικανικής κυβέρνησης προς 
την ισραηλινή κυβέρνηση. Και 
όμως, την ίδια στιγμή, τη μεγαλύ-
τερη δυνατή συνεργασία, καθώς 
και πολιτική και στρατιωτική υπο-
στήριξη για το κράτος του Ισραήλ. 
Νομίζω ότι αυτό είναι μια αντανά-
κλαση αυτού που θα αποκαλούσα 
βαθιά συναισθηματική και πνευ-
ματική δέσμευση του προέδρου 
Μπάιντεν προς τον εβραϊκό λαό 
και το κράτος του Ισραήλ. Αυτό 
είναι κάτι που υπερβαίνει κατά 
πολύ την προσωπικότητα του Νε-
τανιάχου.

 
– Κατά την άποψή σας προσπα-
θεί ο Νετανιάχου να παρασύ-
ρει τις Ηνωμένες Πολιτείες σε 
μια ανοιχτή αντιπαράθεση με 
το Ιράν;

– Ναι. Ακριβώς αυτό πιστεύω. 
Ο Νετανιάχου πιστεύει ότι ήταν 
προορισμένος από τη «θεία πρό-
νοια» να ηγηθεί του δυτικού κό-
σμου ενάντια στη δύναμη που 
αμφισβητεί τις θεμελιώδεις αξί-
ες και αρχές του δυτικού πολι-
τισμού. Και το λέει αυτό με τους 
πιο σαφείς όρους. Οταν κοιτά-
ζει τους ∆υτικούς ηγέτες σήμε-
ρα, τον Μπάιντεν, τον Στάρμερ, 
τον Μακρόν και τον καγκελάριο 
Σολτς, λέει στον εαυτό του, ίσως 
και στον στενό του κύκλο, «ποιοι 
είναι αυτοί οι τύποι; Είναι πρω-
τάρηδες και “χθεσινοί”. Τι κα-
ταλαβαίνουν για τις παγκόσμιες 

υποθέσεις και τα ιστορικά προ-
βλήματα; Είμαι ο Μπίμπι Νετα-
νιάχου, ήμουν εκεί πολύ πριν έρ-
θουν αυτοί, και θα φύγουν πολύ 
νωρίτερα από εμένα. Οπότε είναι 
υποχρέωσή μου να πιέσω τον δυ-
τικό κόσμο». 

Ο Νετανιάχου γνωρίζει ότι το 
Ισραήλ δεν έχει τα μέσα και τις 
ικανότητες να καταστρέψει το 
πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν, 
διότι οι Ιρανοί κρύβουν τις εγκα-
ταστάσεις τους 60 μέτρα κάτω 
από τη γη. Και το Ισραήλ δεν έχει 
τα όπλα και τις βόμβες που μπο-
ρούν να αλλάξουν αυτή την πραγ-
ματικότητα. Η Αμερική όμως τις 
έχει. Ετσι θέλει να δημιουργήσει 
μια αναπόφευκτη αντιπαράθε-
ση μεταξύ της Αμερικής και των 
Ιρανών, έτσι ώστε η Αμερική να 
συρθεί σε μια αντιπαράθεση στην 
οποία δεν θέλει να συμμετάσχει. 
Αλλά την ίδια στιγμή η Αμερική 
θέλει να υπερασπιστεί το Ισραήλ 
σε περίπτωση που του επιτεθεί το 
Ιράν. Οπότε, εδώ βρισκόμαστε.

 
– Πρόσφατα ο Ναφτάλι Μπένετ 
δήλωσε ότι «το Ισραήλ έχει τώ-
ρα τη μεγαλύτερη ευκαιρία να 
αλλάξει το πρόσωπο της Μέσης 
Ανατολής». Πιστεύετε ότι αυτό 
το παράθυρο ευκαιρίας αναφέρε-
ται σε ένα χτύπημα στο πυρηνι-
κό πρόγραμμα του Ιράν ή σε ένα 
πιθανό χτύπημα στην ηγεσία του 
θεοκρατικού καθεστώτος;

– Νομίζω ότι ο Ναφτάλι Μπέ-
νετ είπε κάτι που θα προτιμούσε 
εκ των υστέρων να μην είχε πει. 
Νομίζω ότι είναι μια αντανάκλαση 
ανωριμότητας, έλλειψης κατανόη-
σης και εμπειρίας στις παγκόσμιες 
υποθέσεις. Είτε εννοούσε το πυ-
ρηνικό πρόγραμμα του Ιράν είτε 
εννοούσε την ηγεσία του Ιράν, το 
Ιράν παραμένει ένα νόμιμο μέλος 

των Ηνωμένων Εθνών. ∆εν υπάρ-
χει αμφιβολία ότι το Ιράν είναι μια 
δικτατορία και μια ακραία θρη-
σκευτική κοινωνία χωρίς κανένα 
ίχνος δημοκρατίας. Αλλά να δη-
λώσουμε κάτι τέτοιο, που μπορεί 
να ερμηνευθεί ως απειλή κατά 
των ηγετών ενός νόμιμου μέλους 
των Ηνωμένων Εθνών, νομίζω ότι 
είναι πλήρης ανωριμότητα και λυ-
πάμαι γι’ αυτό.

 
– Ωστόσο, πιστεύετε ότι το Ισ-
ραήλ αντιμετωπίζει μια ιστορική 
ευκαιρία να απαλλαγεί από τους 
εχθρούς του;

– ∆εν νομίζω ότι το Ισραήλ 
έχει ιστορική ευκαιρία να απαλ-
λαγεί από τους εχθρούς του. Αυ-
τό είναι γελοίο. Το ζήτημα είναι 
ότι το Ισραήλ έχει επιδείξει την 
τεράστια στρατιωτική του δύνα-
μη, η οποία είναι απαραίτητη για 
την υπεράσπιση του κράτους του. 
Αν στις 7 Οκτωβρίου 2023 υπήρ-
χε οποιοδήποτε ερώτημα για το 
αν το Ισραήλ έχει την ικανότητα 
να υπερασπιστεί τον εαυτό του, 
νομίζω ότι τώρα είναι σαφές ότι 
μπορεί. Το ίδιο ισχύει και για την 
αποτελεσματικότητα και την πο-
λυπλοκότητα των ισραηλινών τε-
χνολογιών, όπου τα γεγονότα των 
τελευταίων εβδομάδων επανέφε-
ραν την αντίληψη ότι η ισραηλι-
νή ασφάλεια στον κυβερνοχώρο 
και την πληροφορική είναι στην 
κορυφή του κόσμου. Αλλά το να 
πιστεύουμε ότι μπορούμε να εξα-
λείψουμε αυτοκρατορίες, όπως 
του Ιράν με 80 εκατομμύρια αν-
θρώπους, είναι γελοίο. 

Στο τέλος της ημέρας αυτό που 
χρειαζόμαστε είναι ένα πολύ ισχυ-
ρό αμυντικό σύστημα, ώστε να 
μην υπάρχει κανείς που να έχει 
την εσφαλμένη αντίληψη ότι το 
Ισραήλ θα ηττηθεί. Ενώ ο μόνος 

τρόπος για να προσπαθήσουμε να 
απαλλαγούμε από τους εχθρούς 
μας είναι να κάνουμε ειρήνη μαζί 
τους. Και το πώς θα κάνουμε ει-
ρήνη μαζί τους είναι ένα δύσκολο 
ερώτημα, αλλά δεν υπάρχει εναλ-
λακτική λύση.

 
– Χωρίς να υποτιμήσουμε τις δυ-
νατότητες των ισραηλινών ενό-
πλων δυνάμεων, αλλά ρεαλιστι-
κά, μπορεί το Ισραήλ να αντέξει 
οικονομικά και στρατιωτικά να 
συνεχίσει να εμπλέκεται  σε τό-
σα πολλά μέτωπα;

– ∆εν έχει να κάνει με τις στρα-
τιωτικές δυνατότητες του ισραη-
λινού στρατού, που είναι αδιαμ-
φισβήτητες, αλλά το κόστος της 
διεξαγωγής ενός πολέμου για πε-
ρισσότερο από έναν χρόνο και 
παραμονής στον στρατό εκατο-
ντάδων χιλιάδων Ισραηλινών που 
τώρα απουσιάζουν από το εργατι-
κό δυναμικό της χώρας, αυξάνει 
το έλλειμμα σε περίπου 10% του 
εθνικού προϋπολογισμού. Οπότε 
διαβρώνεται η ισραηλινή οικο-
νομία και απειλείται η σταθερό-
τητά της.

 
– Με χιλιάδες θύματα και πλήγ-
ματα εκατέρωθεν, βλέπουμε ότι 
το Ισραήλ αποδυναμώνεται στα 
μάτια των δυτικών κοινωνιών. 
Πώς οι χειρισμοί του Νετανιάχου 
βλάπτουν την εικόνα του Ισραήλ;

– ∆εν νομίζω ότι υπάρχει ευ-
ρεία αποδυνάμωση του Ισραήλ, 
αλλά αποδυνάμωση του σεβασμού 
που απολαμβάνουμε στη διεθνή 
κοινότητα, όχι λόγω έλλειψης σε-
βασμού για τις δυνάμεις μας ή τα 
τεράστια επιστημονικά μας επι-
τεύγματα, αλλά εξαιτίας της αυ-
ξανόμενης απογοήτευσης για τις 
αξίες που αντιπροσωπεύει σήμε-
ρα η ισραηλινή ηγεσία. Ο κόσμος 
δεν συμπαθεί την κυβέρνηση του 
Νετανιάχου και τους συνεργάτες 
του, που μιλούν για το Ισραήλ με 
όρους που είναι εντελώς απαράδε-
κτοι για τη διεθνή κοινότητα. Και 
όλα αυτά τα γεγονότα παρουσιά-
ζονται ως διάβρωση των βασικών 
αξιών του Ισραήλ ως δημοκρατί-
ας και ως ανοιχτής και ανεκτικής 
κοινωνίας.

 
– Με τον πόλεμο να διαρκεί πε-
ρισσότερο από έναν χρόνο και 
να επεκτείνεται, υπάρχει «έξο-
δος διαφυγής»;

– Νομίζω ότι πρέπει να στα-
ματήσουμε τον πόλεμο στη Γάζα. 
Eχουμε πετύχει όλα όσα πρέπει να 
πετύχουμε σε στρατιωτικό επίπε-
δο και έχουμε χτυπήσει τη Χαμάς 
σε τέτοιον βαθμό που δεν έχουν 
μείνει πολλά από αυτήν. Οι σή-
ραγγες καταστράφηκαν εντελώς 
κάτω από το έδαφος και χιλιάδες 
μαχητές της Χαμάς εξοντώθηκαν. 
Eτσι, πετύχαμε όσα θα μπορούσαν 
να επιτευχθούν σε μια στρατιωτι-
κή επιχείρηση κατά της Χαμάς, η 
οποία κρύβεται υπογείως και δεν 
διαθέτει πλέον τακτικές μονάδες 
που να μπορούν να επιχειρήσουν 
ή να αντεπιτεθούν. 

Το ερώτημα είναι σήμερα, γιατί 
να μη σταματήσουμε και να φέ-
ρουμε πίσω τους ομήρους; Ο μό-
νος τρόπος για να φέρουμε πίσω 
τους ομήρους είναι να τερματί-
σουμε τον πόλεμο και αυτό είναι 
που πρέπει να κάνει ο Νετανιάχου. 
Ωστόσο, δεν το κάνει, όχι επειδή 
υπάρχει καλύτερος τρόπος να φέ-
ρει πίσω τους ομήρους, αλλά επει-
δή δεν υπάρχει καλύτερος τρό-
πος (πέρα από τον πόλεμο) για 
να μείνει ο ίδιος μακριά από τα 
προσωπικά του προβλήματα που 
θα αντιμετωπίσει μόλις τελειώσει 
ο πόλεμος. Και εννοώ τη δίκη και 
τις κατηγορίες που θα τον στρι-
μώξουν και θα απειλήσουν τη συ-
νέχιση της πρωθυπουργίας – και 
αυτό είναι κάτι που τον φοβίζει.

 
– Πιστεύετε ότι η λύση των «δύο 
κρατών» έχει εγκαταλειφθεί;

– Σίγουρα έχει τρωθεί σημα-
ντικά λόγω της συναισθηματικής 
έντασης της σημερινής αντιπαρά-
θεσης. Αν κάνετε μια δημοσκόπη-
ση ρωτώντας πόσοι Ισραηλινοί ή 
πόσοι Παλαιστίνιοι υποστηρίζουν 
τη λύση των δύο κρατών, η απά-
ντηση της πλειοψηφίας θα είναι 
μάλλον αρνητική. Νομίζω όμως 
ότι είναι η κατάλληλη στιγμή να 
θέσουμε το ζήτημα των «δύο κρα-
τών», διότι τώρα που υπάρχει δια-
φωνία, αυτή η λύση μπορεί τελικά 
να είναι ο μόνος δυνατός τρόπος 
επίλυσης της ιστορικής σύγκρου-
σης μεταξύ ημών και των Παλαι-
στινίων.

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Ο μόνος τρόπος για να 
προσπαθήσουμε να 

απαλλαγούμε από τους 
εχθρούς μας είναι να κά-
νουμε ειρήνη μαζί τους. 
Και το πώς θα κάνουμε 
ειρήνη μαζί τους είναι 
ένα δύσκολο ερώτημα, 

αλλά δεν υπάρχει εναλ-
λακτική λύση.
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Ο Νετανιάχου θέλει
να σύρει τις ΗΠΑ

σε πόλεμο με το Ιράν
Tο Ισραήλ δεν έχει όπλα κατάλληλα για να πλήξει τις υπόγειες 
εγκαταστάσεις του πυρηνικού προγράμματος της Τεχεράνης, γι’ 

αυτό θέλει να προκαλέσει την εμπλοκή της Αμερικής

«Είναι η κατάλληλη στιγμή 
να θέσουμε το ζήτημα των 
“δύο κρατών”– μπορεί τελι-
κά να είναι ο μόνος δυνατός 
τρόπος επίλυσης της ιστορι-
κής σύγκρουσης μεταξύ ημών 
και των Παλαιστινίων», λέει ο 
Εχούντ Ολμέρτ.

Δορυφορική φωτογραφία του πυρηνικού εργοστασίου στην περιοχή Νατάνζ του Ιράν, που ελήφθη τον 
Σεπτέμβριο. Το Ισραήλ συλλέγει εδώ και δεκαετίες στοιχεία για το πυρηνικό πρόγραμμα της Τεχεράνης, 
όμως σύμφωνα με τον Εχούντ Ολμέρτ δεν έχει την εξοπλιστική ισχύ για να πλήξει εγκαταστάσεις θαμμέ-
νες ακόμη και 60 μέτρα κάτω από την επιφάνεια. 

Εχούντ Ολμέρτ, πρώην πρωθυπουργός του Ισραήλ



Αστυνομία - ΚΟΠ... over*

Το επαναφέρω μήπως και βοηθήσει να κατανοή-
σουμε περαιτέρω, τι ακριβώς συμβαίνει φέτος,
στο άτυπο ματς που διεξάγεται μεταξύ Ομοσπον-
δίας/ σωματείων και Αστυνομίας/ Υπουργείου Δι-
καιοσύνης. Λίγες μέρες μετά που η ΚΟΠ ανακοί-
νωσε  την απόφασή της να επιτρέπεται μετακίνηση
φιλάθλων στα εκτός έδρας ματς, περιφρονώντας
τα αιτήματα της Αστυνομίας και του Υπουργείου,
ο Υπουργός, κατά τα τέλη του περασμένου Ιουλίου,
έκανε σαφή (;) σε ραδιοφωνικές του δηλώσεις,

τη στάση που θα κρατήσει η Αστυνομία: «Θ’ ασκεί τα καθήκοντά
της μέσα στα πλαίσια της αναλογικότητας και της λογικής σε
κάθε περίπτωση αναλόγως του κάθε αγώνα και αναλόγως της
συμπεριφοράς γενικότερα» είπε ο Υπουργός, αφήνοντας εντέχνως
ορθάνοιχτο ολόκληρο παραθύρι, για το πώς θα αντιδράσει το
αστυνομικό σώμα. 

Διαβαζόταν σαν μυστικός κώδικας, ακούστηκε σαν διφορούμενος
χρησμός, έμοιαζε με νομικό ακαταλαβίστικο όρο, μα λίγους μήνες
μετά, τα λόγια του Υπουργού εφαρμόστηκαν στην πράξη, μη
αφήνοντας καμία αμφισβήτηση ως προς την ερμηνεία τους. Με
το πέρας κάποιων μηνών, το Υπουργείο μαζί και η Αστυνομία,
αφού επιδόθηκαν σε διάφορους ελιγμούς αναδεικνύονται ως οι
απόλυτοι νικητές, καθότι, όχι μόνο είναι σε θέση πια να ορίζουν
έμμεσα, ποια παιγνίδια κρίνονται επικίνδυνα, μα έχουν πια την
ισχύ να μειώνουν τα εισιτήρια της γηπεδούχου ομάδας (δες την
περίπτωση Ομόνοια 29ης - ΑΠΟΕΛ) μα και να παρεμβαίνουν
ακόμη και σε διαιτητικές αποφάσεις (δες την εκδίκαση της
υπόθεσης για το ματς Απόλλωνα - ΑΕΛ).  

Επιπλέον, οι της Αστυνομίας κατάφεραν να «ψαλιδίσουν» τη
συμφωνία μεταξύ δύο ομάδων για παραχώρηση επιπλέον εισιτηρίων
στους φιλοξενούμενους (δες Καρμιώτισσα - ΑΠΟΕΛ), ενώ συναίνεσαν,
αφού όμως αρχικά σταμάτησαν την προπώληση προς τους Αμ-
μοχωστιανούς, στην υλοποίηση των συμφωνηθέντων έτσι όπως
προέκυψαν μέσα από τις συζητήσεις μεταξύ Ομόνοιας Αραδίππου
και Ανόρθωσης. Στην τελική, το Υπουργείο και η Αστυνομία,
μπορεί να μην κατάφεραν ν’ αποτρέψουν την απόφαση των σω-
ματείων για το δικαίωμα μετακίνησης φιλοξενούμενων οπαδών,
μα κατόρθωσαν πια, να είναι οι πλέον κυρίαρχοι ως προς το πώς
διεξάγεται το πρωτάθλημα, στο μη αγωνιστικό σκέλος του. 

Όσον αφορά τα σωματεία και κατ’ επέκταση την Ομοσπονδία,
αποδεικνύονται όχι μόνο ανίκανοι να υπερασπιστούν την απόφασή
τους, μα άθελά τους εκχώρησαν περαιτέρω δικαιώματα και
εξουσίες στην Πολιτεία.

Η μεριά της Ομοσπονδίας είναι πια τόσο αποδυναμωμένη,
που οι ίδιοι, χωρίς να έχουν ιδιαίτερη πίεση, έλαβαν την απόφαση
περί απαγόρευσης μετακίνησης φιλοξενουμένων, στα δύο ματς
μεταξύ ΑΕΚ και Ανόρθωσης.  

«Παγιδεύοντας» κατά κάποιο τρόπο την αντίπαλη μεριά, η
Αστυνομία και το Υπουργείο ανέδειξε την αδυναμία συνεννόησης
μεταξύ των σωματείων και της Ομοσπονδίας, αναγκάζοντάς τους
να υποχωρήσουν ακόμη και σε θέματα που παλαιότερα δεν είχαν
καμία δικαιοδοσία. Λίγους μήνες μετά την άρνησή τους στα
αιτήματα της Αστυνομίας και του Υπουργείου, σωματεία και Ομο-
σπονδία έχουν δεχθεί βαριά ήττα. 

Το αποτέλεσμα είναι ξεκάθαρο. Αστυνομία/ Υπουργείο - ΚΟΠ/
σωματεία… over*

*Αν επιλέξει ο παίκτης στο στοίχημα το Over 2,5, τότε για να κερδί-
σει θα πρέπει το σύνολο των τερμάτων που θα επιτευχθούν στον
αγώνα, να υπερβαίνει τα 3.  

Κατάντημα με (αγωνιστικές)
προεκτάσεις

Για τη νέα μορφή και εξέλιξη στο... κατάντημα του
κυπριακού ποδοσφαίρου, την... περιστασιακή
απαγόρευση μετακίνησης φιλάθλων, δεν χρειάζεται
να επαναλαμβάνουμε τα ίδια και τα ίδια. Περί πα-
ραδοχής ήττας πρόκειται, πρώτα και κύρια του
κράτους. Κλειστές κερκίδες ή γήπεδα γενικότερα,
η εύκολη λύση μπροστά στην ανικανότητα των
αρμοδίων. Έχουμε μάλιστα περάσει σ’ ένα ακόμη
στάδιο. Η πρόσφατη απόφαση για απαγόρευση
μετακίνησης φιλάθλων, τόσο για αγώνα τρεις

μέρες μετά, όσο και για αγώνα του δεύτερου γύρου! Ανόρθωση
– ΑΕΚ θα αναμετρηθούν για την 20ή αγωνιστική, το τελευταίο
Σαββατοκυρίακο Ιανουαρίου του 2025 και η απόφαση για μη πα-
ρουσία φιλάθλων της φιλοξενούμενης ομάδας ανακοινώθηκε
στις 17 Οκτωβρίου 2024! Κατά τ’ άλλα, ο υπουργός Δικαιοσύνης,
το καλοκαίρι, καλούσε την ΚΟΠ να διατηρήσει το μέτρο απαγό-
ρευσης μετακίνησης, τουλάχιστον μέχρι τον Οκτώβριο, προκειμένου
να εγκριθούν από τη Βουλή τροποποιήσεις στη σχετική Νομοθεσία,
με τις οποίες η Αστυνομία θα ευκολυνθεί στο έργο της!

Τις αποφάσεις απαγόρευσης μετακίνησης φιλάθλων η Εκτε-
λεστική της ΚΟΠ τις λαμβάνει. Ηλίου φαεινότερο, ωστόσο, πως
η Αστυνομία διαδραματίζει καθοριστικό ρόλο. Απ’ εκεί και πέρα,
σε καθαρά αγωνιστικό επίπεδο, η όλη ιστορία εξελίσσεται με
τρόπο από τον οποίο επηρεάζεται η διεξαγωγή του πρωταθλήματος
επί ίσοις όροις. Σαφώς και η έκβαση ενός αγώνα δεν καθορίζεται
από την παρουσία ή όχι φιλάθλων, ασφαλώς και την ίδια ώρα,
επηρεάζεται η προσπάθεια και των δύο ομάδων στον αγωνιστικό
χώρο. Μπορεί και όχι, μπορεί και ναι όμως, για δύο ομάδες που
ανταγωνίζονται τον ίδιο στόχο, η παρουσία ή απουσία των
φιλάθλων τους στο γήπεδο, είτε σε μεταξύ τους αναμέτρηση,
είτε κόντρα στον ίδιο αντίπαλο, να επηρεάσει σε σημαντικό
βαθμό το τελικό αποτέλεσμα.

Είμαστε ακόμη στην αρχή, το φαινόμενο, ωστόσο, αναμένεται
να συνεχισθεί. Έχει δημιουργηθεί ήδη προηγούμενο, προκύπτουν
ήδη, δικαιολογημένα, οι πρώτες αντιδράσεις, οποίες λογικά θα
ενταθούν σε ανάλογες μελλοντικές αποφάσεις και ειδικά όσο
πλησιάζουμε στο τέλος, όσο η κρισιμότητα κάποιων αγώνων θα
μεγαλώνει... Άλλο να στερείσαι τους φιλάθλους σου, συνεπεία
τιμωρίας και άλλο συνεπεία της ανικανότητας να αστυνομευθεί
σωστά ένα παιγνίδι.

Η σκέψη και μόνο, πως θα πάμε στη δεύτερη φάση και στα
ντέρμπι του πρώτου ομίλου, κάποια με κόσμο και από τις δύο
ομάδες και κάποια όχι, προκαλεί σοβαρό προβληματισμό. Την
ίδια ώρα, φόβο προκαλεί το να ελπίζεις σε διαφοροποίηση της
στάσης και της τακτικής των αρμοδίων και υπευθύνων για την
ομαλή διεξαγωγή ενός ποδοσφαιρικού αγώνα...

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Ο προπονητής είναι εκείνος που
μπορεί να κάνει τη διαφορά σε μια
ομάδα όταν οι αντίπαλοί του έχουν
παρόμοιους παίκτες σε ποιότητα
(και απολαβές). Σημαντική σημεί-
ωση, σε χώρες όπως η Κύπρος όπου
η υπομονή είναι σπάνια, θα πρέπει
να λάβουμε υπόψη άλλη μια παρά-
μετρο που αφορά τις διοικήσεις,
δεν υπάρχει και ένα «καταραμένο»
σχέδιο να το ακολουθούμε.  

Τα τελευταία χρόνια οι ομάδες
ξοδεύουν αρκετά εκατομμύρια ευ-
ρώ, επενδύοντας τις προσδοκίες
τους στη δημιουργία μιας αξιόλογης
ομάδας για υλοποίηση των στόχων
τους, στα πλούσια βιογραφικά των
ποδοσφαιριστών.Λίγοι είναι εκείνοι
που επενδύουν στον προπονητή.
Διότι, ίσως να μην έχουν ψηλά το
τι μπορεί να προσφέρει ένας αξιό-
λογος προπονητής ή επειδή είναι
αναλώσιμος (τουλάχιστον στην Κύ-
προ), ή επειδή ό,τι σκεφτεί ο νους
του καθενός. Αυτές οι σταθερές

αρχές απουσιάζουν, όπως ακόμη
η παραχώρηση εύλογου χρονικού
διαστήματος. Ακολουθούν ένα δρό-
μο φωτιάς και θα πρέπει να περ-
πατάνε σαν τους αναστενάρηδες
και όσοι αντέξουν. 

Την περασμένη Κυριακή, ο ομο-
σπονδιακός τεχνικός της Εθνικής
Ελλάδας Ιβάν Γιοβάνοβιτς, κληθείς
να σχολιάσει τις επευφημίες των
οπαδών στο πρόσωπό του μετά το
τέλος του αγώνα με την Ιρλανδία
(2-0), είπε κάτι το οποίο αξίζει να
καταγραφεί για να κατανοήσουμε
τις δεξιότητες των προπονητών,
το πνευματικό τους επίπεδο και τη
χρησιμότητά τους: «Η δουλειά του
προπονητή είναι συνδετικός κρίκος
μεταξύ των παικτών και των στόχων
που έχουν. Είμαι εδώ για να τους
βοηθήσω στην υλοποίησή τους.
Να βάζουν άμεσους στόχους. Πι-
στέψτε με, για όλο αυτό που ζούμε
είναι με πρωταγωνιστές τους παί-
κτες μου. Χαίρομαι γι’ αυτό που
βλέπω, αλλά χαίρομαι πολύ περισ-
σότερο για τους ίδιους τους παίκτες

μου, γιατί μέσα σε μία μικρή πο-
δοσφαιρική ζωή πρέπει να κάνουν
τεράστια προσπάθεια για να αφή-
σουν το στίγμα τους, όπως άφησαν
κάποια παιδιά πριν από μία 20ετία
και τους σεβόμαστε. Θέλω να τους
παρακινήσω να καταλάβουν και
ειδικά τους νεαρότερους, τι έχουν
να διαχειριστούν μπροστά τους.
Στο τέλος αυτοί είναι οι πραγματικοί
πρωταγωνιστές. Αυτοί». Ο ρόλος
του προπονητή είναι εφάμιλλος με

αυτόν κάθε διευθύνοντα συμβούλου
στις επιχειρήσεις. Ανάλογα με το
πόσο μεγάλη είναι η επιχείρηση,
τόσο μειώνονται οι άνθρωποι που
μπορούν να τη διαχειριστούν άρτια. 

Επιστρέφοντας στο δικό μας
πρωτάθλημα, στο οποίο η πίεση
είναι αφόρητη για τους προπονητές,
σε ένα επαγγελματικό πρωτάθλημα
όπου από το πρώτο δεκαήμερο του
Οκτώβρη μετράμε ήδη έξι «απώ-
λειες», με τον ΑΠΟΕΛ να διατηρεί
τα πρωτεία με δύο… διαζύγια, ται-
ριάζει ένα απόσπασμα από τα όσα
έγραψε στο βιβλίο του «Στη σκιά
και το φως» ο σπουδαίος Ουρου-
γουανός συγγραφέας που εντρύ-
φησε σε όλες τις πτυχές του ποδο-
σφαίρου. «Η μηχανή του θεάματος
τα αλέθει όλα, όλα διαρκούν λίγο,
και ο τεχνικός είναι το ίδιο αναλώ-
σιμος με οποιοδήποτε άλλο προϊόν
της κοινωνίας του θεάματος. Σή-
μερα το κοινό τού φωνάζει:

-Αθάνατος!
Και την επόμενη Κυριακή τον

προτρέπει να μην ξημερώσει».

Ο δρόμος της... φωτιάς 
Καρσέδο, Σπιλέφσκι και Νταμπράουσκας είναι οι μοναδικοί προπονητές 

που βρίσκονται μπροστά από τη νοητή γραμμή του πρωταθλητισμού  

<<<<<<<

Ο ρόλος του προπονητή
είναι εφάμιλλος με αυτόν
του διευθύνοντα συμ-
βούλου στις επιχειρή-
σεις.  Oσο πιο μεγάλη 
είναι η επιχείρηση, τόσο
μειώνονται οι άνθρωποι
που μπορούν να τη δια-
χειριστούν άρτια.

Κοιτάζοντας από την άλλη πλευρά
της σελίδας, για να δούμε ποιοι
είναι αυτοί οι προπονητές που κα-
τάφεραν να αντέξουν στον χρόνο
και στο τέλος δικαιώθηκαν με την
κατάκτηση του κυπριακού πρωτα-
θλήματος, θα διαπιστώσουμε ότι
κανένας δεν ξεκίνησε τη σεζόν με
συνεχόμενες νίκες. Μάλιστα, σε
δύο περιπτώσεις, ο μετέπειτα πρω-
ταθλητής/προπονητής ξεκίνησε τη
σεζόν με μέτρια αποτελέσματα με-
τρώντας νίκες στα μισά παιχνίδια.
Από τη σεζόν 2019-20 που είναι η
περίοδος κατά την οποία το πρω-
τάθλημα διακόπηκε λόγω «covid
19», Ομόνοια και Ανόρθωση ήταν
ισόβαθμες στην κορυφή του βαθ-
μολογικού πίνακα. Με το πέρας της
6ης αγωνιστικής, Μπεργκ (Ομόνοια)
και Κετσπάγια (Ανόρθωση) είχαν
ξεκινήσει το πρωτάθλημα κερδί-
ζοντας τους μισούς τους αγώνες. Ο
Κετσπάγια με τρεις νίκες και τρεις
ισοπαλίες και ο Μπεργκ με τρεις
νίκες, δύο ισοπαλίες και μία ήττα. 

Την επόμενη σεζόν όταν και διε-
ξάχθηκε κανονικά το πρωτάθλημα,
έστω και χωρίς πολύ κόσμο στις
εξέδρες, ο Μπεργκ (Ομόνοια) μέχρι

την 6η αγωνιστική πάλι τρεις νίκες
είχε και άλλες τόσες ισοπαλίες. Την
επόμενη σεζόν (2021-22) ο Τσόρ-
νιγκερ (Απόλλωνας) είχε ελαφρώς
καλύτερο ξεκίνημα με τέσσερις
νίκες και δύο ισοπαλίες, ενώ με την
ίδια επίδοση ξεκίνησε το πρωτά-
θλημα και ο Σπιλέφσκι (Άρης) την
περίοδο 2022-23. Τρεις νίκες ήταν
το ξεκίνημα του Σα Πίντο (ΑΠΟΕΛ)
στο τελευταίο πρωτάθλημα.

ΠΡΩΤΕΣ ΕΞΙ ΑΓΩΝΙΣΤΙΚΕΣ 
Σα Πίντο 3-2-1 (2023-24) 
Σπιλέφσκι 4-0-2 (2022-23) 
Τσόρνιγκερ 4-0-2 (2021-22)
Μπεργκ 3-3-0 (2020-21)
Μπεργκ 3-2-1 (2019-20)
Κετσπάγια 3-3-0 (2019-20) 

Διαπιστώνουμε δηλαδή ότι οι
ομάδες που κατέκτησαν τον τίτλο
δεν χρειάστηκε να ξεκινήσουν από
τις πρώτες αγωνιστικές με συνε-
χόμενες έξι νίκες. Ούτε καν πέντε.
Λιγότερες ήταν, μάλιστα, οι φορές
από το 2020 μέχρι το 2024 που οι
μετέπειτα πρωταθλήτριες είχαν
τέσσερις νίκες. Συνήθως –μας λέει
η προϊστορία– για τον προπονητή

που θα κατακτήσει το πρωτάθλημα,
τρεις νίκες είναι αρκετές. 

Ποιες ομάδες μέχρι την 6η αγω-
νιστική μέτρησαν τρεις νίκες και
πάνω;

1. Πάφος 5-1-0 16
2. Άρης 4-2-0 14
3. Ομόνοια 4-0-2 12
4. ΑΕΚ 3-1-2 10
5. ΑΠΟΕΛ 3-1-2 10
6. Απόλλων 3-1-2 10
7. ΑΕΛ 3-0-3 9

Κοιτάζοντας τη βαθμολογία βλέ-
πουμε ότι έχουμε επτά ομάδες που
άρχισαν το πρωτάθλημα με του-
λάχιστον τρεις νίκες. Αυτό δεν ση-
μαίνει ότι όλες διαθέτουν ελπίδες
για τον τίτλο. Μπορεί και να έχουν
δηλαδή, αλλά κάποιες έχουν πε-
ρισσότερες πιθανότητες και άλλες
λιγότερες. Θα πρέπει όμως να μπει
στην εξίσωση και πόσοι ήταν οι
βαθμοί που κέρδιζαν οι πρωταθλη-
τές προπονητές των προηγούμενων
χρόνων στις πρώτες έξι αγωνιστικές.
Βλέπουμε λοιπόν πως τη χειρότερη
συγκομιδή την είχε ο Σα Πίντο πέρ-
σι. Την ίδια συγκομιδή είχε και ο

Μπεργκ (2019-20) αλλά εκείνο το
πρωτάθλημα, είπαμε, διακόπηκε
λόγω covid 19. Ως εκ τούτου, οι 11
βαθμοί που είχε συγκεντρώσει ο
Πορτογάλος τεχνικός μοιάζει να
είναι το όριο. 

Στο «κάδρο» αυτή τη στιγμή βρί-
σκονται η Πάφος του Καρσέδο, που
έχει το καλύτερο ξεκίνημα των τε-
λευταίων χρόνων με πέντε νίκες
και μία ισοπαλία. Ο Άρης του Σπι-
λέφσκιεμφανίζει καλύτερη επίδοση
ακόμη και σε σχέση με τη χρονιά
που κατέκτησε τον τίτλο, και η Ομό-
νοια του Νταμπράουσκαςπου ξεκινά
–πάντα σε σχέση με τους προηγού-
μενους πρωταθλητές– με τους κα-
λύτερους οιωνούς. Επειδή όμως
χρόνο με τον χρόνο διαφοροποι-
ούνται τα δεδομένα δεν θα πρέπει
τίποτε να αποκλείσουμε για τις ομά-
δες που ακολουθούν. Μοιάζει με
ένα πρωτάθλημα για ανθεκτικούς
χαρακτήρες στο περιβάλλον του
κυπριακού ποδοσφαίρου, στο οποίο
δεν ευδοκιμεί η υπομονή. Θα επι-
βιώσουν μόνο όσοι καταφέρουν να
αποδεικνύουν κάθε εβδομάδα την
αξία τους, σε ένα άθλημα που η
τύχη επίσης παίζει σημαντικό ρόλο. 

Κόκκινες γραμμές τίτλου

Σα Πίντο, 
Σπιλέφσκι,
Τσόρνιγκερ
και Μπεργκ
είναι οι προ-
πονητές που

δεν ξεκίνησαν
τη σεζόν με

συνεχόμενες
νίκες, όμως

κατάφεραν να
αντέξουν

στον χρόνο
και στο τέλος
δικαιώθηκαν
με την κατά-

κτηση του κυ-
πριακού πρω-
ταθλήματος.
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ΟΥΡΑΓΟΣ ΣΤΗΝ ΕΥΡΩΠΗ

Πρώτη από το τέλος σε
ηλεκτρικά Ι.Χ. η Κύπρος
Η Κύπρος είχε το χαμηλότερο μερίδιο
σε ηλεκτρικά επιβατικά αυτοκίνητα με
μπαταρία μεταξύ των κρατών-μελών της
Ε.Ε. για το 2023, σύμφωνα με στοιχεία
της Eurostat. 14 χώρες κατέγραψαν με-
ρίδια κάτω του 1%, με τα χαμηλότερα να
καταγράφονται στην Κύπρο, με μόλις
0,201%. Σελ. 6

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΑΓΟΡΕΣ

Στην Αθήνα για πολυτελή
ψώνια οι πολύ πλούσιοι
Η Αθήνα και η Μύκονος περιλαμβάνον-
ται στους ταχύτερα αναπτυσσόμενους
προορισμούς για τους πολύ πλούσιους,
όχι απλώς ως τουριστικοί προορισμοί,
αλλά και για αγορές tax free ειδών πο-
λυτελείας. Γνωστοί οίκοι άνοιξαν ή ετοι-
μάζονται να ανοίξουν καταστήματα και
σε άλλες περιοχές. Σελ. 7

ΣΤΑ ΥΨΗ ΚΑΙ ΣΤΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ

Αυξήθηκαν κατά 7,6%
τα ενοίκια στην Αττική
Συνεχίζεται η άνοδος των ενοικίων
στην Αθήνα και γενικότερα στην Αττική.
Συνολικά, η αύξηση στην Αττική από την
αρχή του έτους αγγίζει το 7,6%. Ανοδικά
κινούνται και τα ενοίκια στον δήμο Θεσ-
σαλονίκης. Στο κέντρο της πόλης τα
ενοίκια είναι υψηλότερα απ’ ό,τι στο
κέντρο της Αθήνας. Σελ. 12

Κύπρος 2,83% -0,09%

Γερμανία 2,21% -0,05%

Γαλλία 2,89% -0,13%

Ιταλία 3,41% -0,12%

Ισπανία 2,91% -0,08%

Ιρλανδία 2,52% -0,11%

Ελλάδα 3,07% -0,09%

Ην. Βασίλειο 4,09% -0,13%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Πάνω από το 50% της παγκόσμιας παραγωγής τροφίμων κινδυνεύει να εξαφανιστεί μέσα στα επόμενα 25 χρόνια εξαιτίας της λειψυδρίας. Οι
επιπτώσεις έπειτα από δεκαετίες καταστροφικής χρήσης της γης και κακοδιαχείρισης του νερού, σε συνδυασμό με την κλιματική κρίση, είναι
εμφανείς. Σχεδόν 3 δισεκατομμύρια άνθρωποι αντιμετωπίζουν έλλειψη νερού, οι καλλιέργειες πλήττονται, οι πόλεις βυθίζονται, ενώ και η
στάθμη των ποταμών στην κοιλάδα του Αμαζονίου (φωτογραφία) έχει πέσει στο χαμηλότερο επίπεδο που έχει καταγραφεί ποτέ. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΧOΡΧΕ ΑΛΒΑΡΕΘ, ΑΛΜΠΕΡΤΟ ΜΟΥΣΟ, ΖΑΝ-ΜΑΡΚ ΝΑΤΑΛ και ΣΕΜΠΑΣΤΙΑΝ ΒΕΝΤΕ*

Η άνοδος του πληθωρισμού τα
τελευταία τρία χρόνια πυροδο-
τήθηκε μετά μια πρωτόγνωρη
αναστάτωση στην παγκόσμια
οικονομία. Οι εγκλεισμοί της
πανδημίας αρχικά μετατόπισαν
τη δημόσια συζήτηση μακριά
από τις υπηρεσίες προς τα αγαθά.
Το χαρακτηριστικό αυτό συμπί-
πτει με την εποχή κατά την οποία
η άνευ προηγουμένου δημοσιο-
νομική και νομισματική τόνωση
ενίσχυσε τη ζήτηση, ενόσω πολ-
λές εταιρείες δεν αύξησαν την
παραγωγή τους αρκετά γρήγορα.
Ως αποτέλεσμα, παρατηρήθηκαν
αναντιστοιχίες μεταξύ προσφο-
ράς και ζήτησης με συνεπαγό-
μενη άνοδο τιμών σε ορισμένους
τομείς. Οταν οι οικονομίες άνοι-

ξαν ξανά, η ζήτηση για υπηρεσίες
αποκαταστάθηκε. Κατόπιν, η ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
εκτόξευσε τις τιμές των εμπο-
ρευμάτων στα ύψη, συμπαρα-
σύροντας τον παγκόσμιο πλη-
θωρισμό στα υψηλότερα επίπεδά
του από τη δεκαετία του 1970.
Πέραν των παραδοσιακών μα-
κροοικονομικών μεγεθών, η μον-
τελοποίησή μας δείχνει πώς οι
αιχμές του πληθωρισμού σε συγ-
κεκριμένους τομείς ενσωματώ-
θηκαν στον δομικό πληθωρισμό,
ένα λιγότερο ασταθές μέτρο,
εξαιρουμένων των τροφίμων και
της ενέργειας. Το «κλειδί» για
την ανάλυσή μας αφορά την αλ-
ληλεπίδραση μεταξύ της διογ-
κούμενης ζήτησης και της συμ-

φόρησης και των κραδασμών
ανά τομέα.

Οταν τα σημεία συμφόρησης
της προσφοράς ήταν ευρέως δια-
δεδομένα και αλληλεπιδρούσαν
με την ισχυρή ζήτηση, η καμπύλη
Φίλιπς –ο κύριος μετρητής της
σχέσης πληθωρισμού και οικο-

νομικής χαλάρωσης– ανήλθε και
μετατοπίστηκε προς τα άνω. Η
πιο απότομη καμπύλη Φίλιπς
υπονοούσε ότι σχετικά μικρές
αλλαγές στην οικονομική χαλά-
ρωση θα επιδρούσαν πολύ στον
πληθωρισμό. Τα νέα ήταν και
κακά και καλά. Ο πληθωρισμός
ενισχύθηκε, διότι πολλοί κλάδοι
οικονομικής δραστηριότητας
έφθασαν στα όρια της παραγω-
γικής τους ικανότητας. Πάντως,
ήταν εφικτή η χαλιναγώγησή
του με χαμηλότερο κόστος, όσον
αφορά την απολεσθείσα οικο-
νομική παραγωγή. Αυτή η τε-
λευταία εικόνα μάς δίνει ένα και-
νούργιο μάθημα: τα εκτεταμένα
σημεία συμφόρησης στην προ-
σφορά μπορούν να λειτουργή-

σουν θετικά για τις κεντρικές
τράπεζες, όταν αντιμετωπίζουν
μια άνοδο της ζήτησης. Επειδή
η καμπύλη Φίλιπς γίνεται πιο
απότομη σε τέτοιες περιπτώσεις,
η σύσφιγξη της πολιτικής μπορεί
να αποβεί αποτελεσματικότατη
στη γρήγορη μείωση του πλη-
θωρισμού με περιορισμένο κό-
στος παραγωγής. Ωστόσο, η
υπερβολική σκλήρυνση της πο-
λιτικής σε τέτοιες περιπτώσεις
ίσως αποβεί αντιπαραγωγική,
οδηγώντας σε δαπανηρή οικο-
νομική συρρίκνωση και κακή
κατανομή των πόρων.

* Επιστημονικά και διοικητικά στελέχη
του ΔΝΤ. Το άρθρο δημοσιεύεται στο
ιστολόγιο του ΔΝΤ.

Τα μαθήματα από τον πληθωρισμό

Διάταγμα για
κλοπή εικόνας
από εκκλησία
στα κατεχόμενα
Η ΜΟΚΑΣ κατά ξεπλύματος

Αυξάνονται οι αναφορές ύπο-
πτων συναλλαγών χρόνο με τον
χρόνο στην Κύπρο. Τετραψήφιος
ο αριθμός αναφορών από το 2016
και μετά. Άνθηση σημειώνουν
οι αναφορές για ξέπλυμα από
παρόχους υπηρεσιών τυχερών
παιγνιδιών. Για πρώτη φορά εκ-
δόθηκε κυπριακό δικαστικό διά-
ταγμα για κλοπή από εκκλησία
στα κατεχόμενα αρχαίας εικόνας
με αίτημα της ΜΟΚΑΣ. Σελ. 4

Προσαρμόστηκε
στις προκλήσεις
και επεκτείνεται
η ΚPMG Κύπρου
Συνέντευξη Χρ. Βασιλείου

Σε πορεία συνεχούς επέκτασης
των εργασιών της, όχι μόνο
στην Κύπρο αλλά και στο εξω-
τερικό, βρίσκεται η KPMG. Σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της ΚPMG
Κύπρου, κ. Χρίστος Β. Βασιλεί-
ου, αναφέρεται μεταξύ άλλων
στις προκλήσεις του σήμερα,
την τεχνητή νοημοσύνη, την
πράσινη ενέργεια και την επι-
χειρηματικότητα. Σελ. 3

ΙΝΔΙΑ

Μακραίνει
η λίστα 
των άνεργων
πτυχιούχων

Σελ. 11
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Η λειψυδρία απειλεί το 50% της παραγωγής τροφίμων

Την κάνουλα για επενδύσεις ανοί-
γει αργά, αλλά αποφασιστικά,
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ). Δίνει ένα βήμα παραπάνω
στον δανεισμό, ενώ θέλει να γί-
νει ένα βήμα πίσω στον τομέα
της αποταμίευσης. Με τη μεί-

ωση των επιτοκίων κατά 0,25%
την προηγούμενη Πέμπτη στη
συνεδρία της νομισματικής πο-
λιτικής της ΕΚΤ και συνολικά
με την τρίτη συνεχόμενη από
το καλοκαίρι του 2024 (συνολικά
0,75%), ο δανεισμός γίνεται

φθηνότερος και δίνει έναν πα-
ραπάνω επενδυτικό «αέρα». 

Μαζί όμως με τον επενδυτικό
«αέρα» που δίνει η ΕΚΤ, δίνει
και μικρό «αέρα» σε δανειολή-
πτες που είδαν τις δόσεις των
δανείων τους να ανεβαίνουν

από το καλοκαίρι του 2022. Πλέ-
ον, η μείωση των επιτοκίων θα
είναι κατά 0,75%, αν μιλάμε
πάντα για δάνεια που έχουν ως
βάση το βασικό επιτόκιο της
ΕΚΤ. 

Αυτά τα δάνεια, τα οποία εί-

ναι ένας τύπος από τα τρία συ-
νολικά που έχουν κυμαινόμενο
χαρακτήρα, θα επηρεαστούν
(θετικά για τους δανειολήπτες)
άμεσα, δηλαδή από την προσε-
χή Τετάρτη, 23 Οκτώβρη, οπότε
και θα εφαρμοστεί. Σελ. 5

Πόρτα για νέες επενδύσεις άνοιξε η ΕΚΤ
Με τη μείωση των επιτοκίων ο δανεισμός γίνεται φθηνότερος και μειώνονται οι δόσεις των δανειοληπτών

<<<<<<

Η σύσφιγξη της πολιτι-
κής οδηγεί σε γρήγο-
ρη μείωση του πληθω-
ρισμού, αλλά η υπερ-
βολική σκλήρυνση εί-
ναι αντιπαραγωγική.
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Του ΛIΑΜ ΠΡAΟΥΝΤ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Οι Βρυξέλλες επιθυμούν οι ευρω-
παϊκές επιχειρήσεις να συσπειρώ-
σουν τις δυνάμεις τους, ώστε να
είναι σε θέση να ανταγωνιστούν
τους αντιπάλους τους των ΗΠΑ
και της Κίνας. Τραπεζικά στελέχη,
που δραστηριοποιούνται στις επεν-
δύσεις, θεωρούν ειρωνεία σήμερα
η Κομισιόν να ανησυχεί για την
απουσία ομίλων στην Ε.Ε. με ειδικό
βάρος. Η απερχόμενη επίτροπος
Ανταγωνισμού, Μαργκρέτε Βε-
στάγκερ, καθώς και οι προκάτοχοί
της απέκλεισαν συμφωνίες, που
ποικίλλουν από τη συγχώνευση
της Alstom με τις σιδηροδρομικές
δραστηριότητες της Siemens το
2019 έως και την απόπειρα της
Schneider Electric να αγοράσει
αντί 6,4 δισ. ευρώ την ανταγωνι-
στική Legrand το 2001. Οι καιροί
έχουν αλλάξει, ωστόσο. Η νέα επί-
τροπος Ανταγωνισμού, Τερέσα
Ριμπέρα, υποσχέθηκε στην πρό-
εδρο της Κομισιόν, Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, ότι οι κανόνες βιομη-
χανικής πολιτικής θα «εξελιχθούν»
για να βοηθήσουν τις ευρωπαϊκές
εταιρείες να αυξηθούν. Οι Βρυξέλ-
λες πλέον συνειδητοποίησαν ότι
ο ιδιωτικός τομέας της Ε.Ε., που
συχνά είναι υποβαθμισμένος, δυ-
σκολεύεται να αντιμετωπίσει ζη-
τήματα εντάσεως κεφαλαίου, ήτοι
αμυντικές ανάγκες, στροφή στην
πράσινη ανάπτυξη και τεχνητή
νοημοσύνη. Σε πρόσφατη έκθεση
από τον πρώην πρόεδρο της ΕΚΤ,
Μάριο Ντράγκι, αναφέρεται ότι η
ενεργειακή μετάβαση, οι ψηφιακές
επενδύσεις και οι απαραίτητες
πρόσθετες στρατιωτικές δαπάνες
θα απαιτούσαν έως και 800 δισ.
ευρώ δημόσιες και ιδιωτικές επεν-
δύσεις ετησίως.

Οι σχετικά αδύναμες εταιρείες
της Ευρώπης μπορεί να δυσκο-
λεύονται να συγκεντρώσουν τέ-
τοιας κλίμακας πόρους. Εκεί δρα-
στηριοποιούνται μόλις 99 από τις
500 μεγαλύτερες εισηγμένες εται-
ρείες του κόσμου με βάση την κε-
φαλαιοποίησή τους έναντι των
112 στην Ασία και των 277 στην
Αμερική, κατά τα στοιχεία της
LSEG.  Η συνολική κεφαλαιοποίηση
πέντε μεγάλων εταιρειών τεχνο-
λογίας των ΗΠΑ –Apple, Nvidia,
Microsoft, Alphabet και Amazon–
σχεδόν υπερβαίνει την αξία συ-
νολικά του πανευρωπαϊκού δείκτη

STOXX Europe 600, ο οποίος πε-
ριλαμβάνει επίσης εισηγμένες εται-
ρείες στο Ηνωμένο Βασίλειο. Η
έκθεση Ντράγκι τονίζει την ανάγκη
για ενοποίηση κεφαλαίων της Ε.Ε.
σε τηλεπικοινωνίες, ημιαγωγούς
και άμυνα. Ξεκινήστε με τις τηλε-
πικοινωνίες. Η ενοποίηση στο
εσωτερικό των χωρών δεν θα δη-
μιουργήσει γίγαντες τύπου ΗΠΑ.
Μια τέτοια θα ήταν η συγχώνευση
Deutsche Telekom-Orange, που
θα συγκροτούσε έναν πρωταθλητή
ευρυζωνικότητας και κινητής τη-
λεφωνίας με έσοδα 156 δισ. ευρώ
φέτος. Πέρα από το τεράστιο μέ-
γεθος, όμως, είναι δύσκολο να δεις
τη βιομηχανική λογική. Η βρετα-
νική Vodafone διαλύθηκε, αφότου
δεν έπεισε τους μετόχους για τα
πλεονεκτήματα ενός επιχειρημα-
τικού μοντέλου, που καλύπτει πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες.

Οι ημιαγωγοί είναι άλλη περί-
πτωση. Η ολλανδική εταιρεία κα-
τασκευής εξοπλισμού παραγωγής
ημιαγωγών 300 δισ. ευρώ, ASML,
είναι η μόνη ευρωπαϊκή στον κλάδο
με 12ψήφια κεφαλαιοποίηση. Οι
χώρες τείνουν να προστατεύουν
με ζήλο τις τοπικές επενδύσεις σε
τσιπ, που σημαίνει ότι η εξοικο-
νόμηση κόστους μπορεί να είναι
ελάχιστη. Παρόμοιος κίνδυνος πα-
ρατηρείται και στην αμυντική βιο-
μηχανία, όπου συνδυασμοί μεταξύ
εθνικών παικτών, όπως η γαλλική
Thales, η ιταλική Leonardo και η
γερμανική Rheinmetall, θα λει-
τουργούσαν μόνο με πολιτική στή-
ριξη. Αρα, οι διασυνοριακές συμ-
φωνίες σε στρατηγικούς τομείς εί-
ναι είτε οικονομικά είτε πολιτικά
δύσκολες ή και τα δύο. Αυτό δεν
σημαίνει ότι οι προσπάθειες των
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και Τε-
ρέσα Ριμπέρα θα είναι άχρηστες.

Η επιτρεπόμενη συγκέντρωση
τοπικών τηλεπικοινωνιακών ομί-
λων θα ανακουφίσει την πίεση
στους επενδυτικούς προϋπολογι-
σμούς των φορέων εκμετάλλευσης,
ενισχύοντας ενδεχομένως τις επεν-
δύσεις σε ευρυζωνικές ίνες. Δεδο-
μένου, όμως, ότι σχετικά σπάνια
ομονοούν πολιτικοί, διευθύνοντες
σύμβουλοι και επενδυτές για μια
διασυνοριακή συγχώνευση, η δου-
λειά που μπορούν μόνες τους να
κάνουν οι Φον ντερ Λάιεν και Ριμ-
πέρα είναι αρκετή. 

Καλή αντιγραφή
Ο Σκλαβενίτης της Κύπρου από ό,τι φαίνεται θα
αντιγράψει τις πρακτικές της «μαμάς» Σκλαβενί-
τη, στην Ελλάδα. Θα είναι αντιγραφή με θετικό
πρόσημο και για καλό σκοπό, καθώς αναμένεται
να δώσει μπόνους στους υπαλλήλους του 300
ευρώ, ανεξαρτήτως αν είναι πλήρους, ή μερικής
απασχόλησης. Ο Σκλαβενίτης έχει 18 καταστήμα-
τα στην κυπριακή αγορά, οκτώ στη Λευκωσία,
πέντε στη Λεμεσό, δύο στην Πάφο, δύο στη Λάρ-
νακα και ένα στο Παραλίμνι.

••••
Η ευθύνη αλλού 
Δεν ικανοποίησαν τα βιαστικά μέτρα που εξήγ-
γειλε η κυβέρνηση κατά της ακρίβειας, με αποτέ-
λεσμα να υπάρχει διαδικασία αναθεώρησης.
Προς αυτή την κατεύθυνση αναμένεται να ξεκι-
νήσει κύκλος διαβουλεύσεων με φορείς της οι-
κονομίας για να διαπιστωθεί ποια μέτρα θα ήταν
ικανοποιητικά. Από τις πρώτες πληροφορίες όσοι
προτίθενται να συνεργαστούν για την κατάθεση
απόψεων φαίνεται πως προσανατολίζονται σε
παλιές φόρμουλες που έχουν να κάνουν με την
επιδότηση του ρεύματος και τον μειωμένο φόρο
κατανάλωσης στα καύσιμα. Από τη φύση τους αυ-
τές οι προτάσεις δεν μπορούν και δεν θα αποτε-
λέσουν στοχευμένα μέτρα λόγω πρακτικών προ-
βλημάτων στην εφαρμογή. Ως εκ τούτου, αυτή η
νέα προσπάθεια της κυβέρνησης δεν θα είναι μια
από τα ίδια. Η μόνη διάφορά θα είναι πως η ευθύ-
νη θα μετατοπιστεί αλλού και δεν θα βαραίνει την
κυβέρνηση.  

••••
Τέλος Νοεμβρίου 
οι αποφάσεις 
Σε συμβούλους έχει ανατεθεί η εξεύρεση λύσης
για αξιοποίηση της τεχνογνωσίας της ΑΗΚ στο
έργο της ηλεκτρικής διασύνδεσης χωρίς να απαι-
τηθεί η μετοχική εμπλοκή θυγατρικής που θα εί-
ναι spin off του τομέα δικτύων. Η πλευρά των
συνδικαλιστικών οργανώσεων, που αντιδρά έντο-
να στην αποξένωση των δικτύων για δημιουργία
θυγατρικής, εξετάζει μόνο το ενδεχόμενο η ΑΗΚ
να πουλά υπηρεσίες σχετικές με την τεχνογνω-
σία του οργανισμού. Πάντως, ο υπουργός δίνει
διορία μέχρι το τέλος Νοεμβρίου για να  αποφα-
σίσει τελεσίδικα το διοικητικό συμβούλιο την τε-
λική θέση της ΑΗΚ. Την ίδια περίπου περίοδο
αναμένεται να ολοκληρωθεί και η μελέτη των εμ-
πειρογνωμόνων του υπουργείου που θα ανάψει
το πράσινο φως για την επένδυσή ύψους €100
εκ. από το κράτος με πόρους από το σχέδιο ανά-
καμψης. 

••••
Αντικειμενικά άλυτο 
Στην κατηγορία εγκλωβισμένων αγοραστών ακι-
νήτων περιλαμβάνονται 9.500 περιπτώσεις. Με
τον όρο αυτό εννοούμε ότι δεν έχει ακόμη ξεκα-

θαρίσει η έκδοση τίτλου ιδιοκτησίας στους αγο-
ραστές αν και έχουν περάσει πάρα πολλά χρόνια.
Το αποτέλεσμα είναι αυτοί οι ιδιοκτήτες να μην
μπορούν να αξιοποιήσουν την περιουσία τους με
τον τρόπο που θα ήθελαν. Η κυβέρνηση ανέλαβε
πρωτοβουλία για να επιλύσει το διαχρονικό πρό-
βλημα, αντιλήφθηκε όμως νωρίς πως αν μπορού-
σε να λυθεί θα ήταν κάτι που θα αντιμετωπιζόταν
μέχρι σήμερα. Έχοντας λοιπόν διαπιστώσει πως
τα προβλήματα είναι αντικειμενικά για τη μεγάλη
πλειονότητα των περιπτώσεων, ως μόνη λύση
απομένει η δικαστική οδός με επίσπευση των
διαδικασιών, κάτι όμως που θα απαιτήσει μεγάλη
οργάνωση. 

••••

Διπλή αστοχία 
Η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης επι-
νοήθηκε και υλοποιήθηκε με δύο στόχους, την
εξοικονόμηση των πόρων και την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών. Προς το παρόν κανένας
από τους δύο στόχους δεν φαίνεται να επιτυγχά-
νεται, αφού τα παράπονα ξεκινούν από αυτούς
που κλήθηκαν να την εφαρμόσουν. Συγκεκριμέ-
να, γίνεται λόγος για ελλιπή χρηματοδότηση, υπο-
στελέχωση, προβλήματα συντονισμού καθώς και
διοικητικής και οικονομικής αυτοτέλειας των δο-
μών που δημιουργήθηκαν. Σε σχέση με τη διευκό-
λυνση των πολιτών, ενδεικτικά αναφέρουμε πως
μόνο στη Λεμεσό οι εκκρεμούσες πολεοδομικές
και οικοδομικές αιτήσεις ανέρχονται σε 8.500. 

••••
Σταγόνα στον ωκεανό
Η προετοιμασία σχεδίου για αναπλήρωση μέ-
ρους των χρημάτων που χάθηκαν στο κούρεμα
του 2013 ανοίγει ξανά τη συζήτηση και ξυπνά
μνήμες σε σχέση με τις τότε αποφάσεις. Μέχρι
στιγμής στο σχέδιο επιθυμούν να ενταχθούν
11.000 πρόσωπα, τα οποία όμως θα πρέπει να
ελεγχθούν πριν αποφασιστεί η ένταξή τους για
να καταρτιστεί ο τελικός κατάλογος δικαιούχων.
Όπως φαίνεται οι κουρεμένοι καταθέτες της Τρά-
πεζας Κύπρου δεν θα μπορέσουν να ενταχθούν,
καθώς οι καταθέσεις τους μετατράπηκαν σε με-
τοχές, οι οποίες εκείνη την περίοδο ήταν ελεύθε-
ρα διαπραγματεύσιμες στο χρηματιστήριο. Σε κά-
θε περίπτωση, τα ποσά για τα οποία γίνεται λόγος
είναι σταγόνα στον ωκεανό σε σχέση με την
ανάγκη που επιχειρείται να καλυφθεί. Σημει-
ώνουμε ότι το εν λόγω ταμείο έχει σήμερα απο-
θεματικό γύρω στα €200 εκ. και αναμένεται πως
θα ενισχύεται ετησίως με €25 εκ. επιπλέον.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπεραξία Χρεογράφου 
Υπεραξία χρεογράφου κα-
λείται η θετική διαφορά η
οποία προκύπτει από τη
σύγκριση της τρέχουσας τι-
μής ενός επενδυτικού τίτ-
λου (ομολόγου, αξιογρά-
φου, ομολογίας, κ.ά.) που

εκδίδεται από νομικό πρόσωπο (κυβέρνη-
ση, εταιρία ή άλλο οργανισμό), σε σχέση με
την αξία απόκτησής του.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

Οι συγχωνεύσεις εταιρειών
και η πολιτική των Βρυξελλών

Η εξάπλωση της απειλής του ιού του Δυτικού Νείλου
Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Μεγάλη γεωγραφική εξάπλωση
του ιού του Δυτικού Νείλου, αλλά
και αρκετά αυξημένος αριθμός
λοίμωξης σε ανθρώπους λόγω του
ιού σε σχέση με προηγούμενες
χρονιές, καταγράφηκε φέτος στην
Ευρώπη και στις γειτονικές σε
αυτή χώρες, γεγονός που επιβε-
βαιώνει τις εκτιμήσεις των ειδικών
επιστημόνων που από τις αρχές
του καλοκαιριού προειδοποιούσαν
ότι το 2024 η κυκλοφορία του ιού
του Δυτικού Νείλου θα είναι έντονη
λόγω του ήπιου χειμώνα που προ-
ηγήθηκε και συνεπώς της αυξη-
μένης κυκλοφορίας των κουνου-
πιών, που είναι και οι φορείς της
νόσου για τον άνθρωπο.

Σύμφωνα με την τελευταία έκ-
θεση του Ευρωπαϊκού Κέντρου
Ελέγχου και Πρόληψης Νοσημάτων
(ECDC), η οποία εξετάζει το διά-
στημα από την 1η Μαρτίου έως
και τις 2 Οκτωβρίου 2024, φέτος
καταγράφηκαν 1.202 εγχώρια κρού-
σματα του ιού σε 18 χώρες και συγ-
κεκριμένα σε Ιταλία, Ελλάδα, Ισπα-
νία, Αλβανία, Ουγγαρία, Ρουμανία,
Σερβία, Αυστρία, Τουρκία, Γαλλία,
Κροατία, Γερμανία, Σλοβενία, Σλο-
βακία, Κόσοβο, Βουλγαρία, Βόρεια
Μακεδονία και Τσεχία. Τα περισ-
σότερα περιστατικά δηλώθηκαν
από την Ιταλία με 422 λοιμώξεις,
ενώ στη δεύτερη θέση είναι η Ελ-
λάδα με 202 λοιμώξεις (πλέον ο
αριθμός των λοιμώξεων έχει αυ-
ξηθεί στις 206) και ακολουθεί η
Ισπανία με 114 περιστατικά.

Τα περισσότερα περιστατικά
αφορούσαν άτομα άνω των 65
ετών, το 92% των δηλωθέντων πε-

ριστατικών χρειάστηκε νοσηλεία
και το 70% των περιστατικών εκ-
δήλωσε συμπτώματα από το κεν-
τρικό νευρικό σύστημα. Φέτος,
έως και τις 2 Οκτωβρίου είχαν δη-
λωθεί στο ECDC συνολικά 88 θά-
νατοι, οι περισσότεροι εξ αυτών
στην Ελλάδα (31 θάνατοι λόγω της
νόσου).

Οπως επισημαίνεται στην έκ-
θεση, φέτος συνολικά στην Ευ-
ρώπη ο αριθμός των λοιμώξεων
είναι υψηλότερος σε σχέση με τον
μέσο όρο των προηγούμενων δέκα
ετών, και είναι ενδεικτικό ότι το

ίδιο χρονικό διάστημα πέρυσι
είχαν δηλωθεί 681 περιστατικά.
Ωστόσο, το 2018 παραμένει η πιο
δύσκολη χρονιά όσον αφορά τη
δραστηριότητα του ιού στην ευ-
ρωπαϊκή ήπειρο, καθώς είχαν ανα-
φερθεί στις επίσημες αρχές 1.728
κρούσματα. Για την Ελλάδα, του-
λάχιστον έως και την προηγούμενη
εβδομάδα, οι χειρότερες χρονιές
ήταν το 2018 (317 διαγνωσμένα
κρούσματα και 51 θάνατοι), το
2022 (286 λοιμώξεις και 33 θάνατοι)
και το 2010 (260 λοιμώξεις και 35
θάνατοι).

Ανησυχητικό είναι και το γε-
γονός ότι φέτος προστέθηκαν στον
χάρτη με τα σημεία που την τε-
λευταία δεκαετία έχει «χτυπήσει»
ο ιός 35 περιοχές σε 12 χώρες της
Ευρώπης, μεταξύ των οποίων και
η Θεσπρωτία. Συνολικά στις 18
χώρες που επλήγησαν φέτος από
τον ιό, 180 περιοχές ανέφεραν εγ-
χώρια περιστατικά λοιμώξεων σε
ανθρώπους, γεγονός που δείχνει
ότι το καλοκαίρι του 2024 είχαμε
τη μεγαλύτερη γεωγραφική εξά-
πλωση του ιού που έχει παρατη-
ρηθεί ποτέ στην Ευρώπη. 

Είναι ενδεικτικό ότι πέρυσι
κρούσματα είχαν αναφερθεί από
120 περιοχές και το 2018, που ήταν
και η χειρότερη χρονιά από πλευ-
ράς αριθμού κρουσμάτων, 159 πε-
ριοχές. Η Αλβανία, η Τσεχία, το
Κόσοβο, η Σλοβενία και η Τουρκία
δεν είχαν αναφέρει κυκλοφορία
του ιού τα προηγούμενα 4-5 έτη,
ενώ ειδικά στην Αλβανία η φετινή
επιδημία είναι η μεγαλύτερη που
έχει παρατηρηθεί ποτέ.

Δίχως συμπτώματα
Το ECDC διευκρινίζει ότι οι

πραγματικοί αριθμοί της επιδημίας
του ιού του Δυτικού Νείλου είναι
πολύ μεγαλύτεροι, καθώς τα πε-
ρισσότερα κρούσματα παραμένουν

ασυμπτωματικά και επομένως δεν
διαγιγνώσκονται. Τονίζει, δε, ότι
βαίνουμε στο τέλος της περιόδου
εποχικής έξαρσης της νόσου.
«Οπως και τα προηγούμενα χρόνια,
η κορύφωση της μετάδοσης πα-
ρατηρήθηκε τον Αύγουστο - Σε-
πτέμβριο. Καθώς οι περιβαλλον-
τικές συνθήκες γίνονται λιγότερο
ευνοϊκές για τη δραστηριότητα
του φορέα (κουνούπια) και την
αναπαραγωγή του ιού σε φορείς,
αναμένουμε ότι οι αριθμοί κρου-
σμάτων θα μειωθούν τις επόμενες
εβδομάδες», επισημαίνει.

Η γρήγορη αποκλιμάκωση του πληθωρισμού και η στασιμότητα στην Ευρωζώνη οδήγησαν στην πρώ-
τη μετά το 2011 συνεχόμενη μείωση των επιτοκίων.

<<<<<<

Ο ιός του Δυτικού 
Νείλου είχε φέτος 
τη μεγαλύτερη διασπο-
ρά στην Ευρώπη.

<<<<<<

Το 2018 παραμένει η
πιο δύσκολη χρονιά
όσον αφορά τη δραστη-
ριότητα του ιού στην
ευρωπαϊκή ήπειρο, κα-
θώς είχαν αναφερθεί
1.728 κρούσματα. ΠΗΓΗ: Εκθεση Ευρωπαϊκού Κέντρου Ελέγχου και Πρόληψης Νοσημάτων (ECDC).
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Οι συστάσεις προστασίας του ΕΟΔΥ
Ο ιός του Δυτικού Νείλου μεταδί-
δεται κυρίως με το τσίμπημα μολυ-
σμένων «κοινών» κουνουπιών. Τα
κουνούπια μολύνονται από μολυ-
σμένα πτηνά (ορισμένα είδη κυρίως
άγριων πτηνών), ενώ οι άνθρωποι
που έχουν μολυνθεί δεν μεταδί-
δουν περαιτέρω τον ιό σε άλλα κου-
νούπια. Καθώς οι περιοχές εμφάνι-
σης των κρουσμάτων δεν μπορούν
να προβλεφθούν με ασφάλεια, ο

ΕΟΔΥ συνιστά να τηρούνται σε όλη
τη χώρα τα ατομικά μέτρα προστα-
σίας από τα κουνούπια. Τα άτομα με-
γαλύτερης ηλικίας και αυτά με χρό-
νια υποκείμενα νοσήματα πρέπει να
είναι ιδιαίτερα προσεκτικά και συνε-
πή στη λήψη των ατομικών μέτρων
προφύλαξης από τα τσιμπήματα
κουνουπιών, καθώς κινδυνεύουν
περισσότερο να παρουσιάσουν πιο
σοβαρή μορφή της νόσου.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η KPMG Κύπρου βρίσκεται σε πορεία
συνεχούς επέκτασης των εργασιών
της, όχι μόνο στη Κύπρο, αλλά και
στο εξωτερικό, παρά τις προκλήσεις
που φέρνει το σημερινό οικονομικό
περιβάλλον. Την ίδια ώρα, η KPMG
Κύπρου εστιάζει στην ανάπτυξη
νέων συμβουλευτικών υπηρεσιών
και στην προσέλκυση πελατών από
άλλες χώρες, καθώς και σε οργα-
νισμούς που επιλέγουν την Κύπρο
ως βάση και δεν επηρεάζονται άμε-
σα από τις κυρώσεις. Στην συνέν-
τευξη του στην «Κ» ο Διευθύνων
Σύμβουλος της ΚPMG Κύπρου, κ.
Χρίστος Β. Βασιλείου απαντά στο
ποια είναι τα χαρακτηριστικά της
επιτυχημένης ηγεσίας «στο σήμε-
ρα», για τη σύνδεση της εκπαίδευ-
σης με την επιχειρηματικότητα,
την τεχνητή νοημοσύνη, τις κυ-
ρώσεις, τις κρίσεις και τους πολέ-
μους που έχουν φέρει νέες προ-
κλήσεις στο προσκήνιο.

- Ποια είναι τα χαρακτηριστικά
σήμερα της επιτυχημένης ηγεσίας
στον επιχειρηματικό στίβο;

- Σήμερα, η επιτυχημένη ηγεσία
στον επιχειρηματικό στίβο απαιτεί
ένα σύνολο δεξιοτήτων που αντα-
ποκρίνονται στις σύγχρονες προ-
κλήσεις και τις εξελισσόμενες ανάγ-
κες της εποχής. Ένα από τα κύρια
χαρακτηριστικά, κατά τη γνώμη
μου, πρέπει να είναι η προσαρμο-
στικότητα. Οι ηγέτες οφείλουν να
διαχειρίζονται τις διαρκείς αλλαγές
στην αγορά, την τεχνολογία και
την κοινωνία, ενώ παράλληλα να
παρακολουθούν και να κατανοούν
τις ανάγκες του προσωπικού και
της νέας γενιάς, των πελατών και
των συνεργατών τους. Η κατανόη-
ση των νέων δεδομένων, σε συν-
δυασμό με τη διορατικότητα και
το όραμα, είναι απαραίτητα στοιχεία
για την επιτυχημένη διαχείριση
και ανάπτυξη μιας επιχείρησης σε
ένα περιβάλλον που μεταβάλλεται
συνεχώς. Ως επικεφαλής της KPMG
Κύπρου, αισθάνομαι την ανάγκη
να ευχαριστήσω τους ανθρώπους
μας, καθώς αποτελούν τον πυρήνα
της επιτυχίας μας. Η αφοσίωσή
τους, η συνεργασία και η δέσμευσή
τους είναι θεμελιώδη για την ικα-
νότητά μας να ανταποκρινόμαστε
στις προκλήσεις και να διατηρούμε
την ηγετική μας θέση στην αγορά.
Οι καιροί αλλάζουν και η δημιουργία
ενός περιβάλλοντος συνεργασίας
και εμπιστοσύνης είναι καθοριστική
για τη βιωσιμότητα και την επιτυχία.
Κατ’ εμένα, ο επιτυχημένος ηγέτης
συνδυάζει την προσαρμοστικότητα,
την οξυδέρκεια και τη δύναμη της
ομάδας του για να επιτύχει σε έναν
διαρκώς μεταβαλλόμενο κόσμο. Η
ικανότητα να είσαι κοντά στο κόσμο
σου είναι ένας πολύ σημαντικός
πυλώνας σε αυτό το ταξίδι.

- Πως μπορεί μια επιχείρηση να
προσελκύσει αποτελεσματικά το
κατάλληλο ταλέντο για να φέρει
σε πέρας την αποστολή της;

- Στον τομέα της προσφοράς
επαγγελματικών υπηρεσιών, ειδικά
με τις ραγδαίες τεχνολογικές και
ρυθμιστικές  εξελίξεις και την αβε-
βαιότητα που προκαλούν οι γεω-
πολιτικές συγκρούσεις, η προσέλ-
κυση ταλέντων με τις κατάλληλες
δεξιότητες και ανθεκτικότητα είναι
κρίσιμη. Στην KPMG Κύπρου, οι
άνθρωποί μας αποτελούν τα θεμέλιά
μας. Προσπαθούμε συνεχώς να χτί-
ζουμε και να διατηρούμε μια ισχυρή
και δυνατή ομάδα, ικανή να αντα-
ποκρίνεται στις ανάγκες της εποχής
και στις απαιτήσεις της αγοράς.
Δημιουργούμε ένα περιβάλλον που
ευνοεί την επαγγελματική ανάπτυ-

ξη, την ισορροπία μεταξύ επαγγελ-
ματικής και προσωπικής ζωής, την
καινοτομία και τη συνεργασία,
ώστε να προσελκύουμε ταλέντα
που όχι μόνο θα υποστηρίξουν το
έργο μας, αλλά και θα εξελιχθούν
μαζί μας. Η καθημερινή εφαρμογή
των αξιών μας αποτελεί τον ακρο-
γωνιαίο λίθο σε κάθε μας απόφαση
και αυτό αντικατοπτρίζει το ήθος
της ηγεσίας μας. 

Επιπλέον, χρησιμοποιούμε προ-
ηγμένα εργαλεία και ψηφιακές
πλατφόρμες για να εντοπίζουμε
και να προσελκύουμε υποψηφίους
που ανταποκρίνονται στις υψηλές
μας απαιτήσεις. Η επένδυση στην
τεχνολογία και η προσήλωσή μας
στην καινοτομία μας επιτρέπουν
να παραμένουμε ανταγωνιστικοί,
ενώ ταυτόχρονα προσφέρουμε ένα

εργασιακό περιβάλλον που ενθαρ-
ρύνει τη δημιουργικότητα και την
ανάπτυξη. Επικοινωνούμε τη δέ-
σμευσή μας στις σύγχρονες προ-
κλήσεις, και γι' αυτό, προσελκύουμε
ταλέντα που θέλουν να συνεισφέ-
ρουν σε μια δυναμική, ανθεκτική
και προοδευτική επιχείρηση όπως
η δική μας.

Συγκοινωνούντα δοχεία
- Πως θα μπορούσαμε να συνδέ-
σουμε τα πανεπιστήμια με την
αγορά εργασίας και την επιχει-
ρηματικότητα;

- Η σύνδεση των πανεπιστημίων
με την αγορά εργασίας και την επι-
χειρηματικότητα είναι καθοριστική
για την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας και την ανάπτυξη του
ανθρώπινου δυναμικού. Η συνερ-
γασία με επιχειρήσεις όπως η KPMG
Κύπρου αποτελεί χαρακτηριστικό
παράδειγμα αποτελεσματικής σύν-
δεσης. Η εταιρεία μας προσφέρει
διάφορα προγράμματα internships,
τα οποία δίνουν τη δυνατότητα σε
μαθητές και φοιτητές να αποκτή-
σουν πρακτική εμπειρία και να κα-
τανοήσουν τις απαιτήσεις του επαγ-
γέλματος μας. Αυτά τα προγράμ-
ματα επιτρέπουν στους νέους να
γνωρίσουν τις δεξιότητες που απαι-
τούνται, να αναπτύξουν επαγγελ-
ματικό δίκτυο και να λάβουν κα-
θοδήγηση από ειδικούς του χώρου.
Επιπλέον, η KPMG Κύπρου συν-
δράμει στην προώθηση της επι-
χειρηματικότητας μέσω πρωτο-
βουλιών όπως το πρόγραμμα «Ιδε-
οδρόμιο», μέσω του οποίου ενθαρ-
ρύνεται η καινοτομία και η δημι-
ουργικότητα μαθητών που ακόμη
βρίσκονται στο σχολείο. Συνεργα-
σίες μεταξύ επιχειρήσεων και πα-
νεπιστημίων μπορούν να αναπτυχ-
θούν μέσω της κοινής ανάπτυξης

ερευνητικών έργων, πρακτικών
εφαρμογών και της εκπόνησης
προγραμμάτων που να συνδέουν
τη θεωρία με την πράξη.

Αυτές οι πρωτοβουλίες ενδυνα-
μώνουν τη σύνδεση μεταξύ πανε-
πιστημίων και αγοράς εργασίας,
προσφέροντας στους φοιτητές τις
απαραίτητες δεξιότητες και την
αυτοπεποίθηση να εξελιχθούν ως
επαγγελματίες. Τέτοιες δράσεις
ενισχύουν τη βιώσιμη ανάπτυξη
και προάγουν την καινοτομία και
την απασχολησιμότητα των απο-
φοίτων, δημιουργώντας ένα πιο
δυναμικό περιβάλλον μάθησης και
εργασίας. Η ενίσχυση της συνερ-
γασίας μεταξύ οργανισμών και πα-
νεπιστημίων για τον καθορισμό
των δεξιοτήτων που θα είναι απα-
ραίτητες στο μέλλον, είναι ζωτικής
σημασίας για τον σχεδιασμό των
πανεπιστημιακών προγραμμάτων.
Η KPMG πρωτοστατεί διαχρονικά
σε αυτό τον τομέα, συμβάλλοντας
ενεργά στον καθορισμό αυτών των
αλλαγών σε συνεργασία με διάφορα
πανεπιστήμια.

Τεχνολογία και AI
- Τι προκλήσεις φέρνει για τις
επιχειρήσεις η τεχνολογική επα-
νάσταση που συντελείται με την
τεχνητή νοημοσύνη;

- Η τεχνολογική επανάσταση,
και ιδιαίτερα η ανάπτυξη της τε-
χνητής νοημοσύνης (ΤΝ), φέρνει
πολλές προκλήσεις για τις επιχει-
ρήσεις. Ζούμε σε μια εποχή που
καθορίζεται από τη ραγδαία εξέλιξη
της τεχνολογίας και την ολοένα
αυξανόμενη χρήση της τεχνητής
νοημοσύνης. Επαγγέλματα όπως
αυτό της παροχής επαγγελματικών
υπηρεσιών  αξιοποιούν αυτές τις
νέες τεχνολογίες για να αυτομα-
τοποιήσουν λειτουργίες, όπως η
ανάλυση δεδομένων και ο εντοπι-
σμός λαθών, αυξάνοντας την ακρί-
βεια και την ταχύτητα στη λήψη
αποφάσεων. Όλα τα συστήματα
πλέον διαθέτουν εργαλεία ΤΝ που
μπορούν να χρησιμοποιηθούν στη
ανάλυση των πληροφοριών που
αξιολογούνται με πολύ περισσότερη
ακρίβεια και αποτελεσματικότητα. 

Ωστόσο, αρκετοί επαγγελματίες
δεν είναι ακόμη πλήρως προετοι-
μασμένοι να ενσωματώσουν αυτές
τις τεχνολογίες στις καθημερινές
τους εργασίες. Η έλλειψη κατάλ-
ληλης κατάρτισης και εξειδίκευσης
αποτελεί ένα σημαντικό εμπόδιο.
Πολλοί επαγγελματίες νιώθουν
ανασφάλεια απέναντι στις νέες τε-

χνολογίες ή δυσκολεύονται να κα-
τανοήσουν τον τρόπο με τον οποίο
μπορούν να ωφεληθούν από αυτές.
Η εκπαίδευση και η συνεχής επι-
μόρφωση είναι αναγκαίες για να
μπορέσουν οι επιχειρήσεις να εκ-
μεταλλευτούν στο έπακρο τις δυ-
νατότητες της ΤΝ.

Παράλληλα, καθώς η τεχνητή
νοημοσύνη εισχωρεί σε κρίσιμες
λειτουργίες των επιχειρήσεων, αυ-
ξάνεται η ευπάθεια σε επιθέσεις
που στοχεύουν σε δεδομένα ή λει-
τουργικά συστήματα. Η ασφάλεια
στον κυβερνοχώρο γίνεται προτε-
ραιότητα για τις επιχειρήσεις, οι
οποίες πρέπει να επενδύσουν σε
τεχνολογίες ασφαλείας και να ανα-
πτύξουν στρατηγικές για την αν-
τιμετώπιση των απειλών αυτών.

Οι επιχειρήσεις πρέπει να προ-
σαρμοστούν, επενδύοντας σε εκ-
παίδευση και ασφάλεια, ώστε να
εκμεταλλευτούν τα πλεονεκτήματα
της τεχνολογίας, χωρίς να εκτεθούν
στους κινδύνους που τη συνο-
δεύουν. Η τεχνολογία έχει μπει στη
ζωή μας για να την κάνει πιο εύκολη,
και είναι στο χέρι μας να αξιοποι-
ήσουμε αυτή την ευκαιρία με κάθε
τρόπο.

Κρίση και εντάσεις
- Ποιες είναι οι βασικές προκλή-
σεις που αντιμετωπίζει σήμερα
η κυπριακή επιχείρηση και πως
θα μπορούσε να τις ξεπεράσει;

- Οι κυπριακές επιχειρήσεις αν-
τιμετωπίζουν σήμερα μια σειρά
από σημαντικές προκλήσεις, οι

οποίες ποικίλουν ανάλογα με το
μέγεθος και τη φύση των δραστη-
ριοτήτων τους. Μια από τις βασικές
προκλήσεις που αντιμετωπίζουν
όλες οι εταιρείες είναι η οικονομική
αβεβαιότητα που προκαλείται από
παγκόσμιους παράγοντες, όπως η
ενεργειακή κρίση, ο πληθωρισμός
και οι γεωπολιτικές εντάσεις. Αυτοί
οι παράγοντες επηρεάζουν άμεσα
το κόστος παραγωγής και τις δυ-
νατότητες ανάπτυξης των επιχει-
ρήσεων. Το ενεργειακό κόστος απο-
τελεί σοβαρή τροχοπέδη στη ανά-
πτυξη και τη κερδοφορία των επι-
χειρήσεων στη Κύπρο.  Το γεγονός
ότι αργήσαμε αρκετά να εκμεταλ-
λευτούμε την πράσινη ενέργεια
στοιχίζει στις επιχειρήσεις σοβαρά.
Είμαστε μια χώρα που θα μπορούσε
να είχε εκμεταλλευτεί την πράσινη
ενέργεια πολύ πιο έγκαιρα μειώνον-
τας έτσι το κόστος σε μεγάλο βαθμό.
Τροχοπέδη επίσης αποτελούν τα
υψηλά δανειστικά επιτόκια που αν
και αναμένονται να μειωθούν, εμ-
ποδίζουν ακόμα τις επιχειρηματικές
επενδύσεις καθώς και την κατα-
νάλωση. 

Μια άλλη σημαντική πρόκληση
είναι ο ψηφιακός μετασχηματισμός.
Οι επιχειρήσεις καλούνται να επεν-
δύσουν σε νέες τεχνολογίες, ανα-
βαθμίζοντας τις υποδομές τους και
να ενισχύσουν την κυβερνοασφά-
λεια, ώστε να παραμείνουν αντα-
γωνιστικές. Συγκεκριμένα οι μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις συχνά αν-
τιμετωπίζουν δυσκολίες στην εφαρ-
μογή αυτών των τεχνολογιών λόγω
περιορισμένων πόρων. Επιπλέον,
η ανάγκη για βιώσιμες πρακτικές
και η συμμόρφωση με τα αυστη-
ρότερα περιβαλλοντικά πρότυπα
είναι άλλος ένας σημαντικός πα-
ράγοντας πίεσης. Οι επιχειρήσεις
πρέπει να ενσωματώσουν βιώσιμες
στρατηγικές στις λειτουργίες τους,
κάτι που απαιτεί μακροπρόθεσμο
σχεδιασμό και επενδύσεις. 

Για να ξεπεράσουν αυτές τις
προκλήσεις, οι κυπριακές επιχει-
ρήσεις χρειάζεται να αναπτύξουν
τόσο βραχυπρόθεσμες όσο και μα-
κροπρόθεσμες στρατηγικές. Ο βρα-
χυπρόθεσμος σχεδιασμός πρέπει
να επικεντρώνεται στην προσαρ-
μογή σε άμεσες οικονομικές και
τεχνολογικές αλλαγές, ενώ ο μα-
κροπρόθεσμος σχεδιασμός πρέπει
να προετοιμάζει τις επιχειρήσεις
για βιώσιμη ανάπτυξη και ανθε-
κτικότητα σε μελλοντικούς κινδύ-
νους. Η συνεργασία με εξειδικευ-
μένους συμβούλους, όπως η KPMG
Κύπρου, μπορεί να βοηθήσει στην
κατάρτιση τέτοιων πλάνων, προ-
σφέροντας εξειδικευμένες υπηρε-
σίες για τη διαχείριση των κινδύ-
νων, την τεχνολογική αναβάθμιση
και τη συμμόρφωση με τις διεθνείς
απαιτήσεις.

Προσαρμοστικότητα
- Πως διαφοροποιήθηκε η στρα-
τηγική σας μετά την ρωσική ει-
σβολή στην Ουκρανία και τη επι-
βολή των πανευρωπαϊκών κυ-
ρώσεων;

- Μετά τη ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία και την επιβολή κυρώ-
σεων, η στρατηγική μας προσαρ-
μόστηκε ώστε να ανταποκριθεί στις
νέες προκλήσεις. Η παγκόσμια οι-
κονομία, που μόλις είχε αρχίσει να
ανακάμπτει από τα περιοριστικά
μέτρα της πανδημίας, δέχτηκε ισχυ-
ρό πλήγμα. Η κρίση επιβάρυνε πε-
ραιτέρω τα προβλήματα στην εφο-
διαστική αλυσίδα, προκαλώντας
εκτόξευση των ποσοστών πληθω-
ρισμού και απότομες αυξήσεις στο
ενεργειακό κόστος, ιδιαίτερα το
φθινόπωρο. Η άνοδος των επιτοκίων
από τις Κεντρικές Τράπεζες, στην
προσπάθεια μείωσης των πληθω-
ριστικών πιέσεων, περιόρισε τη
ρευστότητα και επιβράδυνε την
επιχειρηματική δραστηριότητα.

Ο τομέας των επαγγελματικών
υπηρεσιών δεν θα μπορούσε να
μείνει ανεπηρέαστος. Οι κυρώσεις
είχαν ξεκάθαρες αρνητικές συνέ-
πειες σε φυσικά και νομικά πρόσωπα
που βρέθηκαν στις λίστες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης αλλά και άλλων
κρατών, και τα οποία, πλέον, δεν
μπορούν να αποτελούν μέρος του
πελατολογίου μας. Αυτό προκάλεσε
αναδιάρθρωση στον τομέα, κάτι
που συνέβη με επιτυχία και σε προ-
ηγούμενες κρίσεις. Ως KPMG Κύ-
πρου, εστιάζουμε στην ανάπτυξη
νέων συμβουλευτικών υπηρεσιών
και στην προσέλκυση πελατών από
άλλες χώρες, καθώς και σε οργανι-
σμούς που επιλέγουν την Κύπρο
ως βάση και δεν επηρεάζονται άμε-
σα από τις κυρώσεις. Νέες υπηρε-
σίες, όπως ο ψηφιακός μετασχη-
ματισμός, το ESG, οι εξαγορές και
συγχωνεύσεις, η διαχείριση κινδύ-
νων και οι υπηρεσίες αναλογιστικών
μελετών (actuarial services), βρί-
σκονται στο επίκεντρο των δρα-
στηριοτήτων μας. Είμαστε ιδιαίτερα
ικανοποιημένοι που, ως KPMG Κύ-
πρου, έχουμε τη δυνατότητα να
προσφέρουμε πλέον τις υπηρεσίες
μας στο εξωτερικό, ειδικά σε άλλες
χώρες μέλη του παγκόσμιου δικτύου
μας. Η δυναμική μας παρουσία στην
κυπριακή αγορά μάς δημιουργεί
μια σοβαρή βάση και αποτελεί τη
ραχοκοκαλιά των εργασιών μας.
Την ίδια στιγμή, παρατηρούμε αυ-
ξημένο ενδιαφέρον για επενδύσεις
στην Κύπρο από χώρες όπως το Ισ-
ραήλ, ο Λίβανος, η Αγγλία και η
Γερμανία. Ακολουθώντας τις οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
διεθνούς δικτύου της KPMG, συ-
νεχίζουμε να υποστηρίζουμε τους
πελάτες μας με ασφάλεια και συ-
νέπεια.

ΧΡIΣΤΟΣ Β. ΒΑΣΙΛΕIΟΥ, Διευθύνων Σύμβουλος της ΚPMG Κύπρου

Προσαρμόστηκε
στις νέες προκλήσεις
η KPMG Κύπρου
Σε πορεία συνεχούς επέκτασης των εργασιών της
όχι μόνο στη Κύπρο αλλά και στο εξωτερικό

Επέκταση εργασιών

<<<<<<<

Το γεγονός ότι αργή-
σαμε αρκετά να εκμε-
ταλλευτούμε την πράσι-
νη ενέργεια στοιχίζει
στις επιχειρήσεις
σοβαρά, σημειώνει
ο Χρίστος Β. Βασιλείου.

«Ο επιτυχημένος ηγέτης συνδυάζει την προσαρμοστικότητα, την οξυδέρκεια και τη δύναμη της ομάδας του για να
επιτύχει σε έναν διαρκώς μεταβαλλόμενο κόσμο», κατά τον Διευθύνοντα Σύμβουλο της ΚPMG Κύπρου.

- Βρίσκεστε σε πορεία επέκτασης
των εργασιών σας ή θεωρείται πως
η εποχή προστάζει ανασύνταξη και
αναμονή;
- Βρισκόμαστε σε πορεία συνεχούς
επέκτασης των εργασιών μας όχι
μόνο στη Κύπρο αλλά και στο εξω-
τερικό, παρά τις προκλήσεις που
φέρνει το σημερινό οικονομικό πε-
ριβάλλον. Διαχρονικός μας στόχος
είναι να παραμένουμε η καθαρή
επιλογή για τους πελάτες μας, το
προσωπικό μας και την κοινωνία.
Έχουμε καταφέρει να εξελίξουμε
τις υπηρεσίες μας με τρόπο που να
προσθέτει αξία στους πελάτες μας
και να υποστηρίζει την οικονομία
της Κύπρου, ακόμα και εν μέσω
της πανδημίας και των αναταράξε-
ων που προκάλεσε η ρωσο-ουκρα-
νική κρίση. Η KPMG Κύπρου δεν
περιορίζεται  μόνο στην παροχή
ελεγκτικών υπηρεσιών. Όπως ανα-
φέρω και πιο πάνω, έχουμε ανα-
πτύξει έναν ευρύ φάσμα επαγγελ-
ματικών υπηρεσιών υψηλών προ-
διαγραφών, βασισμένων στην τε-

χνολογία και την ποιότητα. Η συνε-
χής ανάπτυξη των υπηρεσιών μας
αποτελεί μια από τις κύριες προτε-
ραιότητές μας, καθώς επιδιώκου-
με να πρωτοπορούμε και να παρέ-
χουμε στους πελάτες μας λύσεις
που ανταποκρίνονται στις τρέχου-
σες και μελλοντικές ανάγκες τους.
Το προσωπικό μας, που αποτελεί
την κινητήρια δύναμη πίσω από
την επιτυχία μας, διαδραματίζει κα-
θοριστικό ρόλο στην ανάπτυξή
μας. Η εξειδικευμένη κατάρτιση
και η αφοσίωση της ομάδας μας
μας επιτρέπουν να παρέχουμε
υπηρεσίες υψηλής ποιότητας και
να παραμένουμε ηγέτες στον το-
μέα μας. Ταυτόχρονα, συνεχίζουμε
να επενδύουμε στην κοινωνία μέ-
σω του πλαισίου της Εταιρικής Κοι-
νωνικής Ευθύνης. Η συμβολή μας
στην κοινωνία είναι βασικό συστα-
τικό της στρατηγικής μας, αναγνω-
ρίζοντας τη σημασία του ρόλου
μας ως ένας από τους μεγαλύτε-
ρους Οίκους παροχής επαγγελμα-
τικών υπηρεσιών στην Κύπρο.
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Η ρωσική οικονομία αναπτύσσεται παρά τις δυτικές κυρώσεις

Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Επέστρεψαν στα επίπεδα του 2021
οι αναφορές για ύποπτες συναλ-
λαγές στη χώρα μας, καλώντας τη
Μονάδα Χρηματοοικονομικών
Πληροφοριών (ΜΟΚΑΣ) αλλά και
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς
να διαδραματίσουν σημαντικό
ρόλο προς τη διερεύνηση αδικη-
μάτων από τα οποία προήλθαν πα-
ράνομα έσοδα. Από στοιχεία της
ΜΟΚΑΣ προκύπτει ότι κατά το
2023 λήφθηκαν συνολικά 2.396
αναφορές ύποπτων συναλλαγών,
οι οποίες αφορούσαν 513 Αναφορές
Ύποπτων Συναλλαγών (STRs) και
1.883 Αναφορές Ύποπτων Δρα-
στηριοτήτων (SARs). Τα στοιχεία
καταδεικνύουν ότι ενώ το 2022
είχε παρατηρηθεί μια κάμψη των
αναφορών της τάξης του 24% (1.901
αναφορές), το 2023 παρατηρείται
σημαντική συνολική ποσοστιαία
αύξηση ύψους 26% στη βάση της
στατιστικής ανάλυσης των ανα-
φορών ύποπτων δραστηριοτήτων
και συναλλαγών που υποβλήθηκαν
στη ΜΟΚΑΣ. Σημειώνεται ακόμα
ότι το 2021 οι αναφορές έφταναν
τις 2.499 με συνολική ποσοστιαία
αύξηση ύψους 54%. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι το 2015 οι υποθέσεις
για ύποπτες συναλλαγές δεν ξε-
περνούσαν τις 1.000 καθώς ανέρ-
χονταν μόλις στις 938.

Οι κλάδοι
Ιδιαίτερη εντύπωση προκαλεί

το γεγονός ότι η πλειονότητα των
αναφορών το 2023 αφορούσε δια-
συνοριακές αναφορές από μονάδες
χρηματοοικονομικών πληροφο-
ριών (ΜΧΠ), της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης (986). Ειδικότερα από την ανά-
λυση ανά κλάδο επισημαίνεται ότι
οι αναφορές ύποπτων συναλλαγών
από παρόχους υπηρεσιών τυχερών
παιγνιδιών τριπλασιάστηκαν το
2023 συγκριτικά με το 2022 (117
από 44). Υπερδιπλάσιες αναφορές
ύποπτων συναλλαγών σημειώθη-
καν από τα ιδρύματα ηλεκτρονικού
χρήματος το 2023, ενώ οι αναφορές
από τις τράπεζες μειώθηκαν το
2023 σε σύγκριση με το 2022 (471
από 476). Ανοδική πορεία κατα-
γράφει ο κλάδος των δικηγόρων
και των λογιστών/ελεγκτών με τις
αναφορές να φτάνουν στις 26 και
27, αντίστοιχα. 

Δεσμεύτηκαν €25 εκατ. 
Το σύνολο των δεσμεύσεων για

την περίοδο από 1.1.2024 μέχρι
σήμερα έφτασε στα €25.192.979,
σύμφωνα με στοιχεία που προώθη-

σε στην κοινοβουλευτική Επιτροπή
Θεσμών, η ΜΟΚΑΣ. Το ποσό αυτό
καταδεικνύει κατακόρυφη αύξηση
των χρηματικών ποσών και περι-
ουσιακών στοιχείων που δέσμευ-
σαν οι κυπριακές αρχές, στο πλαί-
σιο διερεύνησης υποθέσεων μαύ-
ρου χρήματος στη χώρα μας.

Συγκεκριμένα, σε σημείωμα
που προώθησε η ΜΟΚΑΣ στο
πλαίσιο συζήτησης για τη λει-
τουργία και αποτελεσματικότητα
των θεσμών της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας που σχετίζονται με την
πρόληψη και καταπολέμηση της
φοροδιαφυγής, της φοροαπαλλα-
γής και του ξεπλύματος παράνο-
μου χρήματος, σημειώνεται ότι
παρουσιάζεται σημαντική συγ-
κριτικά αύξηση του ποσού των
δεσμεύσεων παράνομων εσόδων
που έχουν εξασφαλισθεί σε ημε-
δαπές ποινικές υποθέσεις κατά
το έτος 2024.

Προστίθεται ότι από την 1η Ια-
νουαρίου 2024 μέχρι και σήμερα
το ποσό το οποίο δεσμεύθηκε
ανήλθε σε περίπου €7.000.000, σε
σύγκριση με προηγούμενα έτη
που περιοριζόταν κάτω από ένα
εκατομμύριο ευρώ.

Πιο αναλυτικά, αναφέρεται ότι
δεσμεύθηκαν χρηματικά ποσά
ύψους €1.466.321, 13 οχήματα συ-
νολικής αξίας €229.700, ακίνητα
συνολικής αξίας €4.985.902 και
τιμαλφή συνολικής αξίας €276.445.

Όσον αφορά στις δεσμεύσεις
με βάση αιτήματα ξένων χωρών
που εκτελούνται από τη ΜΟΚΑΣ
για την περίοδο 1.1.2024 έως σή-
μερα, αναφέρεται ότι το ύψος των
διαταγμάτων δέσμευσης κατά την
αναφερόμενη περίοδο ανήλθε σε
€18.234.611 και περιλαμβάνει τόσο
χρηματικά ποσά όσο και επενδυ-
τικά προϊόντα.

Διαβιβάσεις στην Αστυνομία
Όσον αφορά τις διαβιβάσεις

υποθέσεων στην Αστυνομία κατά
το 2024, για διερεύνηση πιθανής
διάπραξης ποινικών αδικημάτων
που προκύπτουν μετά από ανά-
λυση αναφορών ύποπτων συναλ-
λαγών και πληροφοριών που υπο-
βλήθηκαν στη Μονάδα, ανέρχον-
ται συνολικά σε 27.

Κατά τα έτη 2022 και 2023 (μέ-
χρι και τις 23 Σεπτεμβρίου 2024)
διαβιβάστηκαν στην Αστυνομία
για ποινική διερεύνηση συνολικά
78 υποθέσεις, εκ των οποίων οι
29 το 2023 και οι 22 το 2022.

Σημειώνεται ότι οι υποθέσεις
που διαβιβάστηκαν στην Αστυνο-
μία για σκοπούς ποινικής διερεύ-

νησης αφορούν θεματικά τα πιο
κάτω αδικήματα:
(α) ενδεχόμενες παραβιάσεις κυ-
ρωτικών μέτρων της ΕΕ και συνε-
πακόλουθη νομιμοποίηση εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες
ή απόπειρες διάπραξης.
(β) ενδεχόμενη νομιμοποίηση πα-
ράνομων εσόδων.
(γ) υποθέσεις πιθανής διάπραξης

απάτης/διαδικτυακής απάτης ή
πλαστογραφίας.
(δ) υποθέσεις πολιτογραφήσεων.
(ε) υποθέσεις για ενδεχόμενη εμ-
πορία ναρκωτικών και συνεπακό-
λουθη νομιμοποίηση παράνομων
εσόδων.
(στ) υποθέσεις για ενδεχόμενη εμ-
πορία προσώπων και/ή παιδική
πορνογραφία.
(ζ) τρομοκρατία.

Ακόμα, στο σημείωμα η ΜΟΚΑΣ
αναφέρει ότι σύμφωνα με ανατρο-
φοδότηση που λήφθηκε πρόσφατα
από την Αστυνομία και που αφορά
στις περιπτώσεις που διαβιβάστη-
καν από τη Μονάδα για σκοπούς
ποινικής διερεύνησης, προκύπτουν
στατιστικά δεδομένα για διαβιβά-
σεις που έγιναν από τη Μονάδα,
χρησιμοποιήθηκαν και/ή οδήγη-
σαν σε ποινικές κατηγορίες σε
υποθέσεις που βρίσκονται τώρα
ενώπιον του Δικαστηρίου σε 10
ποινικές υποθέσεις.

Όπως σημειώνεται, έγιναν 32
διαβιβάσεις από τη Μονάδα προς
την Αστυνομία, για τις οποίες βρί-
σκονται υπό εξέλιξη ποινικές ανα-
κρίσεις, ενώ εκκρεμεί αριθμός δια-
βιβάσεων προς αξιολόγηση.

Πρωτοβουλίες
Η συνεργασία δημόσιου και

ιδιωτικού τομέα στο πλαίσιο του
γνωστού προτύπου για «Public
Private Partnership», πέραν και
ανεξάρτητα από τη διαδικασία
υποβολής αναφορών υπόπτων συ-
ναλλαγών, προς έγκαιρο εντοπι-
σμό, δίωξη και πάταξη οικονομικής
φύσεως αδικημάτων, είναι μία από
τις πρωτοβουλίες που έχει ανα-
πτύξει η Μονάδα πρόσφατα, προς
εκσυγχρονισμό των διαδικασιών
και τη βελτίωση των συνολικών
αποτελεσμάτων στον τομέα αυτό.
Στο παρόν στάδιο, αρχικά, υπό
μορφή τυπολογιών σε εθελοντική
βάση, μεταξύ της Μονάδας, των
Διωκτικών Αρχών και των ημεδα-
πών Τραπεζών, υπό τον συντονι-
σμό της ΜΟΚΑΣ, για εντοπισμό
πρακτικών υψηλού κινδύνου για
το Ξέπλυμα Παράνομου Χρήματος
(ΞΠΧ) και Χρηματοδότησης της
Τρομοκρατίας (ΧΤ).

Νέα εργαλεία 
Η ΜΟΚΑΣ εντάσσει συνεχώς

στους μηχανισμούς της καινούρ-
γιες, εξελισσόμενες μεθόδους προς
την καταπολέμηση του ξεπλύματος
παράνομου χρήματος και των νέων
αναδυόμενων απειλών. Συγκεκρι-
μένα, η μονάδα χρησιμοποιεί προ-
ϊόντα ψηφιακής τεχνολογίας, νέων
τεχνολογιών και κρυπτοπεριου-
σιακών στοιχείων ως εργαλεία για
τη δέσμευση σχετιζόμενων παρά-
νομων εσόδων που εντοπίζονται
σε ποινικές υποθέσεις.

Αυτά αντικατοπτρίζονται στον

ολοένα και αυξανόμενο αριθμό
αναφορών ύποπτων συναλλαγών
που υποβάλλονται στη Μονάδα
από υπόχρεες οντότητες, όπου
καταγράφεται κατά το έτος 2023
αξιοσημείωτη ποσοστιαία άνοδος
των αναφορών που υποβλήθηκαν
από εταιρείες χρηματοοικονομικής
τεχνολογίας (Fintech), ενδεικτική
της παγκόσμιας τάσης χρησιμο-
ποίησης της νέας τεχνολογίας στη
χρηματοοικονομική αγορά. 

Το γεγονός αυτό οδήγησε, στη
δημιουργία, εντός της Μονάδας,
κατά το έτος 2023 ενός νέου εξει-
δικευμένου υποτομέα για ανάλυση
και αξιολόγηση αναφορών που
σχετίζονται με εικονικά περιου-
σιακά στοιχεία και άλλα επενδυτικά
προϊόντα, καθώς και διαδικασιών
που αφορούν πιθανή δέσμευση
σχετιζόμενων παράνομων εσόδων
που εντοπίζονται σε ποινικές υπο-
θέσεις.

Eκθεση για ξέπλυμα
Εκθέσεις Στρατηγικής Ανάλυ-

σης των κινδύνων Ξεπλύματος
Παράνομου Χρήματος στην Κυ-
πριακή Δημοκρατία εκπόνησε για
πρώτη φορά το 2023 στα πλαίσια
των καθηκόντων της, η Μονάδα.
Οι κίνδυνοι προκύπτουν μέσα από
την ανάλυση των αναφορών ύπο-
πτων συναλλαγών που υποβάλ-
λονται στη ΜΟΚΑΣ.

Σημειώνεται ότι η πρώτη στρα-
τηγική ανάλυση έγινε σε συνερ-
γασία, για πρώτη φορά, με τον
Οργανισμό ΟΑΣΕ και επικεντρώ-
νεται στην εμπορία προσώπων,
ενώ η δεύτερη αφορά ένα μεγάλο
φάσμα αδικημάτων (περιλαμβα-
νομένου του αδικήματος της δια-
φθοράς) και μεθόδων που προκύ-
πτουν από την ανάλυση ύποπτων
συναλλαγών που υποβάλλονται
στη ΜΟΚΑΣ.

Η ανάπτυξη της Ρωσίας μετά την
απόφαση του Βλαντιμίρ Πούτιν
να εισβάλει στην Ουκρανία το
2022 έχει ξεπεράσει τις προσδοκίες
παρά τα τιμωρητικά μέτρα της Δύ-
σης. Η απόδοση οφείλεται στις τε-
ράστιες στρατιωτικές δαπάνες σε
συνδυασμό με την κατάργηση των
κυρώσεων και τον αναπροσανα-
τολισμό των εξαγωγών. Ταυτόχρο-
να, όμως, αυτός ο πολεμικός εθι-
σμός είναι η βασική οικονομική
αδυναμία της Μόσχας. Επειτα από
πτώση 1,2% το 2022, το ΑΕΠ ανέ-
καμψε 3,6% το 2023 και βρίσκεται
σε καλό δρόμο για αύξηση 3,2%

το 2024, σύμφωνα με το ΔΝΤ. 
Οι πραγματικοί μισθοί αυξήθη-

καν 7,8% πέρυσι. Επιπλέον, κλάδοι
που δεν υπόκεινται σε κυρώσεις,
όπως οι υπηρεσίες ή ο εγχώριος
τουρισμός, ανθούν. Αυτή η θαυ-
μαστή ευημερία οφείλεται σε τρεις
παράγοντες. Ο πρώτος αφορά την
ικανότητα προσαρμογής της Ρω-
σίας στις κυρώσεις. Ενα παράδειγ-
μα είναι η έκρηξη των ευρωπαϊκών
εξαγωγών σε πρώην σοβιετικούς
δορυφόρους της Κεντρικής Ασίας,
άρα κάποιες δυτικές εταιρείες βρή-
καν μια παράκαμψη για να στέλ-
νουν αγαθά στη Ρωσία παρά τις

κυρώσεις. Οι γερμανικές εξαγωγές
στο Καζακστάν, λόγου χάριν, υπερ-
διπλασιάστηκαν μεταξύ 2021 και

2023. Συν τοις άλλοις, η Μόσχα
βασίζεται στην ακόρεστη δίψα
της Κίνας για πετρέλαιο και φυσικό
αέριο, ενώ το Πεκίνο μπορεί να
της παρέχει εξαρτήματα που δεν
μπορεί να αγοράσει από δυτικές
εταιρείες. 

Ωστόσο, ενώ το εμπόριο μεταξύ
των δύο χωρών εκτινάχθηκε 26%
το 2023, οι ροές έχουν επιβραδυν-
θεί φέτος. Η Ρωσία δυσκολεύεται
να εκκαθαρίσει τις πληρωμές, διότι
οι κινεζικές τράπεζες ανησυχούν
ότι θα τεθούν στο στόχαστρο των
κυρώσεων των ΗΠΑ για συναλλα-
γές με τον Πούτιν. Ομως, ο σοβα-

ρότερος παράγοντας είναι αυτές
καθαυτές οι αμυντικές δαπάνες.
Ο Ρώσος πρόεδρος τον Σεπτέμβριο
έδωσε εντολή για τη στρατολόγη-
ση 1,5 εκατ. μάχιμων, από 1 εκατ.
πριν από το 2022. Παρόλο που ο
Πούτιν το 2023 υποσχέθηκε οι
στρατιωτικές δαπάνες να μην αυ-
ξηθούν το 2025, η κυβέρνησή του
μόλις δημοσίευσε νέα σχέδια προ-
ϋπολογισμού της περιόδου 2025-
2027. Ανεξάρτητοι Ρώσοι αναλυτές
εκτιμούν ότι οι αμυντικές δαπάνες
θα αυξηθούν σχεδόν 25% το 2025,
στα 13,2 τρισ. ρούβλια (140 δισ.
δολ.) ή άνω του 6% του ΑΕΠ της

χώρας. Αυτό είναι τριπλάσιο από
τον στόχο για τις χώρες του ΝΑΤΟ,
αλλά εξακολουθεί να είναι πολύ
χαμηλότερο από το 18%-20% στον
Ψυχρό Πόλεμο.

Το δημοσιονομικό έλλειμμα πα-
ραμένει στο λογικό επίπεδο του
1,7% του ΑΕΠ φέτος, σε σύγκριση
με το 3,5% της Ε.Ε. και το 6,5%
των ΗΠΑ. Και η κυβέρνηση μπορεί
μέχρι στιγμής να αυτοχρηματο-
δοτηθεί μέσω φόρων στο πετρέ-
λαιο και στο φυσικό αέριο, που
συμπληρώνονται από απροσδό-
κητες εισφορές στο όνομα της
εθνικής κινητοποίησης.

Στα ψηλά 
οι αναφορές 
για ξέπλυμα
χρήματος
Τετραψήφιος αριθμός από το 2016 και 
εντεύθεν – Η ΜΟΚΑΣ δεσμεύει από 
μετρητά μέχρι εκκλησιαστικές εικόνες

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023

+73%

-9%

+24%
-4%

-8%

+54%

-24%

+26%

Αριθμός 
ύποπτων 

συναλλαγών
(ποσοστιαία 
μεταβολή)

938

1.623

1.480

1.836
1.763

1.626

2.499

1.901

2.396
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Πολλές ευρωπαϊκές
εταιρείες στέλνουν
αγαθά στη Ρωσία 
μέσω εξαγωγών
σε πρώην σοβιετικούς
δορυφόρους της 
Κεντρικής Ασίας.

Δικαστικό διάταγμα για κλοπή
ιστορικής εκκλησιαστικής εικόνας

Την περασμένη εβδομάδα, σύμφωνα με καλά ενημερωμένες πηγές
της «Κ», εκδόθηκε για πρώτη φορά στα χρονικά δικαστικό διάταγμα
σε σχέση με την κλοπή αρχαίας εκκλησιαστικής εικόνας μετά από αί-
τημα της ΜΟΚΑΣ. Σύμφωνα με τις αρμόδιες πηγές, η υπό διερεύνη-
ση υπόθεση αφορά εικόνα που κλάπηκε από εκκλησία στα κατεχό-
μενα. Όπως προνοείται οι αρμόδιες αρχές έστειλαν κυπριακό διάταγ-
μα διερεύνησης με βάση τον ευρωπαϊκό κανονισμό για αμοιβαία συ-
νεργασία και διερεύνηση, το οποίο και εκτελέστηκε στη Σλοβακία
όπου και εντοπίζεται η εικόνα. Το διάταγμα αφορά στη δέσμευση και
όχι τη δήμευση της εικόνας καθώς θα πρέπει να προηγηθεί η νενομι-
σμένη διαδικασία προτού δημευτεί η εικόνα και επιστραφεί στην Κύ-
προ. Το διάταγμα παραμένει σε ισχύ μέχρι την ολοκλήρωση των
ερευνών της Αστυνομίας. Η διερεύνηση εμπίπτει στην αρμοδιότητα
της ΜΟΚΑΣ σε συνεργασία με το αρμόδιο τμήμα της Αστυνομίας με
βάση τις πρόνοιες του νόμου περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέ-
μησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες.

<<<<<<<

Το σύνολο των 
δεσμεύσεων για 
την περίοδο από 
τον Ιανουάριο του 2024
μέχρι σήμερα έφτασε
στα 25.192.979 ευρώ,
σύμφωνα με στοιχεία
της ΜΟΚΑΣ.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την κάνουλα για επενδύσεις ανοίγει
αργά, αλλά αποφασιστικά, η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ).
Δίνει ένα βήμα παραπάνω στον δα-
νεισμό, ενώ θέλει να γίνει ένα βήμα
πίσωστον τομέα της αποταμίευσης.
Όταν στις 11 Ιουλίου 2022, το Δι-
οικητικό Συμβούλιο της ΕΚΤ απο-
φάσισε να αυξήσει τα επιτόκια για
πρώτη φορά στα τελευταία τότε 11
χρόνια, πρωταρχικός της στόχος
ήταν να σταθεροποιήσει τον πλη-
θωρισμό κοντά στο 2%. Βασική αρ-
χή της ΕΚΤ όπως καταγράφει και

στα επίσημα έγγραφά της, είναι
πως, εάν ο πληθωρισμός είναι υπερ-
βολικά υψηλός λόγω της υπερβο-
λικής ζήτησης για ελάχιστα αγαθά
και υπηρεσίες, μπορεί να αυξήσει
τα επιτόκια ούτως ώστε οι πιστώσεις
να γίνουν πιο ακριβές. Με αυτόν
τον τρόπο ηρεμεί την οικονομία,
κατευνάζονται οι προσδοκίες για
τον πληθωρισμό και υποχωρεί. Εάν
όμως ο πληθωρισμός είναι υπερ-
βολικά χαμηλός, κάτι το οποίο συ-
νέβαινε τα προηγούμενα χρόνια
μέχρι και λίγο μετά τον Covid-19
και τον πόλεμο μεταξύ Ρωσίας - Ου-
κρανίας, η ΕΚΤ μειώνει τα επιτόκια

ούτως ώστε οι πιστώσεις να γίνουν
φθηνότερες και να τονωθούν με
αυτόν τον τρόπο οι επενδύσεις και
η ζήτηση.

Έτσι και τώρα, με τη μείωση
των επιτοκίων κατά 0,25% την προ-
ηγούμενη Πέμπτη στη συνεδρία
της νομισματικής πολιτικής της
ΕΚΤ και συνολικά με την τρίτη συ-
νεχόμενη από το καλοκαίρι του
2024 (συνολικά 0,75%), ο δανεισμός
γίνεται φθηνότερος και δίνει έναν
παραπάνω επενδυτικό «αέρα». Μέ-
χρι και στις αρχές του καλοκαιριού
του 2024 η ΕΚΤ προχώρησε σε πάνω
από 10 αυξήσεις επιτοκίων, καθι-

στώντας με αυτόν τον τρόπο τις πι-
στώσεις πιο ακριβές και τις αποτα-
μιεύσεις πιο αποδοτικές.

Μαζί όμως με τον επενδυτικό
«αέρα» που δίνει η ΕΚΤ, δίνει και
ένα μικρό «αέρα» σε δανειολήπτες
που είδαν τις δόσεις των δανείων
τους να ανεβαίνουν από το καλο-
καίρι του 2022. Πλέον, η μείωση
των επιτοκίων θα είναι κατά 0,75%,
αν μιλάμε πάντα για δάνεια που
έχουν ως βάση το βασικό επιτόκιο
της ΕΚΤ. Αυτά τα δάνεια, τα οποία
είναι ένας τύπος από τα τρία συνο-
λικά που έχουν κυμαινόμενο χα-
ρακτήρα, θα επηρεαστούν (θετικά

για τους δανειολήπτες) άμεσα, δη-
λαδή από την προσεχή Τετάρτη,
23 Οκτώβρη, οπότε και θα εφαρ-
μοστεί.

Euribor το μεγάλο κομμάτι
Η μεγαλύτερη κατηγορία δανεί-

ων με κυμαινόμενο επιτόκιο, είναι
με το λεγόμενο euribor, δηλαδή με
ιδιωτικό επιτόκιο που καθορίζεται
από τις ευρωπαϊκές τράπεζες ως το
μέσο τραπεζικό κόστος δανεισμού.
Το μεγαλύτερο κομμάτι δανείων
που έχουν δοθεί στην Κύπρο είναι
μέσω αυτού του επιτοκίου, του Eu-
ribor, το οποίο είναι σε πτωτική

πορεία από τον Μάρτη του 2024
και είναι και «ευαίσθητο» σε αλλα-
γές. Ωστόσο, η επανατιμολόγησή
του, ανά τρίμηνο, ανά εξάμηνο,ανά
9 μήνες κτλ, δηλαδή τα χρονικά
ποσοστά τα οποία προκύπτουν,
σχετίζονται με το τι συμφωνία δα-
νείου έχει υπογράψει ο κάθε δανει-
ολήπτης. Σε αυτή την κατηγορία
δανείου, όποτε μειώνεται το επι-
τόκιο, ο κάθε δανειολήπτης βλέπει
και τη δόση του δανείου του να μει-
ώνεται στο εκάστοτε ποσοστό ανά
3, 6, 9 μήνες και ούτω καθ’ εξής.

Η τρίτη κατηγορία δανείων αφο-
ρά δάνεια τα οποία έχουν δοθεί με
το βασικό επιτόκιο της κάθε τρά-
πεζας, πρακτικά, βάσει φόρμουλας
της κάθε τράπεζας που συνήθως
είναι συνδεδεμένο με το κόστος
αποδοχής καταθέσεων. Τέτοια δά-
νεια ως επί το πλείστον έχει δώσει
η Ελληνική Τράπεζα, γι’ αυτό και
δεν παρατηρήθηκαν μεγάλες δια-
φορές όταν αυξάνονταν συνεχώς
τα επιτόκια από το καλοκαίρι του
2022 μέχρι και τον Σεπτέμβρη του
2023.

Θα ανέβει ξανά λίγο
Σύμφωνα με την ΕΚΤ ο πληθω-

ρισμός αναμένεται να αυξηθεί τους
επόμενους μήνες και στη συνέχεια
να μειωθεί στον στόχο στη διάρκεια
του επόμενου έτους. Οι εκτιμήσεις
της θέλουν, ο εγχώριος πληθωρισμός
να παραμείνει υψηλός, καθώς οι
μισθοί εξακολουθούν να σημει-
ώνουν άνοδο με αυξημένο ρυθμό,
ενώ ταυτόχρονα, οι πιέσεις από την
πλευρά του κόστους εργασίας ανα-
μένεται να συνεχίσουν να υποχω-
ρούν σταδιακά, καθώς τα κέρδη θα
αντισταθμίζουν εν μέρει την επί-
δρασή τους στον πληθωρισμό.

Η ΕΚΤ αναμένει πωςη οικονομία
θα ενισχυθεί με την πάροδο του

χρόνου, καθώς η άνοδος των πραγ-
ματικών εισοδημάτων θα επιτρέψει
στα νοικοκυριά να καταναλώνουν
περισσότερο. «Η σταδιακή εξασθέ-
νηση της επίδρασης της συσταλ-
τικής νομισματικής πολιτικής ανα-
μένεται να στηρίξει την κατανά-
λωση και τις επενδύσεις. Οι εξαγωγές
αναμένεται να συμβάλουν στην
ανάκαμψη καθώς θα αυξάνεται η
παγκόσμια ζήτηση», σημειώνει χα-
ρακτηριστικά.

Αξιολογούν κινδύνους
Οι κίνδυνοι σύμφωνα με την

ΕΚΤ για την οικονομική ανάπτυξη
εξακολουθούν να είναι καθοδικοί.
Η χαμηλότερη εμπιστοσύνη θα
μπορούσε να εμποδίσει την κατα-
νάλωση και τις επενδύσεις να ανα-
κάμψουν όσο γρήγορα αναμένεται.
Αυτό, σύμφωνα με την ΕΚΤ θα μπο-
ρούσε να ενισχυθεί από πηγές γε-
ωπολιτικού κινδύνου, όπως ο αδι-
καιολόγητος πόλεμος της Ρωσίας
κατά της Ουκρανίας και η τραγική
σύγκρουση στη Μέση Ανατολή,
που θα μπορούσαν επίσης να δια-
ταράξουν τον ενεργειακό εφοδιασμό
και το παγκόσμιο εμπόριο. Η χα-
μηλότερη ζήτηση για εξαγωγές αγα-
θών και υπηρεσιών της ζώνης του
ευρώ εξαιτίας, για παράδειγμα, μιας
υποτονικότερης παγκόσμιας οικο-
νομίας, ή μιας κλιμάκωσης των εμ-
πορικών εντάσεων μεταξύ των ση-
μαντικών οικονομιών θα επηρέαζε
ανασταλτικά την ανάπτυξη στη ζώ-
νη του ευρώ ακόμη περισσότερο.

Το επιτόκιο της διευκόλυνσης
αποδοχής καταθέσεων, το επιτόκιο
των πράξεων κύριας αναχρηματο-
δότησης και το επιτόκιο της διευ-
κόλυνσης οριακής χρηματοδότησης
θα γίνουν σε 3,25%, 3,40% και 3,65%
αντιστοίχως, με ισχύ από τις 23
Οκτωβρίου 2024.

Ανοίγει την κάνουλα για επενδύσεις η ΕΚΤ
Οι τρεις τύποι δανείων που έχουν δώσει οι κυπριακές τράπεζες και πότε θα δουν οι δανειολήπτες μειώσεις

<<<<<<

Μαζί με τον επενδυτικό
«αέρα» που δίνει η ΕΚΤ,
δίνει και ένα μικρό 
«αέρα» σε δανειολή-
πτες που είδαν τις 
δόσεις των δανείων
τους να ανεβαίνουν από
το καλοκαίρι του 2022.

Η μεγαλύτερη κατηγορία δανείων με κυμαινόμενο επιτόκιο, είναι με το λεγόμενο euribor, δηλαδή με ιδιωτικό επιτό-
κιο που καθορίζεται από τις ευρωπαϊκές τράπεζες ως το μέσο τραπεζικό κόστος δανεισμού.
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Της ΑΝΝΑΣ ΠΟΛΥΒΙΟΥ

Την ώρα που καταβάλλεται προ-
σπάθεια για ένα αύριο χωρίς ρύ-
πους και προς τον σκοπό αυτό
προωθείται η ηλεκτροκίνηση, δεν
φαίνεται να παρατηρείται ιδιαίτερη
αύξηση στις πωλήσεις ηλεκτρικών
αυτοκινήτων στην Ευρωπαϊκή
Ενωση. Μάλιστα, η Κύπρος είχε
το χαμηλότερο μερίδιο σε ηλε-
κτρικά επιβατικά αυτοκίνητα με
μπαταρία μεταξύ των κρατών-με-
λών της Ε.Ε. για το 2023, με μόλις
0,201% του συνόλου των επιβα-
τικών οχημάτων στη χώρα, σύμ-
φωνα με στοιχεία της Eurostat.
Τα ποσοστά ήταν χαμηλά σε αρ-
κετά από τα κράτη-μέλη της Ε.Ε.

Συνολικά, 14 χώρες κατέγραψαν
μερίδια κάτω του 1%, με τα χαμη-
λότερα να καταγράφονται στην
Κύπρο, την Ελλάδα (0,209%) και
την Πολωνία (0,232%). Μέχρι τις
31 Δεκεμβρίου του 2023, τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα με μπαταρία
αντιστοιχούσαν στο 1,7% του συ-
νόλου των αυτοκινήτων στην Ε.Ε. 

Στο μεταξύ, οι κινεζικές εται-
ρείες κατασκευής ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων φαίνεται να κερδίζουν
έδαφος στην Ευρώπη, αφήνοντας
πίσω άλλες ευρωπαϊκές. Χαρακτη-
ριστικά, κατά το πρώτο εξάμηνο
του 2024, οι ταξινομήσεις ηλεκτρι-
κών αυτοκινήτων από κινεζικές
εταιρείες ανήλθαν συνολικά σε
70.000 μονάδες, σημειώνοντας
αύξηση 26% σε σύγκριση με το
πρώτο εξάμηνο του 2023. Την ανη-
συχία τους εκφράζουν οι Ευρω-
παίοι κατασκευαστές αυτοκινήτων

μέσω του Ευρωπαϊκού Συνδέσμου
Κατασκευαστών Αυτοκινήτων
(ACEA) προς τα θεσμικά όργανα
της Ε.Ε., καθώς η αγορά ηλεκτρι-
κών αυτοκινήτων βρίσκεται σε
καθοδική τάση.

«Φρένο» στα κινεζικά 
Τον «διχασμό» φαίνεται να είχε

προκαλέσει προ ημερών η ψηφο-
φορία για την επιβολή δασμών
στα εισαγόμενα ηλεκτροκίνητα
αυτοκίνητα από την Κίνα στην
Ε.Ε., και αυτό γιατί, τα κράτη-μέλη
δεν κατάφεραν να συγκεντρώσουν
πλειοψηφία ούτε κατά, ούτε υπέρ
της πρότασης. Υπέρ του μέτρου
ψήφισαν 10 κράτη-μέλη, 5 κατά,
ενώ 12 κράτη-μέλη απείχαν, γε-
γονός που δεν επέτρεψε να συγ-
κεντρωθεί ξεκάθαρα η απαιτού-
μενη πλειοψηφία υπέρ της επιβο-
λής των δασμών. Την απόφαση

έλαβε η Κομισιόν, επιλέγοντας να
προχωρήσει με την επιβολή των
δασμών.

Οι δασμοί
Σύμφωνα με ανακοίνωσή της

η Κομισιόν έλαβε την απόφαση
να προχωρήσει τελικά «στην επι-
βολή οριστικών αντισταθμιστικών
δασμών στις εισαγωγές ηλεκτρικών
οχημάτων με μπαταρίες (BEVs)
από την Κίνα». Βάσει της απόφα-
σης της Κομισιόν, η Ε.Ε. θα μπορεί
να επιβάλλει δασμούς μέχρι και
45% σε κινεζικές εταιρείες, οι οποί-
ες παράγουν ηλεκτρικά αυτοκίνητα
με μπαταρία. Οι δασμοί αυτοί ανα-
μένεται να τεθούν σε ισχύ τον Νο-
έμβριο και να έχουν διάρκεια πέντε
χρόνια. Παράλληλα, η Κομισιόν
αναφέρει ότι «η Ε.Ε. και η Κίνα θα
συνεχίσουν να εργάζονται σκληρά
για να διερευνήσουν εναλλακτικές

λύσεις που θα είναι πλήρως συμ-
βατές με τον Παγκόσμιο Οργανι-
σμό Εμπορίου (ΠΟΕ), επαρκείς για
την αντιμετώπιση της ζημιογόνου
επιδότησης που καταγράφηκε από
την έρευνα της Κομισιόν και που
θα παρακολουθείται και θα είναι
εφαρμόσιμη». Τα οριστικά πορί-
σματα της σχετικής έρευνας, η
οποία κράτησε σχεδόν εννέα μή-
νες, όπως και η σχετική απόφαση,
θα δημοσιευθούν στην Επίσημη
Εφημερίδα της Ε.Ε. μέχρι τις 30
Οκτωβρίου 2024. 

«Made in China» στην Ε.Ε. 
Με την επίσημη απόφαση σχε-

τικά με τους δασμούς στις εισα-
γωγές των ηλεκτρικών αυτοκίνη-
των από την Κίνα να αναμένεται
έως τις 30 Οκτωβρίου, οι κινεζικές
αυτοκινητοβιομηχανίες εξετάζουν
τρόπους αποφυγής των δασμών.

Η πρώτη ευρωπαϊκή μονάδα κα-
τασκευής της BYD, κορυφαία πο-
λυεθνική εταιρεία κατασκευής
ηλεκτροκίνητων οχημάτων της
Κίνας, ετοιμάζεται να ανοίξει στην
πόλη Σέγκεντ –σημαντικό οικο-
νομικό κέντρο– της Ουγγαρίας.
Από τον Οκτώβριο του 2022, η
BYD έχει παρουσία στην ευρω-
παϊκή αγορά επιβατικών οχημά-
των, ενώ μέσω τοπικών συνεργα-
τών έχει εγκαινιάσει πάνω από
250 καταστήματα σε σχεδόν 20
χώρες στην Ευρώπη. Με τη νέα
αυτή επένδυση, την κατασκευή
εργοστασίου, η BYD φιλοδοξεί να
κάνει ακόμη πιο αισθητή την πα-
ρουσία της στη βιομηχανία ηλε-
κτρικών οχημάτων στο ευρωπαϊκό
έδαφος, θέτοντας νέα δεδομένα
στην ηλεκτροκίνηση, καθώς θε-
ωρείται ο βασικότερος «αντίπαλος»
της Tesla.

Η κινεζική πολυεθνική εταιρεία,
όπως είχε δημοσιεύσει η «Κ», θα
πραγματοποιούσε μέχρι το τέλος
του τρέχοντος έτους το ντεμπούτο
της στην κυπριακή αγορά – με αν-
τιπρόσωπο τον Όμιλο Σφακιανάκη,
επίσης επίσημος αντιπρόσωπος
της εταιρείας και στην Ελλάδα.
Ωστόσο, λόγω των νέων δεδομέ-
νων στην Ευρώπη, η είσοδός της
στο νησί πρόκειται να πραγματο-
ποιηθεί με τη νέα χρονιά. Στην
προσπάθεια για αποφυγή των δα-
σμών φαίνεται πως κινούνται και
άλλες κινεζικές αυτοκινητοβιομη-
χανίες. Η Chery, κινεζική εταιρεία
κατασκευής αυτοκινήτων, όπως
είχε γίνει γνωστό από τον Απρίλιο,
θα ξεκινήσει να φτιάχνει ηλεκτρικά
αυτοκίνητα στη Βαρκελώνη σε
συνεργασία με την Ebro-EV Mo-
tors, μία επένδυση η οποία ξεπερνά
τα 400 εκατ. ευρώ.  

Ουραγός η Κύπρος σε ηλεκτρικά αυτοκίνητα
Νέος πόλεμος ξέσπασε με αφορμή την επιβολή από την Ε.Ε. δασμών στις εισαγωγές κινεζικών οχημάτων

<<<<<<

Οι εξελίξεις μεταθέ-
τουν για τη νέα χρονιά
την είσοδο της BYD
στην κυπριακή αγορά
με αντιπρόσωπο τον
Ομιλο Σφακιανάκη, 
επίσημο αντιπρόσωπο
της εταιρείας και στην
Ελλάδα. Η Κύπρος είχε το χαμηλότερο μερίδιο σε ηλεκτρικά επιβατικά αυτοκίνητα με μπαταρία μεταξύ των κρατών-μελών της Ε.Ε. για το 2023.

Τα ηλεκτρικά 
αυτοκίνητα και
οι σταθμοί φόρτισης 
στην Κύπρο
Αναφορικά με τη χρήση των
ηλεκτρικών αυτοκινήτων, η κα
Στάλω Πηλακούτα, Head of Bu-
siness Strategy του ομίλου Πη-
λακούτα, αναφέρθηκε στους
σημαντικούς λόγους χρήσης
τους στην Κύπρο, δηλώνοντας,
μεταξύ άλλων, στην «Κ»: «Πι-
στεύω πως το ηλεκτρικό αυτοκί-
νητο στην Κύπρο είναι ιδανικό
μέσο μετακίνησης, λόγω της γε-
ωμορφολογίας του νησιού και
των μικρών αποστάσεων», ενώ
αναφέρθηκε και στη σημαντικό-
τητα των σημείων φόρτισης.
«Με το e-Point Cyprus, μια πρω-
τοβουλία του Ομίλου μας που
στοχεύει στην εγκατάσταση και
τη δημιουργία ενός ισχυρού δι-
κτύου φορτιστών e-Point EV σε
όλη την Κύπρο, συνεργαζόμα-
στε με διάφορους οργανισμούς
και δήμους. Έτσι παρέχουμε
στους οδηγούς ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων εύκολα προσβάσιμες,
δημόσιες θέσεις φόρτισης».  

Εξτρεμισμός
και εισοδηματική 
ανισότητα απασχόλησαν 
το LSE Alumni
Ενώ έχει δοθεί μεγάλη προσοχή στην άνοδο των πολι-
τικών άκρων σε πολλές χώρες, οι αυξανόμενες ανησυχίες
για ζητήματα όπως η εισοδηματική ανισότητα και η
φτώχεια, που συχνά αποδίδονται στους περιορισμούς
του καπιταλισμού της ελεύθερης αγοράς, έχουν συμβάλει
σε σημαντικές πολιτικές αλλαγές όπως φαίνεται, για

παράδειγμα, στη Γαλλία και
στο Ηνωμένο Βασίλειο. Σε
ανοιχτή συζήτηση για τα του
εξτρεμισμού, της εισοδημα-
τικής ανισότητας και της
φτώχειας προχώρησαν ακα-
δημαϊκοί και πρώην υπουργοί
σε πάνελ αποφοίτων και φί-
λων του London School of
Economics (LSE Alumni)
στην Κύπρο.

Ακαδημαϊκοί και πρώην
υπουργοί απάντησαν την
προηγούμενη Δευτέρα σε
ερωτήματα που αφορούν στις
αιτίες και τις συνέπειες αυτού

του φαινομένου, για το αν η αποτυχία της δημοκρατίας
προκαλεί την άνοδο του αριστερισμού και της δεξιάς
και αν μπορεί το σημερινό σύστημα να αναθεωρηθεί,
ή χρειαζόμαστε μια εντελώς νέα μορφή πολιτικής και
οικονομικής διακυβέρνησης.

Ομιλητές ήταν ο καθηγητής Πολιτικής Οικονομίας,
στο London School of Economics and Political Science,
κ. Βασίλης Μοναστηριώτης, ο καθηγητής του Manchester
Metropolitan University, κ. Γρηγόρης Ιωάννου, ο πρώην
υπουργός Οικονομικών και υπουργός Εσωτερικών, κ.
Κωνσταντίνος Πετρίδης, η τέως υπουργός Δικαιοσύνης
και Δημόσιας Τάξης, κα Άννα Κουκκίδη – Προκοπίου
και ο πρόεδρος του Συμβουλίου Οικονομίας και Αντα-
γωνιστικότητας, κ. Δημήτρης Γεωργιάδης. Η πρόεδρος
του Συνδέσμου αποφοίτων του LSE Alumni, κα Ελένη
Αργυρού, εξέφρασε την πρόθεση να συνεχίσει με εκ-
δηλώσεις που θα αφορούν πολιτική και οικονομία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

<<<<<<

Ακαδημαϊκοί και
πρώην υπουργοί
απάντησαν σε
ερωτήματα που
αφορούν στις 
αιτίες και τις 
συνέπειες αυτού
του φαινομένου.

Οι Eυρωπαίοι εκθέτουν στο Παρίσι
Με νέες στρατηγικές μάρκετινγκ και
προσιτά ηλεκτροκίνητα μοντέλα (ΕV)
περνούν στην αντεπίθεση οι μεγα-
λύτερες αυτοκινητοβιομηχανίες της
Ευρώπης, σε μια προσπάθεια να αν-
τιστρέψουν τη μειωμένη ζήτηση και
να ανακτήσουν το χαμένο έδαφος.
Κολοσσοί όπως οι Stellantis, Renault
και Volkswagen παρουσιάζουν τα
νέα τους οικονομικά οχήματα στο
Σαλόνι Αυτοκινήτου που ξεκίνησε
στο Παρίσι, με στόχο να αντιστρέ-
ψουν την ύφεση που ξεκίνησε πέρυσι,
όταν οι κυβερνήσεις άρχισαν να απο-
σύρουν τα κίνητρα για να εγκατα-
λείψουν οι οδηγοί τους κινητήρες
εσωτερικής καύσης. Το εγχείρημα
ωστόσο δεν είναι εύκολο. Οι Κινέζοι
ανταγωνιστές με επικεφαλής την
BYD και τα φθηνότερα μοντέλα τους

κερδίζουν ολοένα και μεγαλύτερο
μερίδιο αγοράς στη Γηραιά Ηπειρο,
την ώρα που οι ευρωπαϊκές αυτοκι-
νητοβιομηχανίες πιέζονται να που-
λήσουν περισσότερα EV για να πε-
τύχουν τους αυστηρότερους πράσι-
νους στόχους, διαφορετικά θα επι-
βαρυνθούν με πρόστιμα έως και 15
δισ. ευρώ. «Το κλίμα γύρω από τα EV
αυτή τη στιγμή είναι κακό, δεν υπάρ-
χει αρκετή υποδομή φόρτισης, υπάρ-
χει αστάθεια στις τιμές. Κάνουμε
όμως το καλύτερο δυνατό», δήλωσε
ο διευθύνων σύμβουλος της Renault,
Λούκα ντε Μέο, με την εταιρεία να

βρίσκεται στην πρώτη γραμμή της
«μάχης» για προσιτές τιμές, αποκα-
λύπτοντας plug-in μοντέλα στο Πα-
ρίσι συμπεριλαμβανομένου του R4,
το οποίο θα κοστίσει λιγότερο από
35.000 ευρώ. Το σόου στην Πόλη του
Φωτός θα μπορούσε να αποτελέσει
σημείο καμπής για τις αυτοκινητο-
βιομηχανίες της Ευρώπης, οι οποίες
αγωνίστηκαν για την παραγωγή φθη-
νών EV. Τα αρχικά προβλήματα ανά-
πτυξης λογισμικού, το υψηλό κόστος
εργασίας και τα ακριβά εξαρτήματα
όπως οι μπαταρίες δυσκόλεψαν ση-
μαντικά τη βιομηχανία που για να

μείνει «εντός παιχνιδιού» επικεντρώ-
θηκε στην πώληση μοντέλων pre-
mium. Αυτό, σε συνδυασμό με την
κατάργηση των επιδοτήσεων σε χώ-
ρες όπως η Γερμανία και η Σουηδία,
εκτόξευσε τη μέση τιμή των EV πάνω
από τα 45.000 ευρώ φέτος, καθιστών-
τας τα ηλεκτρικά μοντέλα απρόσιτα
για πολλούς Ευρωπαίους.

Οι Κινέζοι κατασκευαστές, την
ίδια ώρα, επιθυμούν να επεκταθούν
στην περιοχή παρά την απόφαση
των Βρυξελλών αυτόν τον μήνα να
αυξήσουν τους δασμούς στα ηλε-
κτρικά τους οχήματα έως και 45%.

Η BYD θα παρουσιάσει EV και plug-
in υβριδικά οχήματα στο Παρίσι τα
οποία ανταγωνίζονται τα γαλλικά και
γερμανικά αυτοκίνητα, καθώς και το
Model Y της Tesla. Σε μια προσπάθεια
να επιδείξει την τεχνολογική της ικα-
νότητα, η BYD θα παρουσιάσει επίσης
το Yangwang U8, ένα πολυτελές SUV
που κοστίζει πάνω από 140.000 δο-
λάρια. Στο ίδιο μήκος κύματος η
Xpeng που συνεργάζεται με τη Volk-
swagen, θα παρουσιάσει το επερχό-
μενο σεντάν P7+, μια έκδοση αξίας
50.000 ευρώ που ανταγωνίζεται πιο
ακριβά μοντέλα μεσαίου μεγέθους
της BMW και της Mercedes. Ενώ με-
γάλα ονόματα του κλάδου όπως η
Great Wall Motor Co. και η Nio Inc.
απουσιάζουν από την έκθεση, πολλές
κινεζικές αυτοκινητοβιομηχανίες
έστειλαν αντιπροσώπους στο Παρίσι
για να συζητήσουν πιθανές συνερ-
γασίες με τοπικούς κατασκευαστές
και αντιπροσώπους. Η Stellantis λό-
γου χάριν αξιοποιεί την κινεζική Le-
apmotor για να μειώσει το κόστος
των ηλεκτρικών της αυτοκινήτων,
καθώς αυξάνεται η πίεση στον διευ-
θύνοντα σύμβουλό της, Κάρλος Τα-
βάρες, μετά την καταστροφική προ-
ειδοποίηση που εξέδωσε για τα κέρδη
της τον περασμένο μήνα και τη στα-
θερά κακή απόδοση στις ΗΠΑ. Η
Volkswagen δεν θα παρουσιάσει νέο
ηλεκτρικό αυτοκίνητο στο Παρίσι,
ενώ η BMW παρουσιάζει στο Παρίσι
αρκετά μοντέλα Mini κινεζικής κα-
τασκευής μαζί με πιο ακριβές εκδόσεις
προσανατολισμένες στις επιδόσεις,
καθώς η εταιρεία θέλει να προσελ-
κύσει νεότερους οδηγούς που επι-
θυμούν να στραφούν σε ηλεκτρικά
μοντέλα.

ΒLOOMBERG

<<<<<<

Πολυτελή οχήματα πα-
ρουσιάζουν στο Παρίσι
αυτοκινητοβιομηχανίες
από την Κίνα.

Stellantis, Renault και Volkswagen εκθέτουν τα νέα τους οικονομικά οχήματα
στο Σαλόνι Αυτοκινήτου στο Παρίσι.
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Το ένα ρεκόρ μετά το άλλο σπάνε 
οι οίκοι ειδών πολυτελείας στην 
Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, με 
τις πωλήσεις το 2023 αλλά ακό-
μη και το 2022, όταν η αγορά 
βρισκόταν υπό την επίδραση 
της πανδημίας, να είναι υψηλό-
τερες από αυτές του 2019. 

Μάλιστα πόλος έλξης δεν εί-
ναι πια μόνο η Μύκονος, αλλά 
κυρίως η Αθήνα και ευρύτερα 
η Αττική καθώς, εκτός από το 
κέντρο της πρωτεύουσας, γνω-
στοί οίκοι ειδών πολυτελείας 
βρίσκονται ήδη ή ετοιμάζο-
νται να ανοίξουν καταστήμα-
τα στην Astir Μαρίνα Βουλιαγ-
μένης και θα ακολουθήσει στη 
συνέχεια η παρουσία τους και 
στο Riviera Galleria, το ένα από 
τα δύο εμπορικά κέντρα που θα 
βρίσκονται στο Ελληνικό.

Ενδεικτικό των νέων χαρα-
κτηριστικών που λαμβάνει πλέ-
ον η Αθήνα είναι ότι στην ειδική 
έκδοση Luxury Insights - Τhe 
Era of Ultra Luxe Shoppers για 
τις τάσεις στις αγορές tax free 
ειδών πολυτελείας που εξέδωσε 
η εταιρεία-πάροχος επιστροφής 
φόρου Global Blue, η Αθήνα μαζί 
με τη Μύκονο συμπεριλαμβάνο-
νται στους ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενους προορισμούς για τους 
πολύ πλούσιους, όχι απλώς ως 
τουριστικοί προορισμοί, αλλά 
και ως προορισμοί για αγορές. 
Στην ίδια λίστα βρίσκονται τα δι-
άσημα χειμερινά θέρετρα Κουρ-
σεβέλ και Σεντ Μόριτζ, καθώς 
και το γνωστό νησί της Ισπανί-
ας Ιμπιζα. Στους προορισμούς 
αυτούς καταγράφηκε αύξηση 
των εξαιρετικά πλούσιων αγορα-
στών κατά 56% το δωδεκάμηνο 
Σεπτεμβρίου 2023 - Αυγούστου 

2024 σε σύγκριση με το 2019, 
την τελευταία χρονιά πριν από 
την COVID-19. 

Να σημειωθεί ότι από τις 
16 έως τις 19 Μαΐου 2025 στη 
Μύκονο θα πραγματοποιηθεί 
η εκδήλωση «Luxe Mykonos» 
με στόχο τη δικτύωση ανάμεσα 
σε κορυφαίους αγοραστές και 
οίκους ειδών πολυτελείας, έτσι 
ώστε να ενισχυθεί περαιτέρω 
το κυκλαδίτικο νησί ως προορι-
σμός για αγορές από εξαιρετικά 
πλούσιους τουρίστες.

Τι εννοούμε όταν λέμε εξαιρε-

τικά πλούσιοι τουρίστες - αγορα-
στές; Μπορεί να αποτελούν μό-
λις το 0,1% του συνόλου όσων 
πραγματοποιούν αγορές tax free, 
οι αγορές όμως που κάνουν αντι-
στοιχούν στο 13% της συνολικής 
αξίας αγορών tax free, ενώ η μέ-
ση ετήσια κατά κεφαλήν δαπάνη 
που κάνουν είναι 160.000 ευρώ.

Και εάν η Μύκονος φιλοξενεί 
εδώ και αρκετά χρόνια υποκατα-
στήματα γνωστών οίκων μόδας, 
ο ανερχόμενος αστέρας φαίνε-
ται ότι είναι η Αθήνα. Στο πλαί-
σιο των παγκόσμιων βραβείων 
τουρισμού η Αθήνα αναδείχθη-
κε το 2024 «κορυφαίος ευρωπα-
ϊκός προορισμός city break». Και 

αυτό διότι πλέον δεν αποτελεί 
απλώς πέρασμα για τους τουρί-
στες, αλλά κύριο προορισμό και 
μάλιστα όλο τον χρόνο –ειδικά 
τους μήνες εκτός του καλοκαι-
ριού– λόγω των καλών καιρικών 
συνθηκών, που ευνοούν και τις 
αγορές. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Global Blue για τις tax free αγο-
ρές στην Ελλάδα, το οκτάμηνο 
Ιανουαρίου - Αυγούστου 2024 
στην Αττική οι συναλλαγές για 
tax free αγορές αυξήθηκαν σε 
σύγκριση με το αντίστοιχο δι-
άστημα του 2023 κατά 40%, με 
τη συνολική αξία τους να ενι-
σχύεται κατά 38%. Ακόμη και 

τον Αύγουστο, μήνα τον οποίο 
δεν επιλέγουν συνήθως οι του-
ρίστες για να επισκεφθούν την 
Αθήνα, οι συναλλαγές για αγο-
ρές tax free αυξήθηκαν κατά 
19% σε σύγκριση με τον Αύγου-
στο του 2023, η συνολική αξία 
κατά 30%, ενώ και η μέση κα-
τά κεφαλήν δαπάνη ήταν τον 
φετινό Αύγουστο μεγαλύτερη 
κατά 10%.

Τα παραπάνω έρχονται να 
επιβεβαιώσουν και τα στοιχεία 
για την εξέλιξη των πωλήσεων 
στην Ελλάδα γνωστών οίκων ει-
δών μόδας και αξεσουάρ, πωλή-
σεις βεβαίως που επηρεάζονται 
και από τη ζήτηση των μόνιμων 
κατοίκων της χώρας. 

Οι πωλήσεις της Louis 
Vuitton στην Ελλάδα αυξήθη-
καν το 2023 κατά 19,3% σε σύ-
γκριση με το 2022, φτάνοντας 
τα 64,84 εκατ. ευρώ, με τα κα-
θαρά κέρδη να διαμορφώνο-
νται σε 14,5 εκατ. ευρώ. Αύξη-
ση πωλήσεων 12,6% σημείωσε 
το 2023 η Rolex Ελλάς, με τον 
κύκλο εργασιών να φτάνει τα 
93 εκατ. ευρώ, από 82,5 εκατ. 
ευρώ το 2022. Οι πωλήσεις της 
Gucci το 2022 (τελευταία χρονιά 
για την οποία είναι διαθέσιμα 
τα οικονομικά αποτελέσματα 
στην Ελλάδα) ανήλθαν σε 19,09 
εκατ. ευρώ, από 11,8 εκατ. ευρώ 
το 2019, και της Prada σε 9,18 
εκατ. ευρώ, από 3,62 εκατ. ευρώ 
το 2019 (δεν γίνεται σύγκριση 
με το 2020 και το 2021 λόγω της 
επίδρασης της COVID-19 στις 
πωλήσεις).

Στα πολυκαταστήματα Αttica 
οι πωλήσεις tax free το πρώτο 
εξάμηνο του 2024 κατέγραψαν 
ιστορικό ρεκόρ και έφτασαν να 
αντιστοιχούν στο 9,1% του συ-
νολικού τζίρου.

Οι φυλέςΟΟι φυλέςι φυλέςΟι φφ
των εύπορωντων εύπορωνεύποτωτω
αγοραστώναγοραστώνοραστώ

13%

31%

ΥΠΟΠΟΣΟΣΤΟ ΕΠΙ ΤΟΥ
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ΠΗΓΗ: Global Blue, Luxury Insights

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ακρόπολη, Πλάκα και Louis Vuitton
Στους ταχύτερα αναπτυσσόμενους τουριστικούς προορισμούς για πολύ πλούσιους και για αγορές ειδών πολυτελείας η Αθήνα

Το οκτάμηνο 
Ιανουαρίου - Αυγού-
στου 2024 οι συναλ-
λαγές για tax free 
αγορές στην Αττική 
εκτινάχθηκαν 
κατά 40% σε σχέση 
με το 2023.
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Η ζωή στην Ελλάδα μπορεί 
να συνοψισθεί με την ακό-
λουθη διαπίστωση: στον 

ιδιωτικό τομέα μπορείς να κάνεις 
οτιδήποτε, αρκεί να μην παρα-
βαίνεις τον νόμο. Αντίθετα, στο 
∆ημόσιο δεν μπορείς να κάνεις 
απολύτως τίποτα αν δεν προβλέ-
πεται ρητά από τον νόμο. Τόσο 
απλά, αλλά ταυτόχρονα και τό-
σο πολύπλοκα, γιατί η ερμηνεία 
μπορεί να μην είναι τόσο απλή.

Σήμερα, λοιπόν, θα αναφερ-
θώ σε δύο ιστορίες που αναδει-
κνύουν αυτό το θέμα και κατά 
την προσωπική μου άποψη δεν 
βοηθούν στον εκσυγχρονισμό 
της χώρας.
– Οι περιορισμοί του ΕΣΡ

Στις 18/2/2024 σε αυτή τη 
στήλη έγραψα ένα κείμενο με 
τίτλο: «Ο χαρακτήρας των Ελ-
λήνων», όπως αποκαλύπτεται 
από τη συμπεριφορά τους στην 
οδήγηση. Αυτή ήταν η τελευταία 
παράγραφος:

«[...] Οταν σπούδαζα στην 
Αγγλία 1965-1966 η τηλεόραση 
εκπαίδευε με μικρά έξυπνα σπο-
τάκια τους οδηγούς. Θυμάμαι χα-
ρακτηριστικά ένα σποτάκι όπου 
έδειχνε μια μεγάλη ουρά από αυ-
τοκίνητα και κάποιον οδηγό συνε-
χώς να παραβιάζει την ουρά. Στο 
τέλος ο φακός έκανε zoom στον 
οδηγό και βλέπαμε ότι είχε κεφά-
λι... γουρουνιού! Τα λόγια περιττεύ-
ουν! Ετσι εκπαιδεύεται ο κόσμος».

Η ιδέα άρεσε στον Γιώργο 
Καλούδη, γενικό διευθυντή της 
ΜΚΟ «Συμμαχία για την Ελλά-
δα» και σκέφτηκε να κάνει κάτι 
παρόμοιο για την Ελλάδα. Βρή-
κε εθελοντές και δημιούργησε 
τα story boards για ορισμένες 
παραβατικές συμπεριφορές των 
οδηγών, στα πρότυπα του αγγλι-
κού παραδείγματος. Τα σποτά-
κια κάλυπταν τις συνηθισμένες 
ελληνικές παραβάσεις. Παρκά-
ρισμα σε θέση ΑμεΑ, αδικαιο-
λόγητη χρήση της ΛΕΑ, να πε-
τάνε σκουπίδια στον δρόμο και 
εμπόδιο στην κυκλοφορία άλλων 
οχημάτων. Σε όλα τα σποτάκια η 
κατάληξη είναι να φαίνεται ότι 
ο οδηγός είναι γάιδαρος! Εμένα 
μου φάνηκε καλή ιδέα, έστω κι 
αν είναι καθυστερημένη σε σχέ-
ση με την Αγγλία κατά 60 χρό-
νια. Να όμως που «λογαριάζου-
με χωρίς τον ξενοδόχο».

Αντί να σας περιγράψω τι 
συνέβη, είναι καλύτερα να αντι-
γράψω το μήνυμα που μου έστει-
λε ο Γιώργος Καλούδης:

«Οπως σου είπα και στο τη-
λέφωνο θέλουμε να κάνουμε μία 
καμπάνια για την οδική συμπε-
ριφορά, που θα τρέξει ως κοινω-
νικό μήνυμα. Από το ΕΣΡ έλαβα 
την απάντηση, με πολύ ευγενικό 
τρόπο, ότι το είδε η επιτροπή αλ-
λά μάλλον δεν βλέπουν να παίρ-
νει έγκριση διότι φοβούνται μή-
πως κάποιος αντιδράσει για 
τον γάιδαρο και τα δικαιώμα-
τα των ζώων. Για την καμπάνια 
αυτή έχουν δουλέψει ήδη εθελο-
ντικά καταξιωμένοι επαγγελματίες 
από τον χώρο του animation και 
θα δουλέψουν επίσης εθελοντικά 
και επαγγελματίες του χώρου της 

επικοινωνίας για την προώθησή 
της στα social και τα Μέσα. 

γάιδαρος, ο, θηλ. γαϊδάρα κ. 
γαϊδούρα (βλ. λ.), πλ. γάιδαροι κ. 
γαϊδάροι, οι, ουσ. [<μτγν. γαϊδά-
ριον <αραβ. gadar - gaidar], ο 
γάιδαρος. 1. άνθρωπος απρεπής, 
αγενής, ανάγωγος, αδιάντροπος, 
άξεστος, αγροίκος: «πρόσεξε μη 
φερθείς πάλι σαν γάιδαρος εκεί 
που θα πάμε, γιατί θα είναι όλοι 
καθώς πρέπει άνθρωποι». (πηγή: 
Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας / Γ. Κά-
του Λεξικό της Λαϊκής και Περιθω-
ριακής Γλώσσας.[...]»  

Ομολογώ ότι δεν περίμε-
να αυτή την εξέλιξη. Αλλο ένα 
δείγμα υπερβολής που μας χα-
ρακτηρίζει. Γιατί να θίγονται 
οι φιλόζωοι όταν παρουσιάζου-
με έναν παραβατικό άνθρωπο 
σαν γάιδαρο; Η Αγγλία ανέκαθεν 
ήταν μια χώρα με ανεπτυγμέ-
νη την  αγάπη για τα ζώα, αλλά 
κανένας δεν διαμαρτυρήθηκε 
τότε. Τα σποτάκια ήταν πολλά 
και τα έβλεπα συνεχώς και ποτέ 
δεν αντιλήφθηκα καμία διαμαρ-
τυρία. Μήπως το έχουμε παρα-
ξηλώσει στην Ελλάδα; Φαίνεται 
ότι όποιος έχει κάποια εξουσία 
αισθάνεται ότι πρέπει να την 

ασκεί με απόλυτη αυστηρότη-
τα, φτάνοντας στην κατάχρηση. 

Είπα κατάχρηση και θυμή-
θηκα άλλο ένα ντοκιμαντέρ από 
την αγγλική τηλεόραση την επο-
χή 1965-1966. Η εικόνα έδειχνε 
έναν δρόμο, ο οποίος για χιλιό-
μετρα ήταν ευθεία, με απόλυτη 
ορατότητα και προς τις δύο κα-
τευθύνσεις. Κάπου στη μέση του 
δρόμου υπήρχε μια διάβαση πε-
ζών χωρίς φανάρια. Στη διάβαση 
βρισκόταν ο γνωστός «lollypop 
man» (ο άνθρωπος που κρατάει 
ένα κοντάρι, το οποίο στο πά-
νω μέρος έχει ένα μεγάλο δίσκο 
με τη λέξη STOP), ο οποίος είχε 
μοναδικό καθήκον να βοηθά-
ει τους μαθητές του γειτονικού 
σχολείου να περνούν με ασφά-
λεια  τη διάβαση. Αυτός, λοιπόν, 
όσο ο δρόμος ήταν άδειος περί-
μενε και περίμενε μέχρι να εμ-
φανιστεί ένα αυτοκίνητο. Τότε 
προχωρούσε απότομα στη μέση 
του δρόμου, έδειχνε το κοντάρι 
του με το STOP, υποχρέωνε το 
όχημα να σταματήσει και έκανε 
σήμα στα παιδιά να περάσουν 
τη διάβαση. Αυτό που ήθελε να 
αναδείξει το ντοκιμαντέρ ήταν 
ότι η μόνη εξουσία που διέθετε 

ο lollypop man ήταν να σταμα-
τάει τα οχήματα για να βοηθή-
σει τα παιδιά να περάσουν. Αυ-
τή την εξουσία φρόντιζε να την 
ασκεί ενεργά. Επρεπε να ταλαι-
πωρήσει έναν ή περισσότερους 
οδηγούς προκειμένου να ευχα-
ριστηθεί για την άσκηση της 
δικής του εξουσίας. Το ντοκι-
μαντέρ έδειχνε και άλλα περι-
στατικά, τα οποία δεν θυμάμαι. 
Το μήνυμα που ήθελε να περά-
σει στον κόσμο ήταν ότι τέτοιες 
ενέργειες αποτελούν  κατάχρη-
ση στην άσκηση της εξουσίας. 
Βλέπετε, η βρετανική κρατική 
TV από τότε προσπαθούσε να 
εκπαιδεύει το κοινό και όχι να 
το αποβλακώνει. 
– Αρχή Προστασίας ∆εδομέ-
νων Προσωπικού Χαρακτήρα 
(ΑΠ∆ΠΧ)  

Η «αγαπημένη» μου Αρχή. 
Η σύγχρονη Ιερά Εξέταση η 
οποία με τη σειρά της ασκεί την 
εξουσία της στα πλέον ακραία 
όριά της. Παρά το γεγονός ότι 
σε προηγούμενο κείμενό μου: 
«Προσωπικά δεδομένα ευαί-
σθητα και μη» (15/9/2024) ευ-
θέως διατύπωσα τη θέση μου ότι 
ο πρόεδρός της καλύπτεται πίσω 

από νομικές ασάφειες εκφράζο-
ντας την προσωπική του άποψη, 
η οποία όμως διαφέρει από τις 
θέσεις της Αρχής, εντούτοις δεν 
είδα καμία απάντηση ή διάψευ-
ση. Επιπλέον έκλεισα το κείμενό 
μου ζητώντας απάντηση, γιατί 
ακόμα οι ταυτότητες δεν έχουν 
τον προσωπικό αριθμό και έτσι 
θα υποχρεωθούν πολλοί συμπο-
λίτες μας να βγάλουν ξανά ταυ-
τότητα. Απάντηση δεν δόθηκε.

Η σημερινή παρέμβασή μου 
θα αναδείξει τη γραφειοκρατι-
κή τυπολατρία της Αρχής, που 
δουλειά δεν έχει και ασχολεί-
ται με το «γένος των αγγέλων». 
Εξηγούμαι. Η Αρχή με την από-
φασή της 2576/ 23-09-2024 (η 
οποία καταλαμβάνει 20 σελίδες 
Α4) επέβαλε πρόστιμο 50.000 ευ-
ρώ και 100.000 ευρώ στο υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη για 
παραλείψεις στην έκδοση των 
νέων ταυτοτήτων. ∆εν έχει κα-
νένα νόημα να μπούμε στις λε-
πτομέρειες. Αρκεί να αντιγράψω 
μόνο το τέλος αυτής της απόφα-
σης για να αντιληφθείτε ότι «η 
εξουσία χωρίς την κατάχρησή 
της χάνει τα θέλγητρά της»*.

[...] Μολονότι δεν τίθεται εν αμ-

φιβολία το κύρος των ταυτοτήτων, 
των οποίων η έκδοση στηρίζεται 
στο ισχύον σήμερα νομικό πλαί-
σιο, όπως περιγράφεται ως άνω, 
η Αρχή επισημαίνει την υποχρέ-
ωση να επικαιροποιηθεί και να 
κωδικοποιηθεί το νομικό πλαίσιο 
αναφορικά με τα στοιχεία στο νέο 
τύπο δελτίων ταυτότητας Ελλήνων 
πολιτών και της διαδικασίας έκδο-
σης αυτών, προκειμένου να ρυθμί-
ζονται με ενιαίο τρόπο ζητήματα 
που είχαν δημιουργηθεί αφενός, 
από την κατάργηση σχετικών δι-
ατάξεων και αφετέρου, από την 
παράλληλη ισχύ διαφορετικών νο-
μοθετημάτων, τόσο κατά την έκ-
δοση των παλαιών, όσο και κατά 
την έκδοση των νέων δελτίων ταυ-
τότητας, λαμβάνοντας υπόψη και 
τα όσα επιμέρους ζητήματα ανα-
λύονται στην παρούσα Απόφαση».

Αλήθεια, κάθισαν ώρες ολό-
κληρες για να βγάλουν μια από-
φαση 20 σελίδων, που επιβάλλει 
ένα πρόστιμο 150.000 ευρώ, η 
οποία όμως  δεν διαπιστώνει τί-
ποτα στραβό, αλλά ζητά να επι-
καιροποιηθεί το νομικό πλαίσιο 
σχετικά με το περιεχόμενο. Προ-
σοχή, δεν ζητάνε να αφαιρεθεί 
κάτι, αλλά απλά να διατυπωθεί 
πληρέστερα η απόφαση για το 
περιεχόμενο.

Ξέρετε ποιος είναι ο τραγέ-
λαφος; Ακριβώς το ίδιο έκαναν 
όταν το 2010 κάναμε την απο-
γραφή των δημοσίων υπαλλή-
λων και μας υποχρέωσαν να την 
επαναλάβουμε γιατί δεν μας επέ-
τρεπαν να ζητήσουμε τις γνώ-
σεις των δημοσίων υπαλλήλων 
σε ξένες γλώσσες και τίτλους 
σπουδών, γιατί όταν ζητήθηκε η 
έγκριση της Αρχής για την απο-
γραφή δεν αναφέρθηκε ρητά ότι 
στην  απογραφή θα ζητηθεί και 
η γνώση ξένων γλωσσών και οι 
σπουδές! 

*Η φράση αυτή προέρχεται 
από ομιλία του πασίγνωστου 
Θεοδόση Πελεγρίνη, ηθοποιού 
(ποιεί ήθος) και πρύτανη του 
Εθνικού και Καποδιστριακού 
Πανεπιστημίου Αθηνών, στις 
14 Νοεμβρίου 2010, εν μέσω 
κρίσης. Με άλλα λόγια, η κανο-
νική άσκηση της εξουσίας δεν 
έχει νοστιμιά. Αυτά πρεσβεύ-
ουν και διδάσκουν ορισμένοι 
πανεπιστημιακοί δάσκαλοι και 
περιμένουμε να πάει μπροστά 
αυτή η έρημη χώρα μας.

 
O κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Toυ ΑΝΔΡΕΑ ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Στον ιδιωτικό τομέα 
μπορείς να κάνεις οτι-
δήποτε, αρκεί να μην  
παραβαίνεις τον νόμο. 
Αντίθετα, στο Δημόσιο 
δεν μπορείς να κάνεις 
απολύτως τίποτα αν 
δεν προβλέπεται ρητά 
από τον νόμο.

Ο
ι διαρροές που κατευθύνο-
νταν από τον Λευκό Οίκο 
και πρωτοεμφανίστηκαν 

στην Washington Post περί δέ-
σμευσης του Ισραήλ να χτυπή-
σει μόνο στρατιωτικούς στόχους 
στο Ιράν αποκλιμάκωσαν τις τι-
μές του πετρελαίου κατά 5,3% 
φέρνοντάς τες ξανά στα επίπεδα 
πριν από την ιρανική επίθεση με 
βαλλιστικούς πυραύλους της 1ης 
Οκτωβρίου.

Η κ. Χάρις πρέπει να αισθά-
νεται ιδιαιτέρως ικανοποιημένη, 
αλλά τα καλά νέα για την περιοχή 
και τον υπόλοιπο κόσμο σταμα-
τάνε κάπου εκεί. Μέσα σε λίγες 
ώρες το γραφείο του ισραηλινού 
πρωθυπουργού δεν επιβεβαίωσε 
το κλίμα των αγορών που φαίνε-
ται να αντέδρασαν περισσότερο 
στα νέα της μειωμένης κινεζι-
κής ζήτησης ως προς τη «διόρ-
θωσή» τους.

Η πραγματικότητα ωστόσο εί-
ναι πιο περίπλοκη από τις αμε-
ρικανικές προεκλογικές σκο-
πιμότητες. Είναι σαφές ότι οι 
Ισραηλινοί δεν διαθέτουν –και 
οι Αμερικανοί δεν θα τους δώ-
σουν– εκείνα τα διατρητικά πυ-
ρομαχικά που θα μπορούσαν να 
κάνουν ουσιαστική ζημιά στο 
ιρανικό πυρηνικό πρόγραμμα, 
το οποίο αναπόφευκτα πλέον οι 
Ιρανοί θα επιταχύνουν είτε στο-
χοποιηθούν είτε όχι οι πυρηνικές 
τους εγκαταστάσεις.

Οι ισραηλινοί από μόνοι τους 

ωστόσο μπορούν να κάνουν με-
γάλη ζημιά στην ιρανική οικονο-
μία καταστρέφοντας τις ενερ-
γειακές της υποδομές τόσο τις 
εσωτερικές όσο και τις εξαγωγι-
κές. Ασχέτως ποιες από τις δύο 
κατηγορίες υποδομών στοχοποι-
ηθούν το Ιράν είναι σαφές ότι θα 
αντιδράσει οργανώνοντας επιθέ-
σεις κορεσμού εναντίον των ελα-
χίστων κρίσιμων ενεργειακών 
υποδομών του Ισραήλ.

Οπως επιβεβαίωσαν η ιρανι-
κή επίθεση της 1ης Οκτωβρίου 
και η διάτρηση του Iron Dome 
από τη Χεζμπολάχ κατά την επί-
θεση στη μεραρχία Golani κα-
νένα αντιαεροπορικό σύστημα 

δεν είναι άτρωτο. Η αποστολή 
μιας πυροβολαρχίας του αμερι-
κανικού συστήματος μέσου βε-
ληνεκούς THHAD αναδεικνύ-
ει την αναγκαιότητα κάλυψης 
των κενών αεράμυνας αλλά και 
της στενότητας των διαθέσιμων 

αντιαεροπορικών πυρομαχικών 
με τις δυνατότητες της εγχώριας 
ισραηλινής αμυντικής βιομηχα-
νίας να έχουν φτάσει στα άκρα 
με τα «χειρότερα να έπονται».

Αρκεί κανείς να λάβει υπόψη 
του ότι από την 7η Οκτωβρίου 

του 2023 έως και σήμερα το Ισρα-
ήλ έχει δεχθεί και σε μεγάλο βαθ-
μό αναχαιτίσει περίπου 20.000 
βλήματα, πυραύλους και μαχη-
τικά μη επανδρωμένα οχήματα. 
Αρκεί κανείς να συνειδητοποιή-
σει ότι η Χεζμπολάχ ακόμη και 

τώρα χρησιμοποιεί μόλις το 10% 
της πυραυλικής δυνατότητας που 
διαθέτει, η οποία πριν από την 
έναρξη της ισραηλινής κλιμάκω-
σης τον περασμένο μήνα αριθ-
μούσε 2.000 βλήματα ημερησίως.

Εάν ένας ιρανικός ή λιβανικός 
βαλλιστικός πύραυλος χτυπήσει 
τα δύο διυλιστήρια του Ισραήλ 
στην Ασντόντ και τη Χάιφα ή τις 
πλατφόρμες παραγωγής φυσικού 
αερίου στη Μεσόγειο, όπως προ-
ειδοποίησε στις 4 Οκτωβρίου ο 
επικεφαλής των Ιρανών Φρου-
ρών της Επανάστασης, τότε 
μπορεί να επιφέρει παραλυτι-
κές επιπτώσεις στην ισραηλινή 
οικονομία, κάτι που αναπόφευ-
κτα θα επηρεάσει σοβαρά και 
την Αίγυπτο εάν διακοπούν οι 
ισραηλινές εξαγωγές.

Μια τέτοια εξέλιξη θα απο-
σταθεροποιήσει ενεργειακά την 
Ανατολική Μεσόγειο και κυρίως 
την Αίγυπτο που αποτελεί και 
τον μεγαλύτερο καταναλωτή ισ-
ραηλινού αερίου. Ο βαθμός της 
επίθεσης του Ισραήλ στο ιρανι-
κό ενεργειακό σύστημα θα είναι 
πολύ μεγαλύτερος.

Ο ένας μετά τον άλλον οι σύμ-
μαχοι των ΗΠΑ στον Περσικό 
Κόλπο κλείνουν τον εναέριο χώ-
ρο τους σε ισραηλινά μαχητικά 
προειδοποιώντας με συνέπειες 
τις ΗΠΑ εάν χρησιμοποιηθούν 
οι αμερικανικές βάσεις που φι-
λοξενούνται στα εδάφη τους. Ο 
λόγος είναι πολύ απλός. Οι Ιρα-

νοί έχουν απειλήσει ευθέως τους 
γείτονές τους στη δυτική ακτή 
του Κόλπου ότι θα θεωρηθούν 
συνυπεύθυνοι ενός ισραηλινού/
αμερικανικού πλήγματος που θα 
χρησιμοποιήσει τον εναέριο χώ-
ρο τους.

Και εδώ βρίσκεται η ουσία του 
ρίσκου για την παγκόσμια οικο-
νομία. Οι Ιρανοί εμμέσως υπο-
δεικνύουν ότι το κέντρο βάρους 
μιας δυνητικής τους αντίδρασης 
δεν θα επικεντρωθεί στην από-
πειρα κλεισίματος των Στενών 
του Ορμούζ. Κάτι τέτοιο άλλω-
στε θα είναι καταστρεπτικό και 
για τους ίδιους, ενώ δεν διαθέ-
τουν την αεροναυτική ισχύ για 
να κλείσουν τα Στενά για μεγάλο 
χρονικό διάστημα.

Εχουν αποδείξει ωστόσο με-
τά την επίθεσή τους κατά της 
Σαουδικής Αραβίας το 2019 ότι 
εάν φτάσουν στο έσχατο σημείο 
θα στοχοποιήσουν τις πετρελαϊ-
κές εγκαταστάσεις των γειτόνων 
τους και αυτό είναι ένα σενάριο 
που κανείς δεν θα ήθελε να δει 
να υλοποιείται.

Ας ελπίσουμε λοιπόν ότι οι 
Ισραηλινοί θα (αυτο)περιορί-
σουν τα αντίποινά τους σε αμι-
γώς στρατιωτικούς ιρανικούς 
στόχους.

Ο δρ Θεόδωρος Τσακίρης είναι 
καθηγητής Γεωπολιτικής και 
Ενεργειακής Πολιτικής Πανεπιστημίου 
Λευκωσίας.

Βήμα αποκλιμάκωσης;

Το 2010 κάναμε την απογραφή των δημοσίων υπαλλήλων και μας υποχρέωσαν να την επαναλάβουμε γιατί δεν μας 
επέτρεπαν να ζητήσουμε τις γνώσεις των δημοσίων υπαλλήλων σε ξένες γλώσσες και τίτλους σπουδών, γιατί όταν ζη-
τήθηκε η έγκριση της Αρχής Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (ΑΠ∆ΠΧ) για την απογραφή, δεν ανα-
φέρθηκε ρητά ότι στην  απογραφή θα ζητηθεί και η γνώση ξένων γλωσσών και οι σπουδές!

Οι Ισραηλινοί από μόνοι τους μπορούν να κάνουν μεγάλη ζημιά στην ιρανι-
κή οικονομία, καταστρέφοντας τις ενεργειακές της υποδομές. Εάν συμβεί, το 
Ιράν είναι σαφές ότι θα αντιδράσει οργανώνοντας επιθέσεις κορεσμού ενα-
ντίον των ελαχίστων κρίσιμων ενεργειακών υποδομών του Ισραήλ.
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«Η εξουσία χωρίς την κατάχρησή της χάνει τα θέλγητρά της»*

Του δρος ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΤΣΑΚΙΡΗ

Η ιρανική επίθεση της 
1ης Οκτωβρίου και η δι-
άτρηση του Iron Dome 
από τη Χεζμπολάχ επι-
βεβαίωσαν ότι κανένα 
αντιαεροπορικό σύστη-
μα δεν είναι άτρωτο.
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On the Road

Το πιο δημοφιλές μέσο πληρωμών 
είναι η κάρτα στην Ελλάδα, κα-
θώς το τελευταί ο δωδεκά μηνο 
οι καταναλωτέ ς που βασί στηκαν 
στις πληρωμέ ς με κά ρτα ή ταν 
περισσό τεροι από  εκεί νους που 
επέ λεξαν τις πληρωμέ ς με μετρη-
τά . Αυτό προκύπτει από έ ρευνα 
της Payments Europe, που εί ναι 
η «φωνή » του κλά δου των πλη-
ρωμώ ν με κά ρτες στην Ευρώ πη, 
αναφορικά  με το τοπί ο των πλη-
ρωμώ ν στην Ελλά δα.

Από τα ευρήματα της έρευ-
νας προκύπτει ότι το 68% των 
καταναλωτών εμπιστεύ εται τις 
κά ρτες περισσό τερο από  ά λλες 
μεθό δους πληρωμώ ν. Στις άλ-
λες μεθόδους περιλαμβάνονται 
τα μετρητά, οι μεταφορές χρη-
μάτων και η μέθοδος «αγόρασε 
τώρα, πλήρωσε αργότερα» (buy 
now pay later - BNPL). Η τά ση 
αυτή  εί ναι ακό μη πιο έ ντονη 
στις νεό τερες γενιέ ς, οι οποί ες 
προσελκύ ονται από  τις ολοέ να 
αυξανό μενες επιλογέ ς που προ-
σφέ ρουν οι ψηφιακέ ς μέ θοδοι 
πληρωμώ ν. Πά νω από  το 70% 
των Ελλή νων που ανή κουν στη 
γενιά  των millennial και στην 
Gen Z προβλέ πουν ό τι στο επό με-
νο δωδεκά μηνο θα βασί ζονται 
περισσό τερο στις νέ ες μορφέ ς 
ψηφιακώ ν πληρωμώ ν. Αντίστοι-
χα υψηλά διαμορφώνεται και η 
εμπιστοσύνη των εμπόρων για 
τις πληρωμές με κάρτα, καθώς το 
77% συμφωνεί  ό τι τα οφέ λη των 
καρτώ ν υπερβαί νουν τα κό στη 
και το 62% προτιμά  να αποδέ χε-
ται ψηφιακέ ς πληρωμέ ς παρά  
πληρωμέ ς με μετρητά . Επιπλέ ον, 
το 83% των εμπό ρων πιστεύ ει 
ό τι θα διενεργή σει περισσό τε-
ρες ψηφιακέ ς συναλλαγέ ς στο 
διά στημα του επό μενου έ τους. Η 
ασφά λεια και η προστασί α εί ναι 
τα κυριό τερα κριτή ρια με βά ση 
τα οποί α οι καταναλωτέ ς και οι 
έ μποροι επιλέ γουν μεταξύ  των δι-

αφορετικώ ν μεθό δων πληρωμώ ν. 
Οταν καλού νται να συγκρί νουν 
τις διαφορετικέ ς επιλογέ ς πληρω-
μώ ν, τοποθετού ν τις κά ρτες στην 
πρώ τη θέ ση, επειδή  θεωρού ν ό τι 
ανταποκρί νονται καλύ τερα σε 
αυτέ ς τις ανά γκες. Ο Robrecht 
Vandormael, γενικό ς γραμμα-
τέ ας της Payments Europe, ση-
μειώνει σε δήλωσή του ότι «η 
μετά βαση στις πληρωμέ ς χωρί ς 
μετρητά  συνεχώ ς επιταχύ νεται. 
Η τελευταί α έ ρευνα δεί χνει ό τι 
το τοπί ο των πληρωμώ ν στην 
Ελλά δα εξελί σσεται διαρκώ ς, με 
τις πληρωμέ ς να αποκτού ν ολο-
έ να πιο ψηφιακό  χαρακτή ρα. Οι 
κά ρτες εξακολουθού ν να αποτε-
λού ν τον ακρογωνιαί ο λί θο του 
ελληνικού  τοπί ου πληρωμώ ν, πα-
ρέ χοντας ασφά λεια, προστασί α 
και αξιοπιστί α, και διαδραματί ζο-
ντας ταυτό χρονα ενεργό  ρό λο 
στον ψηφιακό  μετασχηματισμό  
της αγορά ς».

Το ψηφιακό  ευρώ  (digital euro) 
παραμέ νει σχετικά  ά γνωστο στην 
Ελλά δα, καθώ ς μό νο το 55% των 
Ελλή νων καταναλωτώ ν γνωρί ζει 
περί  τί νος πρό κειται. Από  αυτού ς 
τους καταναλωτέ ς, το 46% δεν 
εί ναι βέ βαιο για τα οφέ λη που 
θα μπορού σε να συνεπά γεται η 
χρή ση του ψηφιακού  ευρώ . Οσο 
για τους εμπό ρους, ο έ νας στους 
τρεις δεν εί ναι βέ βαιος για το πώ ς 
θα μπορού σε να ωφεληθεί  από  το 
ψηφιακό  ευρώ , ή  πιστεύ ει ό τι δεν 
θα αποκό μιζε κανέ να ό φελος. Η 
μελέ τη, που έγινε για λογαριασμό 
της Payments Europe, βασί ζεται 
σε έ ρευνα που διενεργή θηκε τον 
Μά ιο του 2024 σε 9 ευρωπαϊκές 
χώρες, στην οποία συμμετείχαν 
2.250 έ μποροι (από τους οποίους 
250 στην Ελλάδα) που δραστη-
ριοποιού νται στους τομεί ς του 
φυσικού  και του ηλεκτρονικού  
εμπορίου και 13.000 καταναλω-
τέ ς, από τους οποίους οι 1.000 
στην Ελλά δα.

Ολο και πιο ψηφιακή γίνεται 
η ελληνική αγορά πληρωμών

Σημαντική άνοδο κατέγραψε και 
το οκτάμηνο του 2024 ο τζίρος 
της αγοράς τυχερών παιγνίων. 
Από τον Ιανουάριο έως και τον 
Αύγουστο, ο συνολικός τζίρος 
(TGR), δηλαδή η συνολική αξία 
των ποσών που πόνταραν οι παί-
κτες, διαμορφώθηκε σε 28,3 δισ. 
ευρώ, έχοντας ενισχυθεί κατά 
14,1%, σε ετήσια βάση σύγκρι-
σης. Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγ-
χου Παιγνίων (ΕΕΕΠ), από αυτά 
περίπου το 70%, δηλαδή 20,1 
δισ., προήλθε από το online στοί-
χημα, ενώ ακολουθεί ο ΟΠΑΠ με 
6,6 δισ. ευρώ. Στα επίγεια καζίνο 
το TGR ενισχύθηκε το οκτάμη-
νο, σε ετήσια βάση σύγκρισης, 
κατά 7%, σε 1,3 δισ. ευρώ.

Ο αναμορφωμένος συνο-
λικός τζίρος (TGR), δηλαδή η 
αξία των πονταρισμάτων από 
τα οποία έχουν αφαιρεθεί τα 
κέρδη των παικτών, ενισχύθη-
κε κατά 11,1%, σε 10 δισ. ευρώ. 
Τμήμα των χρημάτων αυτών κα-
ταλήγει στις εταιρείες και στα 
κρατικά ταμεία, μέσω δικαιω-
μάτων και φόρων, με το υπό-
λοιπο να οδηγείται στους νικη-
τές των τυχερών παιγνίων. Από 
το σύνολο του αναμορφωμένου 
TGR, η μερίδα του λέοντος, δη-
λαδή 4,5 δισ. ευρώ, προέρχεται 
από τον ΟΠΑΠ (πρακτορεία και 
παιγνιομηχανές) και ακολου-
θούν οι διαδικτυακές εταιρείες 
με 4,4 δισ. (+15,7%). Στα επίγεια 
καζίνο, το αναμορφωμένο TGR 
διαμορφώθηκε σε 813,7 εκατ. 
ευρώ, έχοντας ενισχυθεί κατά 
9,11%. Οπως προκύπτει από τα 

μεγέθη της ΕΕΕΠ, οι Ελληνες 
τζόγαραν ξανά περίπου 18 δισ. 
ευρώ, τα οποία μαζί με τα 10 
δισ. ευρώ των πονταρισμάτων 
(από τα οποία έχουν αφαιρεθεί 
τα κέρδη) αθροίζουν τον συνο-
λικό τζίρο της αγοράς.

H αύξηση των μεγεθών της 
αγοράς τυχερών παιγνίων συ-
μπαρασύρει ανοδικά και τα έσο-

δα που έχει το κράτος από τη 
συγκεκριμένη δραστηριότη-
τα. Στο οκτάμηνο, δηλαδή, τα 
δικαιώματα του ∆ημοσίου αυ-
ξήθηκαν κατά περίπου 13,5%, 
σε 391,4 εκατ. ευρώ, ενώ ο φό-
ρος παικτών ενισχύθηκε κατά 
18,5%, σε 250,1 εκατ. ευρώ.

Εκτιμάται ότι τη φετινή χρο-
νιά, τα έσοδα των τυχερών παι-
γνίων θα εμφανίσουν νέο ρεκόρ. 
Κι αυτό δεδομένου ότι το σύ-
νολο των πονταρισμάτων του 
οκταμήνου υπολείπεται μόλις 
κατά 7,7 δισ., σε σχέση με το 
αντίστοιχο του 2023 οπότε είχε 
ανέλθει σε 36 δισ. Εάν όμως συ-
νυπολογιστούν τα χρήματα που 
δαπανώνται –υπολογίζονται σε 

περίπου 1,7 δισ. ετησίως (έρευ-
να Kappa research)– σε παράνο-
μα διαδικτυακά τυχερά παιχνί-
δια, ο τζίρος της συγκεκριμένης 
αγοράς είναι πολύ υψηλότερος. 
Βέβαια, η συγκεκριμένη δρα-
στηριότητα είναι εις βάρος των 
νόμιμα αδειοδοτημένων παρό-
χων και γι’ αυτό ο Σύνδεσμος 
Παρόχων και Προμηθευτών ∆ι-
αδικτυακών Τυχερών Παιγνίων 
(HGA) με επιστολή του προς τα 
αρμόδια υπουργεία και Αρχές 
ζητεί την άμεση λήψη μέτρων. 
Οπως αναφέρει, τα τελευταία 
τρία χρόνια, οι πάροχοι έχουν 
δαπανήσει 405 εκατ. ευρώ για 
εμπορική επικοινωνία, τη στιγ-
μή που οι «πειρατές» προωθούν 
παράνομα στο Ιντερνετ τα προ-
ϊόντα τους. «Kαθημερινά διαπι-
στώνουμε τη δημιουργία νέων 
ιστοτόπων παράνομης παρο-
χής αλλά και παράνομης προ-
ώθησης (διαφήμισης) τυχερών 
παιγνίων με εμφανή στόχευση 
στο ελληνικό κοινό, καθώς δι-
αθέτουν παράνομο περιεχόμε-
νο στην ελληνική γλώσσα και 
πολλοί από αυτούς διαθέτουν 
ονόματα χώρου με κατάληξη 
.gr. Επιπλέον έχουν αυξηθεί ση-
μαντικά οι διαφημίσεις παράνο-
μων τυχερών παιγνίων οι οποί-
ες παρουσιάζουν Ελληνες, από 
σημεία της ελληνικής επικράτει-
ας, να διαφημίζουν παράνομα 
τυχερά παίγνια στην ελληνική 
γλώσσα. Η χωρίς έλεγχο δρα-
στηριοποίηση των παράνομων 
ιστοτόπων συντηρεί ένα πλαίσιο 
αθέμιτου ανταγωνισμού, με απο-
τέλεσμα τη σημαντική διαφυγή 
κεφαλαίων προς τους ιστοτό-
πους αυτούς», αναφέρει η HGA.

Οι επιδόσεις της αγοράς
τυχερών παιγνίων

Μεγέθη (€)

Συνολικός τζίρος (TGR)

Αναμορφωμένο TGR

Δικαιώματα Δημοσίου - φόροι παικτών 

24,8 δισ.

9 δισ.

556 εκατ.

28,3 δισ.

10 δισ.

641,5 εκακκ τ.

Οκτάμηνο
2023

Οκτάμηνο
2024

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Οι Ελληνες πόνταραν 28,3 δισ. 
σε τυχερά παιχνίδια στο οκτάμηνο
Το ποσό ενισχύθηκε κατά 14,1% σε σχέση με το αντίστοιχο διάστημα του 2023

Tο 70%, δηλαδή 
20,1 δισ., προήλθε 
από το online 
στοίχημα.
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Πάνω από το 50% της παγκόσμι-
ας παραγωγής τροφίμων κιν-
δυνεύει να εξαφανιστεί μέσα 
στα επόμενα 25 χρόνια εξαιτί-
ας της λειψυδρίας που ολοένα 
και συχνότερα πλήττει ολοένα 
και περισσότερες περιοχές του 
πλανήτη. 

Εξαιτίας αυτής της προϊούσης 
έλλειψης νερού μπορεί να χαθεί 
έως και το 8% του παγκόσμιου 
ΑΕΠ μέχρι το 2050. Στις χώρες 
χαμηλών εισοδημάτων, η ζη-
μιά στο ΑΕΠ μπορεί να φτάσει 
και στο 15% και η κατάσταση 
τείνει να επιδεινωθεί περαιτέ-
ρω αν δεν ληφθούν μέτρα. Στα 
συμπεράσματα αυτά καταλήγει 
μελέτη της ∆ιεθνούς Επιτροπής 
για την Οικονομία του Νερού 
που δόθηκε χθες στη δημοσιό-
τητα και την ίδια στιγμή ο ΟΟ-
ΣΑ απευθύνει έκκληση για τη 
σύναψη διεθνούς συμφωνίας με 
αντικείμενο την αντιμετώπιση 
της λειψυδρίας και γενικότερα 
της κρίσης γύρω από το νερό.

Οπως επισημαίνει στην έκ-
θεσή της η ∆ιεθνής Επιτροπή 
για την Οικονομία του Νερού, 
ο μισός πληθυσμός του πλανή-
τη αντιμετωπίζει ήδη πρόβλη-
μα ανεπάρκειας νερού και αν 
επιδεινωθεί η κλιματική κρί-
ση σίγουρα θα αυξηθεί το πο-
σοστό. Στο μεταξύ, η ζήτηση 
για καθαρό νερό αναμένεται 

να υπερβεί την προσφορά κα-
τά 40% προς τα τέλη της δεκα-
ετίας που διανύουμε καθώς τα 
διάφορα συστήματα ύδρευσης 
ανά τον κόσμο υφίστανται «άνευ 
προηγουμένου πιέσεις», όπως 
χαρακτηριστικά τονίζει η έκ-
θεση. Η ∆ιεθνής Επιτροπή για 
την Οικονομία του Νερού δια-
πιστώνει, επίσης, πως κυβερνή-
σεις και εμπειρογνώμονες έχουν 
υποτιμήσει τον όγκο νερού που 
χρειάζονται οι άνθρωποι για να 

μπορούν να ζήσουν μια καλή 
ζωή. Και μόνον για τη διατήρη-
ση της υγείας και για λόγους υγι-
εινής ένας άνθρωπος χρειάζεται 
από 50 έως 100 λίτρα νερού την 
ημέρα. Στην πραγματικότητα, 
όμως, πρέπει να καταναλώνο-
νται περίπου 4.000 λίτρα την 
ημέρα ανά άτομο προκειμένου 
να είναι κατάλληλη η διατροφή 
των ανθρώπων και αξιοπρεπής 
η ζωή τους.

Στις περισσότερες περιοχές 
του κόσμου πολλές κοινότη-
τες δεν έχουν τη δυνατότητα 
να διαθέσουν τέτοιες ποσότη-
τες νερού. Ορισμένες χώρες 
βρίσκονται σε καλύτερη μοίρα 
από άλλες καθώς επωφελούνται 
από την παροχή του λεγόμενου 
«πράσινου νερού», δηλαδή της 
υγρασίας του εδάφους που εί-
ναι αναγκαία για τις καλλιέρ-
γειες, έναντι του «γαλάζιου νε-
ρού», δηλαδή των υδάτων από 
ποταμούς και λίμνες. Περίπου 
οι μισές από τις βροχοπτώσεις 
ανά τον κόσμο προέρχονται από 
την υγιή βλάστηση σε οικοσυ-
στήματα όπως τα ποτάμια και 
οι λίμνες από τα οποία εξατμίζε-
ται το νερό και ανεβαίνει στην 
ατμόσφαιρα όπου μετατρέπεται 
σε νέφη. Με τον τρόπο αυτόν 
σχηματίζονται μεγάλα ποτάμια 

υδρατμών και αυτά μπορούν να 
ταξιδέψουν σε μακρινές απο-
στάσεις για να ψυχρανθούν στη 
συνέχεια, να συμπυκνωθούν και 
τελικά να πέσουν ξανά στη γη, 
με τη μορφή βροχής ή χιονιού. 
Η Κίνα και η Ρωσία επωφελού-
νται εις το έπακρον από αυτά τα 
συστήματα κύκλου του νερού, 
ενώ η Ινδία και η Βραζιλία εξά-
γουν τον κύκλο του νερού κα-
θώς το έδαφός τους ευνοεί τη 
ροή του λεγόμενου «πράσινου 
νερού» προς άλλες περιοχές. Ενα 
ποσοστό από 40% έως 60% των 
βροχοπτώσεων σε πολλές χώρες 
οφείλεται στη χρήση της γης 
στις γειτονικές χώρες.

Οπως επισημαίνει ο Γιόχαν 
Ρόκστρεμ, που συμπροεδρεύει 
στην εν λόγω ∆ιεθνή Επιτρο-
πή και συμμετείχε στη σύνταξη 
της σχετικής έκθεσης, «η κινε-

ζική οικονομία εξαρτάται από 
το κατά πόσον είναι βιώσιμη 
η διαχείριση των δασών στην 
Ουκρανία, στο Καζακστάν και 
στις χώρες της Βαλτικής, ενώ 
κάτι ανάλογο συμβαίνει στην 
περίπτωση της Βραζιλίας που 
προσφέρει ουσιαστικά καθαρό 
νερό στη γειτονική της Αργε-
ντινή», ενώ υπογραμμίζει πως 
αυτή η αλληλεξάρτηση καθιστά 
σαφές ότι «πρέπει να αντιμε-
τωπίσουμε το καθαρό νερό ως 
κοινό παγκόσμιο αγαθό για την 
παγκόσμια οικονομία». Οπως, 
όμως, τονίζει η μελέτη της ∆ι-
εθνούς Επιτροπής για την Οι-
κονομία του Νερού, δεκαετίες 
καταστροφικής χρήσης της γης 
και κακοδιαχείρισης του νερού, 
σε συνδυασμό με την κλιματι-
κή κρίση, ασκούν πρωτοφανείς 
πιέσεις στον παγκόσμιο κύκλο 

του νερού. Ο άνθρωπος έχει πα-
ρέμβει σε αυτόν τον κύκλο του 
νερού στον πλανήτη για πρώτη 
φορά στην ιστορία, επιδεινώνο-
ντας μια όλο και αυξανόμενη κα-
ταστροφή, που αναμένεται να 
έχει συνέπειες για τις οικονομί-
ες, την παραγωγή τροφίμων και 
τις ανθρώπινες ζωές. «Για πρώτη 
φορά στην ανθρώπινη ιστορία 
σπρώχνουμε τον παγκόσμιο κύ-
κλο του νερού εκτός ισορροπί-
ας», τονίζει ο Γιόχαν Ρόκστρεμ 
και όπως αναφέρει σε σχετικό 
ρεπορτάζ του το CNN, η διατά-
ραξη του κύκλου του νερού προ-
καλεί ήδη εμφανείς επιπτώσεις, 
καθώς σχεδόν 3 δισεκατομμύ-
ρια άνθρωποι αντιμετωπίζουν 
έλλειψη νερού, οι καλλιέργειες 
πλήττονται και οι πόλεις βυθί-
ζονται, αφού στερεύουν οι υπό-
γειες πηγές.

Η λειψυδρία
απειλεί το 50%
της παραγωγής
τροφίμων
Σε κίνδυνο έως και το 8%

του παγκόσμιου ΑΕΠ μέχρι το 2050

Ζήτημα αθέμιτου ανταγωνισμού 
εγείρουν οι αερομεταφορείς της 
Ε.Ε. ως προς τις αυξημένες πτή-
σεις από κινεζικές εταιρείες προς 
την Ευρώπη με φθηνότερο ει-
σιτήριο, καθώς αυτές έχουν το 
ατού ότι μπορούν να πετάξουν 
μέσω του ρωσικού εναέριου χώ-
ρου, εξοικονομώντας πολύτιμες 
ώρες από τα ταξίδια μεγάλων 
αποστάσεων.

Η Air-France KLM πιέζει τη 
γαλλική κυβέρνηση να περιορί-
σει τον αριθμό των πτήσεων που 
μπορούν να πραγματοποιούν οι 
αερομεταφορείς της Κίνας προς 
την Ευρώπη, σύμφωνα με πηγές 
του Bloomberg, σε μια προσπά-
θεια να προστατευθούν οι ευρω-
παϊκές αεροπορικές εταιρείες 
από τον αθέμιτο ανταγωνισμό.

Μεταξύ άλλων, τα αιτήματα 
του ομίλου αεροπορικών εταιρει-
ών με έδρα το Παρίσι περιλαμ-
βάνουν την πρόταση αναστο-
λής των σημερινών δικαιωμάτων 
εναέριας κυκλοφορίας μεταξύ 
της Γαλλίας και της μεγαλύτερης 
οικονομίας της Ασίας.

Εν τω μεταξύ, η Deutsche 
Lufthansa φέρεται να πιέζει 
την κυβέρνηση της Γερμανίας 

να αναλάβει πρωτοβουλία στην 
έρευνα κατά του Πεκίνου για ζη-
τήματα στρεβλού ανταγωνισμού. 

Η Lufthansa έχει ήδη ανα-
κοινώσει ότι θα περιορίσει τις 
υπηρεσίες της στην Κίνα, σχε-
διάζοντας να καταργήσει την 
απευθείας καθημερινή πτήση 
από τη Φρανκφούρτη προς το 
Πεκίνο στο τέλος του μήνα, επει-
δή, εν μέσω ελλείψεων σε αερο-
σκάφη, πρέπει να χρησιμοποιεί 
αεροσκάφη που καταναλώνουν 

πολλά καύσιμα και είναι παλαι-
ότερα, γεγονός που καθιστά το 
δρομολόγιο ασύμφορο.

Οι ανωτέρω μεθοδεύσεις απο-
καλύπτουν τη διαφωνία μεταξύ 
των ευρωπαϊκών αερομεταφορέ-
ων σχετικά με την αντιμετώπιση 
του ζητήματος. Παράλληλα, έχει 

ξεκινήσει μια συζήτηση σχετι-
κά με το αν θα πρέπει να εμπλα-
κούν οι εθνικές κυβερνήσεις ή 
απλώς να τεθεί το ζήτημα στις 
Βρυξέλλες.

Γενικότερα, η σχέση της Ευ-
ρώπης με την Κίνα διανύει μια 
τεταμένη περίοδο με αιχμή τις 

εμπορικές εντάσεις, καθώς η 
Ε.Ε. έχει βάλει στο στόχαστρο 
τις άδικες –όπως υποστηρίζει– 
επιδοτήσεις και άλλες μορφές 
στήριξης που παρέχει το Πεκίνο 
στις εταιρείες του. Η Ε.Ε. επιβάλ-
λει δασμούς στα κινεζικής κα-
τασκευής ηλεκτρικά οχήματα, 

ενώ η Κίνα απειλεί να προβεί σε 
αντίποινα κατά των εισαγωγών 
μπράντι και οχημάτων μεγάλου 
κυβισμού.

H διευθύνουσα σύμβουλος 
της KLM, Μάριαν Ρίντελ, μίλη-
σε νωρίτερα αυτόν τον μήνα, 
προτρέποντας την Ευρωπαϊκή 
Ενωση να αναλάβει δράση κατά 
του «αθέμιτου» κινεζικού αντα-
γωνισμού. 

Οι αεροπορικές εταιρείες της 
Ευρώπης δεν έχουν πετάξει πά-
νω από τη Ρωσία από την έναρ-
ξη της εισβολής της Ρωσίας στην 
Ουκρανία στα τέλη Φεβρουαρί-
ου του 2022. Ο εναέριος χώρος 
της Ουκρανίας έχει επίσης κλεί-
σει από τότε. Το γεγονός αυτό 
αποτελεί σαφές πλεονέκτημα 
για τις κινεζικές εταιρείες όσον 
αφορά το κόστος και τις ώρες 
των  πτήσεων.

Η Lufthansa ανακοίνωσε ότι 
χάνει έως και μισό εκατομμύριο 
ευρώ για κάθε μία από τις υπό 
κατάργηση πτήσεις της από τη 
Φρανκφούρτη προς το Πεκίνο. 
Εν τω μεταξύ, οι τρεις μεγαλύτε-
ρες κινεζικές αεροπορικές εται-
ρείες έχουν εισπράξει 111,1 δισ. 
γουάν (15,7 δισ. δολάρια) σε επι-

δοτήσεις ή κρατικές επιχορηγή-
σεις που αποσκοπούν στην εν-
θάρρυνσή τους για τη λειτουργία 
αεροπορικών συνδέσεων, σύμ-
φωνα με τις ετήσιες εκθέσεις 
των αερομεταφορέων.

Μετά την COVID, οι ευρωπα-
ϊκές αεροπορικές εταιρείες άρ-
γησαν να αποκαταστήσουν τις 
πτήσεις προς την Κίνα, κυρίως 
λόγω της ισχνής ζήτησης από 
την Ευρώπη προς το εξωτερικό. 
Ωστόσο οι κινεζικοί αερομετα-
φορείς πρόσθεσαν πολλές πτή-
σεις, πολύ περισσότερες από τα 
επίπεδα του 2019, και προσφέ-
ρουν ιδιαίτερα ανταγωνιστικούς 
αεροπορικούς ναύλους.

Μέχρι το τέλος του έτους, οι 
κινεζικές αεροπορικές εταιρεί-
ες εκτιμάται ότι θα κατέχουν το 
75% του μεριδίου χωρητικότη-
τας θέσεων σε όλες τις πτήσεις 
από και προς τη Γερμανία και 
τη Γαλλία προς την Κίνα, σύμ-
φωνα με στοιχεία της εταιρείας 
αερομεταφορών Cirium. Και θα 
έχουν το 100% της αγοράς στα 
ταξίδια προς την Ιταλία και με-
ρίδιο 95% της χωρητικότητας 
των πτήσεων προς το Ηνωμέ-
νο Βασίλειο.

Σε μόλις δέκα δημοφιλείς τουρι-
στικούς προορισμούς καταγρά-
φεται πάνω από το ένα τρίτο των 
συνολικών διανυκτερεύσεων ξέ-
νων τουριστών στην Ε.Ε., σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της Eurostat 
για το 2023, όπου περιλαμβάνο-
νται και ελληνικά νησιά.

Ειδικότερα, σύμφωνα με την 
επεξεργασία των στοιχείων του 
περασμένου έτους, που αποτέλε-
σε και χρονιά-ρεκόρ βάσει πολ-
λών μετρήσεων στον τομέα του 
τουρισμού, οι περιοχές με τον 
υψηλότερο αριθμό διανυκτερεύ-
σεων από ξένους τουρίστες ήταν 
τα Κανάρια Νησιά με 83,2 εκατ. 
διανυκτερεύσεις και οι Βαλεαρί-

δες Νήσοι στην Ισπανία, καθώς 
και τα παράλια της Κροατίας. 

Τη δεκάδα συμπληρώνουν οι 
ισπανικές περιοχές της Κατα-

λωνίας και της Ανδαλουσίας, το 
Νότιο Αιγαίο και η Κρήτη στην 
Ελλάδα, η ευρύτερη περιοχή του 

Παρισιού, το Βενέτο στην Ιταλία 
και το Τιρόλο στην Αυστρία. Οι 
δέκα αυτές περιοχές είχαν πέρυ-
σι το 37,6% των διανυκτερεύσε-
ων των ξένων τουριστών.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Eurostat, στις 58 από τις 231 πε-
ριοχές στις οποίες χωρίζει την 
Ε.Ε., ο αριθμός των διανυκτε-
ρεύσεων ξένων τουριστών ήταν 
υψηλότερος από τον αντίστοι-
χο αριθμό των επισκεπτών που 
ταξίδευαν εσωτερικά στην εκά-
στοτε χώρα.

Βάσει αυτού, προκύπτει ότι 
η σημασία των ξένων τουρι-
στών είναι ιδιαίτερα υψηλή σε 
επτά δημοφιλείς προορισμούς 

της Ε.Ε., συμπεριλαμβανομένων 
ορισμένων ελληνικών. Ειδικότε-
ρα, περισσότερες από 9 στις 10 
διανυκτερεύσεις έγιναν από ξέ-
νους τουρίστες στις εξής περιο-
χές: Κρήτη (94,5%), Νησιά Ιονί-
ου (93,6%), Νότιο Αιγαίο (92%). 
Εκτός της Ελλάδας, πολύ υψη-
λή εξάρτηση από ξένους επισκέ-
πτες έχει ο τουρισμός της Μάλτας 
(93,1%), το παραλιακό κομμάτι 
της Κροατίας (92,5%), η Κύπρος 
(90,8%) και το Τιρόλο (90,7%).

Απεναντίας, οι περιοχές με το 
μεγαλύτερο ποσοστό τουριστών 
εσωτερικού το 2023 ήταν τα πε-
ρίχωρα του Παρισιού, οι γαλλικές 
Αλπεις και η Γαλλική Ριβιέρα.

Ζήτημα αθέμιτου κινεζικού ανταγωνισμού θέτουν ευρωπαϊκές αεροπορικές

Οι ξένοι τουρίστες «ψηφίζουν» Κρήτη και Ν. Αιγαίο 

Η Lufthansa πιέζει την κυβέρνηση της Γερμανίας να αναλάβει πρωτοβουλία 
στην έρευνα κατά του Πεκίνου για ζητήματα στρεβλού ανταγωνισμού. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat για το 2023, η περιοχή με τον υψηλό-
τερο αριθμό διανυκτερεύσεων από ξένους τουρίστες ήταν τα Κανάρια Νησιά.

Η ζήτηση για καθαρό 
νερό αναμένεται 
να υπερβεί την προ-
σφορά κατά 40% προς 
τα τέλη της δεκαετίας 
που διανύουμε.

Ποιες είναι οι 10 περιο-
χές της Ευρώπης που 
καταγράφουν το ένα 
τρίτο των συνολικών 
διανυκτερεύσεων.

Αυξημένες οι πτήσεις 
από αερομεταφορείς 
της Κίνας προς 
την Ευρώπη με 
φθηνότερο εισιτήριο.

Οι επιπτώσεις έπειτα από δεκαετίες καταστροφικής χρήσης της γης και κακοδιαχείρισης του νερού, σε συνδυασμό με την κλιματική κρίση, είναι εμφανείς, 
καθώς σχεδόν 3 δισεκατομμύρια άνθρωποι αντιμετωπίζουν έλλειψη νερού, οι καλλιέργειες πλήττονται και πόλεις βυθίζονται, ενώ ακόμη και η στάθμη των πο-
ταμών στην κοιλάδα του Αμαζονίου (φωτογραφία) έχει πέσει στο χαμηλότερο επίπεδο που έχει καταγραφεί ποτέ.

R
EU

TE
R

S



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 20 Οκτωβρίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Καθώς η κλιματική αλλαγή 
εντείνει την ξηρασία σε ολό-
κληρη τη νότια Ευρώπη, χιλιά-
δες ελαιοπαραγωγοί στην Ισπα-
νία έρχονται αντιμέτωποι με 
έναν νέο και ταχέως αναπτυσ-
σόμενο «εχθρό», που δεν είναι 
άλλος από τους ανταγωνιστές 
μεγαλοαγρότες. Παραγωγοί-μα-
μούθ εισβάλλουν σε μια αγορά 
όπου κυριαρχούσαν παραδοσι-
ακά οι τοπικοί καλλιεργητές, 
αλλάζοντας τις ισορροπίες σε 
έναν κλάδο αξίας 14 δισ. ευρώ, 
γράφουν οι Financial Times. Οι 
«σούπερ εντατικές» επιχειρή-
σεις που προσπαθούν να επω-
φεληθούν από τις τιμές-ρεκόρ 
του ελαιολάδου, διαθέτουν σει-
ρές δέντρων σε πυκνά στοιβαγ-
μένες γραμμές κυρίως σε επίπε-
δες εκτάσεις κοντά σε ποτάμια 
ή δεξαμενές. Αυτό επιτρέπει 
την άρδευση –κάτι που οι πε-
ρισσότεροι μικροκαλλιεργητές 
μπορούν μόνο να ονειρεύονται 
εν μέσω ξηρασίας– και τη συ-
γκομιδή με μηχανήματα, κάτι 
που σημαίνει χαμηλότερο κό-
στος, υψηλότερη παραγωγικό-
τητα και μεγαλύτερα κέρδη.

Η έκταση γης όπου εμφα-
νίζονται υπερεντατικές ελαι-
οκαλλιέργειες αυξάνεται τις 
τελευταίες δύο δεκαετίες, με 
αποτέλεσμα να αντιπροσωπεύει 
πλέον το 7% του εδάφους της 
ελιάς της Ισπανίας και το 11% 
της παραγωγής, σύμφωνα με 
στοιχεία της βιομηχανίας. Εξα-
πλώνονται επίσης βόρεια πέρα 
από την Ανδαλουσία και προ-
σελκύουν κεφάλαια από μεγά-
λες ομάδες ελαιολάδου όπως 
η Innoliva και η De Prado. Οι 
καλλιέργειες αυτού του είδους 
τα πήγαν καλύτερα από τους 
παραδοσιακούς ελαιώνες κα-

τά τη διάρκεια της ξηρασίας, 
καθώς υπέστησαν λιγότερο 
δραστικές μειώσεις στην πα-
ραγωγή. «Η οικονομική λογι-
κή του ελαιολάδου στους ορει-
νούς ελαιώνες μειώνεται επειδή 
η παραγωγικότητα μειώνεται, 
κυρίως λόγω του προβλήματος 
της λειψυδρίας», δήλωσε ο Ινά-
σιο Σίλβα, πρόεδρος της Deoleo, 
η οποία αγοράζει από μικρούς 
και μεγάλους αγρότες ως ο με-
γαλύτερος έμπορος ελαιολάδου 
στον κόσμο.

Οι μεγάλες ελαιοκαλλιέργει-
ες έχουν επίσης πολλαπλασι-
αστεί καθώς οι γαιοκτήμονες 
που ανησυχούν για την κλιμα-

τική αλλαγή, στρέφονται από 
τα εσπεριδοειδή, τα δημητρι-
ακά και τα ριζώδη λαχανικά 
στις ελιές, οι οποίες μπορούν 
να αντιμετωπίσουν το υδατι-
κό στρες καλύτερα από άλλες 
καλλιέργειες. Η βιαστική αυ-
τή στροφή στην ενασχόληση 
με την ελαιοκαλλιέργεια επιτα-
χύνθηκε από τις υψηλές τιμές 
και την προοπτική για άνοιγ-
μα νέων αγορών. Στελέχη της 
βιομηχανίας φλερτάρουν εκα-
τομμύρια πιθανούς νέους κα-
ταναλωτές εκτός Ισπανίας και 
Ιταλίας, κυρίως στις ΗΠΑ και 

στη βόρεια Ευρώπη, όπου πολ-
λά νοικοκυριά εξακολουθούν 
να βασίζονται σε άλλα μαγει-
ρικά λίπη.

Οι εντατικές ελαιοκαλλιέρ-
γειες είναι ελκυστικές για τους 
επενδυτές και στην Ιταλία, τη 
δεύτερη μεγαλύτερη παραγω-
γό ελαιολάδου στον κόσμο, με-
τά την Ισπανία, καθώς εισρέ-
ουν στον κλάδο κεφάλαια από 
εταιρείες ιδιωτικών κεφαλαίων, 
όπως η DeA Capital με έδρα το 
Μιλάνο, ιστορικές οικογένειες 
οινοποιών και εταιρείες εμφιά-
λωσης. Η έκταση που αφιερώ-
νεται στην ελαιοκαλλιέργεια 
υψηλής τεχνολογίας στην Ιτα-
λία είναι ακόμη μικρή, καθώς 
αντιπροσωπεύει μόλις 15.000 
εκτάρια από το 1 εκατ. εκτά-
ρια ελαιόδεντρων. Ομως ο Μι-
κέλε Μπουτσελέτι, γόνος οικο-
γένειας που καλλιεργεί ελιές 
στην Τοσκάνη από τον 17ο αι-
ώνα, προβλέπει ότι η Ιταλία θα 
ακολουθήσει το μονοπάτι των 
σούπερ αγροκτημάτων που χά-
ραξε η Ισπανία. Και αυτό γιατί 
το κόστος παραγωγής για έναν 
τυπικό παραδοσιακό αγρότη 
ανέρχεται σε 3,80 ευρώ ανά κι-
λό ελαιολάδου, ενώ το κόστος 
σε μια τυπική σούπερ φάρμα 
είναι το μισό, χάρη στη μηχα-
νοποίηση.

Ενας μεγαλοκαλλιεργητής 
κοντά στην Κόρδοβα, ετοιμά-
ζεται να ξεκινήσει τη συγκο-
μιδή ενός από τα 100 εκτάρια 
αγροτεμαχίων του στο τέλος 
Οκτωβρίου. «Με πέντε μηχανές 
μπορώ να κάνω όλο το κτήμα σε 
πέντε ημέρες», λέει. Για τη συ-
γκομιδή της ίδιας έκτασης ορει-
νών ελιών, μια ομάδα 10 ατό-
μων θα μπορούσε να χρειαστεί 
70 έως 100 ημέρες. Η ταχύτητα 

έχει ένα ακόμη πλεονέκτημα. 
Ο καρπός για εξαιρετικό παρ-
θένο λάδι πρέπει να προέρχε-
ται από την πρώτη συγκομιδή 
του έτους, αλλά αν μείνει στο 
δέντρο για πολύ καιρό αλλοιώ-
νεται. Σε ένα μέγα αγρόκτημα 
μπορεί κανείς να επιλέξει την 
ακριβή στιγμή για τη συγκο-
μιδή. Παρά το γεγονός ότι δεν 
μπορούν να ανταγωνιστούν την 
ταχύτητα ή τις αποδόσεις, οι 
μικροκαλλιεργητές υποστηρί-
ζουν ότι προσφέρουν ανώτερο 
προϊόν, εστιάζοντας στην ποιό-
τητα του λαδιού, τα οφέλη που 
προσφέρει στην υγεία και στο 
μάρκετινγκ. Οι πολυφαινόλες 
προσδίδουν στο έξτρα παρθέ-
νο ελαιόλαδο την οξύτητα και 
την πικράδα που εκτιμάται στη 
Μεσόγειο. Παρέχουν επίσης, 
μαζί με το ελαϊκό οξύ, τα αντιο-
ξειδωτικά και αντιφλεγμονώδη 
οφέλη που έχουν δείξει πολλές 
επιστημονικές μελέτες. «Ο κό-
σμος πρέπει να γνωρίζει ότι μια 
κουταλιά από το ελαιόλαδό μας 
μπορεί να σας απαλλάξει από 
τον πονοκέφαλο ή τον πόνο 
στις αρθρώσεις», λέει ο Χιμένες 
Λόπεζ, εκπρόσωπος του αγρο-
τικού συνεταιρισμού Poniente 
de Granada. Οι «σούπερ καλλι-
έργειες», εν τω μεταξύ, χρησι-
μοποιούν λίγες μόνο ποικιλίες 
ελιάς που παράγουν λιγότερες 
πολυφαινόλες. Για ορισμένες 
νέες αγορές, πάντως, αυτό δεν 
αποτελεί απαραίτητα πρόβλη-
μα. Η Deoleo διαπίστωσε ότι 
στους καταναλωτές των ΗΠΑ, 
για παράδειγμα, δεν αρέσει η 
ελαφριά αίσθηση καψίματος 
που θα περίμενε ένας Νοτιο-
ευρωπαίος από ένα εξαιρετι-
κό παρθένο έλαιο κορυφαίας 
ποιότητας.

Τις τελευταίες δύο δεκαετίες, μια 
εκπαιδευτική επανάσταση έλα-
βε χώρα σε μεγάλα κομμάτια 
του αναπτυσσόμενου κόσμου. 
Χιλιάδες κολέγια εμφανίστη-
καν σε μικρές και μεγάλες πό-
λεις. Αγρότες, εργάτες και βο-
σκοί μάζεψαν τα χρήματά τους 
για να σπουδάσουν τα παιδιά 
τους, που ονειρεύονταν να γί-
νουν δικηγόροι, μηχανικοί και 
διπλωμάτες.

Ομως τα πράγματα δεν εξελί-
χθηκαν έτσι. Οι οικονομίες αυ-
τές έχουν τώρα μια «θάλασσα» 
από πανεπιστημιακούς αποφοί-
τους, αλλά δεν δημιουργούν αρ-
κετές θέσεις λευκού κολάρου για 
να τους απασχολήσουν. Στρα-
τιές από πτυχιούχους νέους εί-
ναι τώρα άνεργοι και αγανα-
κτισμένοι, με αποτέλεσμα η 
ανάπτυξη αυτής της αναδυόμε-
νης μεσαίας τάξης να βαλτώνει.

Το ποσοστό της ανεργίας 

στις αναδυόμενες χώρες για νέ-
ους με πανεπιστημιακή μόρφω-
ση είναι διπλάσιο έως τριπλά-
σιο σε σχέση με τον αντίστοιχο 
δείκτη στις ανεπτυγμένες οικο-
νομίες, σημειώνει η Wall Street 
Journal, επικαλούμενη στοιχεία 

του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Εργασίας (ILO).

Στις χώρες χαμηλών και με-
σαίων εισοδημάτων, πάνω από 
το ένα πέμπτο των ατόμων κάτω 
των 30 ετών με μεταδευτερο-
βάθμια μόρφωση είναι άνεργο.

Μάλιστα, σε αυτές τις χώρες, 
οι νέοι με πτυχίο έχουν μεγα-
λύτερες πιθανότητες να είναι 
άνεργοι από εκείνους που έχουν 
βασική εκπαίδευση.

Το πρόβλημα επιτείνεται από 
το γεγονός ότι πολλά από τα νέα 
κολέγια είναι χαμηλής ποιότη-
τας. Ετσι, βγάζουν πτυχιούχους 
που στοχεύουν σε θέσεις ερ-
γασίας υψηλού πρεστίζ, χωρίς 
ωστόσο να έχουν τις δεξιότητες 
που ψάχνουν οι επιχειρήσεις.

Οι απογοητευμένοι απόφοι-
τοι μεταναστεύουν στο εξωτε-
ρικό, κάποιες φορές ακόμη και 
παράνομα. Το 2022, το 36% των 
μεταναστών ηλικία 25-64 ετών 
που εισήλθαν παράνομα στις 
ΗΠΑ είχε πανεπιστημιακό πτυ-
χίο, από 17% το 2007.

Αλλοι μένουν στην πατρίδα 
τους αλλά καθυστερούν τον γά-
μο και την απόκτηση παιδιών, 
συμβάλλοντας στο δημογραφικό 

πρόβλημα που επιβαρύνει την 
παγκόσμια ανάπτυξη. Επειτα 
από μεγάλα διαστήματα ανερ-
γίας, πολλοί απόφοιτοι συμβιβά-
ζονται με χαμηλόμισθες θέσεις 
στο λιανεμπόριο ή σε παρόμοι-
ες δουλειές.

Στην Κίνα, για παράδειγμα, η 
νεανική ανεργία διαμορφώνεται 
γύρω στο 15%.

Ανάμεσα στις χώρες όπου 
το πρόβλημα αυτό είναι εντο-
νότερο είναι η Ινδία. Εκεί, μια 
πρωτοφανής ανάπτυξη της ανώ-
τατης εκπαίδευσης κατά τα 20 
τελευταία χρόνια έχει τριπλασι-
άσει το μερίδιο των νέων που 
κατέχουν πανεπιστημιακό πτυ-
χίο. Το 2022, το 29% των Ινδών 
αποφοίτων κάτω των 30 ετών 
ήταν άνεργοι. Το ποσοστό αυτό 
είναι τριπλάσιο από το ποσοστό 
ανεργίας ανάμεσα στους Ινδούς 
που δεν έχουν ούτε βασική εκ-
παίδευση.

Η έκταση γης όπου εμφανίζονται υπερεντατικές ελαιοκαλλιέργειες αυξάνεται τις τελευταίες δύο δεκαετίες, με αποτέλεσμα να αντιπροσωπεύει πλέον 
το 7% του εδάφους της ελιάς της Ισπανίας και το 11% της παραγωγής, σύμφωνα με στοιχεία της βιομηχανίας.
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Στρατιές από νέους
με πτυχίο που δεν 
βρίσκουν δουλειά 
στις αναπτυσσόμενες 
χώρες.

Μια νέα γενιά εκατομμυριούχων 
εμφανίζεται στις ΗΠΑ και εί-
ναι οι ιδιοκτήτες μικρών οικο-
γενειακών επιχειρήσεων, που 
τις έχουν ιδρύσει οι ίδιοι ως 
υδραυλικοί, ψυκτικοί ή ως συ-
ντηρητές καλοριφέρ, συστη-
μάτων εξαερισμού και κλιματι-
στικών ή και ως ηλεκτρολόγοι. 
Τη δημιουργεί όμως περισσότε-
ρο το ενδιαφέρον των επενδυ-
τών που τοποθετούν σ’ αυτές 
τα κεφάλαιά τους ή τις αγορά-
ζουν έναντι αδρού τιμήματος 
και τελευταία δείχνουν όλο και 
περισσότερο ενδιαφέρον γι’ 
αυτές τις μικρές επιχειρήσεις 
της σκληρής δουλειάς. Σύμφω-
να με την εταιρεία δεδομένων 
PitchBook, από το 2022 έως σή-
μερα ιδιωτικά επενδυτικά κε-
φάλαια έχουν αγοράσει σχεδόν 
800 εταιρείες αυτών των τομέ-
ων και ο αριθμός αυτός αφορά 
τις σημαντικότερες και μεγα-
λύτερες εξαγορές της κατηγο-
ρίας αυτής. 

Στο μεταξύ έχουν αλλάξει 
χέρια πολλές άλλες μικρότερες 
οικογενειακές εταιρείες και οι 
εξαγορές τους δεν είναι εξίσου 
γνωστές.

Σχετικό ρεπορτάζ της Wall 
Street Journal επισημαίνει πως 
η νέα αυτή τάση σηματοδοτεί 
μια σημαντική στροφή των 
επενδυτών, που προσφέρουν 
επταψήφιες τιμές για να αγο-
ράσουν μικρές οικογενειακές 
επιχειρήσεις, αλλά και μια ευ-
ρύτερη αλλαγή στο επιχειρημα-
τικό τοπίο, καθώς οι ιδιοκτήτες 
οικογενειακών επιχειρήσεων 
δεν τις μεταβιβάζουν πλέον στα 
παιδιά τους ή ακόμη και στο 
προσωπικό τους, όπως έκαναν 
στο παρελθόν.

∆εδομένων των υψηλών τι-
μημάτων που είναι πρόθυμοι να 
καταβάλουν οι επενδυτές, οι ιδι-
οκτήτες μικρών επιχειρήσεων 
λένε ότι η νέα τάση προσδίδει  
κάποια λάμψη στην παραδοσι-
ακά υποτιμημένη σκληρή ερ-
γασία. Μιλώντας στην αμερι-
κανική εφημερίδα, ο Μπράιαν 
Ράσελ, συνεργάτης της Huron 
Capital του Ντιτρόιτ που επεν-
δύει σε εταιρείες υπηρεσιών, 
δηλώνει χαρακτηριστικά: «∆εν 
χρειάζεται να πάτε στη Σίλικον 
Βάλεϊ για να έχετε μια επιτυχη-
μένη καριέρα και επιχειρηματι-
κές ευκαιρίες». 

Ο Τεντ Πολκ, διευθυντι-
κό στέλεχος της επενδυτικής 
Capstone Partners, επισημαί-
νει πως πριν από μια δεκαετία 
οι 9 από τους 10 ιδιοκτήτες μι-
κρών επιχειρήσεων αναζητού-
σαν ενδιαφερόμενο αγοραστή 
για την εταιρεία τους προκει-
μένου να συνταξιοδοτηθούν. 
Σήμερα, αντιθέτως, όλο και 
περισσότεροι  δεν θέλουν να 
εγκαταλείψουν και περίπου ένα 
τρίτο δηλώνουν ότι θέλουν να 
παραμείνουν ενεργοί στην εται-
ρεία τους ώστε να μπορέσουν 

να την αναπτύξουν με τη βο-
ήθεια των επενδυτών. Οπως 
τονίζει ο Πολκ, που έχει κλεί-
σει συμφωνίες αγοράς τέτοιων 
επιχειρήσεων έως και άνω των 
200 εκατ. δολαρίων, τονίζει πως 
οι μικροί αυτοί επιχειρηματίες 
«βλέπουν πως όσα μπορούν να 
κάνουν μόνοι τους δεν είναι 

παρά ένα μικρό τμήμα όσων 
θα  μπορούσαν να κάνουν αν 
έχουν κάποιον επενδυτή πίσω 
τους» και ιδιαιτέρως αν αυτός 
ο επενδυτής υπόσχεται πως 
θα τους βοηθήσει «να εξαγο-
ράσουν εκείνη την εταιρεία». 
Στο μεταξύ, ωφελούνται και οι 
υπάλληλοι των μικρών εταιρει-
ών, όπως επισημαίνει ο Γκρά-
χαμ Γουίβερ, ιδρυτής της επεν-
δυτικής Alpine Investors, που 
αναφέρει ότι οι τεχνικοί στις 
εταιρείες κλιματιστικών, συ-
ντήρησης, εξαερισμού και θέρ-
μανσης που εξαγόρασε η εται-
ρεία του πήραν αύξηση 20% 
μέσα στο πρώτο έτος μετά την 
εξαγορά της επιχείρησης από 
μισθούς, μπόνους και προμή-
θειες.

Οι επενδυτές έχουν εφαρμό-
σει αυτή τη στρατηγική σε πολ-
λούς και διάφορους κλάδους, 
από τις  εταιρείες πλυντηρί-
ων αυτοκινήτων μέχρι τους οί-
κους ευγηρίας. Με τη στρατη-
γική αυτή έχουν κατορθώσει 
να δημιουργήσουν μεγαλύτε-
ρες εταιρείες και να διευρύνουν 
τα περιθώρια κέρδους τους. Οι 
επικριτές αυτού του μοντέλου 
επένδυσης, πάντως, υπογραμμί-
ζουν πως οδηγεί σε υψηλότερες 
τιμές για τους καταναλωτές και 
μείωση του ανταγωνισμού. ∆εν 
λείπουν, πάντως, και οι πολύ αι-
σιόδοξοι που εκτιμούν ότι οδη-
γεί σε βελτίωση της ποιότητας 
των υπηρεσιών.

Υδραυλικοί, ψυκτικοί
οι νέοι Αμερικανοί
εκατομμυριούχοι

Νέες, σούπερ φάρμες απειλούν
τους μικρούς ελαιοπαραγωγούς

Αλμα της ανεργίας των πτυχιούχων στην Ινδία

Οι υπερεντατικές μεγάλες ελαιοκαλλιέργειες επεκτείνονται σε Ισπανία και Ιταλία

Είναι ιδιοκτήτες μικρών 
οικογενειακών επιχει-
ρήσεων και προσελκύ-
ουν τώρα το ενδιαφέ-
ρον επενδυτών.

Διαθέτουν σειρές 
δέντρων σε μεγάλες 
επίπεδες εκτάσεις κο-
ντά σε ποτάμια ή δε-
ξαμενές και έχουν δυ-
νατότητα συγκομιδής 
με μηχανήματα.

Στην Ινδία, μια πρωτοφανής ανάπτυξη της ανώτατης εκπαίδευσης κατά τα 20 τελευ-
ταία χρόνια έχει τριπλασιάσει το μερίδιο των νέων που κατέχουν πανεπιστημιακό 
πτυχίο.
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Ακριβότερα σε σχέση με το κέντρο
της Αθήνας είναι πλέον, κατά μέ-
σον όρο, τα ενοίκια των κατοικιών
στον δήμο της Θεσσαλονίκης, πα-
ρότι και στις δύο περιπτώσεις οι
αυξήσεις είναι δεδομένες τον τε-
λευταίο χρόνο. Σύμφωνα με την
τελευταία ετήσια έκθεση της
RE/MAX Ελλάς, η μέση τιμή ενοι-
κίασης στον δήμο της Θεσσαλο-
νίκης διαμορφώνεται σε 9,2
ευρώ/τ.μ., έναντι 8,8 ευρώ/τ.μ. στο
κέντρο της Αθήνας και 8,5
ευρώ/τ.μ. συνολικά στο λεκανο-
πέδιο της Αττικής (7,2 ευρώ/τ.μ.
συνολικά στην περιφέρεια της
Θεσσαλονίκης). Πρόκειται για ένα
ακόμα δείγμα των στρεβλώσεων
που προκαλούνται σε διάφορες
περιοχές της χώρας, ιδίως όμως
στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα
της χώρας, εξαιτίας της μεγάλης
έλλειψης διαθέσιμων διαμερισμά-
των.

Με βάση την έρευνα, στο ιστο-
ρικό κέντρο της Θεσσαλονίκης η
μέση τιμή αγγίζει τα 10,9 ευρώ/τ.μ.,
στη Νέα Παραλία τα 10 ευρώ/τ.μ.
και στην Ανω Πόλη τα 9 ευρώ/τ.μ.,
ενώ ακριβότερη είναι η περιοχή
της Παλιάς Παραλίας με 14,8 ευ-
ρώ/τ.μ. Αντιστοίχως, μεταξύ των
περιοχών του κέντρου της Αθήνας,
9,4 ευρώ/τ.μ. νοικιάζονται τα σπίτια
στα Εξάρχεια, 9 ευρώ/τ.μ. στο Κου-
κάκι, 6,5 ευρώ/τ.μ. στην Κυψέλη,
9 ευρώ/τ.μ. στους Αμπελοκήπους,
αλλά και 14 ευρώ/τ.μ. στο Κολω-
νάκι.

Η έλλειψη ακινήτων είναι τέ-
τοια, όμως, ώστε σε περιοχές όπως
τα Εξάρχεια ή του Ζωγράφου (επί-
σης 9,4 ευρώ/τ.μ.) τα ενοίκια αγ-
γίζουν τιμές ανάλογες των περιο-

χών των βορείων και των νοτίων
προαστίων. Για παράδειγμα, ίδιες
τιμές ενοικίασης, δηλαδή 9,4 ευ-
ρώ/τ.μ., καταγράφονται στο Χα-
λάνδρι και στον Χολαργό (9,3 ευ-
ρώ/τ.μ.), ενώ σε άλλες, όπως η Αγία
Παρασκευή, η μέση τιμή ενοικία-

σης είναι ακόμα χαμηλότερη, μια
και δεν ξεπερνά τα 8,5 ευρώ/τ.μ.
Ασφαλώς στις περιοχές αυτές η
μέση επιφάνεια των διαθέσιμων
ακινήτων είναι μεγαλύτερη κι επο-
μένως συνολικά το ενοίκιο θα είναι
υψηλότερο, ωστόσο είναι εμφανές
ότι για κάποια σημεία του κέντρου
το κόστος του ενοικίου σε σχέση
με τα χαρακτηριστικά των ακινή-
των είναι πολύ υψηλό.

Συνολικά, στα βόρεια προάστια
της Αττικής το μέσο ενοίκιο δια-
μορφώνεται σε 9,6 ευρώ/τ.μ., στα
νότια προάστια σε 10,10 ευρώ/τ.μ.,
στα δυτικά σε 6,8 ευρώ/τ.μ., στον
Δήμο Πειραιά και στις όμορες πε-

ριοχές σε 7,2 ευρώ/τ.μ. και στο
υπόλοιπο του νομού Αττικής σε
8,4 ευρώ/τ.μ.

Στο σύνολο της χώρας, σύμφω-
να με την ανάλυση της RE/MAX
Ελλάς, κατά τη διάρκεια του τρέ-
χοντος έτους η μέση αύξηση των
ενοικίων διαμορφώνεται σε 5,6%,
δείγμα ότι δεν ακολουθούν όλες
οι πόλεις τις μεγάλες αυξήσεις που
παρατηρούνται στην Αττική και
στη Θεσσαλονίκη. Στην Αττική η
αύξηση αγγίζει το 7,6%, ενώ συ-
νολικά στη Θεσσαλονίκη το αντί-
στοιχο ποσοστό διαμορφώνεται
σε 4,3%, κυρίως λόγω της χαμη-
λότερης ζήτησης σε κάποιες πε-

ριοχές της πόλης που παραμένουν
ακόμα προσιτές. Για παράδειγμα,
στη Δυτική Θεσσαλονίκη η μέση
τιμή δεν ξεπερνά τα 5,7 ευρώ/τ.μ.
Στην περιφέρεια της χώρας τα
ενοίκια έχουν αυξηθεί μόλις κατά
4,4%.

Οπως αναφέρει η RE/MAX Ελ-
λάς, πανελλαδικά οι ενοικιαστές
δείχνουν προτίμηση σε ακίνητα
ηλικίας 20 ετών και άνω. Ειδικό-
τερα, στην Αττική οι περισσότεροι
ενοικιαστές επιλέγουν ακίνητα με
εμβαδόν από 76 έως 150 τ.μ., ενώ
στη Θεσσαλονίκη η προτίμηση
αφορά κυρίως ακίνητα έως 75 τ.μ.
Στην υπόλοιπη Ελλάδα οι ενοικια-

στές δείχνουν προτίμηση κυρίως
σε ακίνητα μικρότερης επιφάνειας,
εμβαδού έως 50 τ.μ.

Ειδικά όσον αφορά την Αττική,
το 2024 οι ενοικιαστές έκαναν
στροφή σε μεγαλύτερης επιφά-
νειας ακίνητα, με τους 57 στους
100 ενοικιαστές να δείχνουν προ-
τίμηση σε ακίνητα από 76 έως 150
τ.μ. Συγκεκριμένα, στα δυτικά και
βόρεια προάστια καθώς και στον
Πειραιά επιλέχθηκαν ακίνητα από
76 τ.μ. και άνω. Στα νότια προ-
άστια, με κυρίαρχη περιοχή τη
Γλυφάδα, οι ενοικιαστές προτίμη-
σαν ακίνητα άνω των 150 τ.μ. Ανα-
φορικά με την παλαιότητα, στο
κέντρο, σε όλα τα προάστια της
Αθήνας και στον Πειραιά το 75%
των ακινήτων που ενοικιάστηκαν
ήταν 20 ετών και άνω, ενώ μόλις
οι 3 στους 100 ενοικιαστές επέλε-
ξαν νεόδμητα ακίνητα κάτω των
5 ετών.

Αναφορικά με τα ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά των ακινήτων, για
τους 84 στους 100 ενοικιαστές βα-
σικό κριτήριο είναι να υπάρχει
ασανσέρ και για περισσότερους
από 70 στους 100 να είναι ανακαι-
νισμένο με νέα κουφώματα αλου-
μινίου. Αντιθέτως, χαρακτηριστικά
όπως ο τύπος της θέρμανσης δεν
απασχολούν ιδιαίτερα τους ενοι-
κιαστές, καθώς φαίνεται να επι-
κεντρώνονται περισσότερο σε άλ-
λες ανέσεις και αναβαθμίσεις.

Επίσης, από τα στοιχεία του δι-
κτύου της RE/MAX Ελλάς προκύ-
πτει ότι οι τιμές των ενοικίων επη-
ρεάζονται σημαντικά από ποιοτι-
κούς παράγοντες, όπως είναι η εγ-
γύτητα του ακινήτου σε μέσα μα-
ζικής μεταφοράς, η ύπαρξη ασαν-
σέρ, η ανακαίνιση που έχει υπο-
στεί, καθώς και άλλες παροχές.
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Το Κολωνάκι (14 ευ-
ρώ/τ.μ.) και η Παλιά Πα-
ραλία στη Θεσσαλονίκη
(14,8 ευρώ/τ.μ.) έχουν
τις υψηλότερες τιμές. 

Αυξήθηκαν κατά 7,6% τα ενοίκια στην Αττική
Ακριβότερο το κέντρο της Θεσσαλονίκης από το κέντρο της Αθήνας – Οι φθηνότερες και οι ακριβότερες περιοχές στις δύο πόλεις

Οι γεωπολιτικές εξελίξεις, οι οικο-
νομικές εξελίξεις και οι προσωπικές
περιστάσεις του κόσμου καθορί-
ζουν ποιες κατηγορίες ακινήτων
βρίσκονται σε πρώτη ζήτηση.

Το βλέπουμε εδώ και αρκετό
διάστημα πως η μεγαλύτερη υπο-
κατηγορία οικιστικών προτάσεων
είναι αυτή των διαμερισμάτων, η
οποία πλέον φλερτάρει με ένα
μέσο όρο κόστους απόκτησης της
τάξης των €300.000. Το αντίστοιχο
κόστος επένδυσης πριν από 30
μήνες ήταν γύρω στις €250.000.
Μια από τις ουσιαστικές διαφορές
του τότε με το σήμερα, είναι πως
τότε η Λευκωσία και η Λεμεσός
ήταν οι ακριβές περιοχές, με τις
υπόλοιπες επαρχίες να βρίσκονται
περίπου στο 50% με 60% αυτών

των αριθμών σε σχέση με τις δύο
ακριβές επαρχίες για παρόμοιου
τύπου διαμερίσματα. Σε αντίθεση,
σήμερα, οι τρεις άλλες επαρχίες
μείωσαν την ψαλίδα ανεβάζοντας
αισθητά τους μέσους όρους τους
εντός ενός περιθωρίου της κλίμα-
κας του 15% - 30%.

Για παράδειγμα, λέγαμε πριν
από 2,5 χρόνια πως η Λάρνακα
είχε μπει δειλά – δειλά στο ραντάρ
αρκετών ανθρώπων προερχόμε-
νων τόσο από Λευκωσία όσο και
από Λεμεσό, οι οποίοι συγκρίνον-
τας τιμές αγοράς αλλά και ενοι-
κίασης διαμερισμάτων την έβρι-
σκαν αρκετά πιο συμφέρουσα ακό-
μη συνυπολογίζοντας και το κό-

στος καθημερινού ταξιδιού από
και προς τον χώρο εργασίας τους.
Αυτό ισχύει και σήμερα σε κάποιο
βαθμό, παρόλο που το κόστος καυ-
σίμων είναι ανασταλτικός παρά-
γοντας. Παράλληλα, όμως, εξελίχ-
θηκε σαν η αγαπημένη πόλη των
Λιβανέζων και των Ισραηλινών,
με αποτέλεσμα τα αποθέματα μο-
νάδων να εξαντλούνται και η νέα
προσφορά να μην προλαβαίνει να
ικανοποιήσει τη ζήτηση. Σαν απο-
τέλεσμα οι τιμές ανέβηκαν με γρή-
γορους ρυθμούς, μειώνοντας την
ψαλίδα με τη Λευκωσία και τη Λε-
μεσό.

Η επόμενη κατηγορία αυξημέ-
νου ενδιαφέροντος είναι πλέον με

τον πιο επίσημο τρόπο αυτή της
ημιανεξάρτητης κατοικίας. Ενώ
πριν 30 μήνες αυτή έπαιζε μεταξύ
των €230.000 και των €470.000
σε ό,τι αφορά στο αρχικό κόστος
επένδυσης, σήμερα η αντίστοιχη
κλίμακα ανέβηκε κατά 15% - 20%.
Και πάλι τόσο η Λευκωσία όσο και
η Λεμεσός βρίσκονται στα ψηλά
σκαλοπάτια της κλίμακας ακολου-
θούμενες από τη Λάρνακα και τις
άλλες επαρχίες. Εδώ η ψαλίδα δια-
φοροποίησης φαινομενικά είναι
πιο μικρή, αλλά κάτι τέτοιο δεν
ισχύει σε πραγματικούς όρους και
η κύρια αιτία εξηγείται πιο κάτω.

Στις πιο «φθηνές» οικιστικές
λύσεις, οι κατηγορίες επένδυσης

είναι πιο διακριτές μεταξύ τους.
Δηλαδή, πιο εύκολα μπορούμε να
διακρίνουμε σε ποιους απευθύνε-
ται το προϊόν. Όσο το κόστος επέν-
δυσης αυξάνεται, τόσο πιο γκρίζο
γίνεται το τοπίο. Για παράδειγμα,
ένα διαμέρισμα το οποίο πωλείται
προς €450.000 στη Λεμεσό ή μια
κατοικία η οποία πωλείται προς
€550.000 στη Λευκωσία, απευθύ-
νεται τόσο σε ξένους όσο και ντό-
πιους.  Κατά αναλογία, μια κατοικία
η οποία πωλείται προς €450.000
στη Λάρνακα απευθύνεται κατά
κύριο λόγο σε ξένους και δευτε-
ρευόντως σε ντόπιους. Αν όμως
για παράδειγμα, ο Λευκωσιάτης
επιλέξει να ζήσει Λάρνακα, τότε

το «άπιαστό» του όνειρο στη Λευ-
κωσία μπορεί να πραγματοποιηθεί
στη Λάρνακα.

Όπως είχαμε προβλέψει πριν
από μερικά χρόνια, η ζήτηση με-
ταχειρισμένων οικιστικών προτά-
σεων και η ανακαίνιση/ μετατροπή
τους είναι μια σοβαρή επιλογή που
κερδίζει έδαφος. Οι κυριότεροι λό-
γοι που κάποιοι επιλέγουν αυτή
τη λύση είναι πρώτιστα η χαμη-
λότερη τιμή αγοράς, δεύτερον η
μη επιβάρυνση με ΦΠΑ, τρίτον τα
μεγαλύτερα εμβαδά που συνήθως
έχουν σε σχέση με τα σύγχρονα
και τέταρτον η ευχέρεια ανακαί-
νισης στα προσωπικά γούστα του
κάθε ιδιοκτήτη. 

Η κατηγορία των εν δυνάμει
ιδιοκτητών που επιλέγουν να αγο-
ράσουν ένα τεμάχιο γης ή ένα οι-
κόπεδο για να κτίσουν οι ίδιοι το
σπίτι τους έχει σχεδόν εκλείψει.
Περιορίζεται δυστυχώς μόνο σε
άτομα με μεγάλη οικονομική επι-
φάνεια, που δύσκολα θα βρουν
κάτι που τους προσφέρεται έτοιμο
από developers και αποφασίζουν
να μπουν στην περιπέτεια του να
κτίσουν από μόνοι τους.

Δυστυχώς, και το λέω με παρ-
ρησία, όπως εξελίχθηκε η αγορά
μας με τους ψηλούς συντελεστές
ΦΠΑ, με τις απαιτήσεις ενεργει-
ακής απόδοσης, με τις απαιτήσεις
χρηματοδότησης, με το ψηλό κα-
τασκευαστικό κόστος, με τα ανε-
παρκή κρατικά προγράμματα στή-
ριξης –για να αναφέρω μόνο με-
ρικά– η πλειονότητα της ζήτησης
διοχετεύεται σχεδόν κατά απο-
κλειστικότητα στις αγκάλες των
επιχειρηματιών ανάπτυξης γης.

Τέλος, η άλλη κατηγορία που
αυτή την περίοδο έχει σοβαρή έλ-
λειψη προσφοράς είναι αυτή των
σύγχρονων γραφειακών χώρων.
Η Λεμεσός αυτή τη στιγμή έχει το
σοβαρότερο προϊόν επειδή την
τελευταία δεκαετία ελκύει το με-
γαλύτερο ενδιαφέρον και προσαρ-
μόστηκε. Η Λάρνακα τώρα άρχισε
να ξυπνά και είναι ενδιαφέρον να
δούμε πόσο θα αναπτύξει αυτό
τον τομέα που μέχρι τώρα είναι
ανύπαρκτος. 

Η Λευκωσία, έχοντας ζήσει μια
εκτεταμένη περίοδο «ανομβρίας»
στην έλκυση νέων επιχειρήσεων,
έμεινε αρκετά πίσω στην προσφο-
ρά νέων σύγχρονων γραφειακών
αναπτύξεων. Το τελευταίο διάστη-
μα βλέπουμε να αναγεννιέται σι-
γά–σιγά, κάτι που ευχόμαστε να
συνεχίσει.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Η ζήτηση μεταχειρισμέ-
νων οικιστικών προτά-
σεων και η ανακαίνιση/
μετατροπή τους είναι
μια σοβαρή επιλογή
που κερδίζει έδαφος.

Ποια ακίνητα βρίσκονται σήμερα σε πρώτη ζήτηση;
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Η μεγαλύτερη υποκατηγορία οικιστικών προτάσεων είναι αυτή των διαμερισμάτων, η οποία πλέον φλερτάρει με ένα μέσο όρο κόστους απόκτησης της τάξης
των €300.000.



Το 1954, ο Αγγλος συγγραφέας Ου-
ίλιαμ Γκόλντινγκ κάνει το ντε-
μπούτο με τον «Αρχοντα των 
μυγών», ένα από τα «τρομερά» βι-
βλία της παγκόσμιας λογοτεχνίας, 
με πρωταγωνιστές μια παρέα σχο-
λειαρόπαιδων που ναυαγούν σε 
ένα ερημικό νησί. Σηματοδοτώ-
ντας τα 70 χρόνια από την αρχική 
έκδοση, η Αϊμέ ντε Γιον (Aimée 
de Jongh), μια βραβευμένη και 
γεμάτη περγαμηνές Ολλανδή ει-
κονογράφος και animator, μας 
το προσφέρει στη μορφή ενός 
γκράφικ νόβελ μεγάλης μαεστρί-
ας, που τιμά το πρωτότυπο υλικό 
και του δίνει μια νέα ζωή. Εχοντας 
κυκλοφορήσει τον Σεπτέμβριο σε 
35 χώρες με μεγάλη εκδοτική επι-
τυχία, αναμένεται και η ελληνική 
του έκδοση, στις 23 Οκτωβρίου, 
από τις εκδόσεις ∆ιόπτρα. Σε μια 
αποκλειστική προδημοσίευση, 
παρουσιάζουμε μερικές από τις 
εντυπωσιακές εικόνες της επερ-
χόμενης έκδοσης και κάνουμε μια 
συζήτηση με τη δημιουργό τους.

 
– Ποια είναι η προσωπική σας 
σχέση με τον «Αρχοντα των 
μυγών»; Πώς νιώσατε αναλαμ-
βάνοντας την απόδοσή του σε 
γκράφικ νόβελ;

– ∆ιάβασα το βιβλίο στο σχο-
λείο, στα 14 μου, όταν στα μαθή-
ματα αγγλικών μάς ζητήθηκε να 
διαλέξουμε ένα κλασικό αγγλικό 
μυθιστόρημα και να γράψουμε 
γι’ αυτό μια ανάλυση. ∆ιάλεξα 
τον «Αρχοντα των μυγών» γιατί 

ήταν μια αρκετά λεπτή έκδοση 
– μου φαινόταν τέλεια ιδέα, γιατί 
έτσι θα γλίτωνα χρόνο! Το βιβλίο 
αυτό, όμως, παραπλανά: μπορεί 
να είναι σύντομο, αλλά έχει τε-
ράστιο αντίκτυπο. ∆εν περίμενα 
ότι θα ήταν ένα τόσο εφιαλτικό, 
βίαιο μυθιστόρημα. Και οι περι-
γραφές ήταν τόσο καλοδουλε-
μένες, τόσο οπτικά γραμμένες. 
Ενιωθα λες και είχα δει ταινία! 
Το λάτρεψα, και παραμένει ακό-
μη ένα από τα αγαπημένα μου 
μυθιστορήματα, επηρεάζοντας 
και τη δουλειά μου: στο ντεμπού-
το μου, το γκράφικ νόβελ «The 
Return of the Honey Buzzard», 
είχα παρόμοια θεματολογία. Και 
ναι, σίγουρα ένιωσα τρομοκρα-
τημένη, έχοντας πάρει στα χέρια 
μου ένα κλασικό έργο, ενός με-
γάλου συγγραφέα, για να το απο-
δώσω με τη ματιά μου. Πρόκει-
ται για ένα πολύ σημαντικό και 
πολύ δημοφιλές βιβλίο: αμέτρη-
τοι γνωρίζουν απ’ έξω τις σκηνές 
του, πολλές από τις οποίες έχουν 
γίνει εμβληματικές.

 
– Ο τρόπος σχεδίασής σας εί-
ναι χαμαιλεοντικός. Μπορείτε 
να αλλάζετε το στυλ σας μεταξύ 
διαφορετικών πρότζεκτ ή ακό-
μη και εντός του ίδιου έργου.

– Αυτό είναι αλήθεια. ∆ουλεύ-
οντας σε στούντιο κινουμένων 
σχεδίων ως animator, έπρεπε να 
προσαρμόζομαι στο στυλ σχεδί-
ασης του σκηνοθέτη. Αυτό με 
έμαθε να αλλάζω τα σχέδιά μου 
για κάθε έργο – το να είμαι ευέ-
λικτη ήταν απλώς μέρος της δου-

λειάς μου. Στα κόμικς, αυτό βο-
ηθάει πολύ στο να τονίσεις ένα 
συναίσθημα, όπως η αθωότητα 
ή ο τρόμος.

 
– Οντως, στον «Αρχοντα των 
μυγών», οι σεκάνς που είναι 
έντονες σε συναισθήματα, αυ-
τές του ονείρου ή της βίας, ξε-
χωρίζουν σε εικονογραφικό 
στυλ από την υπόλοιπη ροή 
της ιστορίας. Αντιμετωπίζονται 
σαν μικρά έργα τέχνης.

– Για μένα, κάθε καρέ είναι 
ένα έργο τέχνης από μόνο του. 
Πρέπει όμως να λειτουργεί και 
μέσα στη σελίδα. Αυτή είναι η 
ομορφιά των κόμικς! Σε μια ται-
νία βλέπουμε μόνο ένα καρέ τη 
φορά, αλλά στα κόμικς μπορούν 
να υπάρχουν πολλές εικόνες σε 
μια σελίδα. Μπορώ να επιβραδύ-
νω τον χρόνο ή να τον επιταχύ-
νω, ή να εκπλήξω τον αναγνώστη 
με την επιλογή των εικόνων μου.

 
– Ο τρόπος που σχεδιάζετε και 
σκηνοθετείτε τις ιστορίες σας 
μοιάζει σαν φόρος τιμής σε με-
ρικούς από τους προσωπικούς 
σας «ήρωες» από το σύμπαν 
των κόμικς – τόσο από την Ια-
πωνία όσο και από την Ευρώπη. 
Το άνοιγμα ενός κεφαλαίου του 
βιβλίου, μια πανοραμική σκηνή 
στη ζούγκλα, φέρνει στον νου 
τον Moebius.

– Πράγματι, αγαπώ πολύ τη 
δουλειά του Moebius, νομίζω ότι 
είναι ένας από τους μεγαλύτε-
ρους καλλιτέχνες στην ιστορία 
των κόμικς. Οι γονείς μου αγόρα-

ζαν τα κλασικά ευρωπαϊκά κόμικς 
όπως ο Τεν-Τεν, τα οποία, ως μι-
κρό παιδί, απολάμβανα. Σύντο-
μα όμως τα manga βρήκαν τον 
δρόμο τους προς την Ευρώπη 
και άρχισα να θαυμάζω καλλιτέ-
χνες όπως ο Kατσουχίρο Oτόμο, 
o δημιουργός του «Akira». Ενας 
από τους αγαπημένους μου Αμε-
ρικανούς κομίστες είναι ο Γουίλ 
Αϊσνερ, ο οποίος σχεδίασε τις πιο 
εφευρετικές διατάξεις σελίδων, 
όλες σε μαύρο και άσπρο.

 
– Σε όλο σας το έργο υπάρχει 
ένα μοτίβο: οι μελέτες χαρα-
κτήρων με έμφαση στο συναί-
σθημα, στο τραύμα, στην ψυ-
χολογία ή στις σχέσεις.

– Πραγματικά, μου αρέσει να 
γράφω για τις ανθρώπινες σχέ-
σεις, αλλά και την ιστορία και τη 
μετανάστευση. Ολα αυτά τα θέ-
ματα έρχονται φυσικά μέσα στη 
δουλειά μου. Προέρχομαι από οι-
κογένεια μεταναστών και οι πε-
ρισσότεροι φίλοι και η οικογένειά 
μου ζουν σε διαφορετικές χώρες: 
μου αρέσει να παρατηρώ πώς 
διαφέρουν, πώς μοιάζουν, ποιες 
είναι οι ζωές και οι σχέσεις τους.

 
– Το 2017 βρεθήκατε στην Ελ-
λάδα, δουλεύοντας ως graphic 
journalist στον προσφυγικό κα-
ταυλισμό στη Λέσβο. Το αποτέ-
λεσμα ήταν το κόμικ «Europe’s 
Waiting Room». Μπορείτε να 
μας πείτε για την εμπειρία σας 
στην Ελλάδα και το έργο αυτό;

– Ως καλλιτέχνις, μπόρεσα 
να παρατηρήσω και να ζωγρα-

φίσω τους προσφυγικούς κα-
ταυλισμούς από μέσα και να 
δημιουργήσω μια νέα, δική μου 
προοπτική. Μπόρεσα να δω πώς 
αντιμετωπίζει η Ευρώπη τους 
μετανάστες και τους πρόσφυ-
γες και, ομολογώ, αυτό που είδα 
ήταν άσχημο. Ελπίζω ότι οι ζω-
γραφιές μου από την καθημερινή 
ζωή στους καταυλισμούς να δεί-
χνουν ότι οι άνθρωποι εκεί είναι 
άτομα με τη δική τους ιστορία, τα 
δικά τους όνειρα, τις δικές τους 
φιλοδοξίες.

 
– Ο Γκόλντινγκ συχνά λάμβα-
νε την εξής ερώτηση: γιατί δεν 
συμπεριέλαβε κανένα κορίτσι 
στο μυθιστόρημά του; Τώρα, 70 
χρόνια μετά, μια γυναίκα εικο-
νογραφεί μια ιστορία αντρών.

– Ναι, και νομίζω αυτό είναι 
που κάνει τη διασκευή ενδιαφέ-
ρουσα. Οι προηγούμενες προσαρ-
μογές του «Αρχοντα των μυγών» 
έγιναν από άνδρες και τώρα, επι-
τέλους, έχουμε την οπτική μιας 
γυναίκας. Και ενώ μου πέρασε 
από το μυαλό, αποφάσισα ότι δεν 
θα ήταν καλή ιδέα να συμπεριλά-
βω κορίτσια στην εκδοχή μου. 
Προφανώς, υπάρχει λόγος που ο 
Γκόλντινγκ επέλεξε αγόρια. Πο-
λέμησε στον ∆εύτερο Παγκόσμιο 
Πόλεμο, κατά τη διάρκεια της D-
Day, εκεί όπου τα αγόρια πολε-
μούν με τα αγόρια. Οι εμπειρί-
ες του τον οδήγησαν σε αυτό το 
μυθιστόρημα, που είναι ένα σχό-
λιο πάνω στο πώς οι άνδρες θέ-
λουν να ξεκινούν και να κάνουν 
πολέμους.

ΚΥΡΙΑΚΗ 20 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024

Η εικονογράφηση μιας δυστοπίας
Η Αϊμέ ντε Γιον περιγράφει τις προκλήσεις της μεταφοράς του «Αρχοντα των μυγών» σε γκράφικ νόβελ

Συνέντευξη στον ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟ

Τρία καρέ από το γκράφικ νό-
βελ «Αρχοντας των μυγών», που 
δημοσιεύονται αποκλειστικά 
στην «Κ». Φέτος συμπληρώνο-
νται 70 χρόνια από την κυκλο-
φορία του βιβλίου του Γκόλτινγκ 
και το γκράφικ νόβελ από την 
Αϊμέ ντε Γιον έχει κυκλοφορή-
σει από τον Σεπτέμβριο σε 35 
χώρες με μεγάλη επιτυχία. Θα 
κυκλοφορήσει στα ελληνικά, 
από τις εκδόσεις ∆ιόπτρα, στις 

23 Οκτωβρίου (κάτω).

Το βιβλίο του Ουίλιαμ 
Γκόλντινγκ παραπλανά: 
μπορεί να είναι σύντομο, 
αλλά έχει τεράστιο 
αντίκτυπο. Δεν περίμενα 
ότι θα ήταν ένα τόσο 
εφιαλτικό, βίαιο 
μυθιστόρημα.

«Οι προηγούμενες προσαρμο-
γές του “Αρχοντα των μυγών” έγι-
ναν από άνδρες και τώρα, επιτέλους, 
έχουμε την οπτική μιας γυναίκας», 
λέει η Αϊμέ ντε Γιον.
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Ω! Τι έκπληξη: Ξανά για τα Βραβεία Λογοτεχνίας…

Γ
ια ακόμη μία χρονιά τα Λογοτεχνικά 
Βραβεία της Κυπριακής ∆ημοκρατί-
ας συζητήθηκαν, όχι τόσο για την 

ποιότητα των έργων που βραβεύτηκαν, 
ούτε για το τι κομίζουν στα λογοτεχνικά 
μας πράγματα τα έργα, αλλά λόγω της 
μη ύπαρξης βραβ ευμένου μυθιστορήμα-
τος και δοκιμίου. Έχει συμβεί και άλλες 
φορές να μη βραβευθεί κάποιο έργο σε 
κατηγορίες, και κάθε φορά έχουμε τα 
ίδια και τα ίδια.

Πιο συγκεκριμένα, στον οριστικοποι-
ημένο κατάλογο υποψήφιων έργων για 
τα Κρατικά Βραβεία Λογοτεχνίας για εκ-
δόσεις 2023 στην κατηγορία «Μυθιστό-
ρημα» υπήρχαν 32 έργα. Στη βραχεία 
λίστα βρέθηκαν πέντε μυθιστορήματα. 
Στην κατηγορία «Μελέτη/∆οκίμιο για 
τη Λογοτεχνία» κατατέθηκαν πέντε έρ-
γα και στη βραχεία λίστα είχαμε δύο.

Αυτό που κάνει επίσης εντύπωση εί-
ναι οι συζητήσεις για τα βραβεία στην 
αρένα των μέσων κοινωνικής δικτύω-
σης, όπου από τη μία δίνουν και παίρ-
νουν τα συγχαρητήρια σε όσες και 
όσους βραβεύτηκαν ή μπήκαν στη βρα-
χεία λίστα και από την άλλη τα παρά-
πονα εκείνων που δεν είδαν το βιβλίο 
τους να ξεχωρίζει, τα σχόλια εκείνων 
που ανακαλύπτουν την ταχινόπιτα, 
σχετικά με πτυχές των βραβείων και 
πέφτουν από τα σύννεφα, όταν βλέ-
πουν για παράδειγμα πως δεν υπάρχει 

κατηγορία «Θεατρικό έργο», αρχίζοντας 
μια συζήτηση για το πόσο πίσω είμα-
στε και πόσο κρίμα είναι… και γενικώς. 
Ουδείς σκέφτηκε ότι ποτέ δεν υπήρχε 
τέτοια κατηγορία, τουλάχιστον τα τε-
λευταία και εγώ δεν ξέρω πόσα χρόνια; 
Τώρα γιατί το ξανασυζητάμε δημοσίως; 
Έχουμε και το φαινόμενο του κραξίμα-
τος των βραβείων, ενώ δεν γνωρίζουμε 
ακριβώς πώς λειτουργούν οι βραβεύ-
σεις, και εν γένει τον κανονισμό που 
διέπει τα Λογοτεχνικά Βραβεία. Γενι-
κώς, γκρίνια πολλή και ουσία μηδέν. 
Μικροπολιτικές και ανούσιες συζητή-
σεις για να γίνεται λόγος… άλλωστε 
για λογο…τεχνία μιλάμε.

Αλλά για να επιστρέψω στο ζήτημα 
της μη βράβευσης με την επεξήγηση 
ότι «κανένα από τα υποψήφια έργα δεν 
συγκέντρωσε την πλειοψηφία». Απλώς 
πως δεν κατέστη δυνατόν να υπάρξει 
πλειοψηφία. Τόσο απλά. ∆εν συμφω-
νούν τα πέντε μέλη, δεν βραβεύουν, 
και ας το πάρει ο καθένας και η καθε-
μιά όπως θέλει. Ακούγεται λογικό, αλλά 
δεν είναι. Τουλάχιστον κατά την άποψή 
μου, διότι έτσι ακούγεται πως όλα είναι 
θέμα θέσης, πιστεύω πως το τάδε έργο 
πρέπει να βραβευτεί και αυτό είναι και 
κανένα άλλο και κανείς και τίποτε δεν 
με μετακινεί από αυτό που προαποφά-
σισα. Θα μου πείτε, μα είναι απαραίτη-
το να βραβευτεί ένα έργο οπωσδήποτε; 

Όχι απαραίτητα, αλλά θα πρέπει να εί-
ναι όλα τόσο χάλια, που να μην αξίζει 
να συμπεριληφθεί καν στη βραχεία λί-
στα. Τότε ναι, η επιτροπή όμορφα και 
ωραία, λέει πως επειδή κανένα έργο 
δεν πληροί τα κριτήρια για βράβευση, 
δεν προχωράω σε καταρτισμό βραχείας 
λίστας. ∆ιαφορετικά είναι σαν να λες, 
είστε καλοί, αλλά όχι και τόσο καλοί για 
να πάρετε και βραβείο. Όταν φτιάξεις 
και ανακοινώσεις και βραχεία λίστα 
και μετά δεν βραβεύσεις κανένα είναι 
περίεργο. Υποτίθεται πως στη βραχεία 
λίστα έχουν καταλήξει τα καλύτερα… 
αλλά κανένα δεν είναι άξιο για βράβευ-
ση. Από την άλλη, βγαίνουμε και χαιρε-
τίζουμε για τους συγγραφείς μας που 
μεταφράζονται, και βραβεύονται εκτός 
Κύπρου, αλλά εδώ δεν συγκεντρώνουν 
την πλειοψηφία. 

Έγραφα τον Μάιο του 2024: «Σίγου-
ρα, το ξεσκαρτάρισμα θα γίνει με συνο-
πτικές διαδικασίες [σ.σ. των 155 έργων] 
από τα μέλη τα ίδια με ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. […] Επίσης, δεν ξέρω αν είναι 
χρήσιμο να αυτοπροτείνεται ο συγγρα-
φέας για βράβευση, μου φαίνεται πα-
ράλογο, αν και το κατανοώ, άνθρωποι 
είμαστε με πόθους, όπως παράλογο μου 
φαίνεται να μπαίνουν περισσότερα του 
ενός βιβλία από τον ίδιο συγγραφέα, 
τόσο στην ίδια κατηγορία όσο και σε 
διαφορετικές, αλλά και η ευκολία της 

αυτοέκδοσης… […]. Επίσης, είμαστε 
σίγουροι ότι για την κατηγορία Μελέτη 
(μονογραφία)/∆οκίμιο για τη Λογοτε-
χνία πληρούνται οι προϋποθέσεις του 
Κανονισμού, Α΄, 4, που λέει ότι πρέπει 
οι μελέτες που θα υποβληθούν να αφο-
ρούν στη λογοτεχνία της Κύπρου;» και 
έκλεινα: «Κλείνοντας, προβλέπω πως 
για ακόμη μία χρονιά θα έχουμε τα κα-
θεπερσινά ζητήματα σχετικά με τα Βρα-
βεία Λογοτεχνίας και για κανένα μήνα 
θα απασχολήσει το βιβλίο τη δημόσια 
συζήτηση στα μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης… και στα καφέ όπου συχνάζουν 
λογοτέχνες/ιδες…». Αλλά και παλαιότε-
ρα. Αντιγράφω από το σχετικό άρθρο 
μου που δημοσιεύθηκε τον Οκτώβριο 
του 2018, έξι χρόνια πριν: «Οπωσδήπο-
τε, η βράβευση είναι σημαντική, όταν 
μάλιστα προέρχεται από μία επιτροπή 
των Πολιτιστικών Υπηρεσιών που εί-
ναι πάνω απ’ όλους και πέρα από κάθε 
λογοτεχνικό μπανκέτο ή θα έπρεπε να 
είναι. Οπότε είναι σημαντικό να ξέρου-
με όλοι γιατί δεν δόθηκαν βραβεύσεις 
σε δύο πολύ σημαντικές κατηγορίες. 
∆ιότι κάθε φορά οι παροικούντες τη 
λογοτεχνική Κύπρο, αλλά και αλλα-
χού παρεπιδημούντες αναρωτιούνται, 
κάθε χρόνο νέες απορίες, κάθε χρονιά 
μοιάζει με τη χρονιά της Μαρμότας». 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει ατομική έκθεση έρ-
γων του Έλληνα σύγχρονου εικαστικού, με τίτλο «Hasta». 
Ο ιστορικός τέχνης, Γιώργος Μυλωνάς, γράφει για τον 
Κώστα Λάβδα και την έκθεσή του πως οι χαρακτήρες του 
Λάβδα δεν απευθύνονται στη διανόηση, κυριολεκτικά 
σε αρπάζουν, σου μιλάνε ως το μεδούλι, γιατί ξεγυμνώ-
νονται είτε με διακριτικό είτε με πιο οξύ τρόπο. «Προ-
βάλλουν στα μάτια μας σε κατάσταση οριακή, αποκα-
λύπτονται μόλις ένα βήμα προτού συμβεί το “μοιραίο”. 
Λυτρωτικό ή όχι, το τέλος επαφίεται στο βλέμμα του 
θεατή» και συνεχίζει: «“Hasta” τιτλοφορεί την έκθεση 
ο ζωγράφος, που σημαίνει “μέχρι”, παραπέμποντας με 

πικρή ειρωνεία στην περίφημη φράση του Τσε Γκεβά-
ρα “Hasta la Victoria siempre” (Μέχρι την τελική νίκη). 
Ο ζωγράφος δεν ορίζει ούτε ποια είναι η νίκη, ούτε πώς 
θα έρθει. Ο άνθρωπος ορίζεται από τη χρονική απροσδι-
οριστία της συμπεριφοράς του – απροσδιοριστία που δεν 
γνωρίζει τέλος και θάνατο». Ο Κώστας Λάβδας γεννήθη-
κε το 1980. Σπούδασε γραφικές τέχνες. Μαθήτευσε στη 
ζωγραφική δίπλα στους: Μ. Λαουράκη, ∆. Τζοβάρα, Γ. 
Λαγάνη, Γ. Κόρδη και Χρ. Κεχαγιόγλου. Stand in Line - Art 
Space, Μετοχίου26A, Άγιος Ανδρέας, Λευκωσία. ∆ιάρ-
κεια έκθεσης ώς 8 Νοεμβρίου. Πληροφορίες τηλέφωνο 

99412000, standinlineartspace@gmail.com

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Κώστας Λάβδας: «Hasta» στην γκαλερί Stand

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

Starlight 1

Η διάσημη βιολίστρια συνεργάζεται με 
τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου και τη 
μαέστρο Ζωή Τσόκανου για να ερμηνεύ-
σει το εμβληματικό Κοντσέρτο για βιολί 
σε Μι ελάσσονα του Mendelssohn, σε 
μια βραδιά που περιλαμβάνει επίσης 
δύο άλλα αριστουργήματα του ρομαντι-
σμού: το έργο Die schöne Melusine του 
Mendelssohn, εμπνευσμένο από ένα δη-
μοφιλή μύθο της μεσαιωνικής ευρωπαϊ-
κής λαογραφίας, και τη Συμφωνία αρ. 3 
της Louise Farrenc. Η Γαλλίδα συνθέ-
τρια, που τη θαύμαζαν γίγαντες όπως ο 
Schumann και ο Berlioz, μας χάρισε μια 
συμφωνία τόσο εντυπωσιακά ενεργητι-
κή και δομικά σφριγηλή, όσο οποιονδή-

ποτε συμφωνικό έργο του Mendelssohn 
ή του Schumann. Η εξερεύνηση αυτού 
του άδικα παραμελημένου κομματιού 
εξελίσσεται σε πραγματική απόλαυση. 
Συναυλίες: Λευκωσία: Πέμπτη 24 Οκτω-
βρίου, ∆ημοτικό Θέατρο Στροβόλου και 
Λεμεσό την Παρασκευή 25 Οκτωβρίου, 
Παττίχειο ∆ημοτικό Θέατρο. Ώρα έναρ-
ξης συναυλιών 8:30 μ.μ. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 22463144, www.cyso.org.cy

ΘΕΑΤΡΟ

Celebration

Η Open Arts ξεκινάει τη νέα θεατρική 
περίοδο με το έργο του Χάρολντ Πιντέρ 
«Celebration», σε σκηνοθεσία Αθηνάς 
Κάσιου. Ο Πίντερ, με ένα εμπρηστικά 
κωμικό και ταυτόχρονα σκοτεινό έργο, 
ασκεί απερίφραστα την αμείλικτη κοι-
νωνικοπολιτική κριτική του στις ισχυρές 
δυτικές κοινωνίες που ευημερούν εις 
βάρος των ασθενέστερων, πολιτικά και 
οικονομικά, κρατών της γης. Ταυτόχρο-
να στηλιτεύει την πνευματική ένδεια, 
σ’ έναν κόσμο που καταρρέει κάτω από 
το βάρος της παγκοσμιοποίησης και της 
γυαλιστερής επιφάνειας, επιδεικνύοντας 
τη χυδαιότητα και τη βαθιά ανηθικότητα 
που χαρακτηρίζει το σήμερα. Παίζουν: 

Θανάσης Γεωργίου, Σοφία Καλλή, Έλενα 
Καλλινίκου, Ανδρέας Κούτσουμπας, Χρι-
στίνα Παπαδοπούλου, Αντρέας Παπαμι-
χαλόπουλος, Αλέξανδρος Παρίσης, Λένια 
Σορόκου, Σπύρος Σταυρινίδης. Παραστά-
σεις 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27 Οκτω-
βρίου και 4, 5, 6, 11, 12, 13, 14, 18, 19, 20, 
21 Νοεμβρίου. SPACE, Κωστή Παλαμά 
12, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνα 

99125833 /99461186.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Κι αν το «θηρίο»
δεν είμαστε εμείς;

Μετακόμισε στην Αμερική από τη Γαλλία στα 
εννιά της, μαζί με τους γονείς της, γιατί οι 
κλιματολογικές συνθήκες είχαν γίνει αφόρη-
τες. Φοβόντουσαν. Οταν έφτασαν στις ΗΠΑ 
ξέσπασε ο Εμφύλιος. Εφυγαν κι από εκεί 
και πήγαν στην Κίνα για 9 χρόνια. Η κάπως 
άχρωμη, αλλά με ανθρώπινο ήχο, φωνή της 
τεχνητής νοημοσύνης υποβάλλει τα ερωτή-
ματα στη νεαρή Γκαμπριέλ, η οποία βρίσκε-
ται «εκεί» (απροσδιόριστο πού) σε αναζήτηση 
δουλειάς. Βρισκόμαστε στο 2044. Είναι μια 
από τις τρεις χρονολογίες που έχει επιλέξει ο 
Γάλλος σκηνοθέτης Μπερτράν Μπονελό για 
τους δύο ήρωες της ταινίας του «Το θηρίο», 
που προβάλλεται στις αίθουσες (εμπνευσμέ-
νο από τη νουβέλα του Χένρι Τζέιμς «Το θη-
ρίο στη ζούγκλα»). 

Μια γυναίκα και ένας άνδρας (η Λεά Σεϊ-
ντού και ο Τζορτζ Μακάι) συναντιούνται το 
1910, το 2014 και το 2044, ζώντας έναν δι-
αρκώς ανεκπλήρωτο έρωτα.

Η ταινία, γοητευτική και περίπλοκη, ένα 
κράμα επιστημονικής φαντασίας, υπαρξιακού 
φόβου για το ανεξερεύνητο του ανθρώπινου 
πεπρωμένου, του χρόνου, της μνήμης και των 
ερωτικών σχέσεων, είναι οπτικά πλούσια και 
(αναπόφευκτα ίσως) ελλειπτική στο ύφος της. 
Αλλού ο θεατής ακολουθεί υπνωτισμένος, 
αλλού μένει απαθής και μπερδεμένος. Αυ-
τό το σταυρόλεξο εποχών και υπαινικτικών 
διαθέσεων ανοίγει, σε μια σκηνή του, ένα 
διάλογο με έναν υπολογιστή/ρομπότ (;) που 
δεν βλέπουμε, μόνο ακούμε. Στο δυστοπικό 
2044, η «συνέντευξη» ανάμεσα στην ΑΙ και 
στη νεαρή γυναίκα, που αναζητάει μια δου-
λειά στην οποία «να νιώθει χρήσιμη», έχει 
στοιχεία από σκέψεις και εικόνες ενός μέλ-
λοντος που ήδη μας αγγίζει. Μεταφέρουμε 
αποσπάσματα: «∆ώστε μου έναν καλό λόγο 

να σας βοηθήσουμε να βρείτε μια άλλη δου-
λειά», λέει η ΑΙ. «Είμαι ευφυής, μπορώ να κά-
νω πολλά πράγματα», απαντά η Γκαμπριέλ. 
– Ξέρετε, σήμερα, η ευφυΐα είναι το μόνο 
που δεν υπάρχει σε έλλειψη.
– Από την ευφυΐα στην οποία αναφέρεστε 
λείπει η ανθρωπιά. 
– Η ευφυΐα στην οποία αναφέρομαι έσωσε 
την ανθρωπότητα. 
– Μιλάω για ανθρωπιά με την έννοια της αν-
θρώπινης παρουσίας. 
– Η τεχνητή νοημοσύνη έχει γίνει υπεύθυνη 
και δίκαιη. Και, συνεπώς, ανθρώπινη. Είναι 
τεράστια πρόοδος. 
– Ειλικρινά, θεωρώ δύσκολο να μιλάμε για 
πρόοδο με 76% ανεργία και 20% μηχανική 
δουλειά. Μας λένε «άχρηστους». ∆εν ξέρω αν 
κατανοείτε την περιφρόνηση (...). 
– Βλέπετε με υπερβολικό συναισθηματισμό 
κάποιες εργασίες. Προς το παρόν θα ασχο-
λείστε με κάτι που δεν θα σας επηρεάζει συ-
ναισθηματικά. 
– Πρέπει να επιλέξω ανάμεσα σε δουλειά και 
συναίσθημα;
– Για κάποιες εργασίες, ναι. Ειδικά για όσες 
απαιτούν ευθύνη και σκέψη. Σήμερα δεν 
υπάρχουν οι μεροληπτικές αποφάσεις κά-
ποιου εκνευρισμένου ή καταθλιπτικού. Επα-
νακτήστε την ψυχραιμία σας. 
– ∆εν ξέρω αν αυτό είναι καλό.
– Θέλετε να ξαναζήσετε ό,τι και το 2025; Τα 
ίδια δράματα; (...) Μη γίνεστε παρανοϊκή ή, 
ακόμα χειρότερα, συναισθηματική. Ολα αυτά 
είναι πολύ πρόσφατα, εξ ου και η καχυποψία 
σας. Αλλά ο εργαζόμενος θα προσαρμόζεται, 
όπως το έκανε πάντα. Σας προτείναμε ήδη να 
ερευνήσετε ξανά τις προηγούμενες ζωές σας 
για να καθαρίσετε το DNA σας και αρνηθή-
κατε... Κάνει τα συναισθήματα πιο γαλήνια...

Τη συμβουλή της ΑΙ θα ακολουθήσει, τε-
λικά, η υποψήφια εργαζόμενη. Από εκεί και 
πέρα αναλαμβάνει η τέχνη του κινηματο-
γράφου να μεταγράψει το σενάριο σε πλάνα. 
∆εν είναι η πρώτη φορά που η επιστημονι-
κή φαντασία προσπαθεί να βρει έναν τρόπο 
να «ρυθμίσει» τη μνήμη και το συναίσθημα. 
Να αφαιρέσει τα εγγεγραμμένα στο υποσυ-
νείδητο τραύματα. Το έχουμε συναντήσει 
επανειλημμένως, με διάφορους τρόπους, και 
στο σινεμά και στη λογοτεχνία. Το «Θηρίο» 
του Μπονελό αγγίζει το θέμα της εργασίας. 
Τι θα σημαίνει «εργαζόμενος» σε μερικές 
δεκαετίες από σήμερα; Τι θα θεωρείται δε-
ξιότητα και τι αναπηρία; Το «θηρίο» που μας 
απειλεί είναι ακόμη ελλειμματικό, ατελές και 
προβληματικό. Το αναγνωρίζουμε γιατί είναι 
Ανθρώπινο, μας μοιάζει...

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Ομήρου Οδύσσεια από τον ΘΟΚ
ΦΕΣΤΙΒΑΛ

AEI Film Festival 

Επιστρέφει το AEI Film Festival, 
αυτή τη φορά στο Κέντρο Ει-
καστικών Τεχνών και Έρευνας 
(CVAR), από τις 26 Οκτωβρίου και 
μέχρι τις 3 Νοεμβρίου 2024. Το 
7ο AEI Film Festival θα προσφέ-
ρει στους λάτρεις του ντοκιμα-
ντέρ εννέα ημέρες ποιοτικών 
ταινιών από όλο τον κόσμο. Το 
Φεστιβάλ Αρχαιολογικού, Εθνο-
γραφικού και Ιστορικού Ντοκι-
μαντέρ (ΑΕΙ Film Festival) θα 
πραγματοποιηθεί στο Κέντρο 
Εικαστικών Τεχνών και Έρευνας 
(CVAR), που βρίσκεται στην οδό 
Ερμού, στην εντός των τειχών 
πόλη της Λευκωσίας. Η διοργά-
νωση, για άλλη μια φορά, ανα-
μένεται ότι θα ελκύσει εκατοντά-
δες φίλους του ντοκιμαντέρ και 
επιπλέον καλλιτέχνες, δημιουρ-
γούς και μέλη της κριτικής επι-
τροπής από την Κύπρο και άλλες 
χώρες. Είναι δεδομένο ότι τις εν-
νέα ημέρες του AEI Film Festival, 
η παλιά πόλη της Λευκωσίας θα 
είναι το επίκεντρο προσέλευσης 
δεκάδων ανθρώπων των γραμμά-
των και των τεχνών. Πληροφορί-

ες www.aei-filmfestival.org

Μια περιπλανητική ζωή γεμάτη εμπόδια, 
πειρασμούς και εκπλήξεις θα ζωντανέψει 
από τον Οκτώβριο στη Σκηνή 018 του Θε-
ατρικού Οργανισμού Κύπρου. Ο Παναγιώ-
της Λάρκου σκηνοθετεί και διασκευάζει 
την Ομήρου Οδύσσεια του Μιχάλη Γκανά, 
ενός από τους σημαντικότερους σήμε-
ρα Έλληνες ποιητές, προσεγγίζοντας με 
ζωντάνια και χιούμορ τη νεανική και σύγ-
χρονη επαναφήγηση της κλασικής ομηρι-
κής ιστορίας του γυρισμού του Οδυσσέα 
στην πατρίδα του. Φέρνει τον γνωστό μύ-
θο κοντά στους μικρούς θεατές, διατηρώ-
ντας παράλληλα την αίσθηση της επικής 
αφήγησης και της ανθρώπινης διάστασης 
των ηρώων του. Κάθε ραψωδία και μια 
ιστορία, κάθε γράμμα της αλφαβήτας και 
μια περιπέτεια. ∆ιασκευή-Σκηνοθεσία: 

Παναγιώτης Λάρκου, σκηνικά-κοστούμια: 
Εδουάρδος Γεωργίου, μουσική: ∆ημήτρης 
Σπύρου, στίχοι τραγουδιών: Παναγιώτης 
Λάρκου-∆ημήτρης Σπύρου, χορογραφία-
κίνηση: Παναγιώτης Τοφή, σχεδιασμός 
φωτισμού: Γεώργιος Κουκουμάς, μουσική 
διδασκαλία: Άλεξ Παναγή, βοηθός σκη-
νογράφου-ενδυματολόγου: Μόνικα Χα-
τζηβασιλείου. Παίζουν: Μιχάλης Καζάκας, 
Hλιάνα Κάκκουρα, Ελένη Καλαφάτη, Μα-
ρία Μασώνου, Ονησίφορος Ονησιφόρου, 
Χριστίνα Παπαδοπούλου, Αντρέας Πατσιάς, 
Ανατολή Τσακαλίδου, Άγγελος Χατζημιχα-
ήλ. Παραστάσεις στη Λευκωσία: Θέατρο 
ΘΟΚ, Αίθουσα Εύης Γαβριηλίδης, από 20 
Οκτωβρίου, Κυριακές, ώρα 10:30 π.μ. Πλη-

ροφορίες Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ, τηλέφωνο 

77772717, www.thoc.org.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ρεσιτάλ
για πιάνο
Το Ίδρυμα Τεχνών Φάρος διορ-
γανώνει ρεσιτάλ για πιάνο με τον 
διεθνούς φήμης πιανίστα Yevgeny 
Sudbin. Καταξιωμένος για την 
άψογη τεχνική και τη δεξιοτεχνία 
του, το συναισθηματικό του βάθος 
και τη διαίσθησή του, ο Yevgeny 
Sudbin επιστρέφει στην Κύπρο 
μετά από έξι χρόνια για μια μο-
ναδική συναυλία. Ο Sudbin θα 
δώσει άλλη μια αξεπέραστη ερ-
μηνεία, σε έργα των Λιστ, Σκριά-
μπιν, Σκαρλάτι, Σοπέν, Ντεμπισί, 
και Σεν-Σανς. The Shoe Factory, 
Ερμού 304, Λευκωσία. Πέμπτη 24 
Οκτωβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 22663871, www.

pharosartsfoundation.org

Ενας διάλογος ανάμεσα
στην ΑΙ και σε νεαρή γυναίκα, 
που αναζητάει μια δουλειά 
στην οποία «να νιώθει 
χρήσιμη», περιγράφει
ένα μέλλον ήδη παρόν.
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Το «Τρία επί ψυχής», το νέο μυθι-
στόρημα του Αρη Αλεξανδρή, 
τακτικού αρθρογράφου της «Κ», 
είναι οι πολλές ιστορίες των ση-
μερινών τριαντάρηδων και της 
μύησής τους στην απώλεια. Είναι 
η ιστορία της Ανι, η οποία, κλεί-
νοντας τα τριάντα, καταφέρνει 
να πάρει μια απόφαση και αυτή 
είναι να αλλάξει δουλειά, στοι-
χειωμένη ακόμη από τον θάνατο 
του παιδικού της φίλου. 

Είναι επίσης και η ιστορία του 
Φίλιππου Κάππα, του παιδικού 
φίλου της Ανι που έχασε τη ζωή 
του στα 16 του. Ο τόσο πρόωρα 
νεκρός νέος γίνεται στη μνήμη 
όλων ένα ακόμη χαμένο στοί-
χημα της ζωής – ίσως και των 
δικών τους ζωών. 

Τέλος, το μυθιστόρημα επικε-
ντρώνεται και στην τραγική φι-
γούρα της μητέρας του Φίλιππου 
Κάππα, η οποία είναι απολύτως 
πεπεισμένη ότι ο γιος της έπεσε 
θύμα δολοφονίας. 

Το βιβλίο κυκλοφορεί σε λίγες 
ημέρες από τις εκδόσεις Μεταίχ-
μιο και η «Κ» προδημοσιεύει σή-
μερα ένα απόσπασμα.

Κατά  τις δώ δεκα, στην 
ταρά τσα υπή ρχε ακό μα 
πολύ ς κό σμος. Οσοι λο-

γί ζονταν ως περαστικοί  ή  «φί λοι 
του τζά μπα» εί χαν αναχωρή σει 
για την επό μενη δωρεά ν βραδινή  
τους συγκί νηση, έ τσι στο πά ρτι 

εί χαν μεί νει κατά  το πλεί στον 
ά τομα που η Ανι μέ σες ά κρες 
γνώ ριζε. Παρά λληλα με τη μου-
σική  –χαμηλώ ν τό νων αλλά  
αρκετά  ερεθιστική – η ∆ά φνη 
εί χε κανονί σει προβολέ ς βί ντεο 
στους τοί χους των παρακεί με-
νων πολυκατοικιώ ν: επρό κειτο 

κυρί ως για σκηνέ ς από  αγαπη-
μέ να της βί ντεο κλιπ και ταινί ες 
στις οποί ες απέ διδε θρησκευτι-
κή  αξί α (το Πέ ρυσι στο Μά ριεν-
μπαντ τιμή θηκε ιδιαί τερα). Για 
τον σκοπό  αυτό  εί χε προμηθευ-
τεί  δύ ο προτζέ κτορες από  «έ ναν 
φί λο της σκηνοθέ τη»· η επαγγελ-
ματική  ιδιό τητα του φί λου πρέ πει 
να εί χε μεγά λη σημασί α, γιατί  
την επαναλά μβανε συνέ χεια: «Ο 
φί λος μου, ξέ ρεις, ο σκηνοθέ της, 
μου έ μαθε ό τι τα πά ντα εί ναι 
θέ μα παρά στασης και αναπα-
ρά στασης» ή  «αυτή  εί ναι μια με-
γά λη αλή θεια για τη ζωή  και την 
τέ χνη, που διδά χτηκα από  έ ναν 

φί λο, ξέ ρεις, τον σκηνοθέ τη». 
Σε κά θε επανά ληψη η Ανι και 
ο Μπά ντι κοιτού σαν ο έ νας τον 
ά λλο απορημέ νοι σαν να λέ νε, 
«εντά ξει, σκηνοθέ της εί ναι, δεν 
εφηύ ρε και το αντί δοτο της κα-
ρά φλας». Φωναχτά  βέ βαια δεν 
δή λωναν τί ποτα επ’ αυτού , αντι-
θέ τως προσποιού νταν τους εντυ-
πωσιασμέ νους ό σο τους επέ τρε-
πε ο αυτοσεβασμό ς τους. 

Οι καλεσμέ νοι πά ντως έ δει-
χναν να απολαμβά νουν τις βι-
ντεοπροβολέ ς –πολλοί  εξ αυτώ ν 
τραβού σαν αδιά κοπα φωτογρα-
φί ες του εαυτού  τους μπροστά  
στις ριπέ ς του προτζέ κτορα για 

χά ρη του ρομαντικού  οπτικού  
εφέ  που παρή γε η μεί ξη του 
βί ντεο με τη σκιά  τους–, ενώ  οι 
γεί τονες υπή ρξαν πρωτοφανώ ς 
ή ρεμοι και συγκαταβατικοί , αν 
εξαιρέ σει κανεί ς έ ναν κύ ριο που 
βγή κε στο μπαλκό νι του με το 
βρακί  προκειμέ νου να διαμαρ-
τυρηθεί  για τον θό ρυβο και τις 
φωταψί ες που δεν τον ά φηναν 
να κοιμηθεί . Γεμά τος ενοχέ ς, ο 
Μπά ντι επισή μανε πως, πρά γμα-
τι, ο θό ρυβος και οι φωταψί ες 
υποβαθμί ζουν την ποιό τητα του 
ύ πνου και σε βά θος χρό νου μπο-
ρού ν να συμβά λουν σε πλή θος 
νευρολογικώ ν διαταραχώ ν. 

Σύ ντομα, η Ανι, η ∆ά φνη και 
ο Μπά ντι βρέ θηκαν ξανά  στις 
ξαπλώ στρες τους για την ώ ρα 
των εξομολογή σεων. Οι εξομολο-
γή σεις ή ταν έ να ακό μα γενεθλια-
κό  έ θιμο, σύ μφωνα με το οποί ο 
οι τρεις τους ό φειλαν να αποκα-
λύ ψουν μί α σημαντική  εξέ λιξη 
από  την επικαιρό τητα της ζω-
ή ς τους. Ο Μπά ντι και η ∆ά φνη 
έ παιρναν πολύ  στα σοβαρά  αυ-
τή  τη στιγμή  και, κατά  έ ναν πε-
ρί εργο τρό πο, εί χαν πά ντα κά τι 
σημαντικό  να αποκαλύ ψουν. Η 
Ανι, από  την ά λλη, σπανί ως εί χε 
κά τι αξιοσημεί ωτο να παραθέ σει, 
εξ ου και πολλέ ς φορέ ς στο πα-

ρελθό ν χρειά στηκε να επινοή σει 
κά ποια ιστορί α – ό πως τό τε που 
τους εί πε ό τι ή ταν ερωτευμέ νη 
με τον υδραυλικό  της. Ακό μα 
αναρωτιό ταν ποια διαολεμέ νη 
ανασφά λεια την εί χε οδηγή σει 
σε έ να τό σο ανό ητο ψεύ δος· για 
να μην εκτεθεί , χρειά στηκε μετά  
να σκαρφιστεί  και έ να αποτυχη-
μέ νο ραντεβού  με τον ανύ παρ-
κτο υδραυλικό , για να βά λει την 
απαραί τητη ταφό πλακα σε έ να 
φανταστικό  ειδύ λλιο στο οποί ο 
∆ά φνη και Μπά ντι εί χαν επεν-
δύ σει πολλά . 

Φέ τος ό μως εί χε επιτέ λους 
κά τι να πει: δεν θα μιλού σε 
βέ βαια για τα ό νειρά  της με τον 
Φί λιππο Κά ππα ή  για τις αμφιλε-
γό μενες συναντή σεις με τη μη-
τέ ρα του. Αυτά  η ∆ά φνη και ο 
Μπά ντι δεν ή θελαν να τα ακού νε 
και η Ανι δεν εί χε καμί α διά θεση 
να τα κοινοποιή σει με το ζό ρι. 
Αλλωστε, καθό λου δεν επιθυ-
μού σε να τη λυπού νται ή  να τη 
θεωρού ν παρά ξενη (ή ξερε ό τι τη 
θεωρού σαν ή δη και δεν ή θελε 
να προσθέ σει επιχειρή ματα στο 
ανομολό γητο κατηγορητή ριο της 
παραξενιά ς). Η από φασή  της να 
παραιτηθεί  ή ταν το πιο αρμό ζον 
υλικό  εξομολό γησης. Πή ρε τον 
λό γο πρώ τη: 

«Λοιπό ν, ξεκινά ω εγώ  φέ τος. 
Λοιπό ν, πή ρα μί α από φαση. Απο-
φά σισα λοιπό ν να παραιτηθώ  
από  τη δουλειά ». Εί χε πει τρεις 
φορέ ς «λοιπό ν»· κατά λαβε ό τι 
οι εξομολογή σεις την 
ά γχωναν περισσό τερο 
απ’ ό ,τι θα έ πρεπε.

Μύηση στην οδύνη της απώλειας
Προδημοσίευση από το νέο μυθιστόρημα του Αρη Αλεξανδρή – μια πολύκλωνη αφήγηση για τη γενιά των τριαντάρηδων

«Λοιπό ν, ξεκινά ω 
εγώ  φέ τος. Λοιπό ν, 
πή ρα μί α από φαση. 
Αποφά σισα λοιπό ν 
να παραιτηθώ  
από  τη δουλειά ». 
Εί χε πει τρεις φορέ ς 
«λοιπό ν»· κατά λαβε 
ό τι οι εξομολογή σεις 
την ά γχωναν.

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Η βίαιη εισβολή του θανάτου στις 
ζωές τριαντάρηδων και τα σημάδια 
που αφήνει στην ψυχή τους συχνά 
καθορίζουν το μέλλον τους. Το βι-
βλίο του Αρη Αλεξανδρή κυκλοφο-
ρεί σε λίγες ημέρες από τις εκδό-
σεις Μεταίχμιο.SH
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τον Νίκο Κουρούσιη 
στο σπίτι του, το οποίο λειτουρ-
γεί και ως στούντιο, στο κέντρο 
της Λευκωσίας, με αφορμή τη νέα 
του έκθεση στην Alpha C.K. Art 
Gallery, με τίτλο «Ύλη, χώρος, 
χρόνος», η οποία εγκαινιάστηκε 
την Παρασκευή 18 Οκτωβρίου 
και περιλαμβάνει δεκατέσσερα 
νέα επιτοίχια και επιδαπέδια γλυ-
πτά. Πέντε ή έξι χρονών ο Νίκος 
Κουρούσιης είδε στο Μιτσερό ένα 
εικονογραφημένο βιβλίο: «Ήταν 
ένα μεγάλο βιβλίο, εικονογρα-
φημένο. Και μου έκανε εντύπω-
ση. Ήταν μια έκπληξη για μένα. 
Και νομίζω ότι εκείνη η εμπειρία, 
εκείνο το φως που είδα, εκείνη 
τη στιγμή ήταν πολύ σημαντικό. 
Με καθόρισε» μου λέει, όπως και 
η εμπειρία να παρακολουθεί τον 
πατέρα του να σκαλίζει το ξύλο, 
να χειρίζεται τα εργαλεία του. 

Αυτές οι εξ απαλών ονύχων ει-
κόνες, όπως και ο χώρος των Με-
ταλλείων του Μιτσερού έδωσαν 
εν αγνοία του στον τότε χρόνο 
και χώρο την ιδέα της ύλης. Τον 
ρωτώ για τον τίτλο της έκθεσης: 
«Ύλη, χώρος, χρόνος», λοιπόν, 
τρεις λέξεις, τρεις έννοιες, και 
μού λέει πως είναι τρία πράγμα-
τα που συνυπάρχουν για να δη-
μιουργηθεί ένα έργο τέχνης. Και 
τι χρειάζεται για να δημιουργηθεί 
ένα έργο, τον ρωτώ: «Χρειάζεται 
ένα μέσο. Πρέπει να εκφραστεί 
με κάποια μέσα. Πρώτα έρχεται 
η ιδέα, και μετά είναι το υλικό με 
το οποίο δημιουργείται, και φτά-
νουμε στην ολοκλήρωσή του». 
Αναλόγως της ιδέας και του τι 
έχετε στο μυαλό σας, τον ρωτώ, 
επιλέγετε και το υλικό; «∆εν έχω 
περιορισμό στα μέσα. Τα υλικά 
είναι εκείνα που εκφράζουν την 
έμπνευση του έργου και μπορεί 
να είναι οποιοδήποτε υλικό». Σχε-
τίζονται η ιδέα με την επιλογή 
του υλικού. ∆ηλαδή θα επιλέγα-
τε μια πέτρα για κάτι πιο σκληρό, 
γυαλί, για κάτι... «Όχι, δεν έχει 
σχέση με τη σκληρότητα, είτε 
την πλαστικότητα» μού απαντά 
αμέσως: «Το μέσο επιλέγεται ανά-
λογα και με τη διάθεση που έχω 
τη δεδομένη στιγμή. Μπορεί να 
χρησιμοποιήσω την πέτρα για 
ένα έργο διάφανο, σαν αντίθεση». 

Τι σημαίνει χρόνος στην τέ-
χνη και για εσάς ως δημιουργό, 
είναι η επόμενή μου ερώτηση: 
«Ο χρόνος σημαίνει και το δι-
αχρονικό, ένα έργο που στέκει 
στον χρόνο. Κατ’ αρχήν είναι ο 
χρόνος της δημιουργίας του και 

μετά πόσο αντέχει στον χρόνο» 
και μου εξηγεί τι εννοεί για την 
αντοχή με παραδείγματα δύο έρ-
γων του, στη Λευκωσία και στο 
Αεροδρόμιο Λευκωσίας, τα οποία 
εξαφανίστηκαν από αδιαφορία 
των υπεύθυνων της περιοχής. 
Μάλιστα, εκείνο στο Αεροδρό-
μιο ήταν το πρώτο γλυπτό που 
είχε σχέση με το πρόβλημα της 
Κύπρου. Άρα αν δεν υπάρχει το 
έργο, όπως τα δύο αυτά, παύει να 
υπάρχει… Αν ξαναφτιαχτεί, έχει 
νέα ζωή, δημιουργείται ένα νέο 
έργο;, λέω: «Νέο έργο όχι, διότι 
είναι μια επανάληψη του προη-
γούμενου. Αναδημιουργείται».

Μιλώντας για τον χρόνο, σκέ-
φτομαι ότι ο Νίκος Κουρούσιης 
θεωρείται από τους θεμελιω-
τές της σύγχρονης κυπριακής 
τέχνης, αποδέχεστε αυτόν τον 
τίτλο: «∆εν με έχει απασχολήσει 
ποτέ αυτό το θέμα. ∆ημιουργώ 

έργα, τα οποία με εμπνέουν. 
Μετά απλώς παραμένω θε-
ατής τους». Από τι εμπνέ-
εστε, κύριε Κουρούσιη; 
«Απ’ όλα όσα συμβαί-
νουν γύρω μου, στον μικρό κό-
σμο και στον μεγάλο κόσμο που 
λέμε», και μπαίνουμε έτσι στην 
έννοια του χώρου: «Έχω ταξιδέ-
ψει σε όλο τον κόσμο, όταν μιλάω 
για χώρο εννοώ τον παγκόσμιο 
χώρο». Εμπνέεστε απ’ όσα συμ-
βαίνουν γύρω σας… εικαστικά 
ακολουθείτε και δημιουργείτε 
αναλόγως της επικαιρότητας ή 
περιμένετε να κατασταλάξει κάτι 
μέσα σας: «Όχι, η επικαιρότητα 
αν δεν χωνευτεί μέσα μου, δεν 
έχει σημασία, δεν θα κάνω κάτι 
που είναι του σήμερα, του χτες 
και του αύριο. Είναι σημαντικός ο 
χρόνος σε πολλά επίπεδα». Υπάρ-
χει κάτι που σας απασχολεί πε-
ρισσότερο για να καταπιαστείτε 
καλλιτεχνικά; «Είναι όλα συνδυα-
σμένα. Όλα όσα συμβαίνουν γύ-
ρω μου με ενδιαφέρουν».

Η εικαστική γλώσσα
Για τη νέα έκθεσή του ο Νίκος 

Κουρούσιης μού λέει: «Η σειρά 

έργων που δημιούργησα γι’ αυ-
τή την έκθεση είναι αφιερωμένη 
στους αρχαίους φιλοσόφους. Πά-
ντοτε είχα επαφή με φιλοσόφους 
που επηρέασαν τον τρόπο σκέ-
ψης μου» και συμπληρώνει πως 
η βάση των έργων της έκθεσης 
είναι η γεωμετρία. Τον ρωτώ τι 
έχει κερδίσει από τη μελέτη της 
φιλοσοφίας, την αίσθηση του χώ-
ρου, την αίσθηση του χρόνου, 
όπως και ο τίτλος της έκθεσης; 
«Μου έχουν δώσει την αίσθη-
ση της ύπαρξής μου. Της ολο-
κλήρωσής μου ως ατόμου».

Η δημιουργία ενός έργου 
είναι μία βιωματική διαδι-
κασία… Είναι μια διαδι-
κασία που ολοκληρώ-
νει έναν κύκλο. Μετά 
ξεκινάει πάντα κάτι 
καινούργιο ή κάτι 
που χτίζεται πά-
νω στην εικα-
στική γλώσσα 

που έχει αναπτύξει ο δημιουρ-
γός: «Χτίζεται συνέχεια. Πάντο-
τε υπάρχει μια συνεχεία σε αυτά 
που κάνω. Αν δείτε τη δουλειά 
μου πριν από 10-20 χρόνια θα 
δείτε ότι η γραφή μου είναι η 
ίδια. Το έργο αναπτύσσεται»… 
Άρα δεν νιώθετε την ανάγκη 
να κάνετε κάτι εντελώς διαφο-
ρετικό ή κάτι εντελώς καινούρ-
γιο απλώς για να είστε σύγχρο-
νος. «Το καινούργιο πηγάζει από 
την ιδέα. Οι καταστάσεις αλλά-
ζουν. Εξελίσσονται όλα γύρω 
μου, αλλά η εικαστική γλώσ-
σα μου παραμένει η ίδια». 
Επιστρέφω στα μέσα που 
ο καλλιτέχνης χρησιμο-
ποιεί: «Έχω μια ελευ-
θερία στα μέσα, στις 
φόρμες, στο σχήμα, 
στο χρώμα. Όλα 
αυτά είναι μια 
ελευθερία που 
έχω, για να 

εκφράσω την ιδέα μου, δεν έχω 
περιορισμούς».

Θεατής και καλλιτέχνης
Πώς γίνεται να αφορά τον θε-

ατή το έργο, ρωτώ τον Νίκο Κου-
ρούσιη: «Ο θεατής ανάλογα με 
την παιδεία του επικοινωνεί ή 
δεν επικοινωνεί με το έργο ενός 
καλλιτέχνη. Είναι θέμα παιδείας. 
Είναι μια γλώσσα που μαθαίνε-
ται, βιώνεται. Αν δεν έχεις ασχο-
ληθεί καθόλου δεν επικοινωνείς. 
Χρειάζεται και ο θεατής που επι-
κοινωνεί με το κάθε έργο να εί-
ναι ώριμος». Ποια είναι όμως η 
ευθύνη του καλλιτέχνη απένα-
ντι στον θεατή ή δεν έχει καμία 
ευθύνη; «Για μένα δεν έχει κα-
μία ευθύνη απέναντι στον θεα-
τή, ως καλλιτέχνης έχω ευθύνη 
απέναντι στις ιδέες μου, στο έργο 
που θέλω να κάνω, στις τελειό-
τητά του ή στις ατέλειές του». Ο 

καλλιτέχνης δεν οφείλει να 
είναι όσο το δυνατόν πιο 
ανοιχτός προς τον θεατή, 
όμως; «Για εμένα όχι. Ο 
θεατής είναι μια γενική 

έννοια. Εξαρτάται πάντα πόσο 
μυημένος είναι ο θεατής στην 
οποιαδήποτε εικαστική γλώσ-
σα. Αν δεν είσαι μυημένος στα 
εικαστικά, στην τέχνη και είσαι 
“τυφλός”, δεν θα επικοινωνήσεις 
εύκολα» και συμπληρώνει «Τώ-
ρα με τη σύγχρονη τέχνη όπου 
όλα αλλάζουν, πρέπει κάποιος 
να παρακολουθεί τις εξελίξεις, 
να είναι ενημερωμένος για το 
τι συμβαίνει γύρω από την τέ-
χνη. ∆ηλαδή είναι ένα μάθημα 
που μαθαίνεις». ∆εν υπάρχει ο 
κίνδυνος να καταστήσει την τέ-
χνη ελιτίστικη, δηλαδή μόνο για 
όσους ξέρουν. «Κατά τη γνώμη 
μου όχι. Ο καλλιτέχνης πρέπει να 
κάνει αυτό που πιστεύει, εγώ του-
λάχιστον κάνω αυτό που νιώθω, 
όπως εμπνέομαι και το δημιουρ-
γώ και το εκθέτω στον κόσμο, με 
μια γλώσσα δική μου»... «Το τελι-
κό αποτέλεσμα είναι διεργασίες 
εσωτερικές του ανθρώπου που 
δημιουργεί και δημιουργεί με τον 

δικό του τρόπο, με τη δική του 
έκφραση, μέσα από εμπειρίες. 
Αυτό είναι το πιο σημαντικό. Αν 
το κατανοήσει κάποιος ή αν δεν 
το κατανοήσει δεν είναι ευθύνη 
του καλλιτέχνη».

Παρατηρώ στον κ. Κουρούσιη 
ότι προτιμάει στα έργα του το 
κόκκινο χρώμα. Το βαθύ κόκκι-
νο είναι κάτι που σας χαρακτη-
ρίζει ως καλλιτέχνη, του λέω… 
«Ναι, μου αρέσει το κόκκινο. 
∆εν το ανέλυσα ποτέ». Έρχεται 
μάλλον αυθόρμητα του λέω, τι 
σημαίνει όμως αυθόρμητο στην 
τέχνη; «Υπάρχουν καλλιτέχνες 
που εκφράζονται μόνο αυθόρ-
μητα, όπως νιώθουν εκείνη τη 
στιγμή»… εσείς έχετε λειτουργή-
σει αυθόρμητα ποτέ ως καλλιτέ-
χνης; «Όχι». Χρειάζεστε ύλη, χώ-
ρο, χρόνο... «Ναι. Μία φορά έχω 
κάνει κάτι αυθόρμητο. Ήταν με 
αφορμή την επίθεση Ισραηλινών 
στον καταυλισμό Σάμπρα και Σα-
τίλα στον Λίβανο», που και πάλι 
όπως μου εξηγεί η πρώτη αυθόρ-
μητη αντίδρασή του, έδωσε τη 
βάση του έργου, αλλά λειτούργη-
σε η άλλη διάστασή του, εμπνέε-
ται από τον κόσμο γύρω του, αλλά 
χρειάζεται και το χώνεμα, «Ναι, 
εκείνη τη στιγμή ήταν η δική μου 
σωματική ένταση, η πνευματι-
κή αντίδρασή μου, έκανα αυτή 
την πράξη για να απελευθερω-
θώ από τούτη την κατάσταση. 
Ήταν μια δική μου απελευθέρω-
ση. Την άλλη ημέρα λειτούργη-
σε το βλέμμα μου και άρχισα να 
σκέφτομαι και οπτικά. Σιγά-σιγά 
δημιούργησα ένα έργο το οποίο 
είναι στο μουσείο μου στο Μιτσε-
ρό και είναι αφιερωμένο στους 
Παλαιστίνιους». 

∆ράττομαι της ευκαιρίας και 
τον ρωτώ ποιος πρέπει να είναι 
ο ρόλος του καλλιτέχνη στα σύγ-
χρονα ζητήματα. Πρέπει να έχει 
ρόλο ακτιβιστικό, καταγγελτικό: 
«Ο ρόλος του καλλιτέχνη είναι να 
μπορεί να μεταφράζει τις εμπνεύ-
σεις του σε δημιουργία, είτε σε 
χαρτί είτε σε γλυπτό, κ.λπ. και να 
το παρουσιάζει στον κόσμο και 
να επικοινωνεί με αυτό». Κλείνο-
ντας την κουβέντα μας τον ρωτώ: 
Ποιο είναι το μεγαλύτερο δώρο 
που σας έχει προσφέρει η Τέχνη; 
«Μου έχει προσφέρει εμπειρίες, 
βιώματα και ακόμα αναζητώ την 
Ιθάκη μου, για να θυμηθώ τον 
Καβάφη».

 
Πληροφορίες: Alpha C.K. Art 
Gallery,  Νίκος Κουρούσιης, 

«Ύλη, χώρος, χρόνος», Alpha C.K. Art 
Gallery, Μακαρίου και Παπανικολή, 
Λευκωσία. ∆ιάρκεια έως 2 Νοεμβρίου.

Δεν θα κάνω κάτι
που είναι του σήμερα,
του χτες και του αύριο
Ο Νίκος Κουρούσιης μιλάει στην «Κ» με αφορμή την έκθεσή

του στην Alpha C.K. Art Gallery, με τίτλο «Ύλη, χώρος, χρόνος»

 «Πέντε ή έξι χρονών ο Νίκος Κουρούσιης είδε στο Μιτσερό ένα εικονογραφημένο βιβλίο: «Ήταν ένα 
μεγάλο βιβλίο, εικονογραφημένο. Και μου έκανε εντύπωση. Ήταν μια έκπληξη για μένα».

«Η σειρά έργων που δημιούργησα γι’ αυτή την έκθεση είναι αφιερωμένη 
στους αρχαίους φιλοσόφους. Πάντοτε είχα επαφή με φιλοσόφους που επη-
ρέασαν τον τρόπο σκέψης μου».

«Η επικαιρότητα, αν δεν χωνευτεί μέσα μου, δεν έχει σημασία, δεν θα κά-
νω κάτι που είναι του σήμερα, του χτες και του αύριο. Είναι σημαντικός ο χρό-
νος σε πολλά επίπεδα» λέει ο Νίκος Κουρούσιης στην «Κ».

«Το μέσο επιλέγεται 
ανάλογα και με τη διάθε-
ση που έχω τη δεδομένη 
στιγμή. Μπορεί να χρη-
σιμοποιήσω την πέτρα 
για ένα έργο διάφανο, 
σαν αντίθεση».

«Το καινούργιο
πηγάζει από την ιδέα.
Οι καταστάσεις αλλά-
ζουν. Εξελίσσονται
όλα γύρω μου, αλλά
η εικαστική γλώσσα
μου παραμένει η ίδια».
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΔΑΝΔΟΛΟΣ
Τα αηδόνια της σιωπής
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 529

 

Από τις 12 Οκτωβρίου 1944, την 
ημέρα της Απελευθέρωσης της 
Αθήνας από τους ναζί μέχρι το 
τέλος ∆εκεμβρίου 1944 και την 
κορύφωση των ∆εκεμβριανών 
είναι ο χωροχρόνος τον οποίο 
επιλέγει ο Στέφανος ∆άνδολος 
για καμβά του νέου του μυθιστο-
ρήματος, στον οποίο φιλοτεχνεί 
τα σπαράγματα της ιστορικής 
μνήμης και της ανθρώπινης διά-
στασης του παρελθόντος. Η λήξη 
του πολέμου φέρνει μια νέα, πέ-
τρινη εποχή, με τους Ελληνες να 
γυρεύουν «ο καθένας τη δική του 
πατρίδα». Ο Στέφανος ∆άνδολος 
αφουγκράζεται τους ήρωές του 
για να καταλάβει ποια πατρίδα 
γυρεύει ο καθένας και στήνει 
ένα αφηγηματικό σκηνικό για 
να μιλήσει για τον εκκωφαντι-
κό ήχο που κάνουν τα αηδόνια 
της σιωπής, όταν έντρομα κοιτά-
ζουν το φως της νέας χαραυγής 
να σβήνει και καταθέτοντας ένα 
κοινωνικό, ιστορικού πλαισίου, 
μυθιστόρημα, συνδυάζοντας τον 
ρεαλισμό με ρομαντικά στοιχεία, 
για να αφηγηθεί την ιστορία μιας 
εποχής βαθιά αντιφατικής.

Μελετώντας ταυτόχρονα την 
ανθρωπογεωγραφία της συγκε-
κριμένης εποχής, ο αναγνώστης 
έχει την ευκαιρία να κατανοή-
σει καλύτερα με ποιον τρόπο οι 
άνθρωποι κατάφεραν τότε να 

αντιμετωπίσουν τη συλλογική 
μοίρα του τόπου. Πώς από τους 
ξέφρενους πανηγυρισμούς μιας 
απελευθερωτικής λύτρωσης πέ-
ρασαν μόλις λίγες ημέρες μετά 
στον ολέθριο ζόφο του εμφυλί-
ου, με τα αδελφοκτόνα έκτροπα 
να καθορίζουν, έκτοτε και για 
πάντα, ένα τραύμα που ακόμη 
και σήμερα δεν έχει πάψει να 
απασχολεί τους κατοίκους αυτής 
της χώρας, αφού σηματοδότησε 
συμπεριφορές και νοοτροπίες, 
διαμάχες και έντονους διαξιφι-
σμούς για σειρά ετών.

Ανάμεσα σε δεξιούς και αρι-
στερούς, που βίαια διεκδικούν 
τον σαφή προσανατολισμό της 
νέας εποχής, υπάρχουν άνθρω-
ποι, όπως ο κύριος Αριστείδης, 
ο υποδειγματικός σερβιτόρος 
του εμβληματικού καφενείου του 
Ζαχαράτου στην Αθήνα, οι οποί-
οι επιμένουν να αποζητούν μια 
άλλη πατρίδα, γεμάτη φως και 
ενάργεια, πέρα από κομματικές, 
ιδεολογικές και πολιτικές ταυτό-
τητες, μια πατρίδα που προσδιο-
ρίζεται από την ανάγκη του αν-

θρώπου να ισορροπήσει μακριά 
από την πόλωση, στο ξέφωτο 
της αγάπης. Από εκεί θα αναζη-
τήσει την Ευδοξία του, η οποία 
ζει στη Γλυφάδα, μια γυναίκα 
σιωπηλή, που αντιπροσωπεύει 
τον προσωπικό του παράδεισο, 
αυτόν του ανεκπλήρωτου έρω-
τα, και θα διασχίσει την πύρινη 
κόλαση μιας Αθήνας που φλέγε-
ται κυριολεκτικά, για να βρεθεί 
κοντά της.

Ο ∆άνδολος στήνει μια Ιθάκη 
και καλεί τον ήρωά του, ως άλ-

λος Οδυσσέας, να καταφέρει να 
τη φτάσει, για να βρει την Πηνε-
λόπη του. Μια Ιθάκη, που είκο-
σι ένα χρόνια τον καλεί με την 
ίδια πάντοτε ένταση. Ωστόσο, 
δεν αφηγείται απλώς μια ερω-
τική ιστορία αυτοθυσίας και 
λύτρωσης. Ο έρωτας είναι το 
πρόσχημα για μια διαρκή ανα-
ζήτηση των προσωπικών ορί-
ων που θέτει ο άνθρωπος στην 
προσπάθειά του να επιβιώσει 
σε καιρούς κατά τους οποίους 
η Ιστορία συνθλίβει τη ζωή του, 

ενίοτε ανελέητα. Κι ενώ πραγ-
ματεύεται την πορεία ενός λα-
ού σε ακραίες περιστάσεις, όταν 
δηλαδή σχοινοβατεί πάνω από 
το ορφικό μεταίχμιο της ύπαρ-
ξης, ο ∆άνδολος καταφέρνει να 
διατηρήσει τον έλεγχο, να μην 
πάρει μια συγκεκριμένη θέση αλ-
λά να οδηγήσει τον αναγνώστη 
στο δικό του μονοπάτι προσω-
πικής αναζήτησης για τα αίτια 
και τα αιτιατά της αφανιστικής 
πρακτικής που συγκλόνισε την 
Ελλάδα, με τη βεβαιότητα πως 

εκείνο που μετράει δεν είναι η 
μεγάλη Ιστορία, αλλά η μικρή 
ιστορία των ανθρώπων, το μέτρο 
της ανθρωπιάς και η ανάγκη να 
διατηρηθεί στο διηνεκές.

Προσωπικότητες της εποχής
Παράλληλα με τους μυθο-

πλαστικούς ήρωες, από το μυ-
θιστόρημα του ∆άνδολου περ-
νούν μεγάλες προσωπικότητες 
της εποχής, όπως ο Ελύτης, η 
ηθοποιός Ελένη Παπαδάκη, ο 
Βεάκης, ο Τσώρτσιλ. Ετσι, χά-
ρη στην έρευνα του συγγρα-
φέα αναβιώνουν με κάθε λε-
πτομέρεια τα χρόνια εκείνα, 
αναδημιουργείται η στοχευμέ-
νη εμβληματική ατμόσφαιρα και 
προσδίδεται ένας νοσταλγικός 
τόνος στην αφήγηση.

Οπως σε όλα τα έργα του, ο 
Στέφανος ∆άνδολος επιλέγει μια 
γλωσσική αισθητική γεμάτη σθέ-
νος αλλά και λυρισμό, ένταση 
και γλυκύτητα και δημιουργεί 
εικόνες κινηματογραφικής δύνα-
μης και ακρίβειας. Παράλληλα, 
χρησιμοποιεί τις ιστορικές πη-
γές, συχνά τις εντάσσει ατόφιες 
στο κείμενο, και με ευρηματικό-
τητα αναδεικνύει το ιστορικό 
περιθώριο και τον καθοριστικό 
του ρόλο στην εξέλιξη του έρ-
γου του. Με αρμονικότητα και 
ευαισθησία και ταυτόχρονα με 
συναίσθηση της συγγραφικής 
ευθύνης και δεξιοτεχνίας, ο Στέ-
φανος ∆άνδολος υπογράφει ένα 
ακόμη σημαντικό μυθιστόρημα 
για τη διαχείριση του παρελθό-
ντος και της ιστορικής μνήμης.

Ερωτας στα χαρακώματα του Εμφυλίου
Η ιστορία των καθημερινών ανθρώπων μπλέκει με την Ιστορία της Ελλάδας στο νέο μυθιστόρημα του Στέφανου Δάνδολου

Ο συγγραφέας επιλέγει 
μια γλωσσική αισθητική 
γεμάτη σθένος αλλά και 
λυρισμό, ένταση και γλυ-
κύτητα και δημιουργεί ει-
κόνες κινηματογραφικής 
δύναμης και ακρίβειας.

Οι εορτασμοί που ακολούθη-
σαν τη 12η Οκτωβρίου 1944, όταν 
η Αθήνα απελευθερώθηκε από τη 
ναζιστική κατοχή (αριστερά), σημαί-
νουν την έναρξη του μυθιστορήμα-
τος, που εκτυλίσσεται έως την κο-
ρύφωση των ∆εκεμβριανών.

Της ΤΕΣΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το εργαστήρι 
του Ρούμπενς στήθηκε 
στο μουσείο του Πράδο

Ο Φραντς Κάφκα δεν υπήρξε ποτέ

Ενας κόσμος βαπτισμένος στο 
πνεύμα του Ρούμπενς έχει στη-
θεί ως ξεχωριστή έκθεση στο 
μουσείο του Πράδο στη Μαδρί-
τη. Στην Αίθουσα 16B, στο κτί-
ριο Villanueva και ώς τις 16 Φε-
βρουαρίου 2025, με χορηγία του 
δήμου της Μαδρίτης, η έκθεση 
περιλαμβάνει πάνω από 30 έρ-
γα, ορισμένα του ίδιου του Ρού-
μπενς, άλλα των βοηθών του και 
κάποια ως αποτέλεσμα συνερ-
γασίας μεταξύ τους. 

Είναι μια αναπαράσταση σχε-
δόν θεατρική που βασίζεται σε 
τεκμήρια έρευνας, αλλά απο-
σκοπεί να δώσει ρόλο πρωταγω-
νιστικό στη δύναμη της ατμό-
σφαιρας. Bεβαίως, ο επισκέπτης 
έχει πολλαπλώς να ωφεληθεί, 
καθώς η έκθεση επιθυμεί να 
αποκαλύψει τον τρόπο που οι 
μεγάλοι καλλιτέχνες του 1600 
στη δυτική Ευρώπη δούλευαν 
τα έργα τους στο εργαστήρι, με 
τη συνδρομή πολλών συνεργα-
τών, βοηθών και ανερχόμενων 
ζωγράφων. Ενας κόσμος κινη-
τικός, πολύσημος και ρευστός, 
που μας κληροδότησε έργα υψη-
λής αξίας, που ώς σήμερα απο-
τελούν συνεκτικά σημεία ανα-
φοράς του πολιτισμού. 

Αυτή η επικοινωνία με το 
σύγχρονο κοινό γίνεται, στην 
περίπτωση του Πράδο, μέσα 
από το έργο και την προσωπι-
κότητα του Πέτερ Πάουλ Ρού-
μπενς (1577-1640). Η αναπα-
ράσταση του εργαστηρίου του 
Ρούμπενς δεν εξαντλείται φυ-
σικά μόνο στα έργα που συνθέ-

τουν τη συγκεκριμένη έκθεση, 
αλλά εκτείνεται και συμπερι-
λαμβάνει όλα τα υλικά αντικεί-
μενα που ήταν απαραίτητα για 
τη λειτουργία της ζωγραφικής 
πράξης: καμβάδες και καβαλέ-
τα, πινέλα, χρώματα, διαλύτες, 
παλέτες, αναδευτήρες, καθώς 
και μια σειρά από προσωπικά 
αντικείμενα που παραπέμπουν 
στον ίδιο τον ζωγράφο, όπως 
ένας μανδύας και ένα καπέλο, 
εμπνευσμένα από τις προσω-
πογραφίες του ιδίου. 

Η έκθεση ενισχύεται και από 
ένα βίντεο που δείχνει τον τρό-
πο με τον οποίο ο Ρούμπενς και 
οι βοηθοί του δημιουργούσαν 
ένα έργο, απομακρύνοντας την 
ιδέα του μοναχικού και απομο-
νωμένου καλλιτέχνη. 

Ο Ρούμπενς και οι συν αυτώ 
λογίζονται πλέον ως προάγγελοι 
της νεωτερικότητας στη ζωγρα-
φική τόσο ως θεματογραφία και 
επεξεργασία επιμέρους θεμάτων 
όσο και ως τελετουργία της ζω-
γραφικής δημιουργίας. Εισερ-
χόμαστε με την έκθεση αυτή 
σε ένα πλήρες εργαστήρι ενός 
ζωγράφου στην αυγή των νεό-
τερων χρόνων. Ο Ρούμπενς ως 
ένας καλλιτέχνης Early Modern. 
Αλλωστε, η ιδέα αυτή δεν είναι 
ξέχωρη από την αντίληψη πολ-
λών ιστορικών της τέχνης, του 
ντιζάιν, αλλά και των ιδεών πως 
τα σπαράγματα της νεωτερικής 
ιδέας του ανθρώπου βρίσκονται 
στον 17ο αιώνα. Απλώς η γε-
νίκευση της νεωτερικότητας 
συνέβη έναν αιώνα αργότερα. 

Ο Κάφκα δεν υπήρξε ποτέ. Ισως 
μονάχα μέσα στο κεφάλι μας. 
Είναι σαν ήρωας μυθιστορήμα-
τος ή διηγήματος – μια επινόη-
ση, με άλλα λόγια. ∆εν υπήρξε 
ποτέ στ’ αλήθεια, σε αντίθεση 
με τους χαρακτήρες των ιστο-
ριών του, μυθιστορημάτων και 
διηγημάτων, που παραμένουν 
έως σήμερα αφόρητα υπαρκτοί. 

Τον Κάφκα τον επινόησε ο φί-
λος του Μαξ Μπροντ. Τον έκανε 
άγιο, αλλά ευτυχώς η τεχνητή 
αυτή αγιοσύνη δεν μόλυνε τα 
γραπτά του. Τον Κάφκα τον επι-
νόησε ο Ορσον Ουέλς, όταν τον 
έντυσε με τη μορφή του Αντονι 
Πέρκινς και τον έβαλε να τρε-
κλίζει μέσα από κλειστοφοβικά 
γραφεία, που του φέρνουν ζάλη 
και ναυτία. Ενα χρόνο μετά το 
«Ψυχώ», λοιπόν, ο Πέρκινς ξυ-
πνάει στο κρεβάτι του το πρωί 
και συλλαμβάνεται για ένα λόγο 
που δεν κατονομάζεται ποτέ. Ο 

Γιόζεφ Κ. δεν ρωτάει ποτέ γιατί 
είναι ένοχος. Είναι ήδη ένοχος. 
Γεννήθηκε ένοχος.

Τον Κάφκα τον επινόησε και 
ο Στίβεν Μπέρκοφ, ντύνοντάς 
τον αυτός με τη μορφή του Τιμ 
Ροθ επάνω στη σκηνή του θεά-
τρου – ένας νεότατος, ευκίνη-
τος Τιμ Ροθ, προτού τον «τσι-
μπήσουν» ο Γκρίναγουεϊ και ο 
Ταραντίνο, ένας Τιμ Ροθ που 
επιδίδεται σε ακροβατικά σπα-
ρακτικής απόγνωσης, υπο-
δυόμενος έναν άνθρωπο που 
ξυπνάει στο κρεβάτι του με-
ταμορφωμένος σε ένα τερά-

στιο μαμούνι. Γκρέγκορ Σάμσα, 
βρήκες τον ιδανικό σου σωσία.

Ενας άλλος Ροθ επινόησε τον 
δικό του Κάφκα. Ο Φίλιπ, αυτή 
τη φορά, φαντάστηκε κάποτε ότι 
ο Κάφκα δεν πέθανε ποτέ πρόω-
ρα το 1924, εκατό χρόνια πριν, 
και δεν αφανίστηκε, όπως οι 
αδελφές του, στο Αουσβιτς, αλλά 
διέφυγε έγκαιρα στην Αμερική. 
Ο «∆ρ Κάφκα», λοιπόν, διδάσκει 
γίντις στον πιτσιρικά Φίλιπ Ροθ, 
στο Νιούαρκ της δεκαετίας του 
’40, και είναι ένας περιζήτητος 
εργένης. Τόσο που ο πληθωρικός 
πατήρ Ροθ να τον προξενέψει 
στην ανύπαντρη κουνιάδα του.

Και, ω του θαύματος, στην αρ-
χή το ειδύλλιο είναι γεμάτο υπο-
σχέσεις. Ομως, πολύ γρήγορα, ο 
∆ρ Κάφκα αποφεύγει να τη βλέ-
πει· προτιμά να της στέλνει άπει-
ρες επιστολές – η σχέση είναι 
μια μη σχέση, όπως ήταν σχε-
δόν όλες οι σχέσεις του Κάφκα 

με τις γυναίκες. Ο Κάφκα αυτή 
τη φορά εμφανίζεται σαν ήρωας 
κωμωδίας αμερικανοεβραϊκής. 

Στο γκράφικ νόβελ που πρό-
κειται να κυκλοφορήσει εντός 
των ημερών από τις εκδόσεις 
Οξύ –οι ενδιαφερόμενοι ας ανα-
τρέξουν στο δισέλιδο 14-15 του 
σημερινού ενθέτου και θα κατα-
λάβουν τι εννοεί ο κύριος Γκρι–, 
ο Κάφκα είναι πλέον και κάτι σαν 
ήρωας «κόμικς». 

Το έξοχο αυτό γκράφικ νόβελ 
επιβεβαιώνει με πολλούς τρό-
πους στον κύριο Γκρι την αγαπη-
μένη του ατάκα από τον Κάφκα, 
όπως τη διέσωσε ο Γκούσταβ Γιά-
νουχ στις περίφημες «Συζητήσεις 
με τον Κάφκα». Ιδού, για πολλο-
στή μάλλον φορά, η αποστροφή 
του φανταστικού αυτού τύπου – 
του Κάφκα ντε: «∆εν είμαι παρά 
ένας μελαγχολικός τύπος που του 
αρέσει να γελάει· ακριβώς όπως 
όλοι οι μελαγχολικοί τύποι». 

ΣΑΝ ΦΡΑΝΣΙΣΚΟ
Ταμάρα ντε Λέμπιτσκα
Εμβλημα της μεσοπολεμικής αρ 
ντεκό, η ζωγραφική της Πολωνής 
Ταμάρα ντε Λέμπιτσκα (1898-1980) 
είναι κομμάτι της διεθνούς εικο-
νογραφίας. Η νέα έκθεση έργων 
της μας οδηγεί στο Σαν Φρανσίσκο 
και στο Μουσείο Καλών Τεχνών de 
Young, όπου η παρουσίαση των έρ-
γων της θα προκαλεί πλήθη ώς τον 
Φεβρουάριο του 2025. Απαθανάτι-
σε το πνεύμα μιας κοσμοπολίτικης 
μεγαλοαστικής κοινωνίας στο Πα-
ρίσι του 1925-1935, με εμιγκρέδες, 
αριστοκράτες, κοινωνικούς αναρρι-
χητές και διανοουμένους. 

ΒΟΛΦΣΜΠΟΥΡΓΚ
Λεάντρο Ελριχ
Ο 51χρονος Αργεντινός δημιουρ-
γός Λεάντρο Ελριχ έχει μετατρέψει 
το Μουσείο Τέχνης της πόλης Βόλ-
φσμπουργκ της Γερμανίας, στην 
κάτω Σαξονία, σε έναν σουρεαλι-
στικό κόσμο παίζοντας με τις έννοι-
ες της προοπτικής και της βαρύ-
τητας. Οι εγκαταστάσεις του, που 
αγνοούν τους νόμους της Φυσικής, 
διερευνούν νέες ερμηνείες ανάμε-
σα στην επιστήμη, στην τεχνολο-
γία, στο ∆ιάστημα και στη μετανά-
στευση. Είναι μια σπουδή πάνω στη 
διαρκή κίνηση, με αξιοποίηση της 
ψευδαισθητικής προσέγγισης. 

ΒΟΝΝΗ
Ο κόσμος της φαντασίας
Η έκθεση του Αμερικανού εικα-
στικού Μαρκ Ντίον στην Πινακοθή-
κη της Βόννης εξασφαλίζει είσοδο 
σε έναν οργιαστικό κόσμο φαντα-
σίας. Ο Ντίον εμπνεύστηκε από τα 
70.000 αντικείμενα των συλλογών 
του Μουσείου Παιχνιδιών του Βε-
ρολίνου και δημιούργησε ένα πο-
λυθεματικό έργο σαν εγκατάσταση, 
αρθρωμένο από παιχνίδια και κρυ-
φούς θησαυρούς, αρκουδάκια, κού-
κλες, τρενάκια, τοπία μνήμης, με 
στοιχεία γκροτέσκ και δυνατότητες 
αιφνιδιασμού. Η έκθεση θα διαρκέ-
σει έως τις 9 Φεβρουαρίου.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Λούσιαν Φρόιντ, τα σχέδια
Στο Μουσείο Βικτόρια και Αλμπερτ 
του Λονδίνου, μία από τις εκθέσεις 
που παρουσιάζονται αυτήν την επο-
χή είναι αυτή των σχεδίων του Λού-
σιαν Φρόιντ. Ορισμένα παρουσιά-
ζονται για πρώτη φορά και, αφε-
νός, αποκαλύπτουν τις σπουδές 
του Φρόιντ και την εξαιρετική δε-
ξιοτεχνία του και, αφετέρου, 
δείχνουν τη δύναμη της μακράς 
συνεργασίας του Φρόιντ με 
τον εξαιρετικό χαράκτη Μαρκ 
Μπαλακιάν (1938-2017). Αυτο-
προσωπογραφίες, σκύλοι, καρέ-
κλες, πρόσωπα, νεκρές φύσεις...

ΠΑΡΙΣΙ
Χάρολντ Ανκαρτ
Η έκθεση του 44χρονου Βέλγου 
καλλιτέχνη, με βάση τη Νέα Υόρκη, 
Χάρολντ Ανκαρτ είναι ένα από τα 
εικαστικά γεγονότα στο Παρίσι. 
Είναι μια έκθεση στην Gagosian 
(4 rue de Ponthieu, έως τις 
20/12), όπου ο Ανκαρτ ξεδιπλώνει 
μια συνομιλία με τα αρχετυπικά 
του σύμβολα, τα δέντρα, τους 
λειμώνες και τους ορεινούς 
όγκους, αντλώντας από τις διδαχές 
του μεταϊμπρεσιονισμού και του 
αφηρημένου εξπρεσιονισμού. Τα 
έργα του γίνονται σπουδές πάνω 
στη φόρμα και στο χρώμα.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Αντονι Πέρκινς ως Γιόζεφ Κ. στη «∆ίκη» του Κάφκα, όπως τη μετέφερε 
στο σινεμά, το 1961, ο Ορσον Ουέλς. 

Το δωμάτιο του Ρούμπενς όπως έχει εγκατασταθεί στο μουσείο του Πράδο στη Μαδρίτη. 
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«Δεν είμαι παρά ένας 
μελαγχολικός τύπος 
που του αρέσει να γελάει· 
ακριβώς όπως όλοι 
οι μελαγχολικοί τύποι». 
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ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ
«Το πασίγνωστο μυστικό»

Ένα βιβλίο με πολλές ανατροπές, προσπαθεί να μυήσει τον αναγνώ-
στη στα άδυτα της τεχνολογίας τεχνητής νοημοσύνης, και του θέτει 
φιλοσοφικά ερωτήματα. Ο αναγνώστης θα ταξιδέψει μαζί με τον πρω-
ταγωνιστή από την Ελβετία στην Κέρκυρα, και θα ζήσει τα έθιμα του 
Πάσχα, όπου Καθολική και Ορθόδοξη χριστιανική εκκλησία γιορτά-
ζουν μαζί. Θα γνωρίσει μυστικές οργανώσεις,  θα εντοπίσει εχθρούς 
και φίλους μεταξύ των ηρώων και θα κληθεί 
να πάρει θέση. Μέσα από τις περιπέτειες 
του πρωταγωνιστή, θα οδηγηθεί στην Ιτα-
λία όπου θα αναλύσει την τέχνη σπουδαίων 
καλλιτεχνών, για να ανακαλύψει στοιχεία 
που θα ξεσκεπάσουν την αλήθεια. Περνώ-
ντας από σταθμούς σε διάφορες χώρες, θα 
ξετυλίξει το κουβάρι της ιστορίας και θα βι-
ώσει περιπέτειες, μέχρι το τέλος. Ο δρ Μι-
χαήλ Χρυσοστόμου, είναι ηλεκτρονικός και 
ηλεκτρολόγος μηχανικός με μεταπτυχιακό 
τίτλο στη Βιώσιμη Ηλεκτρική Ενέργεια από 
το Πανεπιστήμιο Brunel University του Ηνω-
μένου Βασιλείου, και διδακτορικού τίτλου 
στα κέντρα πληροφοριών και εξοικονόμησης 
ενέργειας με χρήση νέων τεχνολογιών, συμπεριλαμβανομένης της 
τεχνητής νοημοσύνης από το Frederick University. Ο Μιχαήλ έχει συγ-
γραφικό έργο ως ερευνητής σε διάφορα επιστημονικά περιοδικά και 
συνέδρια, και είναι συγγραφέας διάφορων παιδικών βιβλίων.

Το βιβλίο διανέμεται από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Για τα γενέθλια του Γκέοργκ Μπί-
χνερ, που γεννήθηκε στις 17 
Οκτωβρίου του 1813, έκλεψα 
τον «Ταχυδρόμο της Εσης». Κυ-
κλοφόρησε πέρυσι από τις εκ-
δόσεις Πόλις.

Τα βιβλία του Μπίχνερ τα κλέ-
βεις. ∆εν τ’ αγοράζεις. ∆εν γίνε-
ται ν’ αγοράσεις την, σαν λάμα 
μαχαιριού, ιστορία του Βόιτσεκ. 
Ούτε το ανάπτυγμα της απόγνω-
σης του Λεντς στα βουνά. Ούτε 
βέβαια ένα θεατρικό με την ατά-
κα: «Η ανάσα ενός αριστοκράτη 
είναι ο ρόγχος της ελευθερίας».

Eγινε λοιπόν κάποιο λάθος. Ο 
«Ταχυδρόμος» –ή μήπως καλύ-
τερα «Αγγελιοφόρος» ή «Κήρυ-
κας»;– δεν έπρεπε να κυκλοφο-
ρήσει από έναν σοβαρό εκδοτικό 
οίκο. Αφού δεν πρόκειται για βι-
βλίο. Αλλά για προκήρυξη: «Τι 
είναι τα Συντάγματα στη Γερμα-
νία; Τίποτ’ άλλο παρά άχυρα απ’ 
όπου οι ηγεμόνες έχουνε αλωνί-
σει τους σπόρους για τον εαυτό 
τους». Τέτοιες σελίδες τις βρί-
σκεις λερωμένες στον σκουπιδο-
τενεκέ ή κρυμμένες στη γιάφκα 
κάποιας οργάνωσης. Αλήθεια, 
ποιος τολμά να γράφει έτσι;

Θραύσματα εφιάλτη
Πάντα έβλεπα τον Μπίχνερ 

σαν έναν άντρα με μικρό σώμα 
και τεράστιο κεφάλι. Για παρά-
δειγμα, ο «Βόιτσεκ» δεν είναι πα-
ρά τα θραύσματα από ένα όνειρο 
(ή εφιάλτη) που έχει κατακλύσει 
το κεφάλι ενός στρατιώτη καθώς 
ακολουθεί τον ίδιο του τον εαυτό 
σε μια πορεία από τον λόχο στη 
λίμνη. Και στον «Λεντς» διαβά-
ζουμε πτυχές ενός κρανίου που 
έχει κατρακυλήσει στις πιο από-
κρημνες πλαγιές: «∆εν του έμε-
νε τίποτα».

Ο Μπίχνερ ήταν είκοσι ενός 
όταν συνέταξε το φυλλάδιο της 
«Eσης». ∆εν θα ζούσε πολύ καιρό 
ακόμα. Ούτως ή άλλως, δεν έχει 
σημασία πόσο ζεις. Αλλά πόσο 
πυκνά ή αραιά ζεις. Aφησε τρία 
τέσσερα γραπτά, στο όριο της 
εξαφάνισης, εκεί που τίποτα δεν 
ανιχνεύεται από την εξουσία. Τα 
γραπτά πρέπει να είναι άπιαστα 
από τα χέρια της αστυνομίας, 
να κρύβονται στον «υπόκοσμο 
της γλώσσας». Αλλιώς δεν γίνε-
ται δουλειά.

Νομίζω πως αυτό είναι το 
στοιχείο που χωρίζει τους συγ-

γραφείς σε δύο κατηγορίες. 
Υπάρχουν συγγραφείς που ξέ-
ρουν γραμματική και συγγρα-
φείς που ξέρουν από απελπισία. 
Το γεγονός πως βιώνουμε μια 
κατ’ εξακολούθησιν αναγνωστι-
κή απογοήτευση οφείλεται στην 
έλλειψη αιχμής που χαρακτηρί-
ζει την πλειοψηφία των βιβλίων 
που εκδίδονται, που είναι «απα-
λά σαν ρόδα».

Αρκεί να διαβάσεις μισή αράδα 
απ’ το πρωτόλειο του Μπίχνερ, 
πολιτικά αφελές, όπως αρμόζει 
σ’ έναν σπουδαίο συγγραφέα, και 
η πικρή διαπίστωση γίνεται πιο 
πικρή. Η απόσταση ανάμεσα στο 
αγκάθι και το ροδοπέταλο είναι 
τεράστια, μια άβυσσος.

Oχι. Ο «Ταχυδρόμος της 
Εσης» δεν είναι η «πολιτική εκ-
δήλωση του λογοτεχνικού προ-
γράμματός του», όπως ισχυρί-
ζεται στο επίμετρο ο Θόδωρος 
Παρασκευόπουλος που μετέ-
φρασε το φυλλάδιο. Ο Μπίχνερ 
δεν είχε πρόγραμμα. Πρόγραμμα 
δεν είναι να πετάς πίσω σου μια 
δεσμίδα μουντζουρωμένα φύλ-
λα, μέχρι να την κάψει ο άνε-
μος. Πρόγραμμα δεν είναι να 
γράφεις, βουλώνοντας με χαρτί 
τις παιδικές πληγές σου. Πρό-
γραμμα δεν είναι να γαντζώνε-
σαι από το γραπτό σου, ενώ αυ-
τό σε γδέρνει.

Υπήρχαν εποχές που δεν 
ήταν όλα προγραμματισμένα. 
Σαν να το έχουμε ξεχάσει αυτό. 
Ο Μπίχνερ στεκόταν ενάντια σε 
κάθε πρόγραμμα, σε κάθε φιλο-
λογία, σε κάθε σινάφι ή υψηλή 
κάστα, σε κάθε εκδοχή δύναμης: 
«Τι τρομερό πράγμα είναι αυτό 
– το κράτος;». Μας έμαθε, όσο 
λίγοι συγγραφείς, να είμαστε δύ-
σπιστοι απέναντι στην εξουσία.

Το γράψιμό του ήταν κοφτε-
ρό, απότομο, αποσπασματικό, 
σαν σφηνωμένα κομμάτια ενός 
γυαλιού που έχει κατασκευαστεί 
στο κατώτατο σημείο της γρα-
φής, εκεί που οι λέξεις τρίβονται 
με την καθημερινότητα και όχι 
με τα λεξικά. Εκεί που φοβόνται 

να πάνε οι περισσότεροι συγγρα-
φείς. Επειδή ξέρουν πως δεν θα 
ξαναγυρίσουν: «Οι λέξεις που θα 
σωθούν είναι οι μικρές σαν χα-
λίκια λέξεις».

Λίστες φόρων
∆εν καταλαβαίνω πώς ένα κεί-

μενο, είκοσι περίπου σελίδες, με 
λίστες φόρων, εξόδων και αφορι-
σμών που αναφέρονται στο Με-
γάλο ∆ουκάτο της Eσης, μπορεί 
να είναι ταυτόχρονα δύο διαφο-
ρετικά πράγματα: επιθετικά πο-
λιτικό και επικίνδυνα ποιητικό. 
Iσως επειδή είναι το ίδιο. Ποτέ 
δεν είχα φανταστεί πως ο ακέ-
ραιος αριθμός «1.551.502» θα 
μου φαινόταν τόσο ποιητικός. 
Ούτε η λέξη «κορμί» τόσο πολιτι-
κή: «Ο ιδρώτας από το κορμί μας 
είναι το αλάτι των πλουσίων».

Με τα παράνομα αντίτυπα, 
κρυμμένα σ’ ένα ζευγάρι μπότες, 
στη φόδρα ενός παλτού ή σε μια 
κονσέρβα μπιζέλια, το κείμενο 
του Μπίχνερ –που γεννήθηκε 
πριν από ακριβώς 211 χρόνια– 
κατάφερε να επιβιώσει μέχρι σή-
μερα, μαζί με τα υπόλοιπα χαρ-
τιά του. Κι εγώ το έκλεψα. ∆εν 
γινόταν αλλιώς. Αν και η αλήθεια 
είναι πως το είχα ήδη πληρώσει. 
Και με το παραπάνω. «Αμήν», η 
τελευταία λέξη του φυλλαδίου. 
Μα και του άρθρου. Αμήν.

Ζει στα Εξάρχεια, τα οποία αγα-
πά ιδιαίτερα, μαζί με τις δύο γάτες 
της. Ασχολείται επαγγελματικά με 
το marketing και το νέο της βιβλίο 
με τίτλο «Εδώ» κυκλοφορεί από τις 
εκδόσεις Ανεμολόγιο.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Για ευχαρίστηση το «Ερωτας 
στον καιρό της ειρωνείας» της Αγ-
γέλας Καστρινάκη και για έρευνα 
«Το Ζεν και η τέχνη συντήρησης 
της μοτοσικλέτας» από τον Ρόμπερτ 
Μ. Πίρσιγκ.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Πως η αλλαγή, όσο απλό και να 
ακούγεται, είναι αναπόσπαστο κομ-
μάτι της ζωής, δεν είναι κάτι καλό ή 
κακό, απλά υπάρχει.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το «Η τύφλωση» του Κανέτι. ∆εν το 
ολοκλήρωσα. Ισως συμβεί κάποτε.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Ζεστός καφές στο κρεβάτι, φθινο-
πωρινό πρωί Σαββατοκύριακου και 
οι γάτες να γουργουρίζουν, ή σε 
καφέ της γειτονιάς. Soundtrack και 
στις δύο περιπτώσεις (από ηχείο 

στην πρώτη, από ακουστικά στη 
δεύτερη) ο δίσκος Evermore 
της Τέιλορ Σουίφτ.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Πολλά! Πρώτο στη λίστα, από την 
Κόλιν Χούβερ το «Τελειώνει με 
εμάς».
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Σε φυσικό επίπεδο μπορεί να είναι 
η μυρωδιά του, σε «γενικό - πνευ-
ματικό» ότι είναι σχεδόν η μοναδική 
σταθερά μου από όταν τελείωσα το 
σχολείο και σε «ειδικό - πνευματικό» 
πως είναι ικανό να μου θυμίσει την 
έννοια του ενθουσιασμού. ∆εν το 
βρίσκω και αμελητέο στις μέρες μας.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
«Περί ανθρώπων» από Τζούλι Τσε.
 
Ποια είναι η σχέση σας με το άγνω-
στο;
Συνήθως τραγική, στις καλές μου 
μέρες απλά υποφερτή.
 
Τι μηνύματα μεταφέρει το «Εδώ» 
στους αναγνώστες;
Αν θέλετε μπορώ να σας μιλήσω για 
τον σκοπό του και να αφήσουμε το 
μήνυμα –αν και εφόσον υπάρχει– 
για τους αναγνώστες. Το «Εδώ» εί-
ναι ένας τόπος όπου μεταξύ άλλων 
το φυσικό περιβάλλον ανά πάσα 
στιγμή μπορεί να αλλάξει, πετώντας 
κάποιον έξω από τον κοινό χωρο-
χρόνο. Οσοι βρίσκονται «Εδώ» επι-
θυμούν διακαώς την προσωπική 
τους εξέλιξη, όσο είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένοι με τις διαφορετι-
κές πλευρές και εκδοχές τους. 
Αυτές έχουν σάρκα και οστά, 
είναι πανομοιότυπες με εκεί-
νους και αλληλοεπιδρούν 
μαζί τους καθημερινά σε μια 
σχέση άλλες φορές τοξική 

και άλλες ευεργετική. 
Σκοπός λοιπόν του βι-
βλίου είναι να καλω-
σορίσει τους αναγνώ-
στες σε ένα «roller 
coaster» ταξίδι ενδο-
σκόπησης.

PETER JEFFREYS
Στο κάδρο της παρακμής. Φανταστικά 
πορτρέτα του Κ.Π. Καβάφη
μτφρ.: Λαμπρινή Κουζέλη, εκδ. Πανε-
πιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης, σελ. 348

 
Αν φανταστούμε την ανάγνωση 
του ποιήματος σαν πόση κρα-
σιού ή τσαγιού, εύκολα θα φανεί 
ότι αν λείψει το άρωμα που ανα-
δίδεται μέσα από το φλιτζάνι ή 
το ποτήρι, θα αφανιστεί μεγάλο 
μέρος της απόλαυσης. Η ερμη-
νευτική-κριτική προσέγγιση, που 
κάθε αναγνώστρια/ης καλλιεργεί 
αυτοτελώς, συμβάλλει στο άρω-
μα. Για να κερδίσουμε όμως πε-
ρισσότερο άρωμα, ανατρέχουμε 
και σε μελέτες που φωτίζουν το 
ποίημα μέσα στα σύνθετα, κάθε 
φορά, συμφραζόμενά του. Στη 
σειρά «Θεωρία και Κριτική της 
Λογοτεχνίας», που διευθύνει ο 
Νάσος Βαγενάς στις ΠΕΚ, έρχε-
ται η υπό συζήτηση μελέτη του 
πανεπιστημιακού Peter Jeffreys 
(Παναγιώτη Τσαφαρά) να συστή-
σει –πολύ απολαυστικά!– τον 
Καβάφη ως παγκόσμιο ποιητή.

Για να το πετύχει αυτό ο 
Jeffreys μας δίνει, υπό πολλές 
οπτικές γωνίες αλλά με συστημα-
τική και αφηγηματική συνέπεια 
ως προς την εστίαση, το «κάδρο» 
της καβαφικής ποίησης που, κα-
τά τη γνώμη του, δεν είναι άλλο 

από το κάδρο της παρακμής ως 
σημαντικού ρεύματος στον πο-
λιτισμό και την τέχνη του 19ου 
αιώνα, ιδίως στην εκδοχή του 
της βικτωριανής Αγγλίας. Oπως 
και ο ίδιος επισημαίνει, η προ-
σέγγιση του Καβάφη ως ποιητή 
της παρακμής δεν είναι άγνωστη 
στα γράμματα. Η 
διαφορά είναι ότι 
ο Jeffreys αφενός 
θεωρεί την παρά-
μετρο αυτή κυρί-
αρχη ως προς τη 
συγκρότηση της 
καβαφικής ποιη-
τικής· αφετέρου, 
και αυτό είναι 
ίσως το πιο ενδι-
αφέρον, προτεί-
νει τη συγκεκρι-
μένη διάσταση 
του καβαφικού 
έργου ως το κλει-
δί που εξηγεί και 
τη μακροβιότητα, προπάντων δε 
την εντυπωσιακή στις μέρες μας, 
επιδραστικότητα του Καβάφη σε 
παγκόσμιο επίπεδο. Αν δηλαδή 
αντιληφθούμε τον Καβάφη ως 
Ευρωπαίο ποιητή της βικτωρι-
ανής αυτοκρατορίας, σε στενή 
συνομιλία με τη ζωγραφική, την 
ποίηση αλλά και την κριτική σκέ-
ψη της παρακμής, υποστηρίζει, 
θα καταλάβουμε τότε γιατί η ση-

μερινή εποχή που βγαίνει, κατά 
κάποιον τρόπο, από τα σπλάχνα 
εκείνης της περιόδου και εμφα-
νίζει, επιπλέον, επαναλαμβανό-
μενα τα χαρακτηριστικά εκείνης, 
είναι «η» εποχή του Καβάφη.

Μεγάλο βάρος στη μελέτη του 
Jeffreys αποδίδεται στην εικο-

νοποιητική (όχι, 
π.χ., στη θεατρι-
κή-επιτελεστι-
κή) διάσταση 
της καβαφικής 
ποίησης, που ο 
συγγραφέας επι-
χειρεί να φωτίσει 
ως συνομιλία με 
την προραφαηλι-
τική ζωγραφική. 
Για να το πετύ-
χει αυτό, αφε-
νός ζωντανεύει 
γλαφυρά τη στε-
νή σύνδεση των 
εύπορων ελληνι-

κών οικογενειών του ευρύτερου 
καβαφικού κύκλου με τους ζω-
γράφους και τα έργα τους· αφε-
τέρου, καταδύεται σε συγκεκρι-
μένους πίνακες «διαβάζοντας», 
ακολούθως, καβαφικά ποιήματα 
υπό το φως τους. Μαζί με τους 
ζωγράφους, κομβικό ρόλο στην 
ανάλυσή του παίζει η, κατά τη 
γνώμη του, στενή συνομιλία του 
Καβάφη με τον σημαντικό βι-

κτωριανό διανοούμενο Ουόλ-
τερ Πέιτερ (1839-1894), ιδίως 
ως προς την «ιστορικοποιητι-
κή ευαισθησία», τον τρόπο δη-
λαδή του Καβάφη να χρησιμο-
ποιεί ή και να επινοεί αρχαία 
πορτρέτα, για να μιλήσει για 
τη δική του εποχή. Να σημει-
ώσουμε δύο ακόμη σημαντικά 
χαρακτηριστικά αυτού του κα-
λογραμμένου και καλομεταφρα-
σμένου βιβλίου: πρώτον, τα επι-
μέρους κεφάλαια, που εκτός από 
τους προραφαηλίτες και τον Πέ-
ιτερ πραγματεύονται ακόμη τον 
Μποντλέρ, τον Μορεάς και πλή-
θος άλλων ερεθιστικών καβαφι-
κών συσχετίσεων, διαβάζονται 
και αυτοτελώς, χωρίς καθόλου 
να μειώνεται η αξία του κεντρι-
κού επιχειρήματος. ∆εύτερον, ο 
υπότιτλος του βιβλίου θα πρέπει, 
νομίζω, να διαβαστεί αμφίσημα. 
«Φανταστικά» είναι τα ποιητικά 
πορτρέτα που φιλοτεχνεί ο Κα-
βάφης, αφού αυτός ακολουθεί 
την πεϊτερική συνταγή και ξανα-
διαβάζει παρακμιακά την παλιά 
ιστορία, ιδίως τη ρωμαϊκή και τη 
βυζαντινή. Αλλά «φανταστική» 
είναι, κατά κάποιον τρόπο, και η 
ερμηνευτική προσέγγιση που ο 
Jeffreys μας προτείνει, αφού και 
ο ίδιος «φιλοτεχνεί» καβαφικές 
αναγνώσεις στο κάδρο μιας ση-
μερινής παρακμής.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Αποδίδοντας τον Καβάφη στη διαχρονική παρακμή
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ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Το γράψιμό του ήταν 
κοφτερό, απότομο, απο-
σπασματικό, σαν σφη-
νωμένα κομμάτια ενός 
γυαλιού που έχει κατα-
σκευαστεί στο κατώτατο 
σημείο της γραφής, εκεί 
που οι λέξεις τρίβονται 
με την καθημερινότητα 
και όχι με τα λεξικά.

Γραμματόσημο που εκδόθηκε στη ∆υτική Γερμανία το 1963 για να τιμήσει τα 150 χρόνια από τη γέννηση του Γερ-
μανού δραματουργού και συγγραφέα Γκέοργκ Μπίχνερ. Τα γενέθλιά του ήταν στις 17 Οκτωβρίου.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΧΑΡΙΣ Β.

Επιμέλεια: 
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ
 

Πάρκαρα πολύ κοντά στο πάρκο 
του Σίνε Βόλος, εκεί είχα δώσει 
ραντεβού με την Έλενα Αγαθο-
κλέους, προκειμένου να μιλήσου-
με για το φεστιβάλ «Η Γειτονιά του 
Σίνε Βόλος», που παρουσιάζει το 
Κέντρο Παραστατικών Τεχνών ΜΙ-
ΤΟΣ. Η Έλενα είναι επιμελήτρια 
του φεστιβάλ, το οποίο συν-σχε-
διάζει με την Κωνσταντίνα Peter, 
τον Θοδωρή Κούρο και την Ελέ-
νη Πασιά. Στο τριήμερο φεστιβάλ 
του Μίτος έχουν προγραμματιστεί 
πολλές και διαφορετικές εκδηλώ-
σεις που εμπλέκουν τη γειτονιά, 
ενεργοποιώντας τις βασικές περι-
οχές της, όπως το Πάρκο του Σίνε 
Βόλος, το Κέντρο Ενασχόλησης 
Ενηλίκων, την αυλή του Κοινω-
νικού Παντοπωλείου, το parking 
της υπεραγοράς Σκλαβενίτη.

Ήταν νωρίς το απόγευμα, και 
δεν είχε ακόμη κόσμο, σύντομα 
όμως αρκετά παιδιά, νεαροί γονείς 
με τα παιδιά τους, καθώς και ενήλι-
κες άρχιζαν να γεμίζουν το πάρκο. 
Μετά από λίγο εμφανίστηκε και η 
Έλενα, καθίσαμε στο αναψυκτή-
ριο του πάρκου, έχοντας απένα-
ντί μας το Σίνε Βόλος, ή μάλλον 
το οικοδομικό τετράγωνο επί του 
οποίου κάποτε υπήρχε το περιβό-
ητο σινεμά του Αντώνη Βόλου, το 
οποίο είχε αρχίσει να λειτουργεί 
περίπου το 1950. ουσιαστικά επρό-
κειτο για δύο κινηματογράφους, 
έναν χειμερινό και έναν θερινό. 
Σήμερα ο θερινός έχει κατεδα-
φιστεί, και στο σημείο λειτουρ-
γεί χώρος στάθμευσης, ενώ στο 
κτήριο που στέγαζε τον χειμερινό 
(σε σχέδια του αρχιτέκτονα Φώ-
τη Κολακίδη και θεωρείται χαρα-
κτηριστικό δείγμα κυπριακού Μο-
ντερνισμού) λειτουργεί μεγάλη 
υπεραγορά. Από την εφημερίδα 
«Παρατηρητής» της Λεμεσού, το 
1959, το Σινέ Βόλος είχε ήδη πε-
ράσει στα χέρια του επιχειρηματία 
Μαλακάσα, ο οποίος χαρακτηρίζε-
ται ως «ρηξικέλευθος» και η «νέα» 
συνοικία του Αγίου Ιωάννη αριθ-
μούσε περίπου 1.700 κατοίκους.

Ξεκινάμε τη συζήτησή μας με 
την Έλενα, έχοντας ήδη περιη-
γηθεί για λίγο στο πάρκο για το 
Φεστιβάλ και τη φιλοσοφία του. 
Γιατί «Η Γειτονιά του Σίνε Βόλος» 
τη ρωτώ, «Πρώτα απ’ όλα είναι 
το σπίτι μου σε αυτή την περιο-
χή...», μου λέει, «ξεκινώ από μια 
προσωπική ανάγκη για να συν-
δεθώ με τον τόπο. Άλλωστε εδώ 
και κάποια χρόνια, με τον Μί-
το κάνουμε community based 
project, αναπτύσσουμε διάφορες 
μεθοδολογίες και εν τέλει δημι-
ουργούμε πολυφωνικές πλατφόρ-
μες» και συνεχίζει: «Το φεστιβάλ 
είναι μια πρώτη αφορμή, η γειτο-
νιά του Σίνε Βόλος είναι μια ευ-
καιρία να ξεκινήσουμε να εφαρ-
μόζουμε κάποιες διαθεματικές 
πρακτικές». Όσο για τη γειτονιά 
που μεγάλωσε και εξακολουθεί να 
ζει, μού λέει πως έχει χαρακτη-
ριστικά τη συγκινούν: «Πρώτα 
απ’ όλα πρόκειται για μια φτω-
χή στη δημιουργία της γειτονιά, 
λαϊκή. Η δημιουργία της οφείλε-
ται και στη βιομηχανική ανάπτυ-
ξη της περιοχής του Καρνάγιου, 
των Τσιφλικουδιών. Έφεραν και 
τους εργάτες και ξεκίνησαν και 
έτσι έναν έντονο κύμα μετανά-

στευσης. Και από την Πάφο αλλά 
και από την επαρχία της Λεμεσού. 
Οι πρώτοι κάτοικοι της περιοχής 
ήταν φτωχοί άνθρωποι. Στην πο-
ρεία, και μετά το 1974 ξεκινούν 
και έρχονται ως κάτοικοι πια της 
περιοχής πρόσφυγες και στη συ-
νέχεια άνθρωποι και οικογένειες 
με μεταναστευτική καταγωγή, οι 
χαμηλότερες τάξεις φυσικά. Άρα 
συνεχίζει να είναι μια ταλαιπω-
ρημένη γειτονιά, φτωχογειτονιά. 
Φυσικά στην περιοχή ζούσαν και 
πάρα πολλοί Τουρκοκύπριοι, με 
πολύ καλές σχέσεις με τους Ε/κ». 
Σήμερα η συνοικία ζει σε άλλους 
ρυθμούς, μού λέει η Έλενα, φεύ-
γουν οι κλασικές μονοκατοικίες 
της περιοχής και έρχονται πο-
λυκατοικίες, νέες οικογένειες με 
παιδιά ή πιο νέοι άνθρωποι... «με 
το σημερινό κόστος της ζωής αλ-
λάζει η συνοικία, στην εξίσωση 
βάζω και την ανάπτυξη της Μα-
ρίνας Λεμεσού, το τι συμβαίνει 
με τους Ρώσους, τους επενδυτές, 
τις πολυεθνικές... πώς ξεκινά το 
βλέμμα και έρχεται και σε αυτήν 
την περιοχή. ∆ηλαδή, νέες ταυ-
τότητες, νέες δυναμικές».

Άρα είναι σημαντικό να έλ-
θουν οι πολιτιστικές δράσεις, να 
έλθει ο πολιτισμός, να έλθει να 

ακουμπήσει αυτούς τους ανθρώ-
πους, αναφέρω στην Έλενα. «Φέ-
τος κάνουμε υβριδικά κάποιες 
συμμετοχικές δράσεις, γιατί η 
συμμετοχή έχει και πολλή δια-
δικασία και χρειάζεται και μια 
ωρίμανση. ∆ηλαδή ακόμα και το 
συμμετοχικό γεύμα που βάζουμε 
φέτος, θα το κάνουμε δειλά, και 
σε έναν περιορισμένο αριθμό για 
να το δοκιμάσουμε. Ευελπιστού-
με ότι του χρόνου, αφού αναπτύ-
ξουμε τα δίκτυά μας και τη σχέ-
ση μας με τους κατοίκους, γιατί 
έχουμε και άλλα σχέδια μετά για 
τη γειτονιά, να το διευρύνουμε» 
και μού εξηγεί πως φέτος, στην 
πρώτη του εκδοχή το φεστιβάλ: 
«Φέτος περισσότερο συνδεόμα-
στε, φέρνουμε και τα δικά μας 
δίκτυα συνεργατών, για να δο-
κιμαστούμε. Οπωσδήποτε ο πο-
λιτισμός δεν είναι μόνο η τέχνη 
όπως την εννοούμε, αλλά και το 
φαγητό, και η μουσική, και η τό-
μπουλα, πράγματα τα οποία για 
μένα έχουν απόλυτη σημασία» 
και συμπληρώνει: «Προσπαθούμε 
να δημιουργήσουμε και κάποιες 
δράσεις, ας έλθει ο κόσμος είτε 
είναι κάτοικοι της γειτονιάς, είτε 
είναι άλλοι επισκέπτες, να βρε-
θούμε λίγο, να συζητήσουμε τι 

πρέπει να κρατήσουμε, τι πρέ-
πει να βελτιώσουμε». Αντιλαμ-
βάνομαι, λέω στην Έλενα, ότι 
αυτό το project δεν είναι αμιγώς 
πολιτιστικό, με την έννοια του 
πολιτιστικού που έχουμε συνη-
θίσει. Είναι ένα ανθρωπολογικό, 
κοινωνιολογικό project, το οποίο 
ντύνεται με παράλληλες δράσεις 
που θα σας διευκολύνουν στο να 
εξάγετε όλες τις ιστορίες. «Στη 
δεύτερη φάση, αυτοί οι άνθρωποι 
ίσως να έρθουν πιο κοντά. Γιατί 
μπορεί να γεννηθεί κάτι, ένα θεα-
τρικό, μια performance, μια μου-
σική ακόμα. Μπορεί να γεννηθεί 
κάτι από αυτό το πρωτογενές. Κά-
λεσα τον Νεκτάριο Θεοδώρου, τη 
Λουκία Πιερίδου, να επιμεληθούν 
το υλικό, να το μελετήσουν. Είναι 
ελεύθεροι να κάνουν ό,τι θέλουν. 
Άρα ένα μικρό παραθυράκι ήδη 
δημιουργείται». 

Φωνή σε όλους
Συνεχίζουμε να συζητάμε με 

την Έλενα για τη γειτονιά, τον κό-
σμο της, και πώς αυτός είναι στο 
επίκεντρο του φεστιβάλ: «Θέλου-
με όλο τον κόσμο της γειτονιάς, 
παλιούς και νέους κατοίκους, τους 
Τ/κ κατοίκους που ζουν σήμερα 
στην Κερύνεια. Θέλουμε να δώ-

σουμε φωνή σε ανθρώπους που 
δεν έχουν το βήμα για να πουν 
την ιστορία τους, έχοντας πάντο-
τε κι εμείς κατά νου και το ηθικό 
κομμάτι ψηλά στις προτεραιό-
τητές μας. ∆εν θα πούμε απλώς 
για να την πούμε μία juicy ιστο-
ρία». Το αρχείο που επιχειρείτε 
να δημιουργήσετε πώς μπορεί να 
αξιοποιηθεί, ρωτάω την Έλενα: 
«Μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
καλλιτεχνικές δουλειές, αλλά και 
η ίδια η κοινότητα να συμμετά-
σχει σε μελλοντικά σε ένα καλ-
λιτεχνικό πρότζεκτ». 

Οι εκδηλώσεις του Φεστιβάλ εί-
ναι ανθρωποκεντρικές, και στην 
ουσία τους αμιγώς πολιτικές, χω-
ρίς όμως να γίνονται σημαίες για 
κάτι πιο στενό, παρατηρώ στην 
Έλενα, η οποία μού απαντά: «Εί-
ναι απόλυτα πολιτικό, γιατί έχει 
και την ηθική, και τα όρια, και τον 
ασφαλή χώρο που θέλουμε να δη-
μιουργήσουμε, και ότι όλοι είναι 
ευπρόσδεκτοι». Ρωτώ την Έλενα 
αν φοβάται ότι μπορεί να πέσουν 
στην παγίδα της αισθητικοποίη-
σης της κατάστασης, μιας περιο-
χής που έχει τα δικά της εγγενή 
προβλήματα, διότι υπάρχει περί-
πτωση να κουβαλάμε όλοι μας το 
προνόμιό μας, της επισημαίνω: 

«Καθόλου» μού απαντάει: «Προ-
σπαθούμε να ενεργοποιήσουμε 
τα μέτωπα της γειτονιάς ακόμα 
και ως χώρος. Στο επίκεντρό μας 
είναι η περιοχή και οι κάτοικοί 
της και πώς θα τους ενεργοποι-
ήσουμε, με δράσεις, εργαστήρια, 
ρωτώντας τους κατοίκους τι θέ-
λουν». Μού εξηγεί πως θέλουν 
όλα να έχουν θετικό πρόσημο. 

Απενεχοποίηση της τέχνης
Στον χώρο του άλλοτε θερι-

νέ Σίνε Βόλος, στο πλαίσιο του 
Φεστιβάλ, και σε συνεργασία με 
την Κινηματογραφική Λέσχη, θα 
προβληθεί η ταινία του Αλέκου 
Σακελλάριου «Η κόρη μου η Σο-
σιαλίστρια», με την Αλίκη Βου-
γιουκλάκη, στέκομαι λίγο στην 
επιλογή αυτή, και η Έλενα είναι 
ξεκάθαρη στην απάντησή της: 
«Ούτε πόλεμος, ούτε το ένα ού-
τε το άλλο. Μέσα στον σχεδια-
σμό του φετινού φεστιβάλ όλα 
όσα συμβαίνουν έχουν την ίδια 
αξία και έχουν από εμάς την ίδια 
προσοχή». Επιμένω, κάνοντας κά-
ποιου είδους πολιτιστική αντιπο-
λίτευση και τη ρωτώ αν φοβάται 
τον υποβιβασμό σε κάτι πολύ πιο 
λαϊκό… ή δεν σε ενδιαφέρει;… 
«∆εν με ενδιαφέρει καθόλου, ει-
λικρινά» και συνεχίζει: «άλλωστε 
αν είναι αυτό που χρειάζεται η 
γειτονιά για να συναντηθεί, αυ-
τό θα κάνουμε» και μου εξηγεί: 
«Πριν από την προβολή της ται-
νίας θα έχουμε τον περίπατο με 
τον αρχιτέκτονα Φειδία Παυλί-
δη, για να μάθουμε για τη γειτο-
νιά, μετά θα γίνει προβολή ενός 
βίντεο τεσσάρων λεπτών, από τα 
παιδιά του 18ου ∆ημοτικού Σχο-
λείου. Θα δείξουμε το ντοκιμαντέρ 
«Η Κλαίρη τι κάνει;», της Χρύσας 
Τσελέπη, που περιγράφει τη σχέ-
ση μιας κόρης και μιας μάνας η 
οποία πάσχει με άνοια, και την 
καθημερινότητά τους μέσα σε ένα 
διαμέρισμα στη Θεσσαλονίκη, και 
θα ακολουθήσει συζήτηση…». Αι-
σθάνομαι πως η Έλενα μού έχει 
ήδη απαντήσει, ό,τι χρειάζεται για 
τη γειτονιά, όντως, για όλους και 
χωρίς αποκλεισμούς. 

Κλείνω τη συζήτησή μας με 
την Έλενα, με την ερώτηση: Και 
από όλα αυτά τι ελπίζεις να μείνει; 
«Τούτο είναι το πιο μικρό-μεγά-
λο μου βάσανο, γιατί επειδή έρ-
χομαι και από τον χώρο των πα-
ραστατικών τεχνών, που είναι 
αέρας κοπανιστός, υπάρχει μια 
ανάγκη, η ενέργεια να επενδύ-
εται και κάπου που να μπορείς 
τη δεις. Και γι’ αυτό και πρότει-
να και στους συνεργάτες μου να 
ξεκινήσουμε τη δημιουργία του 
αρχείου ιστοριών της γειτονιάς» 
και συμπληρώνει: «Το Φεστιβάλ 
ας συμβεί, όπως είναι να συμβεί, 
δημιουργούμε μία πλατφόρμα και 
ελπίζουμε να συνεχιστεί». Φυσι-
κά, η Έλενα μού λέει πως φοβάται 
την ασυνέχεια και ως πιο μεγάλη 
πρόκληση, τόσο για το φεστιβάλ 
αυτό, όσο και για τη δουλειά της 
στις παραστατικές τέχνες είναι 
η βιωσιμότητα.  

Φεστιβάλ «Η Γειτονιά του Σίνε 
Βόλος», 25, 26 και 27 Οκτωβρί-

ου, από το Κέντρο Παραστατικών 
Τεχνών ΜΙΤΟΣ. Το Φεστιβάλ υλο-
ποιείται σε συνεργασία με το τμήμα 
Σπουδών Επικοινωνίας και ∆ιαδικτύ-
ου του ΤΕΠΑΚ.

Το Σίνε Βόλος, 
κτήριο του κυπρι-
ακού Μοντερνι-
σμού, σε σχέδια 
του αρχιτέκτονα 
Φώτη Κολακίδη, 

ονοματοδότησε μια 
ολόκληρη περιοχή. 
Σήμερα στεγάζει 
μεγάλη υπεραγο-
ρά, και στον άλλο-
τε θερινό Σίνε Βό-
λος υπάρχει χώρος 
στάθμευσης. 

Η γειτονιά έχει τη δική της ιστορία...
Το Σίνε Βόλος, σήμα κατατεθέν μιας ολόκληρης περιοχής και αφορμή για ένα φεστιβάλ που στο κέντρο του βρίσκεται ο άνθρωπος

Το σημαντικό για την Έλενα Αγαθοκλέους είναι να συναντηθεί η γειτονιά, 
και αυτός είναι ο στόχος του Φεστιβάλ, στον πυρήνα του.

Φέτος περισσότερο συνδεόμαστε, φέρνουμε και τα δικά μας δίκτυα συνεργατών, για να δοκιμαστούμε. Ο πολιτισμός δεν είναι μόνο η τέχνη όπως 
την εννοούμε, αλλά και το φαγητό, και η μουσική, και η τόμπουλα, πράγματα τα οποία για μένα έχουν απόλυτη σημασία» λέει η Έλενα Αγαθοκλέους.

«Η Γειτονιά του Σίνε 
Βόλος» είναι ένα ανθρω-
ποκεντρικό φεστιβάλ, 
όπου δημιουργείται 
ένα αρχείο με ανθρω-
πολογικό και κοινωνιο-
λογικό ενδιαφέρον. 

Είναι απόλυτα πολιτικό, 
γιατί έχει και την 
ηθική, και τα όρια, 
και τον ασφαλή χώρο 
που θέλουμε να δημι-
ουργήσουμε, και ότι 
όλοι είναι ευπρόσδεκτοι.
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Ανεπιτήδευτος και ειλικρινής εσω-
τερικός μονόλογος, σπαρακτι-
κό ημερολόγιο, αναστεναγμός, 
κραυγή, αυτό το βιβλίο μιλάει 
στην καρδιά και στο μυαλό μας 
σαν να μην ήταν λέξεις, αλλά 
εικόνα: μοιάζει με μια πλούσια 
τοιχογραφία, που μπορείς μεν 
να την κοιτάξεις κομμάτι κομ-
μάτι, μα που αρπάζει όλη μαζί 
τη ματιά σου και την κυριεύει. 
Είχαμε καιρό να διαβάσουμε κά-
τι τόσο μικρό σε έκταση μα και 
τόσο δυνατό ταυτόχρονα – ένα 
βιβλίο-σύνθημα, που δεν σε αφή-
νει να το κλείσεις πριν φτάσεις 
στην τελευταία του λέξη, ακόμη 
κι όταν συναισθηματικά νιώθεις 
αδύναμος και η όρασή σου θο-
λώνει από τα δάκρυα.

Είναι η ιστορία ενός κοριτσιού, 
της Ζάχρα, που είχε την ατυχία 
να γεννηθεί στο Ιράν, μια χώρα 
που ο μισός της πληθυσμός είναι 
σκλάβοι: όλες οι γυναίκες. Η Ζά-
χρα, παρά τα δεκάξι της χρόνια, 

το ξέρει καλά: το να έχεις γεν-
νηθεί γυναίκα στο Ιράν είναι κα-
τάρα· είσαι κατώτερη, δεν έχεις 
δικαιώματα και λόγο και καθημε-
ρινά υφίστασαι προσβολές, βία 
και διακρίσεις από τους πάντες, 
από όλους τους άνδρες, από τον 
πατέρα σου μέχρι τον ανώτατο 
θρησκευτικό ηγέτη.

Ωστόσο η Ζάχρα, που η μητέρα 
της κρυφά τη φωνάζει Μπαντζένς 
(«Πονηρή»), δεν θα το βάλει κά-
τω. Από μικρή θα επαναστατεί 
και θα κάνει ό,τι μπορεί για να 
μη νιώθει διαρκώς ηττημένη. Θα 
αφήνει να ξεφεύγει μια φράντζα 
από τη μαντίλα της, θα βλέπει 
απαγορευμένα βίντεο με δυτικά 
τραγούδια στο YouTube, θα αγο-
ράζει δεκάδες VPN για να ανοίγει 
λογαριασμούς στα social media 
και να παρακολουθεί ειδήσεις, θα 
συνομιλεί διαδικτυακά με συνο-
μήλικά της κορίτσια σε όλο τον 
κόσμο, θα γίνει κολλητή φίλη με 
μια goth ομοφυλόφιλη κοπέλα 
που ζει στη Νότιο Κορέα, θα μάθει 
να κάνει τατουάζ στις φίλες της, 
θα κλέβει κραγιόν από τη μητέρα 
της –που ίσως επίτηδες δεν της 
τα κρύβει...– για να το δοκιμάσει 
κλειδωμένη στο δωμάτιό της, θα 
διαβάσει Σιμόν ντε Μποβουάρ 

και Χάνα Αρεντ, θα ακούει Τέι-
λορ Σουίφτ και K-pop, θα βρίζει 
και θα καταριέται τους μουλάδες 
στα πάρτι με τις συμμαθήτριές 
της, θα μισεί με πάθος αυτή τη 
μεσαιωνική αλυσίδα απαγορεύ-
σεων που κάνει τις γυναίκες να 
νιώθουν και να ζουν σαν ζώα. Θα 
χειραφετηθεί και θα περιμένει μια 

σπίθα για να ανάψει ολόκληρη και 
να φωτίσει τη γενιά της.

Η Μαχσά Αμινί
∆εν θα έρθει μια σπίθα, αλλά 

μια πυρκαγιά. Η ιστορία της Ζά-
χρα/Μπαντζένς είναι μια πέρα 
για πέρα αληθινή ιστορία. Παρα-
θέτουμε συνοπτικά τα γεγονότα: 
Η 22χρονη Μαχσά Αμινί από το 
ιρανικό Κουρδιστάν δολοφονείται 
στα χέρια της διαβόητης Αστυνο-
μίας Ηθών στην Τεχεράνη στις 16 
Σεπτεμβρίου 2022, γιατί δεν φο-
ρούσε «σωστά» τη μαντίλα της. 
Ηδη την επομένη ξεσπούν βίαιες 
διαδηλώσεις, που σταδιακά εξα-
πλώνονται σε όλη τη χώρα. Επί 
τρεις ολόκληρους μήνες Ιρανοί 
σχεδόν κάθε ηλικίας και κοινω-
νικού στρώματος βγαίνουν στους 

δρόμους για να κραυγάσουν την 
αγανάκτησή τους. Το καθεστώς 
αντιδρά με πρωτοφανή σκληρό-
τητα: τουλάχιστον 500 άνθρω-
ποι δολοφονούνται στη διάρκεια 
των αντικυβερνητικών διαδηλώ-
σεων (σύμφωνα με ακτιβιστικές 
οργανώσεις οι νεκροί είναι πολ-
λαπλάσιοι). Οι κινητοποιήσεις 
συνοδεύονται από εκδηλώσεις 
πολιτικής ανυπακοής και συμ-
βολικές ενέργειες διαμαρτυρίας: 
διαδηλώτριες πετούν τα τουρμπά-
νια των μουλάδων στο έδαφος, 
ρίχνουν κόκκινη μπογιά στα σι-
ντριβάνια που έτσι φαίνεται ότι 
αναβλύζουν αίμα, μαθήτριες και 
φοιτήτριες βγάζουν τις μαντίλες 
τους και τις καίνε δημόσια κ.λπ. 
Οι δεκάδες καταδίκες σε θάνα-
το με διαδικασίες-εξπρές και οι 

επακόλουθες εκτελέσεις προκα-
λούν σφοδρές αντιδράσεις. Το 
καθεστώς –μια από τις πιο στυ-
γνές δικτατορίες στην ανθρώπι-
νη Ιστορία– έχει απέναντί του 
ακόμη και την πλειονότητα των 
ανδρών. To κίνημα διαμαρτυρίας 
«Γυναίκα, ζωή, ελευθερία» κατε-
στάλη άγρια, αλλά υπάρχει ακόμη 
εντός και εκτός συνόρων. Μέχρι 
και σήμερα χιλιάδες Ιρανές αψη-
φούν τους «ιερούς» κανόνες και 
δεν φορούν χιτζάμπ στον δρόμο, 
θέτοντας σε κίνδυνο τη ζωή τους.

Σαν τη Ζάχρα/Μπαντζένς. 
Που η ιστορία της θα φτάσει στο 
αποκορύφωμά της το Σάββατο 
24 Οκτωβρίου 2022, κατά τη δι-
άρκεια μιας διαδήλωσης στην 
οποία παίρνουν μέρος οι περισ-
σότερες μαθήτριες της όμορφης 
πόλης της, της Σιράζ. Με προτά-
σεις κοφτές και πυκνές, σαν στι-
χάκια ραπ τραγουδιού, η έφηβη 
πρωταγωνίστρια αυτού του συ-
γκλονιστικού, συγκινητικού και 
τραγικού βιβλίου, ενός κειμένου 
γεμάτου ομορφιά και δύναμη, θα 
μιλήσει εξ ονόματος των γυναι-
κών του Ιράν, αλλά και κάθε γυ-
ναίκας που παλεύει για ισότητα 
και ελευθερία.

Οταν όλοι οι άνδρες –
από τον πατέρα σου 
μέχρι τον ανώτατο 
θρησκευτικό ηγέτη 
της χώρας– σε μισούν, 
η επανάσταση είναι 
ο μόνος δρόμος.

Αστυνομικοί με δίκυκλα επιτίθενται σε γυναίκες που διαμαρτύρονται για τον φόνο της 22χρονης Μαχσά Αμινί από 
τη διαβόητη Αστυνομία Ηθών, τον Σεπτέμβριο του 2022. Οι Αρχές του Ιράν, χωρίς τον παραμικρό δισταγμό, κατέπνι-
ξαν το κίνημα «Γυναίκα, ζωή, ελευθερία» στο αίμα.
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Η γυναίκα που
δεν φοβήθηκε
τον αγιατολάχ
Η Ζάχρα έμαθε από μικρή πως είναι

κατάρα να είσαι γυναίκα στο Ιράν
Η ηρωίδα της Ντελφίν Μινουί τολμά-
ει το αδιανόητο για την κοινωνία στην 
οποία ζει. Φοράει κραγιόν, αφήνει τη 
φράντζα της να εξέχει από το χιτζάμπ, 
ακούει Τέιλορ Σουίφτ και K-pop και 
διαβάζει Σιμόν ντε Μποβουάρ.
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Ζούμε τη στιγμή ��½
ΔΡΑΜΑ (2024), 107΄
Σκηνοθεσία: Τζον Κρόουλι
Ερμηνείες: Αντριου Γκάρφιλντ, 
Φλόρενς Πιου

 
Δύο από τους πιο ταλαντούχους 
ηθοποιούς στο σύγχρονο Χό-
λιγουντ, η Φλόρενς Πιου και ο 
Αντριου Γκάρφιλντ, πρωταγω-
νιστούν στη δραματική ιστορία 
του βραβευμένου Τζον Κρόουλι 
(«Μπρούκλιν», «Η καρδερίνα») 
με κεντρικό θέμα τον χρόνο που 
έχουμε στη ζωή, τα όριά του και 
πώς θα τον αξιοποιήσουμε. 

Μετά μια αναπάντεχη συνά-
ντηση, η σεφ Αλμουτ και ο πρό-
σφατα χωρισμένος Τομπάιας 
ερωτεύονται γρήγορα και με 
πάθος. Η σχέση τους πηγαίνει 
από χαλαρή σε σοβαρή και ακό-
μη πιο σοβαρή όταν μια δυσά-
ρεστη ανατροπή, ένα πρόβλημα 
υγείας, θα αναστατώσει την κοι-
νή πορεία τους και έτσι οι δυο 
τους θα μάθουν να απολαμβά-
νουν το κάθε λεπτό πριν έρθει 
το κακό. Αλλά η ταινία αποφεύ-
γει να εστιάσει μόνο στο ψυχικό 
βάρος που προκαλεί μια ασθέ-
νεια. Αντιθέτως, επικεντρώνεται 
στην έννοια του χρόνου. 

Με τη σημασία του χρόνου 
ασχολήθηκε το 2013 και ο Ρί-
τσαρντ Κέρτις στο φιλμ «Οσα 
φέρνει ο χρόνος», με αρκετά 
σημεία του «Ζούμε τη στιγμή» 
να το θυμίζουν.

Με μια πρώτη ματιά, το σε-
νάριο του Βρετανού θεατρικού 
συγγραφέα και σεναριογράφου 
Νικ Πέιν μοιάζει κλισέ, αλλά η 
δομή της ταινίας το κάνει πιο 
ενδιαφέρον. Το «ταξίδι» τους, 
που εκτείνεται σε μια δεκαετία, 
παρουσιάζεται σε μη γραμμική 
αφήγηση με την κάμερα να με-
ταπηδά στα γεγονότα που βίω-
σαν η Αλμουτ και ο Τομπάιας 
ανά τα χρόνια. Κι ενώ αρχικά 

αυτό μπορεί να μπερδέψει τον 
θεατή, γίνεται με τέτοιο τρόπο 
ώστε να υπάρχει εξέλιξη στην 
ιστορία αγάπης που δοκιμάζε-
ται. ∆ίνοντας μεγάλη προσο-
χή στη λεπτομέρεια, ο Κρόουλι 
περνάει το μήνυμα ότι ο ρομα-
ντισμός στον χαρακτήρα κά-
ποιου φαίνεται στις μικρές αν-
θρώπινες στιγμές.

Ενα από τα δυνατά στοιχεία 
της ταινίας είναι οι ερμηνείες 
των πρωταγωνιστών, που έχουν 

χημεία και πείθουν ως ζευγάρι, 
ιδιαίτερα στις πιο δραματικές 
σκηνές, στους καβγάδες και μέ-
χρι το σκληρό αλλά προβλέψιμο 
φινάλε. Και στα κοντινά πλάνα, 
ο καθένας ξεχωριστά αποκαλύ-
πτει μια γκάμα συναισθημάτων 
χωρίς λόγια παρά μόνον με τις 
εκφράσεις του προσώπου. Ιδίως 
αυτές του Γκάρφιλντ επιτυγχά-
νουν απόλυτα αυτόν τον στόχο.

Ωστόσο, θα περίμενε κανείς 
περισσότερο δράμα, αν κρίνου-
με από το μάρκετινγκ γύρω από 
την κινηματογραφική παραγω-
γή. Ναι, υπάρχουν μερικές συ-
γκινητικές στιγμές, αλλά στις 
δύσκολες σκηνές πάντα θα ει-
πωθεί κάποια ατάκα που θα ελα-
φρύνει κάπως το βαρύ κλίμα. 
Εκεί που πάει το δράμα να κο-
ρυφωθεί, ο σεναριογράφος επι-
λέγει έναν άλλο δρόμο και είναι 
σαν να προσπαθεί να μας «βγά-
λει» από τη δυστυχία.

Years and Years ����
ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΦΑΝΤΑΣΙΑ (2019)
Δημιουργός: Ράσελ Τ. Ντέιβις
Ερμηνείες: Εμα Τόμσον, Ρόρι Κινίαρ, 
Ρουθ Μάντελι, Ράσελ Τόβεϊ

Με το «Years and Years», ο σεναρι-
ογράφος και παραγωγός Ράσελ 
Τ. Ντέιβις («It’s a Sin», «Torch-
wood») οραματίστηκε μια σει-
ρά επιστημονικής φαντασίας της 
οποίας η δυστοπική ιστορία θα 
έμοιαζε πολύ μακρινή και ίσως 
λιγάκι υπερβολική. Και όμως, το 
τηλεοπτικό πρότζεκτ που προβλή-
θηκε στο HBO και τώρα διατίθε-
ται στην πλατφόρμα του Cinobo, 
είναι τρομακτικά επίκαιρο. Το σε-
νάριο περιγράφει με ακρίβεια το 
σημερινό πολιτικό γίγνεσθαι όχι 
μόνο της Βρετανίας αλλά και ολό-
κληρου του κόσμου, από την οικο-
νομική κρίση μέχρι την άνοδο της 
λαϊκιστικής Ακροδεξιάς. Με αφε-
τηρία το 2019, παρακολουθούμε 
την εξέλιξη των γεγονότων στην 
πάροδο του χρόνου. Οι πρωταγω-
νιστές έρχονται αντιμέτωποι με 
θέματα όπως το προσφυγικό, ο 
πόλεμος Ουκρανίας - Ρωσίας, η 
προεδρία Τραμπ και η σύγκρουση 
της Αμερικής με την Κίνα, η τε-

ράστια επιρροή της τεχνολογίας 
στην καθημερινότητα. 

Η –βραβευμένη με Οσκαρ– 
Εμα Τόμσον υποδύεται τη Βίβιαν 
Ρουκ, μια δημοφιλή επιχειρημα-
τία η οποία έπειτα από μια αμφι-
λεγόμενη τηλεοπτική εμφάνισή 
της, ιδρύει κόμμα και ετοιμάζεται 
για πολιτική καριέρα γεμάτη λαϊ-
κισμό και διαμάχες. Στον πυρήνα 
της σειράς των έξι επεισοδίων βρί-
σκεται η δύναμη της βρετανικής 
οικογένειας Λίονς και στο πώς στο 
σύνολό της ή καθένα από τα μέλη 
της ξεχωριστά θα επηρεαστούν 
από τις αλλαγές στην κοινωνία 
15 χρόνια μετά την πολυσυζητη-
μένη συνέντευξη της Βίβιαν. Το 
«Years and Years» θα προκαλέσει 
σίγουρα ισχυρό σοκ στους θεα-
τές, για το γεγονός ότι μεγάλο μέ-
ρος του λειτουργεί προφητικά γι’ 
αυτά που συμβαίνουν γύρω μας.

 
Κανείς δεν το θέλει ��½
ΡΟΜΑΝΤΙΚΗ ΚΟΜΕΝΤΙ (2024)
Δημιουργός: Εριν Φόστερ
Ερμηνείες: Κρίστεν Μπελ, 
Ανταμ Μπρόντι, Τζαστίν Λούπε

Σε μια στροφή προς το είδος της 
ρομαντικής κομεντί και ακολου-

θώντας το μοτίβο σχετικών πα-
ραγωγών από τη δεκαετία του 
1990, το Netflix παρουσιάζει μια 
σειρά που μοιάζει να έχει όλα τα 
στοιχεία για να πετύχει. Η σει-
ρά, με πρωταγωνιστές τους Κρί-
στεν Μπελ και Ανταμ Μπρόντι, 
έγινε viral για το αρκετά ρεαλι-
στικό σενάριο όσον αφορά τις 
σημερινές σχέσεις και έχει ήδη 
ανανεωθεί για τον δεύτερο κύ-
κλο επεισοδίων.

Η podcaster Τζοάν συναντά 
τον πρόσφατα χωρισμένο ραβ-
βίνο Νόα σε ένα πάρτι και αμέ-
σως υπάρχει έλξη ανάμεσά τους, 
παρόλο που οι κόσμοι τους είναι 
εντελώς διαφορετικοί. 

Στη σχέση τους, που βλέπου-
με να αναπτύσσεται μέσα στα 
ολιγόλεπτα επεισόδια, παρεμ-
βαίνουν και οι οικογένειες, που 
δίνουν μια διασκεδαστική νότα 
στην πλοκή. 

Η κομεντί βλέπεται ευχάριστα 
και έχει ξεχωρίσει για την υγιή 
σχέση των βασικών χαρακτήρων 
και για τα ταμπού θέματα που 
προσεγγίζει με έξυπνο τρόπο. 
Ωστόσο, είναι προβλέψιμη χωρίς 
να υπάρχει κάποια σημαντική 
δραματική ανατροπή ή έκπληξη.

Την όπερα «Φιντέλιο» του Μπετό-
βεν επέλεξε ο ∆ήμος Αθηναίων 
προκειμένου στις 12 Οκτωβρίου 
στο θέατρο Ολύμπια να γιορτά-
σει τα 80 χρόνια από το τέλος 
της γερμανικής Κατοχής και τα 
50 από τη Μεταπολίτευση. Το 
έργο δόθηκε στα ελληνικά, στην 
ιστορική μετάφραση της Βέτας 
Πεζοπούλου, όπως είχε πρωτο-
παρουσιαστεί από την Εθνική 
Λυρική Σκηνή τον Αύγουστο 
του 1944 στο Ηρώδειο με πρω-
ταγωνίστρια τη Μαρία Κάλλας. 
Hταν η πρώτη παραγωγή της 
νέας καλλιτεχνικής διεύθυνσης 
του θεάτρου Ολύμπια και πραγ-
ματοποιήθηκε, παραδόξως, όχι 
με την ορχήστρα του δήμου, 
αλλά με την Εθνική Συμφωνική 
Ορχήστρα της ΕΡΤ και με δύο(!) 
χορωδίες, αυτήν της ΕΡΤ (διδα-
σκαλία: Μ. Παπαπέτρου) και αυ-
τήν του ∆ήμου Αθηναίων (διδα-
σκαλία: Σ. Μπερής).

Πρώτη θετική έκπληξη υπήρ-
ξε ο Κωνσταντίνος Τερζάκης. Ο 
νεαρός αρχιμουσικός εξασφά-
λισε τη δραματική ροή και την 
ένταση του έργου, έδωσε χώρο 
και ανάταση στο συγκλονιστικό 
κουαρτέτο της πρώτης πράξης, 
ισορρόπησε πολύ καλά τον ανά-

λαφρο χαρακτήρα της μουσικής 
των «κωμικών» χαρακτήρων του 
έργου, του Ρόκο, της Μαρτσελί-
νε και του Ζακίνο, με τις έντο-
να δραματικές διατυπώσεις της 
Λεονόρας, του Φλόρεσταν και 
του Πιτσάρο, έδωσε όραμα στα 
χορωδιακά των φυλακισμένων. 
Πιστώνεται σημαντικό μέρος 
της επιτυχίας.

Στην επιτυχία συνέβαλαν εξί-
σου οι έμπειροι Ελληνες μονωδοί 
που κλήθηκαν να αποδώσουν 
τους ρόλους στη γλώσσα μας. Σε 
αυτό βοηθήθηκαν από τη μετά-
φραση της Πεζοπούλου, η οποία 
όχι μόνο φρόντισε ώστε στο αδό-

μενο κείμενο να μην υπάρχουν 
παρατονισμοί, αλλά επιμελήθηκε 
έναν λόγο που μπορούσε να τρα-
γουδηθεί. Ετσι, χάρη και στην 
καλή τους άρθρωση, το μεγαλύ-
τερο μέρος του κειμένου γινόταν 

εύκολα κατανοητό. Επιπλέον, 
καθώς το έργο δόθηκε σε συ-
ναυλιακή μορφή, άριστα επιλέ-
χθηκε να μην προβληθούν υπέρ-
τιτλοι, οι οποίοι αποσπούν την 
προσοχή του θεατή, αλλά κα-

τά περίπτωση να προβάλλονται 
λέξεις ή φράσεις-κλειδιά στην 
οθόνη πίσω από τους τραγουδι-
στές, βοηθώντας περαιτέρω την 
κατανόηση (σκηνοθετική επι-
μέλεια: Νατάσα Τριανταφύλλη).

Η Βιλχελμίνε Σρέντερ - Ντε-
φρίντ, πρώτη ερμηνεύτρια της 
Λεονόρας / Φιντέλιο, διέπρεψε 
σε έργα Βάγκνερ. Η δύναμη της 
μεσοφώνου Μαίρης - Ελεν Νέ-
ζη που ανέλαβε τον ρόλο στα 

Ολύμπια είναι σε διαφορετικό 
ρεπερτόριο. Ωστόσο, αντιμετώ-
πισε την άβολη φωνητική γρα-
φή και την προβληματική ενορ-
χήστρωση του Μπετόβεν, όπου 
τα χάλκινα πνευστά ανταγωνί-
ζονται τη φωνή, προσφέροντας 
μία Λεονόρα γεμάτη συναισθη-
ματική δύναμη και ευγένεια. 
Το ωραίο ηχόχρωμα όπως και 
το δεμένο «ιταλικό» τραγούδι 
του τενόρου ∆ημήτρη Πακσό-
γλου ωφέλησαν τον Φλόρεσταν, 
ενώ η ερμηνεία του βαρύτονου 
∆ημήτρη Τηλιακού, που ανέλα-
βε τον «κακό» Πιτσάρο, υπήρξε 
όσο χρειαζόταν σκοτεινή, βίαιη 
και ορμητική.

Με μεστή φωνή και ωραίο 
τραγούδι ανταποκρίθηκε ο βα-
θύφωνος Πέτρος Μαγουλάς στην 
ελαφριά όσο και στην πιο δρα-
ματική πτυχή της μουσικής του 
Ρόκο, που εμφανίζεται όταν ο 
ρόλος διαλέγεται με τη Λεονόρα 
ή τον Πιτσάρο. ∆ροσερή Μαρ-
τσελίνα με ευχάριστη (και χρή-
σιμη) σιγουριά στις ψηλές νότες 
ήταν η υψίφωνος Μαριλένα Στρι-
φτόμπολα, επιβλητικός Φερνά-
ντο ο βαρύτονος Γιάννης Σελη-
τσανιώτης και λυρικός Ζακίνο ο 
τενόρος Νικόλας Μαραζιώτης.

Η οικογένεια Λίονς ζει σε μια 
Βρετανία που απ’ ό,τι φαίνεται 
μπορεί και να μην είναι εντελώς 
φανταστική.

Ανταμ Μπρόντι και Κρίστεν 
Μπελ: ο γοητευτικός ραββίνος 
και η podcaster στο «Κανείς 
δεν το θέλει».

Οταν η Ακροδεξιά εγκαταστάθηκε στην Ντάουνινγκ Στριτ

Επιτυχημένος «Φιντέλιο» ανοίγει τη σεζόν στα Ολύμπια

Ο έρωτας σε
μια ανελέητη
κλεψύδρα
Ενα ζευγάρι, μια ασθένεια και άπειρα

«σ’ αγαπώ» που πρέπει να ειπωθούν

Με την εμβληματική 
όπερα του Μπετόβεν 
γιόρτασε ο Δήμος Αθη-
ναίων Απελευθέρωση 
και Μεταπολίτευση.

Οι ερμηνείες 
των πρωταγωνιστών, 
που έχουν «χημεία» 
και πείθουν ως ζευγάρι, 
ιδιαίτερα στις πιο 
δραματικές σκηνές, 
είναι από τα δυνατά 
στοιχεία της ταινίας.

Φλόρενς Πιου και Αντριου Γκάρφιλντ προσπαθούν να γεμίσουν με αγάπη τη ζωή, που συνεχώς λιγοστεύει.

Ο «Φιντέλιο» δόθηκε στα ελληνικά στη σκηνή του θεάτρου Ολύμπια, όπως είχε πρωτοπαρουσιαστεί τον Αύγουστο 
του 1944 στο Ηρώδειο με πρωταγωνίστρια τη Μαρία Κάλλας.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Κέντρο Θεάτρου για Παιδιά και 
Νεαρά Άτομα - ASSITEJ Κύπρου, 
το οποίο εδώ και μερικά χρόνια 
έχει βάλει για τα καλά στον πο-
λιτιστικό χάρτη της χώρας τις 
παραστατικές τέχνες για παιδιά 
και νεαρά άτομα, διοργανώνει 
το 1ο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Παρα-
στατικών Τεχνών για Παιδιά και 
Νεαρά Άτομα Mitsikouri. Για την 
πρώτη έκδοση του φεστιβάλ μίλη-
σε στην «Κ» ο πρόεδρος του ∆.Σ. 
ASSITEJ Κύπρου Σταύρος Σταύ-
ρου. Ο κ. Σταύρου λέει στην «Κ» 
πως φέτος επέλεξαν να ασχολη-
θούν με το θέμα της συμπερίλη-
ψης στις παραστατικές τέχνες 
για παιδιά και νεαρά άτομα, λέ-
γοντας χαρακτηριστικά: «Η θεμα-
τική αυτή μας ενδιαφέρει ιδιαί-
τερα, μιας και πρωταρχικός μας 
στόχος ως Κέντρο είναι το κά-
θε παιδί να μπορεί να έρθει σε 
επαφή με τον πολιτισμό». Όσο 
για το τι συμβαίνει στην Κύπρο 
στον τομέα των παραστατικών 
τεχνών για βρέφη και νεαρά άτο-
μα λέει πως τα τελευταία χρό-
νια στην Κύπρο βρισκόμαστε σε 
καλό δρόμο, συμπληρώνοντας 
πως αυτό που χρειάζεται είναι να 
κοιτάξουμε λίγο προς τα έξω και 
να δούμε τις σύγχρονες τάσεις 
στον τομέα των παραστατικών 
τεχνών για παιδιά, «να μιλήσουμε 
στα παιδιά και στους εφήβους με 
“γλώσσα” σημερινή και να χρη-
σιμοποιήσουμε τα εργαλεία του 
21ου αιώνα».

–Ξεκινάει το 1ο Διεθνές Φε-
στιβάλ Παραστατικών Τεχνών 
για Παιδιά και Νεαρά Άτομα 
Mitsikouri. Μίλησέ μου για τη 
θεματική αυτή της πρώτης έκ-
δοσης του φεστιβάλ…

–Αποφασίσαμε φέτος να ασχο-
ληθούμε με το θέμα της συμπε-
ρίληψης στις παραστατικές τέ-
χνες για παιδιά και νεαρά άτομα. 
Γι’ αυτό και η πλειοψηφία των 
παραστάσεων που περιλαμβά-
νονται στο πρόγραμμα είναι πα-
ραστάσεις μη λεκτικού θεάτρου, 
κάτι που τις κάνει προσβάσιμες 
σε παιδιά κάθε καταγωγής, κα-
θώς και σε παιδιά με προβλήματα 
ακοής. Με τη μουσική να έχει κε-
ντρικό ρόλο στις παραγωγές αυ-
τές, παιδιά με οπτική αναπηρία 
επίσης γίνονται κοινωνοί της δη-
μιουργικής προσέγγισης των δη-
μιουργών, με διαφορετικό τρόπο. 
Η πλειοψηφία των παράλληλων 
δράσεων του Φεστιβάλ επίσης 
ασχολούνται με τη συμπερίλη-
ψη και την προσβασιμότητα στις 
παραστατικές τέχνες για παιδιά 

και απευθύνονται σε επαγγελμα-
τίες των τεχνών, παιδιά, γονείς 
και εκπαιδευτικούς. Η θεματική 
αυτή μας ενδιαφέρει ιδιαίτερα, 
μιας και πρωταρχικός μας στόχος 
ως Κέντρο είναι το κάθε παιδί να 
μπορεί να έρθει σε επαφή με τον 
πολιτισμό. 

–Είναι νομίζω αυταπόδεικτη 
η αξία των πολιτιστικών δρα-
στηριοτήτων από πολύ νωρίς, 
εμείς όμως εδώ στην Κύπρο δεν 
έχουμε αργήσει; Το καταλαβαί-
νουν αυτοί που πρέπει; 

–Η Κύπρος έχει μια μακρά πα-
ράδοση στην αλληλεπίδραση με-
ταξύ θεάτρων και σχολείων, κάτι 
το οποίο δεν είναι δεδομένο σε 
κάποιες άλλες χώρες της Ευρώ-
πης. Το στοίχημα, λοιπόν, είναι 
να αξιοποιηθεί με δημιουργικό 
τρόπο η αλληλεπίδραση αυτή, 
ώστε τα αποτελέσματα να είναι 
αυτά που επιθυμούμε. Σαφέστα-
τα, όμως, αυτό δεν αρκεί εάν δεν 
αποτελέσει μέρος μιας ευρύτε-
ρης πολιτιστικής πολιτικής, που 
ακριβώς να έχει στο επίκεντρό 
της τη σημασία του πολιτισμού 
ως εργαλείο ανάπτυξης κοινού. 
Θα ήταν άδικο να πούμε ότι δεν 

έχουν γίνει κινήσεις προς την κα-
τεύθυνση αυτή τα τελευταία χρό-
νια. Θεωρώ, όμως, ότι στην προ-
ώθηση μιας τέτοιας πτυχής της 
πολιτιστικής πολιτικής το κλειδί 
είναι η σύμπραξη με διάφορους 
τομείς της κοινωνίας, ξεφεύγο-
ντας από την εσωστρέφεια που 
πολλές φορές χαρακτηρίζει τον 
τομέα του πολιτισμού στον τό-
πο μας. Είναι αλήθεια ότι «αυτοί 
που πρέπει» πολλές φορές δεν 
μας καταλαβαίνουν. Συνεπώς, τι 
μπορούμε να κάνουμε εμείς για 
να ανατρέψουμε αυτή την τάση; 
Αυτό είναι το ερώτημα που πρέ-
πει να απαντήσουμε. 

 
–Εδώ και κάποια χρόνια ασχο-
λείσαι συστηματικά με το θέ-
ατρο και όχι μόνο για βρέφη 

και για παιδιά και παλαιότερα 
μού είχες πει πως έχουμε ακό-
μα δρόμο να κάνουμε… Πού 
βρισκόμαστε σήμερα;

–Βλέποντας τη δουλειά που 
έχει γίνει τα τελευταία χρόνια 
στην Κύπρο, θεωρώ ότι σίγου-
ρα βρισκόμαστε σε καλό δρόμο. 
Αυτό που πιστεύω ότι χρειάζεται 
είναι να κοιτάξουμε λίγο προς τα 
έξω και να δούμε τις σύγχρονες 
τάσεις στον τομέα των παραστα-
τικών τεχνών για παιδιά, να μι-
λήσουμε στα παιδιά και στους 
εφήβους με «γλώσσα» σημερινή 
και να χρησιμοποιήσουμε τα ερ-
γαλεία του 21ου αιώνα. Θα πρέ-
πει να αξιοποιήσουμε, επίσης, το 
αυξημένο ενδιαφέρον τον γονέ-
ων για τις παραστατικές τέχνες 
που απευθύνονται στα παιδιά. Οι 

γονείς, όπως και τα σχολεία, θα 
πρέπει να γίνουν οι καλύτεροι 
σύμμαχοί μας. Όλα τα πιο πάνω 
είναι και βασικοί στόχοι του Φε-
στιβάλ Mitsikouri. 

–Υπάρχουν θεματολογίες που 
πρέπει ή δεν πρέπει –ήδη το 
πρέπει, σκοντάφτει… να ακου-
μπάνε οι βρεφικές, παιδικές και 
νεανικές παραστάσεις;

–Θεωρώ ότι τα πάντα είναι θέ-
μα προσέγγισης. Έχω δει –τόσο 
στην Κύπρο όσο και στο εξωτερι-
κό– εξαιρετικές παραστάσεις για 
παιδιά που προσεγγίζουν φαινο-
μενικά «δύσκολα» θέματα με τρό-
πο ευφυή και δημιουργικό, εξυ-
πηρετώντας τους στόχους των 
δημιουργών. Ζούμε σε έναν εξαι-
ρετικά πολύπλοκο κόσμο. Ο πο-
λιτισμός οφείλει να απαντά στην 
πολυπλοκότητα αυτή, με τρόπο 
που άλλοι τομείς της κοινωνίας 
δεν έχουν τρόπο να το κάνουν. Σε 
αυτό τον πολύπλοκο κόσμο, δεν 
πρέπει να ξεχνάμε ότι τα παιδιά 
έρχονται πολλές φορές σε επαφή 
με θεματολογίες που μπορεί να 
μας φοβίζουν, πολύ πιο εύκολα 
και πολύ πιο γρήγορα από εμάς. 

 
–Αρκεί μόνο να είναι κάποιος/α 
του καλλιτεχνικού χώρου για να 
ασχοληθεί με τις Παραστατικές 
Τέχνες για Παιδιά και Νεαρά 
άτομα ή χρειάζεται και κάποια 
άλλη σκευή;

–Προσωπικά με ενδιαφέρει 
πολύ να βλέπω καλλιτέχνες –
από όλο το φάσμα των τεχνών– 
που δεν έχουν ασχοληθεί με τις 
παραστατικές τέχνες για παιδιά 

στο παρελθόν, να το δοκιμάζουν 
για πρώτη φορά. Θεωρώ ότι αυ-
τό μπορεί δυνητικά να προσφέ-
ρει κάτι πολύ φρέσκο στον χώρο 
μας. Παρ’ όλα αυτά, η επαφή με 
τα παιδιά και τους νέους δίνει τη 
δυνατότητα στον καλλιτέχνη να 
«χτίσει» τη δουλειά του μέσα στα 
χρόνια με τρόπο που να υπηρετεί 
όχι το καλλιτεχνικό του «εγώ», 
αλλά τις ανάγκες και την ψυχο-
σύνθεση του παιδιού. Στις πα-
ραστατικές τέχνες για παιδιά, το 
παιδί πρέπει να είναι πάνω από 
όλα. Αυτό ίσως να είναι κάτι που 
να μην το αντιλαμβάνεται κανείς 
στις πρώτες του απόπειρες για το 
παιδικό κοινό. Εδώ είναι που έρ-
χεται να παίξει σημαντικό ρόλο 
η εμπλοκή συμβούλων: εκπαι-
δευτικών, ψυχολόγων και άλλων. 

–Στόχος είναι και οι γονείς/κη-
δεμόνες σε μία παράσταση ή 
αποκλειστικός δέκτης είναι ο 
ανήλικος;

–Μου αρέσει πάρα πο-
λύ το σλόγκαν που ο ASSITEJ 
International χρησιμοποιεί τα 
τελευταία χρόνια για την Παγκό-
σμια Ημέρα Θέατρου για Παιδιά: 
«Πάρε ένα παιδί στο θέατρο». Το 
θεωρώ εξαιρετικά ενδιαφέρον, 
μιας και αποτυπώνει άψογα τη 
θεατρική εμπειρία ως μια δράση 
στην οποία ο γονέας συνοδεύει 
το παιδί και κατ’ επέκταση το 
παιδί συνοδεύει τον γονέα. ∆εν 
είμαι ενάντια στη λογική του να 
υπάρχουν στοιχεία σε μια παρά-
σταση που να κλείνουν το μάτι 
στον γονέα, θεωρώ όμως ότι δεν 
πρέπει ποτέ να ξεχνάμε ότι το 
παιδί είναι ο βασικός μας απο-
δέχτης. Ήμουν πρόσφατα στην 
Πράγα, όπου παρακολούθησα ένα 
φεστιβάλ που απευθυνόταν απο-
κλειστικά στις βρεφικές ηλικίες. 
Ήταν υπέροχο να βλέπεις τους 
γονείς, παρακολουθώντας και οι 
ίδιοι την παράσταση, να απολαμ-
βάνουν ταυτόχρονα τον τρόπο με 
τον οποίο τα παιδιά τους απολάμ-
βαναν την παράσταση. Σε σχέση 
με τις μεγαλύτερες ηλικίες, είναι 
σημαντικό να θυμόμαστε ότι τα 
σημερινά παιδιά ζουν σε έναν  
κόσμο πολύ διαφορετικό από τον 
κόσμο στον οποίο μεγαλώσαμε 
εμείς. Οι γονείς λοιπόν –και εί-
ναι λογικό– δεν έχουν λάβει την 
εκπαίδευση που χρειάζεται για 
να μπορούν να ανταποκριθούν 
στις υποχρεώσεις τους. ∆εν είναι 
τυχαίο ότι σε πολλές χώρες της 
Ευρώπης δημιουργούνται πια οι 
λεγόμενες «σχολές γονέων». Θε-
ωρώ ότι ο πολιτισμός μπορεί να 
διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 
σε αυτή τη διαδικασία της εκ-
παίδευσης των γονέων. 

Πάρε το μιτσικουρί σου στο θέατρο, μπορείς!
Ο Σταύρος Σταύρου μιλάει για το 1ο Διεθνές Φεστιβάλ Παραστατικών Τεχνών για Παιδιά και Νεαρά Άτομα Mitsikouri  

Η θεματική της 
συμπερίληψης μας 
ενδιαφέρει ιδιαίτερα, 
μιας και πρωταρχικός 
μας στόχος ως Κέντρο 
είναι το κάθε παιδί 
να μπορεί να έρθει 
σε επαφή με τον 

πολιτισμό. 

Το λογότυπο του 
Φεστιβάλ έχει σχεδιάσει 
ο Κύπριος καλλιτέχνης 
Γιώργος Τσαγκάρης.

«Η επαφή με τα παιδιά 
και τους νέους δίνει τη 
δυνατότητα στον καλλιτέ-
χνη να “χτίσει” τη δου-
λειά του μέσα στα χρόνια 
με τρόπο που να υπηρε-
τεί όχι το καλλιτεχνικό 
του “εγώ”, αλλά τις ανά-
γκες και την ψυχοσύνθε-
ση του παιδιού».

 «Θα πρέπει να αξιοποιήσουμε το αυξημένο ενδιαφέρον τον γονέων για τις παραστατικές τέχνες που απευθύνονται 
στα παιδιά. Οι γονείς, όπως και τα σχολεία, θα πρέπει να γίνουν οι καλύτεροι σύμμαχοί μας» λέει στην «Κ» ο πρόε-
δρος του Κέντρου Θεάτρου για Παιδιά και Νεαρά Άτομα - ASSITEJ Κύπρου Σταύρος Σταύρου.
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ΚΥΡΙΑΚΗ

Μια σειρά πρωτότυπων βιβλίων που φωτίζουν τον θεσμό και τα πρόσωπα 
χωρίς ταμπού. Μια σύγχρονη και αυστηρά επιστημονική καταγραφή 
των πεπραγμένων του Στέμματος, η οποία συμβάλλει στην ανάπτυξη 

μιας νηφάλιας και ολοκληρωμένης ιστορικής κουλτούρας 
στην Ελλάδα του 2024.

50 ΧΡΟΝΙΑ 
ΧΩΡΙΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑ
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